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NAŠA

ARMADA
Dvaindvajsetega decembra bo minilo osem

najst let, kar je predal tovariš Tito v vasi Rudo 
J1 Sandžaku proletarsko zastavo naši prvi regu
larni vojaški enoti — Prvi proletarski brigadi, 
fod to zastavo so borci odšli iz Ruda na dolgo, 
lezavno in junaško pot in v njihovih bojih in 
2rnagah so rasle nove brigade in druge enote 
°svobodilne armade.

Potem ko je naša armada obračunala z oku
patorji in njihovimi hlapci, je zrasla v moderno 
°boroženo armado — zato, da je ohranila ljudr 
stvu svobodo in' omogočila hitro socialistično 
jzgradnjo. Toda kmalu po drugem svetovnem 
klanju se je^ svet spet razcepil na dvoje in se 
Pričel oboroževati, tudi na naših mejah so začeli 
Rožljati z orožjem. Naša armada je vedno čvrsto 
branila meje in bila vselej pripravljena poma
gati ohraniti mir tudi drugim deželam, da bi 
Se razvijale brez vmešavanja tujih rok.

Vojak naše ljudske armade je deležen vse 
skrbi, ne samo kot vojak, ampak tudi kot člo
vek, kot državljan in član socialistične družbe, 
ki si gradi lepšo bodočnost. Naš vojak se ne 
bči samo vojaških veščin, ampak si širi obzorje 
ba poti v življenje. Nešteto je fantov, ki jih je 
Armada vzgojila v nove ljudi, kakršni so po
sebni za hitro rast naše socialistične domovine.

In kolikega pomena je delo armade za naše 
gospodarstvo. Iz vojnih tovarn prihaja na tisoče 
bajrazličnejših predmetov za široko potrošnjo; 
Po naši zemlji je speljanih sto in sto kilometrov 
bovih železnic, cest in poti, ki jih je zgradila 
baša ljudska armada in ki služijo sedaj vsej 
baši družbi. In spomnimo se pospravljanja letoš- 
bje obilne letine — prve, ki nas bo rešila uvoza 
‘it. Nikoli ne bi mogli ohraniti vsega, kar nam 
le dalo naše delo in narava, če ne bi prisko
čila na pomoč armada s svojimi prevoznimi 
sredstvi, skladišči in svojimi enotami.

Koliko ljudi, ki £0 preživeli takšno ali dru
gačno elementarno nezgodo, se s hvaležnostjo 
spominja mladih fantov v sivih uniformah, Vse- 
lei. kadar so poplave, požari ali plazovi, so prvi 
ba kraju nesreče naši vojaki.

Osemnajst let mineva od tedaj, ko je kolona 
prve proletarske brigade zapustila Rudo; V vsem 
tem času je naša armada ponosno nosila zastavo 
svobode in socializma.

Intervju pred občnimi zbori sindikalnih podružnic

BREZ S0DE10VANJA NI USPEHA
V januarju se bodo začeli občni zbori sindikalnih 

Podružnic. Tajniku Republiškega sveta Zveze sindika
tov Slovenije tovarišu Francetu Borštniku smo zasta- 
vili tri vprašanja. Najprej: Kakšne naj bodo priprave 
11 b občne zbore, saj lahko trdimo, da je/pred sindikati 
Vpsta novih nalog in občni zbor naj bi pomenil dober 
^četek?

. Republiški svet je ocenil delo 
Sindikalnih podružnic in že pod- 
^zel v oktobru določene ukrepe, 
K1 v bistvu pomenijo začetek pri- 
Prav na občne zbore. Na sestan- 
Kb s tajniki občinskih sindikalnih 
Vetov industrijskih središč smo 
,6 dogovorili za. nekatere kon
kretne ukrepe, ki jih je treba 
Podvzeti še pred samimi občnimi zbori.

Ko smo iskali vzroke, zakaj 
? nekatere sindikalne organiza- 
be še vedno dokaj pasivne, v 

A’0 ji dejavnosti neokretne in 
birokratsko zaprte same 

itrf6 'n nepovezane s članstvom 
kar vse seveda slabo vpliva 

b razpoloženje članstva, saj se 
toblemi ne rešujejo tako, kot 

l,. Se morali, smo prišli do za- 
, lučka, da je tega največkrat 
slah3 nrgnnizncijsk3 togost in 
Slak kadrovska zasedba. Zelo 

atx, delajo tiste sindikalne po- 
Šte iice’ ki združujejo veliko 
ali0 gospodarskih organizacij 
r Podjetij. Te niso sposobne 
v sevati vseh nalog in problemov 
^Posameznih kolektivih, kjer je 
nnH*"?0 vezano na tako veliko 
Vinico. Teh primerov je naj- 
obC+V *rgovski in gostinski stroki, 

rtno-kpmunalni in zadružni 
eJavnosti.

Zato smo sklenili, da takoj 
tavedemo reorganizacijo, in sicer 
Doi°’- k° vsak kolektiv, ki iz- 
jm bjuje pogoje (okrog 15 članov) 
dri,* S.v°j sindikalni odbor — po- 

*nico. Tako smo že doslej 
n anovili 188 novih sindikalnih 
®°družnic.
katI?rav tako smo podvzeli ne- 

organizacijske ukrepe v 
jstjih, ki imajo obrate ali

gradbišča oziroma delovišča po 
številnih občinah. To je značilno 
za gradbeništvo, za gozdno in 
kmetijsko gospodarstvo. V takih 
obratih se je z uvedbo stimula
tivnega načina nagrajevanja uve
ljavila močna težnja delavcev, da 
bi dobili obratne delavske svete 
in samostojne sindikalne podruž
nice.

• Upoštevajoč težnje delav
cev, da bi lahko bolj vplivali na 
gospodarjenje v obratih, smo se 
odločili za samostojne sindikalne 
podružnice, ki so vezane na ob
činski sindikalni svet, ih sicer 
tisti, kjer ima sedež obrat odnos
no delovišče. Vse podružnice ene
ga podjetja pa bo združeval in 
povezoval sindikalni odbor pod
jetja, kajti veliko je tudi takih 
problemov, ki jih je treba rešiti 
oziroma rešitev vsklajevati z in
teresom celotnega podjetja.

Kot rečeno, tudi slaba kadrov
ska politika ovira uspešnejše delo 
v sindikatih. Se vedno ima do
ločeno število sindikalnih delav
cev preveč zadolžitev. Se so 
primeri, da je vsa dejavnost od
visna od posameznika, da ni ko
lektivnega dela in da le pred
sednik in tajnik predstavljata 
sindikat ter le er’e n ali drugi 
soglaša v imenu sindikata o vseh, 
pa četudi za članstvo zelo važnih 
vprašanjih. O takih problemih 
ne razpravljaj niti z odborom, 
kaj šele s članstvom. Zaradi ta
kih primerov smo odločili, da 
napravijo občinski sindikalni 
sveti kadrovski pregled sindikal
nih odbornikov, ugotove zao.lži- 
tve, aktivnost in sposobnost po
sameznika in na osnovi tega 
vplivajo na izbiro vodstev na

občnih zborih. V tem pogledu je 
že precej napravljenega in že 
površen pregled kaže, da bo pri
šlo do večjih kadrovskih spre
memb v večini sindikalnih po
družnic. Številni razgovori o tem 
potrjujejo, da z večjim zaupa
njem kot doslej vključujejo v 
sindikalno delo mlajše kvalifici
rane in visokokvalificirane de
lavce in delavke. Seveda je v 
tem tudi več načrtnega prizade
vanja.

• Obveljalo je spoznanje, da 
so sindikatom potrebni ljudje, ki 
imajo veselje do dela.

Zato seveda pri izbiri kadrov 
ne gledamo le na izkušnje v sin
dikalnem delu, pač pa tudi na 
druge stvari. Kljub temu pa me
nim, da je marsikje potrebna še 
večja smelost pri kandidiranju 
mladih delavcev in delavk v sin
dikalne odbore. ~

® Marsikje so že objektivni 
pogoji zato, da vsako leto menja
mo celotne sindikalne odbore in 
s tem zagotovimo, da vsi, sposob
ni kadri vodijo sindikalno po
družnico. Tako bi marsikje one
mogočili birokratske in druge 
slabe pojave, katerih je še precej, 
kot rečeno. Poleg teh dveh vpra
šanj pa so izkušnje pokazale, da 
je dobro pred občnimi zbori 
sklicevati predkonferenčna zbo
rovanja. Na teh množičnih se
stankih nekateri kolektivi že več 
let sem zelo plodno razpravljajo 
o vseh bistvenih problemih ko
lektiva ter na osnovi tega po
stavljajo konkretne programe za 
delo. To je osnova za razprave 
na občnem zboru sindikalne po
družnice. Zato kaže takim sestan
kom in zborovanjem posvetiti 
vso pozornost, saj je od dobrih 
priprav, tako vsebinskih kot ka
drovskih, v veliki meri odvisen 
sam potek občnega zbora in 
delo bodočega sindikalnega od
bora.

O čem naj bi na občnih zborih 
razpravljali, pravzaprav drugače, 
katera vprašanja že kar sama si
lijo v ospredje?

Kot -je znano, smo letošnje 
občne zbore preložili iz jesen
skega obdobja na čas 1. januarja. 
V januarju in v prvi polovici 
februarja jih bodo imele negospo
darske organizacije, potem pa, do 
konca aprila gospodarske organi
zacije. To se pravi, da bodo imele 
slednje občne zbore potem, ko 
bo že znano, kako so v minulem 
letu gospodarili, torej ko bodo že 
znani zaključni računi. Tako 
smo odločili predvsem zato, da 
bodo lahko sindikalne organiza
cije še aktivneje posegle in vpli
vale na probleme gospodarjenja 
tako v proizvodnji kot v razde
litvi in uporabi sredstev.

• Torej bo glavno vprašanje 
prav proučevanje gospodarskih 
uspehov in slabosti v minulem 
letu. Zatem pa pripravljanje za
ključkov za boljše delo in kon
kretni predlogi razporeditev raz
položljivih sredstev za najbolj 
koristne in opravičljive investi
cije.

Tako bo razprava o razpore
ditvi sredstev odprla vrsto vpra
šanj, kot so stanovanjska poli
tika, preskrba, prehrana — vpra
šanje menz — socialno-zdravstve- 
ne politike, odnosov, nadaljnja 
graditev plačnega sistema, stro
kovno šolstvo itd.

V vseh teh vprašanjih raz
pravljajo v kolektivih že sedaj, 
posebno o strokovnem šolstvu, ki 
ima v zadnjem času vse določ
nejše obrise, kako naj bi izgleda- 
lo. Vse jasnejše je, da sedanji 
sistem ne ustreza, ker ne upo
števa dovolj industrijskega na
čina proizvodnje. Zelo odločno že 
postavljajo delavci zahtevo po 
ožjih programih, ki bi zagotovili 
tista znanja, ki jih zahteva več
ja delitev dela in s tem speciali
zacija le za določene operacije, 
ki bo v veliko krajšem času za
gotovila znanje delavcu za delov
na mesta v industrijski proizvod
nji. To vprašanje je v ospredju 
prav zaradi doslednejšega uve
ljavljanja principov nagrajevanja 

(Nadaljevanje na Z. strani)

APRILA 1960 
KONGRES SZDL

Ob koncu desetega plenuma 
Zveznega odbora Socialistične 
zveze, ki je bil pred dnevi v 
Beogradu — na njem so raz
pravljali o organizacijsko poli
tičnih vprašanjih in nalogah 
SZDL ter o sodelovanju Sociali
stične zveze z delavskimi in 
drugimi naprednimi gibanji po 
svetu — so sklicali V. kongres 
SZDL, ki bo v drugi polovici 
aprila 1960 v Beogradu.

Kongres bo, če se bomo nanj 
dobro pripravili, pomenil novo 
spodbudo napredku socialistič
ne prakse pri nas ter razvoju in 
družbeni vlogi Socialistične 
zveze. Se pravi — v teh nekaj 
mesecih, ki nas ločijo od kon
gresa, bomo morali temeljito 
oceniti dosedanje delo SZDL. 
Pri tem naj bi sodelovalo čim- 
več njenih članov.

Ta naša praksa pa je vedno 
bolj bogata in raznovrstna, ved
no več je pobud, novih oblik, 
borbe mnenj. Sistem družbene
ga upravljanja zajema čedalje 
širša področja družbenega živ
ljenja. Povečujejo se materialna 
sredstva, ki jih upravljajo dr

žavljani neposredno, openem pa 
se veča zanimanje delovnih lju
di za vsa vprašanja iz našega 
življenja, raste družbeno poli
tična zavest, in odnos državlja
nov do vseh pojavov, pozitivnih 
in negativnih, je vedno bolj za
vesten, aktiven in ustvarjalen.

V prihodnjih letih bomo mo
rali še nadalje razvijati delav
sko samoupravljanje in boljšati 
sistem družbenega razdeljeva
nja, da se bodo v njem v polni 
meri uveljavili socialistični pro
izvodni odnosi in da bi odstra
nili še zadnje ostanke mezdnih 
odnosov med državo in delavci. 
Naprej bomo morali krepiti si
stem družbenega samoupravlja
nja v komunah, stanovanjskih 
skupnostih in vseh družbenih 
službah tako, da se bo držav
ljan, ki bo dobival večje pravi
ce zavedal, da z njimi vred tudi 
sprejema večje dolžnosti.

Vse to pa terja večjo vlogo 
Socialistične zveze, ki postaja 
bistveni sestavni del vsega si
stema družbenega samouprav
ljanja. To velja zlasti za osnov
ne organizacije SZDL, ki mora
jo postati bolj aktivne in kon
kretne, baviti se morajo z vse
mi problemi, ki zadevajo posa
meznika, komuno in celotno 
družbo, uresničiti morajo druž
beno kontrolo nad delom samo
upravnih organov, zaščititi ko
risti in pravice državljanov 
pred pojavi samovolje in biro
kratskimi fežnjami ter se ob
enem uveljaviti kot kritik ego
ističnih osebnih zahtev. Postati 
morajo ustvarjalni socialistični 
činitelj, ki usposablja ljudi za. 
zavestne nosilce demokratične
ga mehanizma družbenega 
upravljanja in ki tudi neposred
no vpliva na delo ljudskega od
bora in organov samoupravlja
nja.

Organizacije SZDL pogosto 
zaostajajo za potrebami druž
benega razvoja, so v praksi 
preveč splošno politične, pre
malo pa konkretne. Ker postaja 
naše družbeno življenje čedalje 
bolj raznovrstno in bogato, bi 
bilo prav, če bi organizacije 
SZDL bolj »specializirali*' po 
delovnih področjih glede na do
ločene probleme, oziroma sek
torje družbenega življenja, se 
pravi, če bi v njih ustanovili 
različne skupine, komisije, sek
cije itd., ki bi kot stalne oblike 
njihovega delovanja spremljale 
in globlje proučevale določene 
propleme.

Ves naš družbeni razvoj pa 
terja, da se organizacije Socia
listične zveze usmerjajo k sta
novanjskim skupnostim in h 
krajevnim odborom, kjer se jim 
odkriva široko področje delova
nja, kjer imajo konkretne cilje 
in naloge, pa tudi materialno 
podlago in kjer se lahko najbolj 
tesno povezujejo z državljani v 
njihovem vsakodnevnem boju 
za zboljšanje njihovih življenj
skih pogojev.



7 dni
v sindikatih
Komisija za mladinska vpra

šanja pri republiškem sindikal- 
J1®™ svetu je na svoji prvi seji 
14. decembra razpravljala o anke
ti v 45. gospodarskih organizaci
jah, ki je razkrila predvsem ne
katere probleme strokovnega izo
braževanja mladih delavcev. Med 
pomembnejše podatke ankete so
di tudi to, da je 98V0 vse zaposle
ne mladine včlanjene v sindikat. 
Člani komisije so tudi razpravlja 
h o družbeni aktivnosti mladih 
delavcev, o nagrajevanju vajen
cev itd. Ugotovili so. da so do
slej sindikalne podružnice, občin
ski in Okrajni sindikalni sveti vse 
preveč zanemarjali probleme mla 
dih delavcev in jih niso v dovolj, 
ni meri vključevali v sindikalna 
vodstva. Komisija bo pripravila 
predlog za stimulativno nagraje- 
vanje vajencev in učencev indu
strijskih šol ter izdelala predlog, 
kako naj bi se brez povišanja 
oskrbovalnine uredilo ekonomsko 
vprašanje vseh prizadetih učencev. /

Republiški odbor sindikata ko
vinarjev je pripravil v Portoro
žu seminar za predsednike in taj
nike sindikalnih podružnic elek
trogospodarskih podjetij. Program 
seminarja zajema osnovna vpra
šanja o nagrajevanju v teh go
spodarskih organizacijah, delo 
sindikalnih podružnic, problema
tiko delavskega in družbenega 
upravljanja ter nekatera druga 
aktualna vprašanja. Seminar se 
je začel 13. decembra.

Odbor za gospodarstvo pri re
publiškem odboru kmetijskih, ži
vilskih in tobačnih delavcev je
imel pred dnevi sejo, na kateri so 
člani sklenili, da bodo izdelali po
drobno analizo o nagrajevanju po 
učinku v 34 delovnih kolektivih 
kmetijskih posestev, zadrug in ži
vilske industrije. Nadalje so raz
pravljali o nujnosti koordinirane
ga razvoja kmetijske proizvodnje 
in živilske industrije. Republiški 
odbor je tudi sklenil, da bo skupaj 
z Zavodom za napredek živilske 
industrije LRS podrobno proučil 
to vprašanje in pripravil potreb
no gradivo za naslednjo sejo 
predsedstva.

Iz republiškega odbora tudi po
ročajo, da obiskujejo nekatere ko-^ 
lektive posebne ekipe komisije~žaf 
delavsko upravljanje in vzgojna 
vprašanja, da bi jim tako poma
gale izboljšati delo v delavskih in 
zadružnih svetih oziroma poma
gajo orientirati delavske svete 
proizvodnih enot v kmetijskih 
kombinatih.

Organizacijsko politična komi
sija pri OSS Celje je imela 15. de
cembra razširjeno sejo, ki so se je 
udeležili tajniki občinskih sindi
kalnih svetov in tajniki strokov
nih odborov državnih uslužben
cev, trgovcev in gostincev ter čla
ni komisije zdravstvenih delav
cev. Govorili so o občnih zborih 
podružnic, o kadrih in njihovi 
vzgoji, o vključevanju novih čla
nov in drugih vprašanjih. Na seji 
so sklenili da bo pripravil okraj
ni sindikalni svet v začetku pri
hodnjega leta tri seminarje za 
predsednike sindikalnih podruž
nic iz sedemdesetih večjih gospo
darskih organizacij.

Komisija za gospodarstvo pri 
OSS Nova Gorica je pred nekaj 
dnevi razpravljala o nagrajevanju 
in delitvi dohodka v trgovini. Ker 
še skoraj ena- tretjina trgovskih 
podjetje na drobno še ni uvedla 
nagrajevanja po učinku, so člani 
komisije sklenili, naj okrajni sin
dikalni svet pripravi posebno po
svetovanje, na katerem bi prouči
li vzroke, zakaj tega nagrajeva
nja niso ta podjetja uvedla.

V Črnomlju je bila pretekli te
den skupna seja občinskega ko
miteja ZK in plenuma občinske
ga sindikalnega sveta. Prisotni so 
razpravljali o izpolnjevanju le
tošnjega družbenega plana ter o 
predlogu družbenega plan za pri
hodnje leto. Ko so govorili o pro- 
izvodnjih načrtih gospodarskih 
organizacij, so ugotovili, da se ne
katere izmed njih planirale nižje 
dohodke kot jih bodo dosegle le
tos, jih ocenili za nerealne ter 
predlagali spremembe.

Pretekli teden je bila seja 
predsedstva občinskega sindikal
nega sveta Zagorje. Ugotovili so, 
da je občinski sindikalni svet or
ganiziral nekaj novih podružnic. 
Samostojne sindikalne podružnice 
bodo dobili tudi obrtni delavci, ki 
so zaposleni pri zasebnikih, de
lavci Pekarne Zagorje in kmečki 
delavci, ki jih je v občini 35. 
Predsedstvo je razpravljalo tudi 
o težavah počitniške skupnosti, ki 
bi rada povečala kapacitete svo 
jega doma. Toda primanjkuje 
sredstev. Občinski sindikalni svet. 
meni, naj ta sredstva prispevajo 
podjetja, katerih delavci preživi
jo letni dopust v tem domu.

Brez sodelovanja 
ni uspeha

(Nadaljevanje s 1 strani) važnejših dogodkih tako v pod- 
po delu, ne pa po formalnih kva- kot komuni.
lifikacijah.

0_ teh in drugih vprašanjih v 
javni službi, na primer tudi v 
zaključkih zadnjega plenuma CS, 
bodo spregovorili člani sindikata 
na občnih zborih sindikalnih po
družnic in občinskih sindikalnih 
svetov.

® Zato so nesprejemljivi ka
kršnikoli recepti, ki jih skušajo

® Torej gre za to, da vse sin
dikalne organizacije postanejo 
javna tribuna, na kateri bodo 
člani pripovedovali o svojih pro
blemih in uveljavljali najnapred
nejša stališča. Za uveljavitev 
tega pa je potrebno še naprej 
razvijati različne oblike in me
tode dela, od izdelave analiz na 
osnovi anket in s pomočjo po-

posamezniki predpisati glede iz- sebnih komisij, do razgovorov po 
delave poročil in nalog, ki se po- 0fldeIkih. in množičnih sestankov
stavljajo pred sindikalne orga
nizacije ob občnih zborih. Pri

s člani itd.
Skratka, uporabiti je treba vse

vsem gre za to, da vsak odbor tiste oblike, ki zagotavljajo čim- 
analizira svoje delo, da da poro- boljši stik s članstvom, tako da 
čilo o svojem delu in da na bd članstvo stalno obveščeno o 
osnovi lastnih problemov izdela problemih in bo lahko vplivalo 
program bodočega dela, kateri na reševanje le-teh. Tako bo delo 
naj služi kot osnova za razprava sindikalnih odborov res konkret
na občnem zboru vsake sindikal- no in reševali bodo tiste naloge, 
ne podryžnice. ki težijo članstvo.

Za zaključek bi želeli slišati * t®rezfi, S£°k?5® sodeI°^ 
še nekaj misli o oblikah in me- l ‘ezko z5m,šl'ia1ti
todah dela v sindikalnih podruž- v.sa^..k”Il!luor to,I,ko «spesno delo

Včeraj je prišla v Ljubljano študijska delegacija mladih maroških sindikalistov. Sprejel jo je pod
predsednik republiškega sveta ZSJ za Slovenijo Jože Borštnar in ji priredil kosilo. Delegacija, ki 

jo vodi Hassane Sghir, si bo ogledala kranjsko tovarno »Iskra"«, Velenje, Šoštanj in Žalec

Na dne vnem redu:

Preskrba in kmetijstvo
NA PLENUMU OBČINSKEGA SINDIKALNEGA SVETA JESENICE

Preskrba Jesenic je že vrsto let eden glavnih pro- okrepitvijo z zemljo SLR najlaže 
blemov in ovir pri naporih za zboljšanje življenjskega usposobilo za oskrbo Jesenic, pa 
standarda jeseniških delavcev. Na posebnem plenumn sezUl, je kLtljfko
Je to vprašanje načel tudi občinski sindikalni svet Je- posestvo Poljče pri Begunjah. V 
senice, in sicer s stališča kmetijske proizvodnje. sedanjem položaju, ko je posestvo

vezano le na lastno rentabilnost
_____ . ................ . ... Omenjeni plenum občinskega nili, da bodo omenjeno problema- in mora gojiti tiste kulture, ki so
nicah, katere bo treba uveljaviti s*nd’kalnih vodstev, posebno še sindikalnega sveta Jesenic je po- tiko z zaključki plenuma proučili najbolj donosne, ne oziraje se na
če hočemo izpolniti vse naloge’ Z.ato’. ke.r 80 nalo?e’ U 80 Pred memben zlasti z dveh gledišč: na sestankih vseh sindikalnih po- potrebe okoliških industrijskih
o katerih smo eovorili. ' smrkati zelo obsežne in tudi za- • Dejstvo, da je problem pre- družnic. centrov, to ni bilo mogoče doseči.

skrbe in kmetijstva v občini našel Preskrba Jesenic šepa zlasti Zato prihaja do dokaj smešnega 
mesto na posebnem sindikalnem glede povrtnin, mleka in mesa. pojava, da vozimo na Jesenice ze-
plenumu, kaže, s kakšno resnostjo Zanimiva je ugotovitev, da je v lenjavo s Primorske in Dalmacije)
se je lotil obravnave teh vprašanj jeseni mesec, največ dva na trgu na sosednjem posestvu na Poljčah

katerih smo govorili.
Že sedaj je večje število sin

dikalnih podružnic, pa tudi ob
činskih sindikalnih svetov delo
valo tako, da je prišla do veljave 
tako osebna kot kolektivna ini
ciativa. Tako so take organiza
cije predvsem z javnim delom in 
v razpravah s članstvom dosegle, 
da se je velika večina članov 
kolektiva vključila v aktivno 
razmišljanje in v reševanje vseh 
važnejših vprašanj tako v gospo
darski organizaciji sami kot v 
okviru komune.

Čeprav število podružnic, ki 
tako delajo, neprestano raste, je 
kljub temu potrebno več načrt
nega prizadevanja vseh sindikal
nih odborov, da vsa važnejša 
vprašanja pretresejo s člani, da 
članstvo sproti obveščajo o vseh

motane.

BRALCEM
, Prihodnja dvojna šte
vilka »Delavske enotno
sti« bo izšla 30. decembra- 
Naročnike prosimo, da to 
upoštevajo, mi pa jim 
bomo na 24 straneh po
sredovali dovolj zanimi
vega čtiva in zabave za 
novoletne praznike.

Uredništvo
»Delavske enotnosti«

neposredno prizadet industrijski 
delavec. To pomeni končno pre
lom z mišljenjem da je preskrba 
in kmetijstvo stvar samih trgov
cev oziroma kmetov in da indu
strijskega delavca ne brigajo pro
blemi kmetijstva.

dovolj, poljedelskih pridelkov in pa zaradi »rentabilnosti« sejejo 
po nizkih cenah, da pa pozneje pšenico,- oves itd. Pri preusmeritvi 
naenkrat blaga zmanjka in se posestva za preskrbo sosednjega 
cene nesorazmerno zvišajo. Eden industrijskega centra bo seveda 
glavnih vzrokov zato je pomanj- odločilna politika, ki jo bosta do 
kanje skladišč in hladilnic. Blago, posestva vodila oba zainteresira- 
ki ga dobijo na Jesenice, se za- na ljudska odbora Radovljica —

vrsta koristnih konkretnih pred
logov za zboljšanje preskrbe in 
kmetijstva, ki jih bo občinski sin
dikalni svet lahko uresničil s po
močjo občinskega zbora proizva
jalcev.

Novo nagrajevanje terja

nova pota izobraževanja
Ko uvajamo kompleksen način nagrajevanja po de

lovnem uspehu, pri tem ne gre le za gospodarske uspe
he in efekte, marveč hkrati tudi za globlje družbeno
politične spremembe. Nujna posledica spremenjenih 
ekonomskih odnosov so drugačni družbeni odnosi. Po
jem delavec-upravljavec se je še bolj poglobil. Nov 
sistem nagrajevanja terja nova pota v strokovnem in 
splošnem izobraževanju delavca. To pa je bilo osnovno 
stališče drugega razširjenega plenuma republiškega 
odbora Sindikata delavcev rudarstva, metalurgije in 
kemične industrije.

• Na plenumu je bila sprejeta raf1 "<;P?™e™h in P;remajhnih na tem območju leži posestvo ■ - - skladišč hitro kvan in imajo vec- Poljče, in Jesenice — ki se nepo
krat tudi čez 30 odstotkov kala. sredno zanimajo za preskrbo S 
Primerna skladišča bi omogočila tega posestva. Če bi Poljče okre- 
sodobno in pravilno vskladiščenje pili z zemljo SLP in eventualno 
blaga ter tako tudi založenost odkupljeno zemljo, ki jo ponujajo 
trga za daljše odobje, kar bo sa- kmetje, potem pa do posestva vo-

r- . . __. . . - mo po sebi vplivalo na stabiliza- dili pravilno politiko s poudar-
k omenjenih cij0 cen> Nadaljnji problem so kom na investicijah, ki bodo po-

pF°ktem°v dobl11 Podporo pri prevozna sredstva. Kljub temu, sestvu omogočile čimboljšo pre- 
cimvecjem številu elanov, so skle- da ob sedanji stopnji motorizacije skrbo okoliških industrijskih cen-

ne bi smel biti nikakršen problem trov, bi že v kratkem času za- 
prevoz zelenjave in ostalih pri. beležili vidne uspehe. Zastopnik 
delkov n. pr. s Primorske, je ven- občine Jesenice je omenil, da bi 
dar prav nepravilen in predolg že sedaj, v občini lahko odkupili 
transport kriv, da se blago že na blizu 30 kmetij. To je lahko moč- 
poti kvari itd. na okrepitev že obstoječega po-

Na plenumu so poudarili, da bo sestva ali pa zarodek novega po- 
potrebnp čimprej zgraditi sodob- sestva.
na centralna skladišča in hladil. Na plenumu so kritizirali ne- 
Pice ter nabaviti sodobno oprem- elastičnost trgovine. Neb člaO 
Ijena prevozna sredstva. Predla- plenuma je navedel primer, da

■,.............. ^ gajo, da bi hladilnice in skla. so v Volčji Dragi kmetje ponujali
ho lahko dobro opravljal določeno dišča zgradili tako, da bi lahko cvetačo celo po 5 dinarjev (bila 
delo. Ta profil pa naj bo hkrati koristili obstoječi hladilni agregat je je okoli 6 ton), hkrati pa j® 
tudi .osnova programov za stro- pri umetnem drsališču. Novousta- bila na Jesenicah po 70 dinarjev, 
kovno^ izobraževanje ^delavcev v novljeno prevozno podjetje na Je- Navajali so primere, da trgovska 
izobraževalnih središčih podjetij, senicah bo do prihodnje sezone podjetja raje puste pridelke zgni- 

Skladno s tem pa se bo moral moralo kupiti potrebna prevozna ti, namesto, da bi nekoliko po- 
prihodnje razvijati tudi redni sodstva, da se ne bi prihodnje kvarjenemu blagu znižala ceno ia

šolski sistem. Raven splošne in 
družbene izobrazbe za vse nadalj-

leto ponovno pritoževali nad ne
sodobnim in prepočasnim trans-

letka. Strokovno šolstvo — od in
dustrijskih šol do oddelkov teh
niške srednje šole in tehniških 

. . , , , fakultet — mora biti čimbolj na-
Z uvajanjem kompleksnega povezanih neštetih faz proizvod- slonjeno na podjetja in v svojih 

načina nagrajevanja po delovnem nje oziroma delovnih mest, .kjer 
učinku se je nujno sprostil pro- se morajo delavci vse bplj specia-

nje izobraževanje mora biti osem- Portem pridelkov.
• Glavni problem, ki so ga na 

plenumu proučevali je, kje naj se 
Jesenice neposredno oskrbujejo z 
zelenjavo, mlekom in mesom. 
Predvidena rajonizacija predvi-

programih upoštevati potrebe mo
derne proizvodnje. Danes zelo po

dlem strokovnega usposabljanja iizjrati da lahko strokovno-teh- gosto razpravljamo o rekonstruk-rifU nn lQh_ ... •__ _ 1 1- 1 • s itdelavcev. Res je sicer, da je lah- „ ._, , .. • j , „ ,
ko osebna vnema zelo močan fak. "lčno padajo svoje delo Zato 
tor za povečanje proizvodnje, ven- bo ^ prihodnje^ potrebno izdelati

ciji podjetij, rekli bi lahko o re
konstrukcij vseva našega omenn-

za to vsaj nekaj iztržila.
Vsekakor je bila razprava n3 

plenumu o tem perečem proble
mu Jesenic zelo koristna. Ne!* 
član plenuma iz Železarne je od
krito povedal: »Doslej smo znali 
samo kritizirati, ko se je kakšen 
pridelek podražil, nikoli pa nisrn® 

deva, da bi na območju Žirovnice razpravljali o proizvodnji 1° 
pridobivali zelenjavo in mleko sploh o vzrokih, zakaj so pridelki 
ter gojili prašiče, v Zgornjesavski dražji...« To je res. Zaradi tega 
dolini pa mleko in pitano govedo, so Jesenice sicer eno naših naj- 

Jesenice še vedno nimajo'trd- močnejših industrijskih središč

nedvomno najpomembnejši stro
kovna usposobljenost delavca. V 
zadnjem času smo tudi že dosegli 
tisto stopnjo razvoja, ko se ne 
moremo več zadovoljiti s tem, da 
bi proizvodnjo večali samo z na
daljnjimi investicijami. Naš do
sedanji razvoj industrializacije — 
povezan z uvajanjem racionalnej
ših proizvodnih procesov, z meha
nizacijo in tudi že z avtomatiza
cijo — nas postavlja pred novo in 
zelo odgovorno nalogo: strokovno 
in družbeno-ekonomsko izobraže
vanje delavcev.

delovnem mestu moramo ugoto
viti, kaj mora delavec znati, da S. B. vsem za preskrbo Jesenic. Najpri- šče, ki ima razmeroma najslabŠ® 

mernejše posestvo, ki bi se z urejeno preskrbo. J. KRISTA?*

SEJA PREDSEDSTVA CO SINDIKATA DELAVCEV PROMETA IN ZVEZ JUGOSLAVIJE

Pred reorganizacijo na železnici
Že večkrat doslej so poudar

jali potrebo po nadaljnji razši-
ko bi generalna direkcija prene
sla vrsto svojih funkcij na želez-a ■ a Jau P011-600 po aaaaijnji razsi- sia vrsto svojih funkcij na želez- tu^^spremanbe-^pristojnost čhi fagrajevanfa^Promettat®

Podatki kažejo da imamo da- ritvi pristojnosti organov samo- niška transportna podjetja. Hkra- posameznih delavskih svetov. zelo zapletena gos r^datka na rineš v podjetjih dokaj visoko kva- upravljania v osnovnih enotah ti bi dali osnovnim enotam širSn „ , , zapieiena gospociarsKa pan".
lokacijsko strukturo, vendar se na železnici in poudarjali nujnost materialno osnovo in j^m žago- horast°a 1.9fntralnega naeratevatt^el^vtf11151^51«?'
le-ta ne odraža v tolikšni meri v zagotovitve Čim trdnejše ekonom- tovili ekonomsko stimulacijo De- ”a ?tallšeu> da je treba ^ela 'Tsta sp?cl%
kvantiteti in kvahteti proizvod- ske osnove za poslovanje tam, lavski sveti osnovnih organizacij -^T tet=t Ja
nje, kot bi to lahko pričakovali, kjer

v Tega TIS
gšSLttrerzsa SLzan naj bi se sindikalni aktivisti in podjetjih pa imajo potrebno eVi' 

Glede investiranja določa novi člani seznanili z novostmi, ki naj denco in poznajo normative, zat®
kvalifikacije. Zato bo ena izmed sprememb v organizaciji in po- delave tarifnega pravilnika ipd 
najpomembnejših nalog v prihod- slovanju železnic, 
njem obdobju, da tudi tisti de- zdi se, da so nazadnje začeli
p^Iz na no Tvtlimtrijte,0 dobTdl? Sliža fnvestiranj^I hidtstrij sVeteh^toefctentralte Sbo? grajevanja s tehntenJSfne #
datno strokovno in načrt predpisov, ki naj bi uredili 

družbeno- to zelo pomembno vprašanje. O
investiranju v industriji. - - . ----------  ------ , ,

To pomeni, da bi že železniškim plenarno sejo, na kateri bo pose- bllo posebnih težav.
ekonomsko izobrazbo. Pri tem pa osnovnih načelih teh predpisov ^ S sindikata jaJa tompteksnega^afSlvad®seveda ne gre za to, da bi le-ti so razpravljali na zadnji seji mi za§ot°vili tak dohodek, da bi Pri reorganizaciji JZ.
dobili hkrati tudi večje tarifne predsedstva'centealnega^odbOTa ^ncighi ustvarjati lastne sklade za Vzporedno s pripravami na do?le:’ mso storili skoraj ničesar«
postavke, kajti šele boljši delovni Sindikata delavcev premeta in 
uspehi - merilo zanje morata biti zvez, ki je bila 15. decembra, v 
tako kvaliteta kot kvantiteta — Beogradu, 
ali pa strokovno zahtevnejše delo
jim daje to pravico.

finansiranje investicij. Praktično reorgan za i o na železnici iščejo ?fnijo flani P^edstv*,
naj to pomeni, da bi železniška tldi lljpnm^jšrobhko za n^ da hi}° treba v Prihodnje raZ'

>gradu. transportna podjetja dobivala na vo> sodobnejšo organizacijsko smereh^n s 0egamZ^1 P®*
Po tem predpisu, ki naj bi bil ?^ktur° -^ometa PTT Za raz: magati delavskim vftom da Csprejet na januarskem zasedanju s?iiia. in ®e združevala pri finan- li^o od železnice, kjer

je tudi pokazal, da modema or- dosedanja podjetja, ki so pretež- 
ganizacija proizvodnega procesa no skrbela za vzdrževanje vozne- nost

. magati delavskim svetom, da 
pn do ustanovili potrebne strokov®®na-Novi sistem nagrajevanja pa Zvezne ljudske skupščine, naj •še .siranM^gcaditve objektov,^ po- jskanju novih rešitev že precej čhižhT

tudi Dokazal ria mru-toma dv. i-i'membnih za vse omrežje. Skup- napredovali, so dali v prometu
bi obdržala V tem pri"- PTT za sedai Id npkai nafelnih 8 

meru le pristojnost študija in re- S,1CT£«^. nai .skuša skupno s str®:

««» uvajanje sistema - . 
v prometu grajevanja, in drugič, Central®1

ne prenese več klasične,razdelitve ga parka na železnici, pridružijo meru le pristojnost študija m re- sugestii: Predsedstvo Centralnega kovn mi zdmženii nauT rvlgov^ 
kvalifikacij na Štiri skupine: ne železniškim transportnim podjet- »e,f,S„^f^b_^grainOV odbora meni, da je te sugestije na nekateri nerazčisJn, ^ačel®9

načela mogoče sprejeti,

0

velikih železniških vozlišč.
. . Napovedane so spremembe Posebej so na seji razpravllali

lavec. Modemi proizvodni proces skimi sveti. Prav tako je treba tudi glede izkoriščanja amortiza- o kompleksnem nagraievanju v 
je namreč rezultat harmonično ukiniti tudi direkcije JZ, medtem clje, odnosov organov samouprav- prometu. Ugotovili so, da se veči-

kvalificiran, polkvalificiran, kva- jem kot njihovi obrati ali eko- 
lificiran in visokokvalificiran de- nomske enote z lastnimi delav

na nekatera nerazčiščena načel®8 
vprašanja. Kasneje bi to podr®®J 
neje obravnavali na plenarni s®!1 
odbora.
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Po občnem zboru Republiške trgovinske zbornice

7 rezerviranih mest
Zbornice združujejo gospo

darske organizacije zato, da bi 
vplivale na hitrejše povečanje 
delovne storilnosti, na zboljša
nje organizacije v proizvodnji; 
zato, da bi uspešneje izvajali 
kooperacijo in proizvodno spe
cializacijo podjetij; da bi hitre
je uveljavili spodbudnejše obli
ke nagrajevanja itd. (23. člen 
Zakona o gospodarskem združe
vanju). Skratka, gre za izredno 
obsežno in vsestransko dejav
nost zbornice, ki lahko zelo ko
risti potrošniku in ne le članom 
— posameznim podjetjem.

Družba se seveda ni mogla 
odreči možnostim, da vpliva na 
delo teh samoupravnih organi
zacij. Njihova družbena vloga je 
Poudarjena že s tem, da v vod
stvu zbornice enakopravno so
delujejo predstavniki podjetij 
in zastopniki družbene skupno
sti. V naši republiški zbornici 
je poleg 30 predstavnikov, čla
nov podjetij, izvoljenih še se
dem predstavnikov družbene 
skupnosti iz vrst republiškega 
zbora proizvajalcev, Izvršnega 
sveta in nekaterih republiških 
organizacij.

Kljub takim načelom pa se v 
zbornicah, predvsem pa v nji
hovih organih, odsekih, včasih 
že vsiljuje misel, da je zborni
ca predvsem zaščitnik interesov 
posameznih članov, pa čeprav 
taki interesi niso prav nič v 
skladu s splošno gospodarsko 
Politiko.

Treba je zapisati, da so v raz
pravah na nedavnem občnem 
zboru Trgovinske zbornice za 
Slovenijo v Mariboru, kar do
bro obračunavali s takšnimi 
»zaščitnimi« težnjami. Vsaj v 
načelu, čeprav bi pričakovali 
več konkretne kritike vseh ta
kih pojavov, kot tistih, najbolj 
grobih primerov, kršenja po
slovne morale. Javna graja, pa 
tudi pohvala bi verjetno koristi
la več kot vse razprave in mor
da večkrat tudi poravnave. 
Vendar lahko rečemo, da je 
občni zbor samo potrdil mne
nje, da se želi zbornica otresti 
vloge zaščitnika in da v prihod
njem letu ne kani samo pro
učevati gospodarskih problemov 
in predlaganih sprememb, pač 
pa se bo povsem aktivno vklju
čila v uresničevanje naše gospo
darske politike. Če bo zbornica

pri tem dovolj zahtevna in pred 
člani ne bo popuščala ter bo 
»pihala tudi proti vetru«, kadar 
bodo interesi posameznika ško
dili našim skupnim interesom — 
potem bo delo zbornice v pri
hodnjem ' letu še veliko bolj 
uspešno in koristno.

Če ■'tako ocenjujemo delo 
zbornice, se nam zdi toliko po
membnejši sklep, da bodo v 
upravni odbor Trgovinske zbor
nice izvolili tudi najboljše pred
stavnike samoupravnih organov, 
to je delavskih svetov in uprav
nih odborov iz kolektivov. To 
sicer doslej ni bila nemogoča 
stvar, toda v praksi ni bila še 
nikoli uresničena. Upravne od
bore in zbornične organe so vse
lej sestavljali vodilni uslužben
ci podjetij, v glavnem direk
torji, Nikakor ne želimo grajati 
njihove prizadevnost in v mno
gih primerih tudi izredne de
lovne požrtvovalnosti, toda taka 
sestava zbornice in zborničnih 
organov povsem objektivno one- 
mdgoča pravilno usmerjanje 
dela in je verjetno prav v ta
ki sestavi kal nekoristnega 
sporazumevanja, zaščitništva in 
lokalizma. Vključevanje članov 
delavskih svetov v republiško 
zbornico ne bi. smela biti zad
nja beseda. Tudi v zbornične 
organe kot v okrajne zbornice 
in zvezno bi bilo treba voliti 
več neposrednih proizvajalcev. 
Prepričani smo, da bo tudi taka 
sestava lahko mnogo vplivala 
na pravilno politiko in uspeš
nejšo dejavnost zbornic.

Na občnem zboru so za pred
stavnike delavskih svetov v 
upravnem odboru rezervirali 
sedem mest. To zaradi tega, ker 
na občnem zboru razen enega 
samega ni bilo nobenega pred
stavnika delavskih svetov. Sta
tut pa pravi, da se mora uprav
ni odbor zbornice izvoliti iz vrst 
izvoljenih delegatov. Ker v ko
lektivih, pa tudi v zbornici niso 
bili pozorni na to že prej, je 
upravni odbor tik pred občnim 
zborom predlagal tako rešitev, 
ki jo je občni zbor soglasno 
sprejel. Skoraj prepričani smo, 
da bodo take spremembe v se
stavu organov zbornice, le-te še 
bolj približale sistemu našega 
družbenega upravljanja in po
večale njihovo družbeno vlogo.

Mitja Švab

Prednost imajo zadružniki
Novi zakon o stanovanjskih zadrugah daje, čeprav 

upošteva vse okolnosti, zavodom za zadružno gradnjo 
pravzaprav nekak monopolen položaj. Če namreč ob
činski ljudski odbor sklene, da zavod za zadružno 
gradnjo opravlja dela na področju občine, to pomeni, 
da je zavod edini, ki lahko zida stanovanja na zadruž
ni podlagi. Gotovo je, da je takšno odločitev nareko
vala predvsem želja, kar najbolj pospešiti gradnjo sta
novanj, saj v primerjavi z dosedanjimi stanovanjskimi 
zadrugami zavodi lahko nastopajo do gradbenih pod
jetij kot mnogo trdnejši in boljši organizatorji.

Vemo pa, da so doslej mnogi 
posamezniki tudi sami delali ali 
pa so prispevali v materialu, saj 
je bilo tako zanje ceneje. Oboje 
— lastno delo in material ~ do
pušča in upošteva tudi novi za
kon o stanovanjskih zadrugah. 
Res pa je, da je bilo okoli dose
danje gradnje stanovanj na za
družni osnovi precej napletov in 
nejasnih okolnosti, ki so na videz 
res »pocenile« gradnjo posamez
nih hišic in zadružno gradnjo na
sploh. Prav ob tem pa moramo 
povedati nekaj:
NASA DRUŽBA TEGA NE BO 

PODPIRALA
Gradnja stanovanj na zadruž

ni podlagi se je namreč doslej 
marsikje izrodila v prikrito obli
ko individualnih gradenj. Takšne 
gradnje v prihodnje ne bomo 
podpirali. Ce so podjetja doslej 
na razne načine podpirala tudi 
takšno stanovanjsko graditev in 
stroške (v celoti ali delno, to je 
prav vseeno) prevračala na mate
rialne stroške, je konec koncev to 
čutil vsak delavec, ker je bil po
sredno prizadet; čutil je potroš
nik, ki je izdelke takih podjetij 
plačal draže, kot naj bi jih; ozi
roma je ta podpora šla na škodo 
skladov.

Takšni pojavi so bili zlasti po
gosti tam, kjer so imeli malo sred
stev, v majhnih občinah in pod
jetjih. Tam so na primer takole 
računali: »Ce imamo deset mili
jonov dinarjev in jih razdelimo 
med deset prosilcev, bomo rešili 
deset stanovanjskih problemov. 
Vsakdo bo delal sam, pomagal si 
bo, kakor bo vedel in znal in ... 
zato bo brez stroškov za ko
munalne naprave milijon zado
stoval.«

Prosilci, ki so dobili denar — 
kredit, so zidali na delih zemlji
šča svojih staršev, kajti v glav
nem se je to dogajalo na pode
želju in v okoliših manjših indu
strijskih središč. Že tako drobni

kosi zemlje so postali še bolj raz
drobljene krpe zemlje. Skratka- 
na svojem koščku zemlje in v 
svoji hišici životari tak delavec 
naprej, tako kot sta živela njegov 
oče in ded. lepo po starem. Da 
smo pri nas še pred nedavnim na 
ta način podpirali gradnjo novih 
stanovanjskih hišic, bi lahko na
šteli precej primerov. Tako so 
ravnali v Žireh, v Rogaški Slatini 
in drugod.

Menda je razumljivo, da tak 
način življenja, ko se lik polpro- 
letarca vzdržuje naprej, delavca 
oddaljuje od življenja v njegovem 
kolektivu, od vsega družbenega 
dogajanja nasploh. Tak delavec — 
polproletarec — ve samo za dvo
je. Ali bo šel najprej v tovarno 
in bo z.mislimi pri svoji hišici in 
polju, vrtu ali kar pač že ima; 
ali pa bo utrujen prišel na delo 
v tovarno. Zdaj se pokaže spet 
nov problem.

POTREBNE SO SPRETNE 
ROKE

Povsod uvajamo nagrajevanje 
po učinku. Rekli bi, da je s tem 
vse rešeno. Ce bo kdo garal do
ma, bo utrujen in bo v tovarni 
manj zaslužil. Ce pa bo tako, bo 
obdelovanje svoje krpe zemlje pač 
pustil, ker bo zanj bolje, če se 
bolj potrudi na svojem delovnem 
mestu. Vplivanja vsega starega, 
ki je zakoreninjeno v njegovi za
vesti, se delavec-polproletarec s 
tem resda ne bo takoj in popol
noma otresel. Gotovo pa je, da bo 
zaživel s tovarno bolj kot zdaj. 
To pa pomeni, da se bo polagoma 
začel vključevati tudi v družbeno 
življenje, kar si želimo in priča
kujemo. Zato je delavcem, ki žive 
s tovarno in njenimi problemi, ki 
se vključujejo v družbeno življe
nje, pač vseeno, kje stanujejo, 
samo da so dovolj blizu svojega 
delovnega mesta.

Nova stanovanjska zakonodaja 
nudi vrsto možnosti in spodbud, 
kako mi vsi lahko pomagamo re

ševati naš stanovanjski problem. 
Ko danes spet pišemo o zadružni 
gradnji, velja omeniti, da smo 
predvsem za to osnovno obliko 
stanovanjske gradnje. Zato je 
družbeno prav gotovo bolj ko
ristno, če tistih 10 milijonov di
narjev — povrnimo se na prejšnji 
primer — damo zavodu za za
družno gradnjo. S tem bi sezidali 
stanovanja za pet prosilcev. Za te 
igradnje je komunalni prispevek 
že vračunan, toda prostovoljno 
delo ni upoštevano. Ce pa prište
jemo še lastno delo, bi z istimi 
sredstvi nemara spravili pod stre
ho še šesto stanovanje.

Takšnega dela prav gotovo ne 
bi bilo težko organizirati. Potreb
na je le spretna roka. Takšno so
delovanje je naposled tudi eden 
izmed pogojev za ustvarjanje no
vih družbenih odnosov.

»NE, TEGA PA RES NE...«
Omenili smo, da novi zakon 

dopušča in upošteva lastno delo 
zadružnikov' in prispevek v ma
terialu. No, kar se tiče slednjega, 
smo zvedeli, da Zavod za zadruž
no gradnjo v Ljubljani ves ma
terial sprejema po dnevnih cenah. 
Lesa je kajpak največ. Po seda
njih predpisih lahko zadružnik 
namreč poseka za gradnjo lastne
ga stanovanja, ko dobi sečno do
voljenje, za vsako ležišče po 3,5 
prostorninskega metra lesa, za 
družinsko vrstno hišico pa skupaj 
24 kub. metrov, ne da bi za to 
moral plačati prispevek v gozdni 
sklad (»takso«). Vendar to velja 
samo za lastni gozd in gozd, ki ga 
zadružnik z gotovostjo pričakuje 
s sodno odločbo (testament in po
dobno). Za ves ostali les pa mo
rajo tudi zadružniki plačati pri
spevek za gozdni sklad.

Drugače pa je, kar se tiče last
nega dela. V knjigo mnenj in 
pripomb Zavoda za zadružno

gradnjo v Ljubljani so posamezni 
zadružniki vpisali precej pri
pomb, kdaj in kje bi lahko tudi 
oni sami delali. Ko smo o tem po
vpraševal na upravi Zavoda, smo 
zvedeli naslednje:

»Res, lastno delo zadružnikov 
je določeno tudi s pravili našega 
zavoda. Sklenili smo, da bi za
družniki sodelovali pri gradnji 
vrstnih hišic, kajti na velikih 
gradbiščih zadružnikov ne bi 
mogli vključiti, ker bi zavoljo 
tega trpela organizacija dela 
gradbenih podjetij. Organizacij
ske priprave za sodelovanje za
družnikov z delom so zdaj v teku. 
Vendar moramo, žal, ugotoviti, da 
slabo kaže. Vsak zadružnik, ki bi 
sam delal, bi namreč hotel delati 
prav pri svojem domu, drugo mu 
nič mar. Zaman so bila vsa naša 
prepričevanja, da se bo delo ena
ko obračunavalo za vse. Dobili 
smo samo odgovore, da kaj take
ga nočejo, da jih ne zanima in 
podobno. Tako je, kot vidite, že 
zdaj, še preden smo začeli, sodelo
vanje zadružnikov z delom na 
bolj majavih nogah.«

Ne moremo se strinjati s po
jasnilom Zavoda, da sodelovanje 
zadružnikov na velikih gradbiščih 
ne bi bilo mogoče zaradi organi
zacije dela. Kako pa so potem 
mladinske delovne brigade, kako 
so naši ljudje s prostovoljnim de
lom sezidali neštete stanovanjske, 
zadružne in druge zgradbe, zgra
dili ceste, uredili športne stadio
ne in vse drugo? Ves problem pa 
se pokaže v drugi luii, ko zvemo, 
da med zadružniki ni zanimanja, 
ker pač ne bodo mogli delati prav 
pri svojem domu. To je popolno
ma tuje misli o zadružništvu, o 
tovariški pomoči. In zakaj?

Najbrž samo zato, ker smo še 
preveč zaprti sami vase, v osebne 
koristi. Doklej še?

-mG

OBRTNIŠTVO IN DRUŽBENI PLANI 
ZA PRIHODNJE LETO

Narobe svet: denar imamo 
načrtov pa ne

ZLA SREČA OB ROJSTVU PRVIH CENENIH STANOVANJ

IDEALI IN KORISTI
Posrednik za prodajo montaž- 

nih hišic iz Beograda je malo
marno strpal v aktovko zajeten 
sveženj tlorisov in prospektov: 

“Kot se temu pravi, ne boste 
sPrejeli naše ponudbe?«

Gradbena inšpekcija v Mari
boru je vztrajala pri kratkem in 
odločnem — ne!

“Vaša glava — vaš svet!« — 
Kdo bi ponavljal reklamne fraze 
Okoli cenenosti montažne gfad- 
ble, hitrega reševanja stanovanj- 
®kega problema, ekonomično- 

, h -.Kdo bi venomer nizal 
Primere tovarniških kolektivov, 
bolnic in otroških vrtcev, občin 
b okrajev drugod po Jugoslaviji, 
j1 so si že postavili takšne hiše 
b jim ni zavoljo tega prav nič 

r*bl...! ? Novih naročnikov je na 
Pretek; vsem podjetje za izdelavo 
montažnih hiš »Triglav« iz Beo
grada niti ne more ugoditi! Tr
govski potnik, ki ga je zanesla 
slavna vnema v Maribor, je do- 

, mimo poveznil na glavo klo- 
uk in se pri vratih vljudno po
lovil od gradbene inšpekcije: 

“Resnično mi je žal! Pogodbe 
cenenih gradnjah bomo pač 

Podpisovali v drugih republikah.«
. V besedah je bilo nekoliko 

1p bega posmeha. Podpirala ga 
izrazita samozavest, da so 

montažne hiše v današnjem vr- 
,bcu pomanjkanja stanovanj od- 

bba rešitev in da je vsak, ki jih 
^klanja, nazadnjaški in slab ra-

Radijska reklama pa opozarja 
„ zvokih elektronske glasbe: 
liV"33010 nekaj malega čez mi- 
s,J0n, dva meseca in troležično 

snovanje z vsem komfortom 
iz ^ ZaSotavlja podjetje Triglav

Beograda!«
Reklama je vselej vabljiva, 

Piji1 Prepričljiv pa je bil trgovski 
Dr; ik.’ 151 ga je njegova Vnema. 
tjjPbJiala v Radlje, trg ob elek- 
j3rbi Vuhred v dolini Drave. De- 
sluh • svet v elektrarni je pri- bbil novosti in si pomel roke.
vduš-p*;na papirju 80 ce*° na"

J^novanja potrebujejo. Ce bi 
st;) ^ v bloku, bi veljalo vsako 
a novanje dva milijorta in pol. 
n, a. gradnjo bi potrebovali naj- 
ta»rr ^Ve leti. Stanovanje v mon- 

bi hiši pa stane le milijon in

dve sto tisoč ter je lahko vseljivo 
v pičlih dveh mesecih.

Podpisali so pogodbo za grad
njo šestih stanovanj, to je treh 
stanovanjskih hiš. To naj bi bile 
prve' montažne hišice beograjske
ga podjetja Triglav ne samo v 
Dravski dolini, pač pa sploh v 
Sloveniji.

V Radljah so začele rasti mon
tažne hiše!

Z mnogo obetajočim temelj
nim kamnom pa se je začelo še 
nekaj, kar ne napoveduje radij
ska reklama in kar je seveda za
molčal požrtvovalni frgovski pot
nik.

Montažni deli za stanovanje 
stanejo milijon in dve sto tisoč. 
V tej številki ni upoštevan pre
voz, a Beograd je daleč; tudi ne 
ljudje, strokovnjaki, ki so edini 
vešči montaže. Ekipa, ki se je 
nekega dne pojavila v Radljah 
in pričela z delom, je tako prine
sla s seboj nov račun. Drobna 
obrtniška dela so opravljali do
mači obrtniki, ki so spet po svoje 
zaslužili.

Ker projekt te hiše v origi
nalu ne predvideva kletnih pro
storov, je naročnik v Radljah po
veznil nosilno betonsko ploščo na 
lične stene, ki so po starem do
mačem običaju omejevale prostor 
za drva in premog. To sicer ni 
potrebno, saj vsebuje notranjost 
stanovanja poleg spalnice, dnev
ne sobe, kuhinje, kopalnice in 
sanitarij ter veže še poseben 
prostor — imenovan ropotarni
ca —, ki pravzaprav nadomešča 
klet in drvarnico.

Delo se je tako zavleklo. Za
vlačevalo ga je zlasti pomanjka
nje gradbenega materiala. Domi
selni ponudnik jim. je sicer to
voril cement iz Bbograda, kot da 
ni nikjer v bližini druge »cemen
tarne«, šaril okoli za salonitnimi 
ploščami in opeko, kar bi moral 
sicer pravočasno nabaviti, »spe- 
šil« na ta način delo in dopolnje
val račun.

Na kraju vsega je stalo sta
novanje malone dva milijona! 
Človek bi bil lahko zadovoljen, 
saj je še zmerom prihranil do
brih pet sto tisoč, da ne govori
mo o času. Toda« ta »prihranek« 
je ob koncu zadel ob nenadejano 
čer!

Po predpisih o novih stano
vanjskih najemninah se preraču
nava vrednost stanovanja za do
bo celega stoletja. Za to montaž
no novost pa nihče ne jamči sto, 
ampak le petdeset let! Torej se 
amortizacijska doba zmanjša na 
polovico, a najemnina za stano
vanje se podvoji!?

Ali je šel naročnik po vsem 
tem na limanice? Umestnost vpra
šanja krepi gradbena inšpekcija, 
ki je hladno ocenila dejansko 
vrednost cenenih montažnih hiš.

Načrti za gradnjo so nepopol
ni, saj niti sanitarnih vozlov ne 
vsebujejo. Načrti ne predvideva
jo kletnih prostorov. Ker so bili 
le-ti v Radljah postavljeni brez 
predhodnega odobrenja gradbene 
inšpekcije, veljajo malo ali nič! 
Načrtom niso dodani nikakršni 
dokazi, po katerih bi lahko raz
brali vrednost gradbenega mate
riala, ki ga vsebujejo posamezni 
montažni deli. Tloris predvideva 
za troležiščno stanovanje 88 kva
dratnih metrov površine, jugoslo
vanski, odobreni normativ za 
takšno stanovanje pa je le 47,5 

■ kvadrata.
Gradbena inšpekcija pravi:
»Ta normativ moramo upošte

vati zlasti še v današnji stano
vanjski stiski in ob pomanjkanju 
gradbenega materiala!«

Mi sicer dodajamo:
»Te normative je narekovala 

predvsem cena stanovanj. Če pa 
se cena ob večji kvadraturi manj
ša in je v primeru montažnih hiš 
celo nižja od cene za minimalno 
stanovanjsko površino, potem to 
lahko samo pohvalimo!«

Tako je gradbena inšpekcija 
v Mariboru dodala še marsikaj, 
česar posledica je bila, da se je 
prijazni posrednik iz Beograda 
poslovil, a naročniki, ki so sle
dili Radljam, so hočeš, nočeš, raz
veljavili svoje pogodbe.

Ideal cenene in hitre stano
vanjske gradnje je torej padel v 
vodo, koristi so obtičale v kle
ščah vbirokratizirane doslednosti.

Gradbena inšpekcija v Mari
boru, ki je prepovedala gradnjo 
montažnih hišic, utemeljuje svo
jo prepoved gradnje s priznanimi 
normativi, s pomanjkanjem po
trebne gradbene dokumentacije, 
zlasti pa z neupoštevanjem reda,

zaradi katerega bi morali najprej 
pregledati načrte gradbeniki, še
le za njimi pa bi lahko podjetja 
sklepala pogodbe.

Ob vsem tem, kar je nemara 
opravičljivo, pa je razburjenje 
zatemnilo dejansko vrednost, ki 
jo vsebujejo načrti za gradnjo 
montažnih stanovanjskih hiš, to 
je — hitra gradnja in ob dobri 
organizaciji dela — občutna cene
nost!

Vsa zla sreča ždi v tej petde
setletni amortizaciji! Zaradi nje 
naj bi še naprej postavljali trd
ne zgradbe iz zidakov in kamna, 
kajti le take lahko ustrezajo grad
benim inšpekcijam, vse drugo, in 
še tako sodobno in ceneno, pa je 
za -staro šaro.

Ob tem pa mnogi v Jugoslavi
ji postavljajo montažne hiše, jih 
grade in kupujejo iz določenih 
koristi. Le mi v Sloveniji ne in 
'ne! Nekoč, pred desetimi leti smo 
s podobno novostjo razveselili 
naše bralce, a na tisti prvi po
izkus piontažne gradnje dvostano
vanjske hiše za Bežigradom smo 
že pozabili.

Tovarna v Beogradu izdela 
dnevno pet takšnih montažnih 
stanovanj. Če bi bila tovarna od
visna samo od naročnikov v Slo
veniji, bi lahko ustavila proiz
vodnjo!

Samo v jedrnati prepovedi ni 
rešitve! Najenostavneje pa je — 
nekaj prepovedati! Bolj prav bi 
bilo, da bi se tudi med našimi 
gradbeniki našel kdo, ki bi 
vzel v roke načrte za montažno 
gradnjo, jih natanko preveril, jih 
dopolnil in jih prilagodil naše
mu podnebju. Potem bi imeli tu
di mi montažne hišice in četudi 
za nekaj kvadratov nad norma
tivom. Tega bi nam nihče ne za
meril!

Vsak bi celo pohvalil gradbe
nika, ki bi našel možnosti, da bi 
se posamezni montažni elementi 
izdelovali pri nas, v neposredni 
bližini naročnikov, kar bi vseka
kor pocenilo gradnjo, ne pa da 
»celo cement vozimo iz Beograda 
v Radlje!«

Ali pa zidajmo še naprej po 
zamudnem, dragem in starem 
običaju, držimo pa se pri tem z 
vso natančnostjo priznanih nor
mativov! -Ij

Čeprav še nimamo točnih po
datkov, koliko sredstev podjetij, 
občin, okrajev in republike smo 
letos investirali v obrtništvo, ven
dar že lahko rečemo, da bo le
tošnji družbeni plan razvoja obrt
ništva v glavnem izpolnjen. Mno
gi ljudski odbori so namreč letos, 
zlasti v drugi polovici leta, spo
znali, da zaostajanje obrti Zavira 
porast življenjske ravni in prav 
to spoznanje je omogočilo, da 
lahko prvič v minulih treh letih 
govorimo o pomembnejših uspe
hih v razvoju obrtništva.

Vendar je v odnosu do obrt
ništva še vedno precej slabosti. 
Menda je najpomembnejša — ne
poznavanje potreb in problemov 
obrti v komuni in okraju, Le 
malo je komun, ki imajo podrob
no izdelane elaborate, iz katerih 
je razvidno, kakšno je sedanje 
povpraševanje po obrtnih storit
vah in kolikšna je zmogljivost 
obrti, kakšne bodo potrebe v pri
hodnje in kaj bo treba storiti 
na vsakem posameznem področ
ju obrtništva, da bi odpravili 
nesorazmerja med potrebami in 
zmogljivostjo obrtnih delavnic. 
Ker teh elaboratov ni, so druž
beni načrti o razvoju obrti naj
večkrat plod subjektivnih mnenj 
nekaj ljudi na občini ali okraju, 
so nekonkretni in'premalo učin
koviti.

Tudi letošnji družbeni načrti 
so bili taki. Ne vsi, vendar velika 
večina. Zato se je lahko dogodilo, 
da je nek okraj enostavno napi
sal: letos bomo dali za obrt 2 mi
lijona dinarjev. Občine v tem 
okraju pa so namenile obrti de
set milijonov dinarjev. Ko pa je 
bilo treba realizirati te načrte, so 
se šele začeli spraševati, za ka
tera obrtna podjetja, za kakšne 
obrtne storitve naj bi porabili ta 
denar. Takšno nekonkretno in 
lahko bi rekli nenačrtno načrto
vanje pa močno ovira izpolnje

vanje družbenih planov za raz
voj obrti.

O tem nam pričajo tudi po
datki o realizaciji polletnega pla
na v letošnjem letu. Obrtna pod
jetja, ki so sestavila konkretne 
investicijske načrte in namenila 
za investicije v vsem letu
618.151.000 dinarjev, so že v pr
vem polletju dala v ta namen
417.444.000 dinarjev, medtem ko 
so občinski ljudski odbori od
399.728.000 din dali le 99,846.000 
dinarjev, okrajni ljudski odbori 
pa od 170,870.000 dinarjev komaj
62.249.000 dinarjev. Zgodilo se je 
celo, da je nek okraj, ki je za vse 
leto namenil za obrt 74 milijonov 
dinarjev, dal v prvem polletju le
2.562.000 dinarjev.

V drugem polletju so se raz
mere bistveno spremenile. Ven
dar še vedno ne moremo govoriti 
o načrtnosti. Samo ob Zagreb
škem velesejmu so ljudski odbori 
dali za napredek obrti kakih 200 
milijonov dinarjev, s katerimi so 
nakupili stroje in opremo za sta
re in nove obrtne delavnice. To
da pri tem ni vedno veljalo na
čelo: kupil bom le tisto, kar res 
najnujneje potrebujem.

Zato bi bilo prav, da sedaj, 
ko spet sestavljamo letne družbe
ne plane in razmišljamo, koliko 
sredstev bomo v prihodnjem letu 
dali za razvoj obrti (teh pa bo 
treba več kot letos in prejšnja 
leta, saj smo v prvi polovici pet
letnega načrta dali za obrt komaj 
slabo tretjino vseh planiranih 
sredstev), napravimo predvsem 
konkretne elaborate o sedanjih 
in bodočih potrebah po obrtnih 
storitvah, o sedanji zmogljivosti 
obrtnih delavnic in o bodoči 
zmogljivosti, ki naj bo tolikšna, 
da bo zadovoljila potrebe delov
nih ljudi. Družbeni načrti, ki bo
do sloneli na takšnih konkretnih 
temeljih, bodo gotovo veliko bolj 
učinkoviti in laže jih bomo ures
ničili. J. V.

Dvostanovanjska montažna hiša v Radljah, ki je vzbudila 
tolikšno pozornost interesentov in — gradbene inšpekcije!
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Uveljavljanje stanovanjske 
reforme v Zasavju

v 80 tum vanj v Zagorju — zaradi starosti inv zasavskih občinah ljudje pozorno dotrajanosti hi* — uvrščena v nižje

V celoti bodo v Zagorju zaposleni 
pričela ljudje dobili na račun večjih najem-

__. ljudje pozorno dotrajanosti hiš
prisluhnili razpravam ob uvajanju kategorije,
ekonomskih stanovanjskih najemnin.
Občinska politična vodstva
5™*£ea8n° Pojasnjevati politično- nin okoli 81 milijonov dinarjev več 
družbeni pomen uvajanja stanovanj- osebnih dohodkov. Za kritje večjih na-

Z
!„ L-hi * m-praktlcno P°kaza- bo skoraj 52 milijonov dinarjev,
le, kakšne bodo najemnine v posamez- Bilo bi napak, da bi ljudje teh 52 
•iiiih4 5r<”!tnwkih hlSah> oziroma na- milijonov ne porabili za ureditev sta-

NalboiJ .se hod.0 povečale na- novanjskega problema. V Zagorju se
jemnine v Trbovljah in Hrastniku, zelo zavzemajo za to, da bi ljudje ta 
kjer so doslej plačevali najnižje sta- sredstva porabili za predplačilo za no- 

: ZaiorJu Ko.Povečanje na- va stanovanja. Dejansko sicer ne bo 
jemnm nekoliko manjše, ker so bile mogoče takoj prvo leto prepričati iju- 

na{em"!”e Precej večje kot v di v to. Toda kdor bo hotel iz slabega 
b kom^‘|h v boI-iše stanovanje, bo kmalu spoznal,

oahi«?™ i3S- prl ,občmskem ljudskem da je najboljša pot, da si v prihod- 
a? v,.z*Sor-Iu je celo ugotovila, njih letih zagotovi stanovanje, varče- 
aa bodo ljudje porabili za plačevanje vanje oziroma zbiranje sredstev, ki jih 
novih najemnin samo 38 odstotkov po- bo dobil s povečanjem osebnih dohod- 
večanja osebnih dohodkov. To pred- kov.
vsem zaradi tega, ker je večina stano- Tudi v Trbovljah so pred kratkim
------------------ —------------------------------------- - na delavskem svetu trboveljsko-hrast-

niškega rudnika govorili o stanovanj-

Teden knjige v Pomurju ZvlZVre%^bTLTTll 1%
ta mesec bodo v Murski So- b?duje gradili samo poceni stanova-Se

boti priredili seminar za knjigotržce 'f! J0,10?11* normative, koliko sme 
in vodje vseh večjih knjižnic iz Po- y.el.-,atI določeno stanovanje. Ti norma- 
murja. Seminar bosta priredila ČZP ,,1V1 ?aj b* določali tudi kvadraturo 
»Pomurski tisk« in Okrajni svet Svo- dvo in enosobnib stanovanj. Tudi v 
hod in prosvetnih društev. Na šemi- 1™..Podjetju bodo pričeli s široko 
narju bodo razpravljali tudi o orga- akC1'10 varčevanja in vlaganja sred
nizacij tedna knjige, ki naj bi bil 
Prihodnje leto februarja — ob Pre
šernovem tednu. V tednu namerava
jo prirediti v vseh občinskih sredi
ščih razstave knjig in povabiti tudi 
slovenske književnike, ki bi sodelo
vali na literarnih prireditvah. Okraj
no razstavo knjig bosta priredila CZP 
»Pomurski tisk« ih Mestna knjižnica 
v Soboti. V okrajnem središču pa 
nameravajo prirediti tudi manjši se
jem knjig, na katerem bo moč do
biti tudi knjige, ki obravnavajo go-

stev posameznikov 
graditev.

stanovanjsko 
-m-

Debutni klub v Zagorju 
je začel delati

Pred dnevi so se odprla vrata de
batnega kluba zagorske »Svobode«. 
Tema razgovora so bili popotni vtisi 
iz Sovjetske zveze.

..............._______ ____ Za zdaj se bo moral debatni klub
spodarsko dejavnost Pomurj^7 zlasti zadovoljiti s prostori okusno urejene
na področju kmetijstva. sejne sobe Socialistične zveze, kasne

je pa se bo preselil v nove prosto
re Delavskega doma.

Okoli dvajset udeležencev kluba 
Je bilo zelo zadovoljno s prvim po
menkom. To ni bilo predavanje z na-

V Ptujski tekstilni tovarni so že SojS^Je^^med^kateHm1 sTuuZ 
v novembru izpolnili letni gospodar- CetaT svo™'vnrffir ali pa ^a

Ptujski tekstilci 
somi gradijo

ski in finančni plan. To je bil za 
majhni kolektiv tega podjetja brez 
dvoma najlepši dogodek ob prazno
vanju dneva republike.

vpletali svoja vprašanja 
dopolnjevali s tistim, kar so sami 
prebrali o tej deželi. Nekoliko je si
cer motilo število udeležencev, ker 
je vodstvo kluba vabilo na prvi raz-

izm^^manjšl^e v™
niji. Kaže pa, da dela v njem priza
deven in zdrav kader. Po osvoboditvi
danes^pa imajo^fs?" Sre<1StVl’ p^» kar ^eč delavcev,

kušnja je pokazala, da bo v bodoče 
treba spremeniti način propagande za 
udeležbo in privabiti k sodelovanju

Vsi zaposleni se zelo zavzemajo 
za to, da bi podjetje povečalo proiz
vodnjo in izboljšalo kvaliteto izdel
kov. Imajo zelo tesne prostore, zato 
gradijo ob dosedanjem tovarniškem 
poslopju prizidek, v katerem bodo 
montirali nove stroje. Pri graditvi 
prizidka pomaga s prostovoljnim de
lom ves kolektiv. Delavci dobro ve
do, da bodo že jutri prejemali sado
ve današnjega truda. P. J.

Živahna kulturna 
dejavnost na Duplici
Poglavitno vlogo v bodočem delu 

DPD Svoboda v Duplici pri Kamni
ku bo imela Izobraževalna sekcija.

To je bila osnovna misel na ne
davnem občnem zboru. Izobraževalna

Program debatnega kluba, izdelan 
za prva dva meseca, predvideva te
denske razgovore iz najrazličnejših 
področij družbenega življenja. V 
kratkem bo razgovor o televiziji do
ma in po svetu s prikazovanjem 
dveh televizijskih filmov, kasneje 
hodo razgovori o aktualnih domačih 
prilikah: o družbenem standardu, o 
pomenu predvojnega delavskega gi
banja v zagorskem revirju, o odno
sih med ljudmi in o drugem.

Vodstvo kluba namerava med 
udeleženci kluba razpisati anketo o 
tem, česa si ljudje najbolj želijo na 
debatnih večerih. Organizirali hodo 
vrsto razprav z domačimi političnimi 
sodelavci, gospodarstveniki in javiii- 
mi delavci.

Pravkar so izdelali tudi program 
za literarni in filmski klub. Čeprav 
sta oba kluba namenjena predvsempre

sekcija je razen dramske tudi v pre- mladini, se je vodstvo odločilo pola- 
tekiem letu pokazala največjo aktiv- goma privabljati k sodelovanju tudi 
nost. Organizirali so vrsto poljudno- odrasle. Tako bodo na primer glasi- 
znanstvenih, družbenoekonomskih in lo, ki ga izdajajo na topiiški osem- 
zdravstvenih predavanj. Letošnji pro- letki, razširili na vse Zagorje. Vanj 
gram pa je mnogo obširnejši. bodo lahko pisali vsi tisti, ki čutijo

Dramska sekcija je razen »Dekle- nagnjenje do uveljavljanja v litera
ta iz Trente« naštudirala še Goldo- turi.
nijevega »Lažnivca« in Klinarjev Filmski klub namerava zbuditi 
»Plavž«. Uprizoritev »Plavža« spada med občani predvsem zanimanje za 
med doslej najbolj uspele uprizorit- filmsko vzgojo. Kot prvo nalogo so 
ve te sekcije. Letos pa pripravljajo si zadali odločneje voditi v okviru 
Marinčevo »Ad acta«. programskega sveta repertoarno po-

Mladi delavci tovarne »Stol«, ki v litiko v domačem kinematografu. Če 
glavnem sestavljajo članstvo tega jim uspe dobiti kinoprojektor za ozki 
društva, bodo tudi v bodoče krepko trak, pa bodo začeli tudi sami siste- 
zgrabiii in kaže. da bodo dosegli še matično prikazovati filme vzgojne 
večje uspehe kot doslej. F. S. vsebine. -m-

Počitniška skupnost 
tudi v Pomurju

Lani In letos je v Baški na otoku Ustanovili bodo tudi okrajno po-
Krku letovalo 900 Pomurcev — članov čitniško skupnost, ki bo zbirala sred- 
sindikalnih podružnic in njihovih svoj- stva za letovanja ob morju in za ure- 
cev. Zanimanje za taborjenje v tem ditev nekaterih turističnih objektov v 
obmorskem kraju pa^je bilo še večje, Pomurju, ki bodo potlej koristneje slu- 
saj so zabeležili v obeh letih okrog žili za krajši oddih. Ob Negovskem je- 
1400 prijav. Okrajno sindikalno vod
stvo ni moglo — spričo pomanjkanja čitniških hišic z 32 posteljami, 
sredstev — organizirati letos samo
stojno taborjenje za delavce in usluž-

zeru nameravajo postaviti deset po
li, zavzeli

pa se bodo tudi za to, da bo v pri
hodnji počitniški sezoni znova odprta 

bence iz Pomurja. Tudi niso organizi- — vsaj ob sobotah popoldne in ob ne-
rali eno in večdnevnih letovanj v do
mače turistične kraje.

deljah — koča na Doliču (Goričko). Da 
bo dostop k koči ugodnejši bodo orga-

Kot vse kaže se bo prihodnje leto nizirali avtobusne prevoze.
marsikaj spremenilo. Komisija za od
dih pri OSS in plenum Okrajnega sin
dikalnega sveta v Murski Soboti sta 
pred nedavnim že razpravljala o od-

Pričakujejo, da bo lahko v novem 
počitniškem naselju ob morju v ju
niju, juliju in avgustu prihodnjega le
ta letovalo skupno okoli 1000 Članov

dihu delovnih ljudi v prihodnjem letu. pomurskih kolektivov. Vsaka izmena
bi taborila 10 do 14 dni, dnevna oskrba 
pa bi veljala okoli 350 dinarjev. Po
skrbeli bodo tudi, da bodo v počitni
škem naselju kino-predstave in stal
ni nastopi zabavne godbe.

Počitniška skupnost bo morala za 
akcijo pridobiti delovne kolektive iz 
vsega Pomurja. Vsi naj bi prispevali 
v okviru svojih možnosti in tako po
stali solastniki naselja.

__ ... .. ^ ^ ^ «1.0 0 Ugotavljajo, da bi lahko zbrali
Na zadnji seji predsedstva ObSS okrog 15 milijonov dinarjev, če bi pod- 

Radovljica so analizirali delo sindikal- jetja prispevala za vsakega zaposlene- 
nih podružnic in se pogovorili o pri- ga p0 iooo dinarjev. S temi sredstvi ne 
pravah na občne zbore podružnic, ki kj bilo težko odpreti večjega campinga 
bodo v manjših podjetjih januarja, v z domom, počitniškimi hišicami in so- 
večjih podjetjih pa februarja in prve dobno kuhinjo.

Do prihodnje počitniške sezone name
ravajo postaviti nekje ob morju — 
kraj za zdaj še ni določen — 34 počit
niških hišic.

Bolje spremljati 
gospodarjenje

dni marca (vzporedno s sprejemanjem 
zaključnih računov za leto 1959)

Pri analizi dela posameznih pod- nja ob morju. Tako pobudo sindikalna 
ružnic so ugotovili, da vse podružnice 
ne delajo tako kot bi bilo treba, zato

Nekateri kolektivi organizirajo za 
prihodnje leto tudi samostojna letova-

vodstva pozdravljajo, vendar opozar
jajo, da podjetja ne smejo voditi ne
pravilne oziroma anarhične politike 
regresiranja oddiha. Sindikalna vod
stva pa žele, da bi prihodnje leto po
slala podjetja na brezplačno letova
nje več svojih najboljših delavcev.

-ar

bo ObSS sredi decembra poklical na 
ožje posvetovanje predsednike in taj
nike izvršnih odborov sindikalnih pod
ružnic. Na posvetih se bodo pogovorili o vseh problemih in težavah, ki ovi
rajo uspešnejše in pravilnejše delo, 
pomenili pa se bodo tudi o povezavi z 
vodstvi podjetij ter o pripravah na 
občne zbore. ObSS bo priporočil po
družnicam, naj se vendar že otresejo 
raznega drobnega dela in naj bolj bud
no spremljajo gospodarjenje v podjet- _ _ _ ________ _ _________
ju ter delo uprave in samoupravnih energije V novembru občutno presegli

Proizvodnja v »Plamenu«
V tovarni vijakov »Plamen« v Kro

pi so kljub pomanjkanju električne

organov.
Pri kraju seje so sklenili, da bodo

mesečni družbeni načrt. Izdelali so za 
12 odstotkov ali za 36.000 kg izdelkov

24 t. m. sklicali plenum na katerega več, kakor Je bilo določeno, 
bodo povabili predsednike sindikalnih - — -
podružnic, predsednike prosvetnih
društev ter vodje izobraževalnih sre- ____ . ______ ____ ______
diščih v podjetjih. Na plenumu bodo večali proizvodnjo napram enakemu

Družbeni načrt za enajst mesecev 
so po količini presegli za 2,47 odstot
kov. V enajstih mesecih letos so po-

določili smernice za bolj povezano in 
uspešnejše kulturno-prosvetno delo.

razdobju lani za 5,82 odstotka ali za 
182.000 kg izdelkov. R.

Za mariborske gospodinje gradijo nove tržnice na Kidričevem trgu, ki jih bodo odprli junija pri
hodnjega leta

S PLENUMA OBČINSKEGA SINDIKALNEGA SVETA ROGAŠKA SLATINA

Steklarna je lahko vzor
ObSS Rogaška Slatina je pred Vsa gostinska podjetja razen ureditev trgovin. Nespodbuden 

kratkim razpravljal o gospodar- »Slovenskega doma« so dobro način nagrajevanja trgovskih de- 
jenju in nagrajevanju v indu- gospodarila. V »Slovenskem do- lavcev pa povzroča premajhno 
strijskih, gostinskih in trgovskih mu« pa so sklad za osebne do- zanimanje za založenost trgovin, 
pcdjetjih. Sestanku so prisostvo- hodke že izčrpali in sedaj nastaja Predstavniki obrtnih in manj- 
vali tudi direktorji podjetij. vprašanje, od kod bodo poslej ših industrijskih obratov so pred-

V steklarni bodo precej pre- črpali ta srecJstva. lagali, da se ustanovi poseben
segli plan proizvodnje in dohod- . 9bravJnava!i .so tudi gospodar- sklad združenih investicijskih 
ka, čeprav je letos za 16 odstot- :,en:,e v tpg°vinl', Trg°vski lokali sredstev, s katerimi bi postopoma 
kov večji kakor lani in čeprav so ^esodobno ureJem ^ — kar je rekonstruirali in razširili neka- 
imeli večje težave pri uvajanju P°glavltno — zelo slabo založeni tere obrate. Občinski investicijski 
delavcev v delo pri novozgrajeni Z a§om- Podpredsednik občine sklad je tako majhen, da se ne 
talilni peči, ki je začela obrato- ie omenllJ’ da ■,Q, občina prikraj- more računati nanj. 
vati konec polletja. Na povečanje fana .na dob°dkjhi ker prebivalci Ob koncu seje so govorili še 
storilnosti je v veliki meri vpil- kuPulel° večji del blaga v Celju o ustanavljanju stanovanjskih 
valo nagrajevanje po učinku, ki

mm ŠTEVEKU 
»NOVE PROIZVODNJE«
Pred kratkim je izšla letošnja 5. 

številka »Nove proizvodnje«. V njeJ 
je mnogo zanimivih in pomembnih 
sestavkov.

Ing. Mirko Dermeij piše v članka 
»Analiza premoga« o sicer pomanjk
ljivih, a dragocenih začetkih standar- 
diziranja analiznih metod za goriva. 
Inž. Samo Čermelj opisuje v svojem 
članku enostavno jekleno jamsko 
podporje za enotirne in dvotirne pro
ge. Avtorja Janez Korošin in inž. 
Otmar Gautsch obravnavata v članku 
»Tehnična analiza generatorskega pli" 
na« preprosto tehnično analizo gene
ratorskega plina, s katero je moč do
biti kljub grobosti metode podatke za 
čistilen učinek plinskih čistilcev. Dr. 
Mirko Pribovec poudarja v prispevku 
»Priprava industrijske operacije«, ka
ko važna je razmestitev orodja iu 
materiala na delovišču; dr. Marta 
Blinc pa piše o pomenu alg za pre
hrambeno industrijo. Dušan Novak j® 
prispeval članek »Pomen hidrogeolo- 
ških raziskav na Krasu za potreb® 
preskrbe z Vodo, energetike, melio
racij in podobno«. V tej številki j® 
pomemben še prispevek dr. Romana 
Jerovca o inštitutih za produktivnost 
v Skandinaviji.

zajema več kakor 60 % delavcev. 
V prihodnjem letu nameravajo 
preiti na sistem nagrajevanja po 
enoti proizvoda in osnovati eko
nomske enote. Isto nameravajo 
storiti tudi v krojaškem podjetju 
»Oblačila«, kjer že sedaj 90 % 4.er 
lavcev nagrajujejo po učinku. V 
steklarni je v premijsko nagra
jevanje zajeta več kot tretjina 
članov kolektiva. (Mimogrede naj 
omenimo, da je steklarna prispe
vala 5 milijonov dinarjev za

v drugih mestih. Seveda pa zadrug. V steklarni so že priprav- 
slaba založenost trgovine jezi Ijeni. V načrtu imajo, da bodo 
piedvsem potrošnike. Trgovci naslednje leto zadružno gradili 
pravijo, da nimajo sredstev za štirinajst stanovanj. K. A.

NOVI NAROČNIKI 
DELAVSKE ENOTNOSTI
V minulem tednu se je šte

vilo naših naročnikov poveča
lo za 409. Ugotavljamo pa, da 
je svoj list odpovedalo 228 na
ročnikov. Posebno moramo 
pohvaliti sindikalno podružni
co lesne industrije »Brest-«! 
Cerknica, ki je zbrala v tem 
tednu med svojim kolektivom 
59 novih naročnikov.

V NEKATERIH KRANJSKIH PODJETJIH

SLABO GOSPODARIJO
je podjetje utrpelo tudi zaradi 
kala.

Po potnih stroških prednjači

N3 nedavni seji Občinskega V podjetju »Kovinar« je fi- 
___ - _______ „„ ljudskega odbora v Kranju so nančna komisija ugotovila, da
asfaltiranje ceste od Rogaške Sla- mad drugim obravnavali tudi po- zelo malo skrbe za sanacijo že x ow.um.ui uieuuj«*-
tine do Rogatca. Skupno s kme- rocil° sveta za plan in finance o starih gospodarskih in finančnih podjetje »Kokra« Kranj. Komer' 
tijsko zadrugo pa bo za delavsko PreSleclu zaključnih računov go- težav. Imajo zalogo starega, ne- ciala v podjetju je sicer dobra* 
univerzo nabavila projektor za SPodrskih organizacij. uporabnega materiala, v katerega le mesto direktorja bi moral za'
ozke filme.) Obe fmanem komisiji, okraj- je vloženo precej obratnih sred- sesti nekdo, ki bi imel več orga-

Irž ~ — - “■*sposobnosti in trdne]' 
še zdravje, kot ga ima sedanji 
direktor.

Zanimiv pa je tale primer: ka 
so na Občinskem ljudskem odbo'

4)0 ^ Sta’ da gospodarjenje v mogla k napredku podjetja', časovni enoti, le 30 % delavcev večini podjetij dobro, le v pod- '..
nagrajujejo po učinku. Glede te- jetjih »Kovinar« Kranj, »Roleta- , 7 »Roleti-mizarstvu« imajo
ga ni nič boljše pri. »Mizarstvu« mizarstvo«. »Šoik« »Sadie« »Kn- slab° organizirano proizvodnjo, ... ,. ,

TS8S& as
vprašanju posvetiti več pozorno- druga Predoslje sta ugotovili vrsto osebe- ki bi znala izoblikovati

nepravilnosti. perspektivni plan. Nabavna služ-sti. Cas je že!
ba kupuje material kar po svoje. za Položaje-

kolektiva, ker sedanjega direk' 
tor j a izrabljajo in ker se bojij0

Zgodi se, da v podjetju ni dolo-
RUDNIK ZAGORJE JE SPREJEL PLAN INVESTICIJ

Prihodnje leto pa zares
V hotelu Evropa so nepravim0 

obračunavali zaslužek po učinku* 
precejšen nered ima podjetje tu

kaj početi. Zaradi slabega pošlo- d^ Pri obračunavanju prispevkom 
vanja je bilo podjetje večkrat iz dohodka, 
tudi toženo in je moralo v letu Tipičen primer finančne anal' 
1958 plačati več kakor dva mili- hfie Pa imajo v Kmetijski zadrU' 

dela. To je nujno, saj je znano, mna dinarjev zamudnih obresti gi Kranj. Računovodja ne pozn3Z nekoliko zamude bodo pri- ___ JV. . ___ ____
hodnje leto začeli v zagorskem da so zastarele naprave na šepa- 3n sodnih stroškov.
rudniku s predvideno rekonstruk- ................
cijo, za katero so domala že vsi 
načrti potrjeni. V celoti bodo za

niti osnovnih finančnih predpi' 
sov, niti sprememb novega kont'raciji zelo ovirale normalno obra- Tudi v nodietiu »bniv« „„ „ - --------=-----

tovanje. Po končani rekonstruk- sedanio oreanizaoiin nega plana. Na oddelku za finan'Ciii hndn tP Sea^J0 organizacijo poslovanja ce so n3 podlagi takega stanja
•edlog, da v tem pod' 

jetju izvedejo sanacijo. Kmetij'

načrti potrjeni. V celoti bodo za ciji bodo te težave povsem od- ne bi šmeli za7ovo1hti in ce 30 na P°dlagi t
mvesticijskn dela porabili okrog padle, zmogljivost separacije pa zelo primitiven način' obračana sPrejeli Podlog, da 450 milijonov dinarjev. Za rekon- se hn nnircAiia »o _ primmven način obračuna-450 milijonov dinarjev. Za rekon- se bo povečala m nMajciču.. vama Podietip na h --—j-
!tr^13°„3eParaC13e je Predvide- Zmanjšalo se bo tudi število za- tudi z nedovoljeno trgovko™ ” Sk° zadrug° Pfedoslje, ki zarad*no 122,130.000 dinarjev, za dogra
ditev nove ceste od kisovškega 
obrata do separacije pa 118,730.000 
dinarjev. Delavski svet se je zdaj 
dokončno odločil za 
premoga iz kisovškega obrata na 
separacijo po cesti, in sicer z več- 
tonskimi kamioni. Pokazalo se je

za nekajkrat, vanja. Podjetje pa se
luui r — * -•

bo pocenilo proiz- drobno.poslenih, kar 
vodnjo.

Brž ko bodo vsa predvidena podrtij vtegovsM s^kMe^of 
prevažanje ^.on®7u?ccl:i3k:a. dela x končana, jetje »Sadje« Kranj. Vzrok za to 
nhrata na P cakujejo, da bo znašala letna je iskati predvsem v premajhni

tiso^ton.1^1 takšnoOproizvodnjo^se tem^dTTta direktor^ f V i!\ Predlagal ustrezne ukrepe 
namreč, da bo takšno'P7eVažaVj e b° rudnik Zagorje uvrstil med vodja hodila v Srednji ekonom- ^VsTkaS^hn^t n®prav^ 
premoga mnogo cenejše kot pa Su^ * ^ ^ «

šemu gospodarstvu.

svojega ozkega delokroga in ma' 
loštevilnih članov le životari, P° 
bodo združili s Kmetijsko zadrU' 
go Kranj.

Oddelek za gospodarstvo bo ^ 
vseh teh podjetjih proučil stani6

prevažanje po zveznem rovu iz 
Lok do separacije.

Za ureditev pridobivanja za- 
sipnega materiala na obratu Ko- 
tredež je predvideno več kakor 
72 milijonov dinarjev, za jamske

Po končani rekonstrukciji rud
nika se bo nekoliko spremenil 
tudi dosedanji izgled Toplic. Od
stranjene bodo nekatere zunanje

posvetila
v podjetju tiste pozornosti, 

ki bi jo morala. Precejšnjo škodo
uslužbence, ki študirajo, v čas° 
študija razrešiti službenih dolž' 
nosti v podjetjih. Tomaž'1

gradnje nekaj več kakor 83 mili- naprave, zato menijo, da bodo 
jonov dinarjev in za osipla zu- morali takoj po rekonstrukciji za

četi urejati to naselje, kjer živi 
največ zagorskih delavskih dru
žin. .m.

»stola zu 
nanja dela 1 milijon dinarjev. 
Okrog 68 odstotkov predvidenega 
denarja bodo porabili za zunanja

V TRŽIČU SE JE UTRGAL ZEMELJSKI PLAZ

Nevarnost je minula

Takole je pustošil plaz

O

Delavci apnenice ob cesti Pri
stava—Tržič so v torek popoldne 
opazili premike zemlje. Vse lese
ne naprave in prostori so v noči 
od 7. na 8. december čedalje moč
neje škripale. V jutranjih urah so 
opazili razpoke v apnenici. V če
trtek se je zemlja okrog apnenice 
že vidno grbančila. Evakuirali so 
prebivalce iz hiš ob cesti pod ap
nenico. Ustanovili so operativni 
štab, ki je vodil vsa reševalna 
dela. Okrog 13. ure se je porušila 
apnenica z dimnikom vred. V pe
tek se je cesta že močno gubala 
in trgala. V noči od petka na so
boto se je zemeljski plaz že vidno 
premikal, skoraj pol metra na 
uro. V soboto dopoldne se je po
drla hiša št. 16. Zemlja se je 
premikala že ob strugi Bistrice. 
Grozila je nevarnost poplave. Mo
bilizirali so okrog 600 ljudi, med 
njimi precej pripadnikov JLA. 
Evakuirali so prebivalce iz ogro
ženih hiš ob plazu in pripravili 
vse za evakuacijo Preske. Eva
kuirance so namestili v Domu 
Partizana, Sindikalnem domu in 
v šolah.

V noči od sobote na nedeljo 
so začeli z buldozeri kopati po

možno strugo za Bistrico. V pe' 
deljo so si strokovnjaki temelji40 
ogledali ves plaz in se dogovori11 
za vrsto ukrepov za preprečit0^ 
poplave. Plaz : je še vedno Pc' 
mikal proti obratu št. 4 tovarh6 
»■Peko«. Voda je naraščala. E'03' 
kuirali so Presko. V noči od 
delje na ponedeljek so pripeli3* 
30-tonski bager iz jeseniške že' 
lezame. ki je v jutranjih ur3' 
poglobil strugo, da je začela vod3 
odtekati. V ponedeljek je P13 
drsel že znatno počasneje in B3** 
večja gmota se je usmerila h3!
koliko v levo nasproti prostor^3"
LIP Tržič. Naj hujša nevarnost 1 
bila mimo. V torek se je plaz 
komaj opazno premikal

\7se dneve so spremljali 
reševalcev predstavniki ljud3?; 
oblasti in množičnih organiza0"' 
Tržaška podjetja pa so poskrbe^ 
za najnujnejšo pomoč evakuiraP' 
cem. Sanacijo plazu je prevz*?1 
podjetje Projekt iz Kranja. Na' 
mesto operativnega štaba so ust3' 
novili dve komisiji, ki se ukvst' 
jata s problemi evakuirane3 ' 
Dokler strokovnjaki plazu teru3! 
Ijito ne proučijo, ne bodo dovoli 
selitve v evakuirame hiše.
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Nagrajevanje po enoti proizvoda v kmetijskih organizacijah

Smer; cenejša proizvodnja
Po uvedbi bolj stimulativnih sestvih 46 ha, v kmečkih delov- med 40 in 89 odstotki glede na 

oblik nagrajevanja v kmetijstvu nih zadrugah pa traktor na pri- skupni hektarski donos. Nekatere

s ‘Si s?, s sjsns. ssss
Kar spomnimo se, kako tej- »g L^kra.5^' Znižalo To ne,“ ZRIŠITA 

Ko je bilo prepričati kolektiv, da je tu(ii gtevjj0 konjske vprege, in nega gnojila. To pomeni, da ko
se je zadolžil za 20 milijonov di- sicer za dobrih 50 odstotkov, me- lektivom ali posameznikom ni 
farjev. Zdaj pa to sploh ni pro- hanizacija pa je vplivala tudi na vseeno, ali bodo dosegali enak 
blem, ker vse, kmetijske organi- zmanjšanje delovne sile v kme- donos z različnimi vlogami, zato

tijstvu. Delež živega dela pri eno- bi morali bolj paziti tudi na na- 
ti proizvoda se je zmanjšal v grajevanje strokovnjakov in vo- 
mnogih organizacijah več kot tri- diteljev v tem smislu, da bodo 
kratno. V ilustracijo primer z stimulirani k proizvodnji z niž- 
dveh kmetijskih posestev in iz jimi stroški. i
ene kmečke delovne zadruge:

tacije izpopolnjujejo mehanizacl 
5° proizvodnje, ne da bi se zme
nile za dolgove tako kot nekoč. 
^0Prej je na primer prišlo na 
traktor nad sto hektarov zemlje, 
2daj pa pride na kmetijskih po-

Ime organizacije Delovnih
1957

ur na metrski stot
1958 1959

Kmetijsko posestvo »-Livade«, 
Dolovo 6,8 3,9 1,84

Kmečka delovna zadruga »-Ivo 
Lola Ribar«, Čurug 4,42 3,28 2,27

Kmetijsko posestvo »Crvena 
njiva«, Osijek 5,56 4,31 1,78

To zmanjšanje deleža živega 
dela po enoti mere je rezultat ne

voditelji, so tako prozorni, da jih 
je zadnji plenum Centralnega

ŠE NEKATERE 
POMANJKLJIVOSTI

Med pomanjkljivosti pri uve
ljavljanju novih metod nagraje
vanja sodi tudi nezadostna enot
nost. Vse organizacije niso izde
lale pravilnikov o nagrajevanju 
po enoti proizvoda, pa četudi jih 
so, jih niso dosledno izvajale. Ra
zen tega niso bili vsi zaposleni 
delavci in nameščenci in tudi de
lovna sila vezani na enoto proiz
voda, temveč so eni prejemali 
stalne plače, druge pa so nagra
jevali po učinku.

Kot startno osnovo za nagra- 
vilskih in tobačnih delavcev Ju- jevanje po enoti proizvoda so v 
goslavije soglasno obsodil. nekaterih organizacijah uporab-

izboljšane mehanizacije, tem- odbora Sindikata kmetijskih, žv

/arovanje sirojev zeiu 
vPliva na delovni učinek in torej 
ba višino zaslužkov. Neredkokdaj 
Naletite na delavca,

času pere, čisti in maže stroj. 
Prej je to delal po enkrat teden
sko,

^eč tudi večje proizvodnje na 
aektar.

Delavci vestneje opravljajo Delavci ki deiaj0 po normah, ki ali donos na temelju perspek- 
“Voje delo, hkrati pa so spoznali, hočej0 biti nagrajeni po enoti tivnih Planov, pogosto pa so bili
a tudi varovanje strojev zelo projzvoda; prj tem pa jih, kot tudi ti donosi nizki.

kaže, ovirajo nekateri vodilni na- Zaradi teh pomanjkljivosti bi 
, . meščenci, ki imajo stalne mesečne morale kmetijske organizacije se-

kl P^ov^ piage Njihove tarifne postavke staviti pravilnike o nagrajevanju
rr.o dovolj visoke, da jih ne zani- po enoti proizvoda tako, da bi 

»i, v . . . , . , ma večanje zaslužkov. Nagraje- bili zaslužki vseh delavcev in
se b° J ,1Z obrr vanje po enoti proizvoda pa za- nameščencev odvisni ne le od

sti. Po podatkih iz nekaj okra- hteva boljšo organizacijo dela, proizvedenih količin, temveč tudi 
so nekoč uporabljali traktor natan{nejšo evidenco in ažurno od lastne cene.

- .vprečno po 120 dni na leto, knjigovodstvo, več odgovornosti, v zaključkih je plenum jasno
prav te odgovornosti pa se bojijo, določil stališča, ki bi jih morali 
Lažje je na primer, da agronom upoštevati vsi organi upravljanja 
pošlje delavca domov, češ da ni v kmetijskih organizacijah. Na 
dela, kot pa da bi mu delo po- prvem mestu je rečeno, da se 
iskal. Knjigovodja laže reče, da startna osnova določa po dvelet
ne vodi obračunske kalkulacije nem povprečju. V tem primeru 
in da nima kadrov, kakor pa da bi osnova ne bila odvisna od do
bi bil ažuren, knjigovodstvo na nosov, predvidenih v proizvodno- 
osnovi nagrajevanja po enoti pro- finančnih planih. Osebni dohodek 
izvoda pa zahteva več podatkov, na metrski cent naj bi se formi- 
kot jih trenutno hoče imeti banka.

v »Tehnički magazin« v prišlo ha dan, da je bil ta sum za to, če na ta način oškoduje 
Skopju je prišel poleti komer- upravičen, zakaj minilo je ne le svojega poslovnega partnerja, 
cialist traovskeaa podjetja iz osem dni, temveč trikrat toliko, Kaže, da se kolektiva m nje-cialist trgovskega podjetja iz osem dni, ---------------- - , , __ , „„
okolice, se predstavil in rekel: blago pa še ni bilo plačano. Po- govega delavskega sveta ne 

»Za svoj kolektiv bi rad ku- slali so nekaj opominov, ven- cejo stroški, ki jih bo treba po
pil 50 električnih štedilnikov.« dar brez uspeha. Sele po dveh ravnati, ko bo poslovni partner 

Petdeset štedilnikov, to je mesecih je direktor sprejel spo- vložil tožbo. Ce bi ne bilo tako, 
milijonska vsota, lepa kupčija, ročilo: električni štedilniki so bi ne bilo samo v prvih šestih 
kot pravijo trgovci. Direktor nazadnje le plačani. mesecih letošnjega leta vloze
»Tehničnega magazina« pa ni Direktor »Tehničnega maga- nih pri okrožnem gospodarskem 
hotel takoj podpisati kupne po- zina« je vedel, da postaja med- sodisču v Skopju 2800 tožb za 
godbe. Šel je v drugo pisarno, sebojno plačevanje med pod- poravnavo neplačanih računov, 
in zavrtel številko banke. jetji čedalje pogostejši problem, Torej 18 tožb dnevno! \

»Ali mi lahko poveste, kako pojav, ki dela kolektivom pre- Koliko popisanih listov pa-

Kredit brez kredita
cejšnjo škodo. V »Karaormanu« 
so na primer ostali julija in av
gusta prav zaradi nerednega 
plačevanja računov polovico

je s plačilno sposobnostjo tega 
in tega podjetja?«

Glas z one strani žice:
»Ne, to je skrivnost.« pod pianom. Tudi v drugih tr- poslovanju?
Direktor je skusal prepričati govskih podjetjih se pritožujejo Podjetje »Usje« je plačalo po

zaradi take prakse, ki se ni sodni obravnavi 1,015.000 din

pirja je to? Koliko izgubljenih 
delovnih ur, koliko sodnih stro
škov, obresti, kazni? Koliko ne
potrebnih medsebojnih težav v

bančnega nameščenca, da gre
za najbolj navadno informacijo, udomačiia sam0 v Skopju. Prav stroškov, »Centrokolonijal« 5 
toda zaman. Odgovora ni dobil. zat0 -e direktor »Tehničkega milij. 743.000, »Goce Delčev« 

Obrnil se je na gospodarsko magazina« hotel vnaprej vedeti 7,676.000, »11. oktomvri« 8 mili- 
sodišče. Tudi tam je dobil po- kaj Več o svojem poslovnem jonov 311.000, »Tehnometal« pa 
doben odgovor. Tudi tu je šlo partnerju. 14,079.000 dinarjev,
za skrivnost in za ugled pod- Poznavalci odnosov med pod- Ce bo šlo tako naprej, bodo 
jetja. Vrnil se je - kaj naj bi jetji označujejo tako zamujanje podjetja dolgovala drugo dru-
sicer storil — in podpisal po- plačilnih rokov »medsebojno gemu, kreditirala se bodo med
godbo, kjer je na koncu, kakor kreditiranje«. Zares to tudi je, seboj. Sodne obravnave se vr-
je že običaj, stalo določilo: zakaj če podjetje ne plačuje stijo, obresti in globe naraščajo,
»Plačljivo osem dni po prejemu računov, dobiva obratna sred- vse to pa konec koncev v škodo 
računa.« stva, od katerih ne plačuje ob- potrošnika.

Ali se je zdel predstavnik resti. Razen tega podjetju ni Direktor »Tehničkega maga- 
tega trgovskega podjetja direk- treba poročati banki o finanč- 2^na„ je skušal zajeziti takšno 
tor ju »Tehničnega magazina« nem poslovanju in položaju, kar kreditiranje, ki ga ni v nobe-

je sicer dolžno storiti, če hoče nem predpisu. Pa mu ni uspelo, 
dobiti kredit za obratna sred
stva. Podjetje pa se nič ne meni O. Vitez

sumljiv? Ne, človek je imel li
stine v redu. Kljub temu je di
rektor podvomil. Kasneje je

Nagrajevanje v trgovini in gostinstvu

zdaj
dni.

pa ga uporabljajo nad 200 Več objektivnih meril v trgovini

Druga osnovna slabost je v
ral na osnovi seštevka v planu 
predvidenih operacij, ki bi ga de-

Oceniuieio, da nagrajuje po prometu že nad 95% točno vedo, s kakšnimi stroški po-v^cuj u j ej u, ua a j j *• • • j- .i,,,. Tn sluj e ena oziroma druga ekonom-
gospodarskih organizacij v trgovini m gostinstvu. I o skaJ enota Vsaka ekonomska eno
je podatek, ki nas opozarja, da se je tudi v poajetjin ta deli zopet ustrezni dohodek na 
teh strok marsikaj spremenilo. To so ugotovili tudi na poslovalnice, za katere prav tako 
nedavnem plenumu republiškega odbora sindikata tr- vodi obračun stroškov. Ta sistem 
govskili, gostinskih in turističnih.dolavcev ko s„ po-
drobneje razpravljali o tem vprašanju, le sprememue gQ podatke 0 prispevku posamez- 
se ne kažejo samo v večji storilnosti in s tem tudi v njb poslovalnic ali ekonomskih 
večjih dohodkih gospodarskih organizacij itd., temveč enot k dohodku podjetja, 
v precejšnji meri tudi v odnosu, strežnega osebja do Osnovne slabosti, ki so se po- 
kupcev oziroma gostov. Naši ljudje so včasih naravnost kazaie,pri uvajanju tega sistema 
presenečeni, ko jih v nekaterih trgovinah mnogo pri- nagrajevanja, so v tem, da so v 
jazneje sprejmejo in tudi hitreje postrežejo. Prav tako nekaterih podjetjih izdelali neke 
je v ^.nVrentovrnciinh «'[. ^ar»»h Noveja
gosta hitreje opazijo in mu4zazeIeno jed ali pijačo paJsQ izplačila še vedn0 v nepo. 
hitreje prinesejo. sredni zvezi s tarifno postavko.

—^ ------------------ - - - . . .-v. 1 • — ----- n- --------------- Preden karkoli napišemo o meri zahvaliti sindikalnim orga- Vzroki za to so prav gotovo v
se bolj zavzela in se usposo- lastne cene, manj pa je tistih, ki žetvi aij trgatvi posevkov, v ži- . . nčinku v treo- nizacijam, ki so se zelo angažirale tem, da politične priprave niso

blla za kvalitetnejšo in visoko so zaslužke spravile v odvisnost vjnoreji pa bi zaslužke obraču- n. ,a?,ev. ^ p,. , -n, pri tem delu. S tem pa seveda no- bile povsod dobro izvršene, da so
.............................................. navali mesečno. Osebne dohodke vinskih in gostinskih poajetjin, ^ Oic+O1

V TREH LETIH DVAINPOL- 
KRAT VEC PŠENICE 

NA DELAVCA
Nagrajevanje po enoti proiz- 

voda je vplivalo tudi na smer 
Proizvodnje. Medtem ko go kme- 
‘ijske organizacije gojile poprej 

20 in še več kultur, so zdaj 
2ačele specializirati proizvodnjo, 
2ato vidite na njihovih njivah le 
Pet do osem kultur. Te organiza- 
ci3e poslujejo zdaj zaradi tega

-i™-'”- “%vrrPr=;e rssso ga uvedli, niso povezali tudi ževanja lastne cene pa naj bi
Stabilnejše in boij Ekonomično, ^f^ceno PccAzvc**. teje, progresivno naraščali. O tem bi 
Poprej je precej organizacij po
tovalo z izgubo, zdaj pa bi takš-

doslej je. bil poglavitni smoter,
._____ proizvesti kar največ, zato so

P® organizacije'lahko prešteli na temu prilagajali tudi metode na- nega sorazmerja med skladi, in 
Prste. Specializacija proizvodnje ' " — •v ’ --
?e omogočila strokovnemu kadru
in dolovnemu kolektivu, da sta 
Se bolje seznanila z agrotehniko

odločal delavski, svet, ki bi moral 
paziti, da ne bi pokvaril določe-

-----  r----. nega sorazmerja med šl
grajevanja. Prišel pa je čas, ko je vsoto osebnih dohodkov, 
treba upoštevati tudi proizvodno Razen tega je plenum določil, 
ceno. Nekatere organizacije so že da bi osebne dohodke v rastlin- 
začele nagrajevati zniževanje skj proizvodnji obračunavali po

Proizvodnjo. Sele zdaj je prišla 
Po izraza lastna pobuda delav- 
Cev in organov upravljanja. Po- 
ptopno so se spreminjale navade 
'P Pojmovanje, zato vrednost pro- 
‘zvodnje narašča iz leta v leto. 
^ako so kmetijska posestva v 
Sloveniji povečala proizvodnjo v 
‘etu 1958 za 45 odstotkov v pri- 
P^arjevi z letom 1957 ali na zapo
slenega delavca za 46 odstotkov, 
kmetijska posestva na Hrvatskem 
s° v istem obdobju povečala vred- 
nost skupne proizvodnje za 25

od višine lastne cene.
Nekateri kazatelji povedo,

... . „ čemo reči, da je plačni sistem v marsikje izdelali neka merila
bi dokončno izplačevali, brž ko moramo poudariti, da v te g - ^.rg0vini in gostinstvu dokončno samo zato, ker so jih sindikati

ie lastna cena proizvodov v raz- bi delavski svet ugotovil doseže- spodarskih organizacijah vse do- zgra:jen Nasprotno. V delitvi či- vztrajno zahtevali, ker o njih ni-
nih organizacijah zelo različna, no proizvodnjo in znižano lastno slej niso poznali nikakršnih o D uk stega dohodka vladajo še pre- so kolektivi podrobneje razprav-
Te razlike segajo tudi čez 100 od- ceno, vendar pod pogojem, da- je nagrajevanja po delu. Zaslužki cejjnja protislovja. Prav tako je Ijali in ker so jih izdelali v krogu
stotkov Lastna cena za kilogram dovolj čistega dohodka za kritje delavcev in1 uslužbencev so bili z merili dela, za katere ne mo- upravnega aparata. V teh slabo-
visokorodne pšenice se je gibala skladov in osebnih dohodkov. vnaprej določeni ter odvisni le rem0 trditi, da so povsod ob jek- stih se ponekod zrcali tudi men- 
v letu 1958 med 18 in 50 din, do- Premiranje naj bo posebna od kvalifikacije, delovnega mesta tivna in dovolj stimulativna. taliteta določenih ljudi v podjet- 
mače pšenice med 21 in 50, hi- stimulacija. Ugotovili so, da ni in službene dobe. Zaradi tega in Ko so v trgovinskih in gostin- jih, ki so uspeli, da stisnejo v ta- 
bridne koruze med 15 in 25, liter nujno, da bi bile premije in na- pa zato, ker podjetja teh strok ni- skjb podjetjih proučevali razne rifne postavke čim večji del
mleka pa je stal kmetijska po- grade v pogojih nagrajevanja po So imela nobenih preizkušenih oblike nagrajevanja po učinku, ustvarjenih osebnih dohodkov.
sestva od 18 do 36 in kmečke de- enoti proizvoda spodbuda za po- meril dela, je prišlo tudi v teh s0 se skoraj povsod odločili za (Kot izrazit primer na takšni osno-
lovne zadruge od 20 do 50 dinar- večanje fizičnega obsega proiz- gospodarskih organizacijah do nagrajevanje po doseženem pro- vi zgrajenega »novega« sistema

odst tlKUPnr Pr0qQV0™3® 23 ^ jev. Takšne razlike v lastni ceni vodnje in prihrankov, temveč za precejšnjega odpora proti nove- metu. Nekatere gospodarske or- nagrajevanja po učinku je ne-
Zaoni °V h T odstotkov na nujn0 vsiijujejo zaključek, da so doseganje izrednih rezultatov, ki mu sistemu nagrajevanja. Da pa ganizacije (n. pr. gostilna Istra dvomno neko sezonsko gostišče v;

a sienega delavca. Znatne možnosti za znižanje stroš- niso stimulirani z novimi oblika- s0 bili kljub temu doseženi tudi v Ljubljani) so izvedle njegovo Rogaški Slatini, v katerem so do-
Nihče ne trdi, da je enota pro- kov poslovanja oziroma za cenej- mi nagrajevanja. Orgartizacije pa v trgovini in gostinstvu zadovo- delovanje do organizacijskih enot kaj dvignili svojim delavcem in

Voda čarobna palica, ki rešuje g0 proizvodnjo. Če je nagrajeva- lahko uvedejo premiranje tudi za jjivi rezultati, to se pravi, da so (kolektivne norme) druge pa (na uslužbencem tarifne postavke ter
n ureja vse, prav gotovo pa je nje odvisno od lastne cene, je ---- — - ................. --- ......................
upravičen zaključek, da brez nje tudi iaže najti te rezerve.
,e bi tako izpolnili obsežnih na-
loS v kmetijstvu niti ne bi toliko Analiza zaključnih računov za 
Proizvajali, če bi ne bilo nagraje- leto 1958 v 50 kmetijskih orgam-
Var>ja po enoti proizvoda, 
v Proizvodnja pšenice, koruze in 
,e nekaterih kultur, kakor bi jo 
do treba doseči leta 1961, smo 
osegii že letos, proizvodnjo ne- 
aterih kultur pa celo presegli.

Anketa, ki so jo napravili v 
J kmetijskih organizacijah, kaže, 
? ie znašal povprečni donos pše- 

v1Ce na delavca v 1957. letu 121, 
, 1958. letu 175, v lety 1959 pa 

metrskih stotov. Ti podatki 
to aj° ne le 0 večji proizvodnji, 
,emveč tudi o velikanskih razli
ti u rne<l organizacijami, ker je v 
ekaterih izmed njih donos še 
ale{ pod jugoslovanskim po- 

l^ečjem. podobne podatke bi 
hko našteli tudi za druge kul- 

njcf in za živinorejsko proizvod-
DVE OSNOVNI 

POMANJKLJIVOSTI
Rezerve je laže ugotoviti, če
grajevanje spodbuja vsakega

* - - -

zacijah pančevskega okraja kaže, 
da se stroški poslovanja gibljejo

nekatere probleme, ki so stimu- bila tudi tu odkrita takšna me- primer Turist, Ljubljana) pa celo zaposlili nekaj novih delavcev. Z 
lirani s sistemom nagrajevanja rila dela) ki pozitivno vplivajo do delovnega mesta (individualna novo delovno silo so res dvignili 
po enoti proizvoda, če delavski na dvig produktivnosti, zmanj- norma). V bistvu gre za to, da se dohodek podjetja za deset mili- 
svet meni, da je tak problem tre- §anje stroškov, na povečanje del planiranega prometa propor- jonov, vendar premalo, da bi lah- 
ba reševati tudi s premijami. osebnih dohodkov in skladov cionalno porazdeli na posamezne ko izplačali ne le izkazani učinek,

D. M. podjetja, se je treba v precejšnji skupine in potem mesečno ali temveč tudi osnovne plače.)
dekadno ugotavlja, kakšen pro- Med slabostmi, ki onemogoča-

Čevelj žuli potrošnika
met je posamezna skupina ali jQ da bi se novi sistem od
posameznik dosegel. Da to razde- ^trdil je treba omeniti pojav, da 
Ij e vanj e lahko izvajajo, so v pri- ge nekatera podjetja ne držijo 
pravljalnem postopku vsaj pri- sprejetih pravil za nagrajevanje, 
bhzno ugotovi l, kakšen bo letos p^kod se namreč dogaja, da 
dohodek podjetja in na osnovi te- posameZniki ali skupine delavcev 
ga izračunali čisti dohodek, ki bo £iso do le potrebnega učinka,

VEČKRAT UGOTAVLJAMO: V TRGOVINAH Z OBUT
VIJO JE SLABA IZBIRA, PREVLADUJEJO TRADICIO
NALNE oblike, čevljev številka 38 in 39 vedno 
PRIMANJKUJE, BOLJŠI ČEVELJ JE PRETIRANO DRAG.
POTROŠNIK VPRAŠUJE, KJE SO VZROKI.

Industrija obutve je nizko ma organizira svoje trgovine, 
akumulativna, proizvodni stroški Kako povečati storilnost, mo- Možno je tudi organizirati skup- plačila, 
so še vedno izredno visoki. Zlasti dernizirati proizvodnjo, poceniti ne 0brate, na primer skupno mo- Čeprav

pa jim vendarle dajejo izplačila 
v obliki akontacij. Na ta način se 
seveda kljub obstoječim pravil
nikom o nagrajevanju v praksi

odpadel na posamezno organiza- 
sko obutev, ker ima zanjo ustrez- cijsko enoto ob takšnem ali dru- 
no strojno opremo — drugo pod- gačnem prometu. Na osnovi teh
jetje bi se usmerilo na izdelova- ugotovitev so nato izdelali tudi _ ^ ^ ^ ^ ^ ^

delovanje^troške obutve iti Iz- rijo z odstotki razlike med plani- ceStaenS^sistemu^ves11 smTsef.

obS S pr'vzele ToT ob° nem S“ £ S*vc!“ toteSj w"e°S, Si
„ . .. , bomo konec koncev vsi dobiliugotavljamo, da sooL' V v iovrrvi« ^ ir v “ 7 tr lic vJUlcibC., lid w C* V Ld V J.J CtlllUj Ud oU l ji » j • i • _ - i. p rj

na pripravo dela odpade razme- obutev, povečati izbiro, izboljšati delarno. Prednosti takšnega so- podjetja, ki so realno planirala ? • voas^Ya poajel;;|a pa
roma velik del stroškov. To pred- kakovost surovin in končnih iz- delbvanja in specializacije so letošnji dohodek, dosegla lepe re- .'C 3®3? *aksne Primere tasoie.
vsem zato, ker je za par obutve delkov - to so vprašanja, ki se jasne. Naš ekonomski razvoj za- zultate, je mnogo razlogov proti vsi potrebujemo; vse se je po-

povprečno okrog 40°/o roč- vsak dan vsiljujejo in zahtevajo hteva višje oblike organizacije takšnemu merjenju učinka. Iz te- drazl3o> kot ^elota SI”° vsi doseglitreba ------ ---- „ . , .
nega dela. čimprejšnjo rešitev. Strokovnjaki

Poglavitni vzrok za nizko sto- menijo, da je moč ta vprašanja 
naši industriji obutve urediti le s kooperacijo — s po-

proizvodnje.
Naj omenimo

, . , ■ . ., uspeh. To bi morale sindikalne
organizacije ostro obsojati in se

pmvpii:rp sameznika in ves kolektiv, rilnost v naši industriji obutve urediti le s Kooperacijo s j:.” zelo pomembno nalogo industrije vale cene, ki so jih podjetja za- .
dejstva niso doumeli organi je slaba specializacija in pomanj- slovmm združenjem indus 3 obutve: proizvajanje umetne gu- računala za storjene usluge, prav P p

PravljHnja v 39 odstotkih kme- kanje sodelovanja med tovarna- čevljev, koze in petam ter v P - mjjeve mase} ki jo po svetu že tako pa tudi ne, kdo je tisti, ki je
Jskih organizacij, ki vse doslej mi čevljev na temeljih medse- godbenem sodelovanju z drug uporabljajo namesto krupona za dosegel največji učinek.
^ niso uvedle nagrajevanja po bojnih dogovorov oziroma koope- industrijskimi podjetji in obrtni- . ... ......................... — -
^oti Proizvoda. Značilno je, da racije. Slovenske tovarne čevljev mi obrati, ki '■o moj i__  .. __ a,-------  .-—i^Vu-vT- izdelkov, riale za

norme v

Drugi način nagrajevanja pp

V nekaterih gostinskih in trgo
vinskih podjetjih tudi še niso po
vsem izginila osebna merila za[juujeiji m podpetnike na ženskih in moških

s:™ Es-ssškek° Proi2vodnio in visoke stro- hkrati otroško zensko m moško zenja je f ^ Predno pa se ustanovi poslov- Izvozno podjetje Slovenija les je sameznikom izplačujejo nagrade
So tPoslovanla> to pa pomeni, da obutev, nekatere p dodamo raciia ter morebitna skupna pro- no združenje, je treba, da poseb- ta sistem razvilo do take stopnje, na osnovi priporočila sindikalne 
Takpdl zel° slabo akunoulativne. kožno ga J • 3 n1manie daia (trgovska mreža) in skupno na komisija podrobno prouči da v podjetju obračunavajo do- podružnice ali celo vodij delov-
5o s , °ruganiZaci3P _se !!’ n+rik« nhnt.ve. nastonanie na tuiih tržiščih. vprašanje specializacije oziroma hodek za vsako ekonomsko enoto nih skupin Takšne predloge mar

sikje obrazložijo povsem subjek-s slabo orirernlienostio z neža- za izdelovanje otroške obutve. nastopanje na tujih tržiščih. uuu^ ^
K-Stn° sposobnostjo kadrov, s sla- Tudi pri prodaji ni skoraj no- _ Vse to je možno doseči. Mari- P^^entev tovarn^obutve na posebej

benega sodelovanja med proizva- borska tovarna čevljev naj bi se specializirano proizvodnjo
\4.i . _ " ...... _____•   t t__________ —« —J nn _ mm« c> o 1 i »»i ■»« *-« 1 o rrn

>Y- ueič* 1LU. ----------- - -----^
menti«, ki jih navajajo nekateri jalci. Skoraj vsaka tovarna si sa- na primer specializirala za zen- K. A.

Sistem sam pa je dobro izde- tivno, ne 
lan, tako da v podjetju povsem merila.

glede na objektivna 
E. R.
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Novi predpisi

NOVE NALOGE 
INŠPEKCIJE DELA

Odbor za organizacijo oblasti 
in upravo Zvezne ljudske skup
ščine je v ponedeljek razprav
ljal o predlogu zakona o inšpek
ciji dela. Predlog temeljito spre
minja sedanji zakon, čigar od
redbe so spričo velikih spre
memb v zadnjih letih že močno 
zastarele. Ves dosedanji družbe
ni razvoj je dal inšpekciji dela 
novo vlogo, kar osnutek novega 
zakona vsestransko upošteva. 
Nujno je namreč potrebno 
vskladiti organizacijo in meto
do dela ter delovno področje in- 
špekcje dela z razvojem delav
skega upravljanja in komunal
nega sistema, prav tako pa z 
večjo osamosvojitvijo podjetij 
pri urejanju delovnih razmerij 
ter higiensko-tehnične zaščite.

V načrtu novega zakona, ki 
so ga že obravnavali odbori 
Zveznega izvršnega sveta za go
spodarstvo, socialno politiko in 
ljudsko zdravje in, ki ga ' je 
obravnaval omenjeni odbor 
Zvezne ljudske skupščine, so 
podrobno določene naloge m 
špekcije, ki
razmerja in _____  ____
vseh organizacijskih enotah go
spodarstva in javne službe.

Torišče dela inšpekcijskih 
organov bo slonelo na občinah. 
Izjemoma bodo opravljali te 
posle pristojni organi pri okra
jih, republikah ali federaciji. 
Tako bo inšpekcija dela ne
dvomno bližja delovnemu me
stu zaposlenih. Seveda pa bodo 
te službe od občin do federacije 
medseboj sodelovale, kajti le to 
zagotavlja izvajanje enotne po-

ga upravljanja v nadzorstvu nad 
izvajanjem predpisov o zaščiti 
pri delu.

V predloženem zakonu je v 
več določbah obdelana snov o 
dolžnostih in pooblastilih, orga
nov inšpekcije dela o postopkih 
ter o obveznostih gospodarskih 
organizacij in ustanov do in
špekcije dela. Inšpektorji dela 
bodo samostojni in bodo, kot 
določa zakon, dolžni pregledati 
vsaj enkrat na leto vse gospo
darske organizacije na določe
nem področju. Pri pregledih bo
do imeli zelo široka pooblastila 
in bodo lahko izdajali odloke o 
odpravljanju pomanjkljivosti ali 
pa tudi odredili začasno preki 
nitev dela, dokler ne bi le-te 
odpravili. Pogoje za ta ukrep do
loča zakon. Gospodarske in dru
ge organizacije so dolžne omo
gočiti organom inšpekcije dela 
popolno nemoteno nadzorstvo 
ter jim v določenih primerih 
poročati ter dajati podatke.

Zvezni inšpektorat pa bo 
ustanovljen--------- „— predvsem zaradi

zadevajo delovna enotnega opravljanja te službe 
delovno zaščito v v vsej državi in zaradi večjega 

poudarka in pomena, ki ga ima 
inšpekcija dela. Razen nepo
srednega nadzorstva v pomor
stvu, letalstvu in nad izvori ra
dioaktivnih sevanj bo zvezni in
špektorat za delo odobraval pro
izvodnjo in uporabo določenih 
osebnih zaščitnih sredstev. To 
nalogo so naložili zveznemu or
ganu, da bi se uveljavili enotni 
ukrepi glede zaščite dela in pre 
prečili neodgovorno in slabo, pro
izvodnjo osebnih zaščitnih sred-

litike in omogoča učinkovito in štev. To je v skladu z ugoto 
enotno opravljanje vseh nalog, vitvami, da se tehnična zaščita 
Ti odnosi pa nikakor ne bodo delavca začne že pri projektira- 
pomenili neko birokratsko nad- nju stroja in ne šele tedaj, ko 
rejenost in podrejenost, temveč se že pripeti nesreča. Stroje je 
bodo le nujno potrebna notranja treba prilagoditi človeku in ne

nasprotno! V proizvodnji imapovezava vseh činiteljev.
Novi zakon postavlja strožje 

obveznosti in trajnejše sodelo
vanje inšpekcije dela z večjimi 
proizvajalci in organi delavske-

vso prednost človek. Da pa, jo 
bo res imel, pa1 bo. kot določa 
novi zakon, poskrbela tudi in
špekcija dela.

bližini glav- 
bloki

t Mariboru bodo z novimi zdravstvenimi domovi razbremenili obstoječe. Mariborski železničarji so že dobili 
nega kolodvora novo zelezmš.to ambulanto (slika zgoraj). Na Gosposvetski cesti v Mariboru so med novimi stanovanjskimi 

zaceh graditi zdravstvem dom za ta predel mesta. Pravijo, da bodo dela končana do 30. septembra prihodnjega leta.

OBISK V OKRAJNI POSREDOVALNICI ZA DELO V LJUBLJANI

DELA JE DOVOLJ
Nase prvo vprašanje se je glasilo: Koliko nezapo
slenih je V ljubljanskem okraju? Dobili smo tak Due ~ preaen so aooiie delo v družini, v kateri je zaposlen sam0 
odgovorr V prejšnjem mesecu je bilo V liublian- Zavodu~socialno ogrožene, ostali mož, ki ima majhne dohodke (ra
škem okraju 1130 nezaooslenili. Od terai Q29 venst stalno zaposleni. zen tega pa je morda alkoholik);

predvsem za tiste družine, ki so 
bile — preden so dobile delo v

@ skem okraju 1130 nezaposlenih. Od tega 929 žensk .. ,.
§ 2?I1 moški- Spričo 148.000 zaposlenih v okraju je • nam naj S povedo prtoeri!
(01 število nezaposlenih zelo majhno. Povedati še mo- J z nekega podjetja so odpustili

nost in taki velikokrat niti sami zaposliti tistih nekaj nezaposle- ® j^r^oli. za. zaP°- • ~Ko še ni bilo zavodov« ie de-
“ j sa s

kvalificiranih ali^nekvalificiranih, J • Sš S Sten^"smo sa^

bi
Vse zapo

slitev. Kaže pa, da so ,za takšne 
primere že našli pravo zdravilo. 
Ponudijo jim ustrezno zaposlitev, 
če ne drugače pa v Zavodu, o če
mer bo govora še pozneje, če jo 
odklonijo, pa se tako sami odre-

-lilM—i—i
OSEBNI DOHODEK ZA CAS 
PORODNIŠKEGA DOPUSTA
G. K. Videm-Krško: Ko so v

podjetju obračunavali osebni do
hodek na tarifno postavko ali — 
kot pri nas še vedno govore —

Odgovor: Po določbi 24. člgna gusta pa ste opravili strokovni iz- 
zakona o pokojninskem zavaro- pit. Ko ste zahtevali, da Vam 
vanju se prizna v delovno dobo obračunavajo osebne dohodke kot

čas- kvalificiranemu 'delavcu od 15.

gradbene sezone (temu dejansko 
ni tako), gradbena podjetja še 
vedno iščejo nove delavce, pa jih 
ne dobe. Kovinska industrija išče 
kvalificirane in nekvalificirane 
delavce. Praznih vajenskih mest 
je iz leta v leto več. Toda delav
cev ni. Značilni pa je, da vse
povsod iščejo le moške.

ZAPOSLOVANJE ŽENSK
Trenutno v podjetjih ugotav

ljajo, na katerih delovnih mestih 
bi lahko zaposlili invalide. Prav

® se . -----
® ga sprejme, zasluži več in ni 
® več v breme družbi.

Le na ta način so v ljubljan
skem okraju lahko znižali izdatke 
za zaščito brezposelnih, ki so še 
1953. leta znašali 20 milijonov na 
8 do 10 milijonov (od česar gre 
skoraj polovica za pavšalni pri
spevek socialnemu zavarovanju).

Omenjeni zavodi imajo tudi 
važno vlogo pri saniranju social
no ogroženih družin. Izkušnje ka
žejo, da se je, odkar obstojajo za-

za starostno pokojnino tudi 
ko ga je zavarovanec prebil iz 
ven dela na zdravljenju ali okre
vanju po predpisih o zdravstve-. „ . “—. vanju po preapism o zaravstve

£g' Si! ^varovanju, če je v «™ čaz izgovorom, da se porodniški 
dopust šteje v delovno dobo ne 
pa v osnovo za osebni dohodek. 
Po mnenju podjetja se tudi čas 
zaposlitve s štiriurno zaposlitvi
jo pri tej delitvi upošteva samo 
polovično. Odgovor: Stališče pod
jetja je nezakonito. Se vedno ve
lja določba 23. člena zakona o 
zdravstvenem zavarovanju de
lavcev in po tej določbi mora 
podjetje čas porodniškega dopu
sta pri obračunu osebnega do
hodka nad tarifno postavko (ali 
pri obračunu »plač iz dobička«) 
upoštevati, kot da je bila taka 
delavka ves čas na delu. Torej 
Vas morajo upoštevati brez ka
kršnegakoli odbitka. Prav to velja 
za čas šestih mesecev, ko ste iz
koristili svojo pravico do skraj
šanega delovnega časa, torej pra
vico, ki je družba garantira ma
teri v njeno zaščito in zaščito 
otroka. Zaradi te zaščite mati ne 
sme utrpeti ničesar v svojih pra
vicah. Če bi Vam podjetje ne 
hotelo priznati osebnega dohod
ka nad tarifno postavko v višini, 
ki Vam pripada, kot da bi bili 
ves ta čas delali poln redni čas, 
lahko ta znesek tudi iztožite. 
Upamo pa, da bodo v podjetju 
spoznali zgrešenost svojega sta
lišča in Vam priznali, kar Vam 
po zakonitih določbah pripada.

K. A. Mengeš: Gornji odgo
vor velja tudi za Vaš primer in 
poučite administratorko, da ne 
sme ravnati nezakonito, kajti 
»preko zakona« je njen odgovor 
in ne Vaš zahtevek, ki ima oporo 
v 23. členu zakona o zdravstve
nem zavarovanju.

DELOVNA DOBA
C. M. Nova Dobrava: L. 1932 

ste se ponesrečili pri delu in ste 
bili zaradi tega dve leti in en 
mesec na zdravljenju in okreva
nju. V L 1934 ste se zopet za
poslili in od tedaj ste ves čas ne
pretrgoma zaposlen v delovnem 
razmerju- Radi bi vedeli, ali se 
Vam čas, ko ste bili na okreva
nju dve leti šteje v delovno do
bo za starostno pokojnino ali ne.

su zavarovanec prejemal nado
mestilo plače za, čas take odsot
nosti z dela. Če boste mogli do
kazati, da ste ves čas prejemali

avgusta, so Vas zavrnili z izgo
vorom, da ste to šele postali s 
1. septembrom- — Odgovor: V 17. 
členu uredbe o vajencih je pred
pisano, da poteče vajencu uče
nje, ko opravi zaključni izpit. 
Tega pa lahko opravlja, ko mu

prvrFir , 15. avgusta dalje, torej res niPOTEK UČNEGA RAZMERJA utemeljen. To ste postali šele po
P. J. Logatec: Dne 15. avg. 1959 opravljenem zaključnem izpitu in 

vam je potekla učna doba, 24. av- nič prej.

Včasih je tudi tako...

cfr

i.. morda pa bi bilo le bolje z očali
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nima stanovanja. Navadno se po- 
tern zaposli kot gospodinjska po
močnica, da bi za plačilo dobila 
Ležišče (velikokrat le pol ležišča) 
in dela v podjetju, hkrati ko sta- 
rej še delavke iz mesta, ki pa že 
imajo stanovanja, težko dobe za
poslitev. V nekem podjetju so 
sklenili, da ne bodo zaposlovali 
žensk, starejših od 45 let. Seveda 
jim takega pravilnika ni nihče 
potrdil, vendar pa to daje sliko 
o tem oprašanju.

Odkar so posredovalnice za 
delo prenehale biti le urad in so 
začele slediti družbenemu razvo
ju, se je veliko spremenilo. Biroji 
za posredovanje dela so ustano
vili zavode za zaposlovanje inva
lidov in za delo manj zmožnih 
oseb. Takšni zavodi so v Ljub
ljani (le-ta ima podružnico v 
Domžalah), Kamniku, Trbovljah 
in Kočevju, ukvarjajo pa se z 
mislijo, da bi ustanovili podobna 
zavoda tudi za dolenjski in no- 
tranjski predel v Grosuplju, ozi
roma Vrhniki ali Cerknici.

NAMESTO PODPIRANCEV - 
AKTIVNI DELAVCI

V Zavodu zaposleni delavci in 
delavke izdelujejo manj zahtevne 
ročne izdelke iz papirja in blaga, 
potem pa jih prodajajo po vsej 
državi. Najbolj pomembno pa je 
zelo dobro sodelovanje s podjetji. 
Podjetja velikokrat dajejo razna 
dela na dom. Sedaj ta dela ponu
dijo Zavodu, ki jih rad prevzame. 
Večina v Zavodu zaposlenih ima 
sklenjene pogodbe o delovnem 
razmerju in vse pravice, ki izha
jajo iz tega. Nekateri delajo tudi 
doma, in sicer po normi, od ka
tere je odvisen zaslužek, pa tudi 
priznanje 208 ur na mesec delov
ne dobe. V vseh zavodih je zdaj 
okoli 1000 zaposlenih. Dobrim 40 
odstotkom je to delo sicer le vir 
dodatnega zaslužka. To velja

-i invalide, rrav — j«. ——-
bi bilo, da bi se hkrati vprašali, znatno zmanjšal pritisk na
kje bi lahko namesto moškega za- OTf;ane socialnega skrbstva. Na-
poslili žensko. S tem bi ne samo------------------------------
olajšali zaposlitev žensk, temveč 
bi sprostili moške delavce za dru
ga dela, ki jih žene res ne mo
rejo opravljati. Značilno je, da se 
v vrsti_ podjetij upirajo zaposlo
vanju žensk, če je le starejša od 
35 let, pa čeprav je bila že prej 
zaposlena. Pri tem je posebno

Zdravnik v delavnici
KAKO ZDRAVITI OZEBLINE

»Doktor, česa se je treba v 
hladnih dneh najbolj varovati?«

»V mrzlem letnem času pre
žijo na nas mnoge bolezni, ki so 
značilnost pozne jeseni, zime in 
zgodnje pomladi. Razen nahoda 
in prehlada sodijo tudi ozebline 
k sezonskim boleznim. Ta bole
zen je najpogostejša v začetku 
mrzlega letnega časa, ko orga
nizem še ni vajen mraza. Mo
goča pa je tudi sredi ali ob

kla. Ozebli del telesa nas na)' 
prej srbi, zbada in boli, pote1^ 
pa ne čutimo ničesar več. Te na' 
vadne ozebline zdravimo s k°' 
panjem ali z masažo v mlač^ 
ali topli vodi, ozeble dele masl' 
ramo z alkoholom ali pa ) j 
močneje ogrevamo. Ozebli 
telesa je mogoče oviti tudi s cl' 
sto obvezo.

Pri ozeblinah druge stopni® 
nastanejo razen oteklineeuua je tuai sredi ali ob nastanejo razen otekline 

koncu zime, ko nenehen mraz mehurji, prav kot pri opeklina*1 
oslabi odpornost našega orga- druge stopnje, vendar pa ne ta'nizma.«

»Kaj je bistvo te bolezni?«
»Bistvo te bolezni je para

liza drobnih krvnih žil v koži 
in v podkožnem tkivu. Kapilare 
se močno razširijo, obtok krvi 
popušča, krvna, tekočina' sili v 
okoliško tkivo. Zaradi tega oze-

koj (kot pri opeklinah), temve 
šele čez nekaj dni. V teh n16' 
hurjih se nabere tudi sokrvica' 
Ozebline te vrste naj zdrav 
zdravnik.

Pri ozeblinah tretje stopni^ 
odmre ne le koža in pod kože 
tkivo, temveč tudi mišice in c8'

DU oel zateče, pojavijo se me- lo kosti, vse zaradi hudega mf3 
hurčki, polni tekočine, nazadnje ih n«.,-?.. .-.ržS'za, ki je prodrl globoko v org3 

nizem. Te ozebline neguje 
ključno zdravnik.« '

»Ali po ozdravljenju ozebh 
ostanejo kake posledice?« .n 

»Posledice ozeblin so včaSJ 
zelo hude, zlasti pri ozebli^3,, 
druge in tretje stopnje. Zaraa 

x r”—:—J~’ mehurjev ter poškodovane^
smučanje v vlažni obutvi, če no- podkožnega tkiva in mišic la*1 
ge m roke pri tem niso dobro ko nastanejo deformacije na P' 
segrete, ali pa tesna obutev. Ta stih, na nogah in rokah, na o*1"

razu, na nosu in na uhljih, č 
se koža pri celjenju skrči ali ^ 
nastanejo brazgotine. Te posl3' 
dice kaj lahko zmanjšujejo P°'

pa lahko tkivo tudi odmre. Oze
bline bi zato lahko označili tudi 
kot opekline zaradi mraza.«

»Povzročitelji?«
»Vzroki so lahko zunanji ali 

notranji. Zunanji so mraz pri 
delu na vlažnem terenu, dolgo 
postavanje, sankanje, drsanje,

mesto podpore zdaj lahko ta$ 
družini, v kateri je zaposlen šari0

Zavod nudi delo. Iz podpirance1' 
postanejo znova aktivni delavci' 
ki so samo lani z delom v zavodil1 
zaslužili 42 milijonov dinarjev.

w U3lalIIl 1C ..a.vet- ,„Kln 7 i7rf»rmn _ - --------------- ««= - Sami zavodi so prav zaradi
žn Lrntkn dclnv™  • Škodovali, ga niso disciplinsko tako dobre organizacije in pori«-
W Kratko delovno dobo. Le ? odstotkov nezaposlenih • odpustili, temveč le »zaradi na povsod znani. Obiskujejo ji*1
w prejema materialno oskrbo, kajti ostali niso bili • zmanjšanja delovnih mest«, organi za posredovanje dela iz vs«
® zadnje leto nepretrgoma zaposleni, oziroma 18 me- ® Mož 56 j® prijavil Posredoval- države in celo iz tujine. Kaže, d3
© secev v zadnjih dveh letih * nici 23 del° in od nie i® Pre- bodo ljubljanskemu zgledu slediU® jemal 50 odstotkov svojega za- tudi drugod.

Med trenutno nezaposlenimi je čejo vsem pravicam do material- ? služka kot materialno podporo 
veliko takih, ki jim je zaradi bo- ne oskrbe. ® 1° polne otroške doklade. Sku-
lezni zmanjšana delovna sposob- Težje vprašanje kot je, kako ® PaJ.24.000 dinarjev— ne da

NE PODPIRAJMO DELO- 
MRZNE2EV

»Ko še ni bilo zavodov,« je de-

ustrezala. Seveda pa so med nji- j_ ~ ;—------ -
mi tudi taki, ki so bolj zadovoljni kT^iV^Izširja^očrse^odjetja^v * man) zmožnih oseb, le-ta pa J v^=> v-uense^ »smo sa*-
z materialno podporo za nezapo- ljubljanskem kraju potrebujejo, f ima dela’ ki jih lahko vsakdo S he' K n
slene, kot da bi delali in sami čeprav smo na pragu zime ki po 5 opravlja. Njemu in podobnim — P1'lš. a Plavit n. pr šivilja
vztrajno odklanjajo vsako zapo- našem pojmovanju pomeni’konec £ ponudijo delo: če ga odkloni, £ ko ji res nismo mogli najti za

’ • - 1 • “ odreče vsem pravicam, če
— »».v jr »- v-o lir o niv/ lllLfgu lld J Li ^

® poslitve, drugo delo pa je od' 
® klanjala, smo ji morali dajat* 
® materialno podporo in, če )3
• imela otroke, je dobivala tud*
• otroške dodatke. Bila pa je veS
• dan prosta. Ali je šušmarila al>
• s čim se je ukvarjala ne veri0' 
® vemo le, da danes tega ni ri0" 
® goče. Če nimamo zanjo drug8' 
® ga dela, ji ponudimo delo v'
• zavodu. Skoraj ni primera, da 
® bi ga kdo odklonil, ker bi sic8r
• izgubil materialho podporo.
® pa najdemo zanjo drugo de10’ 
® ji -ga priskrbimo. Ni pa pra';> 
® da bi človeka, ki noče dela*1' 
® še podpirali!« D. D.

segrete, ali pa tesna obutev. Ta 
preprečuje normalen krvni ob
tok. Veter in vlaga le stopnju
jeta mraz. Dlje ko je organi
zem izpostavljen mrazu, več 
možnosti je za ozebline. Notra
nji vzroki: splošna oslabelost, 
izčrpanost, truden organizem, 
slaba prehrana ali nedavno pre
ležana bolezen«

»Na katerih delih telesa so 
ozebline najpogostnejše?«

»Ozebline nastopajo pred
vsem na koncih telesa: na pr
stih rok in nog, na nosu ali 
uhljih, ker se ti konci najprej 
ohladijo, saj so najbolj ločeni 
od telesa.«

»Kakšen je ozebli del telesa?«
»Ozebline delimo na tri stop

nje.
Pri ozeblinah prve stopnje 

postane koža najprej bleda, po
zneje pa rdeča, modra in zate-

klicno delovno sposobnost, z*3, 
sti rok in prstov, hkrati pa P° 
kvarijo estetski videz.«

»Kako naj se zaščitimo?41
_ »Zaščita proti ozeblinam: n<^ 

siti je treba suho, udobno ob0 
tev, dovolj veliko toplo oblek ' 
ki naj lajša obtok krvi in n3: 
greje. Zlasti se je treba PaZln 
pred vlago in vetrom, suh * 
miren mraz pa je manj ne^3
ren' ^ isObilna kalorična in top*
hrana omejujeta možnost oZ., 
blin. Utrujenost, kajenje in 3 
kohol večajo nagnjenost k 
blinam na posameznih delih ’ 
lesa.«

\ Dr. Petar Jovanovi^



Kje se neha nasmeh?
Razmišljanje o tem; kako se poraja korupcija

Soproga sanitarnega inšpektorja 
zagrebške občine Medveščak — mož 
je nedavno prevzel to dolžnost — se 
je pred 29. novembrom napotila v 
prodajalno živil. V predpraznični 
gneči je bilo treba čakati. Na namig 
poslovodje pa je prodajalec presko
čil mnoge druge ženske.

»Izvolite, kaj želite?« se je obrnil 
k njej z najslajšim glasom. Soproga 
sanitarnega inšpektorja je bila zelo 
Presenečena zaradi te •— denimo iz
jemne ustrežljivosti. 2e vrsto let na
kupuje v prodajalni, pa se ji ni še 
nikoli zgodilo,'da bi ji postregli očit
no izven vrste. V trenutku je dobila 
vse, kar je želela. Med vrati je slišala 
ženske, ki so godrnjale nekaj na ra
čun protekcije. Zardela je.

Marsikdo se bo ob tej zgodbici 
nasmehnil. Ali pa se ji bo tudi po
smehoval. Morda jo bo pospremil z 
dobrodušno pripombo: To je podoba 
Človeških nravi. No, taki smo. — In
špektor pa je ženo ozmerjal, ko mu 
je zvečer opisala dogodek v proda
jalni. Zgodilo se mu je že takrat, ko 
je tako rekoč začel opravljati to de
lo, da je po večerji v restavraciji 
prišel k mizi namesto natakarja 
Upravnik in mu dobrodušno, zaup
ljivo sporočil:

»Je že plačano.«
Inšpektor je bil presenečen. Kdo 

neki mu, je plačal večerjo? Upravnik 
se je še dalje smehljal. Inšpektor se 
je razburil. Čemu bi mu drugi pla
čevali večerjo? Upravnik se je še 
dalje skrivnostno smehljal. Išpek- 
tor se je jezil, hotel je plačati. Kdo 
je plačal zanj? Upravnik je bil pri
tisnjen ob steno, polagoma je_ začel 
izgubljati potrpljenje s tem neinteli
gentnim človekom, ki nikakor ne

Po golem naključju so te zgodbe 
trgovinsko-gostinske. Prav tako pa 
so lahko tudi zunanjetrgovinske, in
dustrijske, socialno-zdravstvene. Ka
kršne koli. Celo o sosedih. V spise 
sekretariata za notranje zadeve je 
prišel okrajni sodnik, ki so mu kmet
je dali vzdevek »podkupljenec« za
radi pujskov, jagnjet in kajmaka za 
mazanje njegove pravice.

Milijon
je nekdo vendarle vzel

V zunanji trgovini gre proces ko
rupcije po navadi takole: Najprej 
vžigalniki, poceni nalivna peresa in 
patentni svinčniki. V to skupino so
dijo tudi umerjeno drage večerje za

Zvonko Simič

razume tistega, kar bi bilo vsakomur 
jasno že ob prvem diskretnem na
smehu. Rekel je:

»Za vas je večerja v tej restavra
ciji brezplačna.«

Inšpektor je skočil, kot bi ga zbo
del z iglo, vrgel na mizo petstotak 
in odhitel iz restavracije. Tja ne za
haja več, razen službeno. In sploh 
" na večerjo hodi v restavracije iz- 
ven svoje občine.

Inšpektor ima prijatelja novinar
ja. Tako sta ti dve zgodbi, na prvi 
Pogled šaljivi, na drugi pogled pa ne, 
Prišli v liste. Koliko takih zgodbic 
■— in še bolj popranih in z drugač
nim koncem — nikoli ne pride v li
ste, skratka nikamor ne pride, ker 
®e pač dogajajo med štirimi očmi!

Če se smemo pregrešiti proti 
enotnosti zgodbe, če smemo spreme- 
niti kraj in čas, potem naj se tretja 
zSodba dogaja v vojvodinskem me
stecu. Nihče noče prevzeti mesta 
Upravnika restavracije, ker domači 
Roditelji jedo, pijejo in razbijajo 
kozarce, pa redno »pozabljajo« pla- 
Čati. Promet je dober, primanjkljaju 
Pa se ni mogoče izogniti.

poslovne partnerje. Ob tem se v 
glavnem spet nasmehnemo. Ustalje
ne poslovne oblike. Kaj bi iskali dla
ko v jajcu! Konec koncev je vse to 
javno. Stara resnica je, da se kup
čije laže sklepajo ob dobri večerji 
in ob dobri kapljici kot pa v hlad
nem uradnem pisarniškem vzdušju.

Potem pridejo na vrsto sesalci za 
prah, radijski sprejemniki, izvrsten 
ribiški pribor, lovske puške. Hkrati 
s hladilnikom in televizorjem. Mar 
je to še znamenje pozornosti? Malo 
veliko, ne? Ali protiusluga za izjem
no gostoljubnost? Ali morda nagra
da za majhno poslovno informacijo, 
na primer o ceni, ki jo je ponudila 
konkurenčna firma? Vsekakor je 
nasmeh že kisel, grenak, če je komu 
sploh še do smeha.

O tistem, kar pride potem, ni 
treba ugibati. V ozadju podarjenega 
volkswagna, za funti, šilingi in lirami 
na osebnem računu v tuji banki, za 
najrazličnejšimi črnimi fondi se jas
no vidijo žalostno neugodne pogodbe 
(za naša podjetja), velike poslovne 
informacije na meji gospodarskega 
vohunstva in druge njalverzacije 
večjega obsega. Nameščenec našega 
zunanjetrgovinskega podjetja je bil 
ves iz sebe, ko mu je zastopnik tuje
ga podjetja povedal, da pozna vse 
kolikor toliko pomembne poslovne 
skrivnosti njegovega podjetja. Vedel 
je tudi za zalogo blaga, za nakupne 
cene, za vse ponudbe drugih podje
tij. Tujec je moral imeti dobro po
učenega informatorja. Ta pa mu teh 
podatkov ni dajal zastonj. Enega iz
med takih so zalotili, ko je na stroj 
tipkal poročilo tujemu podjetju. Iz
javil je, da ima do tega podjetja mo
ralne obveznosti. »Moralna obvez
nost« je bila seveda posledica dra
gocenih daril, ki jih je prejel.

Izvozniki trstike so se na sestan
ku domenili, da bodo čez nekaj časa 
znižali cene za deset odstotkov. Za
vezali so se, da bo dogovor dotlej 
strogo tajen, da ne bi bilo kaj narobe 
pri pogajanjih o veliki pošiljki ne
kemu tujemu podjetju. Skrivnost pa 
je za tujce že tako rekoč isti trenu
tek nehala biti skrivnost. Podjetje 
je takoj prekinilo pogajanja in zahte
valo nižjo ceno, prav tisto, ki je bila 
dogovorjena za prihodnost.

Neki nameščenec, ki mu je za
stopnik japonskega podjetja ponudil 
milijon dinarjev, če pove pogoje 
konkurenčnega podjetja pri veliki 
kupčiji gumija, je odklonil ponudbo 
in sporočil na pristojno mesto, kaj 
se je zgodilo. Vendar je Japonec to 
izvedel. Nekdo je le vzel milijon.

Tako smo prišli od majhnega vži
galnika do velikega kriminala, ki se 
praviloma končuje v zaporu. Res je, 
ta ali oni ostane v tujini in zaprosi 
za politični azil.

Kdo je sejal lan?
Vse te faze niso vedno obvezne. 

Zadeva se lahko zaključi na prvi ali 
pa tudi na drugi stopnji. Nekateri 
kar takoj planejo v tretjo, brez prejš
njih dveh. Po navadi pa se vendarle

začne tako, da ljudje sprejemajo 
majhna darila, drobne usluge, potem 
večja, nazadnje pa darila zahtevajo. 
In pred nami je klasična korupcija. 
Tam, kjer je bil sanitarni inšpektor 
občine Medveščak tankovesten, neki 
inšpektor ni bil. Drobne reči je spre
jemal v dar. Končalo se je tako, da 
je v prodajalnah najprej ugotavljal 
nepravilnosti, nato pa je izsiljeval 
upravnike in privatnike. Zahteval je 
denar, češ da jih bo sicer prijavil.

O očitnem kriminalu ni treba 
dolgo razmišljati, treba ga je odkriti. 
Tu je sodišče, tu je zakon, tu je za
por. Problem pa je, kako in na ka
terem mestu je treba postaviti ogra
jo med drobnim običajnim poslov
nim darilom in kriminalom. Mejo 
procesa v ljudeh in procesa v poj
movanju. Včasih trdijo, da korup
cija spremlja pomanjkanje. Ta res
nica je dvomljiva. Vedno je relativ
no pomanjkanje. Se predvčerajšnjim 
je bil v nekem velikem mestu naše 
dežele prometni ideal, da se prerineš 
skozi tramvajska vrata. Zdaj sta mo
ped in vespa del realnega proračun
skega plana mnogih gospodinjstev, 
pa tudi lasten mali avto ni nobena 
posebnost.

Korupcijo, večjo in hujšo, pozna
jo dežele, ki so mnogo bolj bogate 
kot mi. Sodni uradnik, ki je spreje
mal denar za malverzacijo z zemlji
škimi knjigami, je imel na hranilni 
knjižici milijon dinarjev. V gospo
darstvu so poskusom podkupovanja 
najbolj izpostavljeni dobro plačani 
nameščenci. To dokazujejo krimina
listični anali. To je logika korupcije. 
Poiskati slabo točko na nekom, ki 
nekaj ve. Tisti, ki ne more ničesar, 
tudi ničesar ne potrebuje.

Včasih pa ljudje žal niso moralno 
na višini niti nimajo čuta odgovor
nosti v skladu s položajem, ki ga za
vzemajo. Osemnajst direktorjev kme
tijskih posestev je prejelo od neke 
tovarne za predelavo lanu skupno 
1,300.000 dinarjev. Potem so z lanom 
zasejane površine na njihovih po
sestvih narasle od 800 na 4600 ka
tastrskih juter. Za tem primerom se 
vsekakor skriva takšno razglablja-

sko podjetje »Interšped« od uprave 
boksitnega rudnika v Mostaru tri
deset zabojev mostarskega vina (ži- 
lavke) in seznam z naslovi devetin
dvajset ljudi na odgovornih mestih. 
Na te naslove so razposlali zaboje 
kot novoletno darilo rudniške upra
ve. Samo dva nista marala sprejeti 
vina, češ da takšna darila niso do
voljena. Četudi upoštevamo, da ne
kateri niso vrnili zabojev preprosto 
zato, ker jih niso marali ponovno pa
kirati in odpošiljati, je skrupuloz- 
nost sorazmerno žalostno majhna.

Spolzka meja
Listi niso poklicani, da bi pred- | 

pisovali norme, na primer, da da
rilo v vrednosti , od sto dinarjev do 
deset tisoč dinarjev lahko sprejmeš, 
dražje pa ne. Priznati je treba, da 
so tudi darila brez skritega namena. 
Zaradi prijateljstva, prisrčnosti in 
lepega vedenja so včasih potrebna 
tudi majhna, prisrčna darila kot zna
menje pozornosti. Toda posamezni 
položaji in določene kategorije po
klicev morajo ostati izven te prakse, 
ker ni združljiva z njihovim delom. 
Sodniki, inšpektorji, prosvetni de
lavci in mnogi drugi ne bi smeli v 
nobenem primeru sprejemati daril 
od ljudi, s katerimi prihajajo ali bi 
mogli priti v kakršen koli uradni 
stik. Pa vr gospodarstvu? Zdi se, da 
bi zbornice,' gospodarska združenja 
in delavski sveti mogli na svojem 
področju predpisati, da je obvezno 
pojasnilo v zvezi z vsakim darilom, 
katerega vrednost presega določeno 
vsoto. Morda bi našli način, da bi 
tudi podjetjem začrtali mejo glede 
tega, katero darilo sodi k »dobremu 
poslovanju«, »poslovnemu realizmu« 
in kje začenja delovati kot poskus 
korupcije.

Težko je potegniti mejo. Zrel, po
šten človek jo bo sam našel. Pazil 
bo, kdo mu daje darilo, kakšno je, 
v kakšni sredini se je znašel po pos
lih, kakšno nalogo ima. Ker nismo 
vsi zreli in tudi ne vsi pošteni, bi bilo

nje: Nihče ne bo trpel škode, če jaz 
dobim denar. Lan je koristna, po
trebna kultura. — Za tako razmiš
ljanje bi bilo treba človeka brez po
misleka diskvalificirati. Saj je že v 
kriminalu.

Ali pa naslednji primer: v začet
ku lanskega leta je dobilo beograj-

dobro, da bi kdo vendarle v imenu 
družbe začrtal mejo, ostro in jasno 
mejo, na kateri se neha nasmeh. Ce 
bomo ugotovili, da to ni mogoče, je 
bolje povsem zapreti vrata, kakor 
pa da bi se z majhnimi, naivnimi da
rili vtihotapljal velik pohlep, ki kva
ri ljudi in jih vleče v kriminal.

Ljudje v ogledalu 
točkovanja

Tisti, ki so menili, da bo točkovanje stana-* 
vanj zelo težavna naloga — »ker ljudje ne bodo 
razumeli pomena stanovanjske reforme in bodo 
na vse načine skušali pred ocenjevalci zmanjšati 
vrednost svojih stanovanj** — niso imeli prav. 
Izkazalo se je, da mnogi ljudje pomagajo oce* 
njevalcem in brez kakršnih koli razburjenj s k li
šaja čimbolj pravilno oceniti vrednost stano* 
vanj. Včasih pa se le zgodi, da temu ali onemu 
zavre kri, toda kriva je njegova lastna neved* 
nost ali pa sebičnost, oholost in še marsikaj ta* 
kega, kar je v ljudeh starega kova. O takšnih 
ljudeh govori naš sestavek.

BLAŽENA NEVEDNOST
Odpre vrata, zamrmra: »Aha, kar naprej,** 

zapre vrata in nahruli ocenjevalca.
»Od ust sem si pritrgoval. Honorarno sem de* 

lal. Dolga leta sem garal...**
Ocenjevalec začudeno zre v moža, pa ne more 

ugotoviti, s čim ga je užalil.
»Kupil sem nov štedilnik. Pa linolej za tla.

In bojler. Vi pa — točke. Prav tako je, kot bi 
mi vse to vzeli.**

»Kdo pa vam je dejal, da bomo točkovali tudi 
tisto, kar ste po vojni sami kupili?**

Mož hoče nekaj reči, odpre usta, pa mu osta* 
ne beseda v grlu in stoji tako, še ves zaripel z 
odprtimi ustmi in gleda ocenjevalca.

»Kaj tega res ne boste ocenjevali?**
»Seveda ne. Sicer pa kolikokrat je bilo to 

napisano, rečeno.**
Obraz moža v domači halji se razleze v na* 

smeh.
»Ah, tako...**

JE IZ BOLJŠE DRUŽINE
»Saj me poznate, kajne?**
Ocenjevalec ne ve, kam bi jo dal. Ne sporni* 

nja se, da bi bi jo že kdaj videl.
»Kaj res ne poznate naše družine — ene naj* 

starejših ljubljanskih družin?**
Gospa je zgovorna, diši po vijolicah. Pripo* 

veduje o svoji družini. »Sem iz boljše družine, 
veste.** Ocenjevalca pa to prav nič ne zanima. 
Meri, računa. »Kaj vse smo imeli. Eh, življe* 
nje...** In tako čeblja, dokler ne začneta oce* 
njevati stanovanja.

»Vaše stanovanje je adaptirano, prenovljeno, 
stene so nove.. .**

»Hiša je stara!**
»Toda, glejte, ravnati se moram po predpisih.

! Tu piše: če je stanovanje adaptirano, moram 
i šteti starostno dobo od takrat, ko je bilo ...**

»Kaj?** se razhudi gospa in v trenutku izgine 
\ vsa njena uglajenost in vljudnost. »Kaj ne bo ni- 
j kdar konec krivic. Se to mi vzemite, saj ste mi 
\ že tako vse vzeli. Tiste tri parcele v mestu...
\ Vsak dan so bile dražje. Se malo pa bi jih pro- 
i dala.**
\ »Ne morem drugače,** pravi ocenjevalec, »si* 
j cer pa se lahko pritožite.**.
I »In se tudi bom. Za vse se bom pritožila. Se 
j imam poznane:- M^ne vsi poznajo. Takle odnos 
I — kaj pa mislite, da ste.. .**

| VSI JO IMAJO RADI
I Mož se smehlja in vsak nasmeh mu strese 
| trebušček.

»Saj jo imamo radi. Kaj ne, tovarišica. Vsi 
| vas imamo radi. Bili ste v partizanih, veliko ste 
1 dali za našo stvar... Mar ni vseeno, če ste pod*
| najemnica. Saj se ne bo nič spremenilo.**
I »Ne,** pravi tovarišica. »Odločbo imam, da sem 
| sostanovalka. Zakaj bi bila podnajemnica. Po*
| znam svoje pravice.**

»Saj sploh ne govorimo o pravicah. Ne bomo 
| vas nikamor podili in vi veste, da je tako. Kaj 
I ni potem vseeno, če ste podnajemnica?**

»Ne,** pravi tovarišica, »ni vseeno.** Ali lahko 
I povem, kakšna je ta vaša ljubezen? Naj povem,
| kako ste se takrat, ko sem prišla, pridušali, da v 
1 vašem stanovanju ne bo smrdelo po delavkah. 

Naj povem, kako mi v stranišču zapirate vodo, 
ugašate pred menoj luč.. .**

Mož se ne smeje več. Obraz mu zalije rdečica. 
»Takšna nehvaležnost.**

IMA DOBRE ZVEZE
Ocenjevalec točkuje: »Stranišče, kopalnica,

pralnica na dvorišču .. .*•
»Pralnice ne uporabljamo. Peremo v kuhinji. 

V pralnici so drva.**
»Čigava?**
»Predsednik hišnega sveta je dejal, da pozimi 

tako ne bomo prali v pralnici in je vanjo zložil 
svoja drva. Kupil jih je toliko, da vseh ni mogel 
spraviti v klet.**

»Glej,** pravi ocenjevalec, »in vi ste molčali?** 
»Kaj pa naj bi storili? Vi ga ne poznate. Ne 

veste, kakšen je. Ničesar mu ne smete reči. Ima 
zveze.. .**

»A, tako,** pravi ocenjevalec. »Zveze ima. Jaz 
pa bom le točkoval vašo souporabo pralnice, vi 
pa vsak mesec, ko boste plačevali tudi za pral
nico, mislite na zveze predsednika hišnega sveta.**

LJUDJE MARSIKAJ GOVORE 
»Tako, torej na svidenje,** pravi ocenjevalec 

in prime za kljuko.
»Kako, na. svidenje? Saj mi Se niste povedali, 

koliko bom plačevala.**
»Tovarišica, izračunajte. Jaz samo točkujem. 

Vi pa lahko izračunate, kolikšna bo stanarina. 
Podpisali ste: 52 točk, 50 m1.**

Ocenjevalec odpre vrata.
»Počakajte. Zakaj bi jaz računala. Vi ste pla

čani za to. Povedati mi morate, koliko bom pla
čevala.**

»V vseh časopisih je bil objavljen osnovni 
račun: število točk krat 450 krat število kvad
ratnih metrov deljeno s 1200, krat dva plus 10°lo. 
Torej od števila točk in kvadratnih metrov je 
odvisno.. .**

»A, tako. Potem pa kar sem s tisto polo. Ni
česar ne podpišem, dokler ne vem, koliko bom 
plačevala.**

Ocenjevalec se vrne v kuhinjo in izračuna: 
»Plačevali boste 1800 dinarjev.**

»No, to pa še ni toliko. Kar šlo bo s tisto 
! povišico. So mi rekli, da bo več. Veste, ljudje .. .*• 

In ženska se smeje.
»Ljudje marsikaj govore.**

Janez Voljč
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DOGODKI
V SVET«
OD TEDNA DO TEDNA
Eisenhowerjevo potovanje
Po obisku Italije, Turčije, Pakistana In 

Afganistana je ameriški predsednik Elsen- 
hower potoval v Indijo. Obisk v New Del- 
hiju, kjer se je Pisenhowcr večkrat sestal 
s premierom Nehrujem, so označili kot po
glavitno etapo njegove poti po Aziji

Premier Nehru je izjavil, da je obisk 
ameriškega predsednika v Indiji pomemben 
za ves svet, ker je Eisenhower v razgovorih 
z indijskimi državniki in v izjavah za jav
nost govoril o pomenu miru, sodelovanja in 
svobode. V sporočilu o razgovorih je rečeno, 
da imata Indija in ZDA iste cilje v skupni 
težnji po pravičnem in trajnem miru,

V ponedeljek zjutraj je prispel Elsen- 
hower v Teheran, glavno mesto Irana, Cez 
dan se je pogovarjal z iranskim šahom Ri- 
zom Pahlevijem, popoldne pa Je nadaljeval 
pot v Atene.

V grškem glavnem mestu so ga slavnost
no sprejeli. Na letališči! so ga pozdravili 
1;ral.i Pavel, predsednik Karamanlis in druge 
najvišje grške osebnosti. O ameriško-grških 
razgovorih so objavili sporočilo, v katerem 
je rečeno', da sta obe deželi potrdili svoje 
zaupanje v načela Ustanovne listine ZN in 
svojo pripadnost k Atlantski zvezi.

V torek popoldne se je Eisenliotver s 
helikopterjem odpeljal iz Aten na križarko 
»Des Mo.nes«, ki je bila zasidrana v Sredo
zemskem morju. Po tridnevni plovbi Je pri
spel v Tunizijo, kjer se Je sestal s pred
sednikom Ourgibo.

Predsednik Makarios
Z veliko večino so v nedeljo izvolili et- 

narha Makariosa za predsednika nove cipr
ske republike. Po dokončnih volilnih Izidih 
je Makarios dobil 144.501 glas, nasprotni kan
didat Demokratske unije Klerides pa 71.753 
glasov.

V svojem prvem predsedniškem proglasu 
je Makarios zahteval, naj življenju in de
javnosti ciprske republike dajeta navdih so
delovanje m strpnost med Grki in Turki.

Nennijev obisk zaključen
V torek dopoldne sta odpotovala iz Beo

grada v Rim sekretar Socialistične stranke 
Italije Pietro Nenni.in član CK te stranke 
Nino Fogliaresi. Kot gosta zveznega odbora 
KZBL sta se med sedemdnevnim bivanjem 
pri nas srečala in pogovarjala z najvišjimi 
Jugoslovanskimi voditelji.

Pred odhodom je Nenni izjavil, da je 
/.e!o zadovoljen, ker se je sestal s predsed
nikom Titom in z drugimi jugoslovanskimi 
osebnostmi in ker je ugotovil skladno poj
movanje problemov v zvezi s popuščanjem 
napetosti na svetu.

ATENE. — Na svoji turneji po Evro
pi in Aziji se je predsednik ZDA 
Dvvight Eisenhovver ustavil tudi v grški 
prestolnici. Ob tej priliki je imel raz
govore s predsednikom vlade Kara- 
manlisom, ki mu je razložil notranje
politični položaj, razpravljala pa sta 
tudi o odnosu Grčija—Atlantska zveza. 
Od tod je predsednik ZDA s helikopter
jem odletel na ameriško križarko, na 
kateri je preživel na Sredozemskem 
morju dva dni odmora. Na križarki se 
je sestal tudi s predsednikom Burgibo.

Naša gospodarska delegacija 
v Aziji

Jugoslovanska gospodarska delegacija, ki 
Jo vodi pooblaščeni minister Miloš Lalo^ič, 
Je odpotovala v Afganistan, Pakistan in In
dijo. Mimogrede se bo delegacija mudila ne
kaj dni v Libanonu.

Upor v Paragvaju
V Paragvaju so se uprli proti diktator

skemu režimu predsednika Alfreda Strez- 
nerja, ki je prišel 5. maja 1954 po državnem 
udaru na ta položaj. Močne enote paragvaj
skih beguncev so prestopile argentinsko 
mejo in se spopadle na več krajih.

Glavnini uporniških enot, katerih po
veljstvo je v bližini mesta Encarnacion, po
veljuje major Juan Josč Portela. Uporniki 
imajo lahke topove, baje pa tudi letala. 
Pridružilo se jim je kakih 3000 ljudi.

BEOGRAD. V našo deželo je do
potovala delegacija sindikata Venezue
le. Delegacijo vodi generalni sekretar 
August Malava Viialba. Goste iz Južne 
Amerike je sprejel Ašer Deleon, sekre

tar Centralnega sveta Zveze sindikatov 
Jugoslavije. Člani delegacije se bodo v 
naši deželi seznanili z delom naših sin
dikalnih organizacij in bodo obiskali 
več krajev.

Spremembe v bolgarski vladi
Centralni komite bolgarske komunistične 

partije je objavil sporočilo o spremembah 
v bolgarski vladi in o razdelitvi nekaterih 
ministrstev in komitejev. Te spremembe naj 
hi sprejelo Narodno sobranje na prihod
njem zasedanju 21. decembra.

Po poročilu CK je Rajko Damnjanov. prvi 
namestnik predsednika Vlade in minister za 
trgovino — ta resor je prevzel letos marca 
po odstranitvi Borisa Taškova — razrešen 
dolžnosti ministra za trgovino. Imenovali so 
tri nove namestnike predsednika vlade.

Centralni komite predlaga, naj bi mini
strstvo za trgovino razdelili na ministrstvo 
za zunanjo in za notranjo trgovino. Podobne 
spremembe napovedujejo tudi v komiteju za 
industrijo in tehnični napredek ter v ko
miteju za gradbeništvo in arhitekturo.

Zasedanje
sveta ministrov NATO

V Parizu zaseda ministrski svet Atlant
ske zveze. Ameriški minister za zunanje za
deve Herter je v dolgem govoru obsodil sle
herno težnjo za slabitvijo pakta in poudaril, 
da je integracija vojaških sil pomembnejša 
kot kdajkoli

Francoski predsednik Debre se je izogni! 
neposrednemu govoru o francosko-ameri- 
škem sporu v okviru NATO, zahteval pa Je 
določen razvoj Atlantske zveze, ki naj se — 
po njegovih besedah — »razvija in pomla
juje«.

Na zasedanju so burno razpravljali o 
Twiningovem referatu, v katerem je ame
riški general obdolžil Francijo. Norveško in 
Dansko zaradi slabosti NATO.

RIM. — Te dni se je vrnil v itali
jansko glavno mesto Pietro Nenni, se
kretar Socialistične partije Italije. Le
ta je bil tri dni pri nas v gosteh. Raz- 
govarjal se je s predstavniki našega po

litičnega življenja, sprejel pa ga je 
tudi tovariš Tito. Na fotografiji: Pie
tro Nenni med novinarji na zemun
skem letališču.

Veliko razburj enj e
zaradi »majhnih vprašanj«

Med volilno kampanjo in po volilni 
zmagi konservativcev, ki so jo sprem
ljale žalostinke laburistov, so napisali 
v Veliki Britaniji množico člankov z 
več vprašaji in klicaji kot prej morda 
vse leto. Nekega britanskega sindikal
nega voditelja pa je posebno razburil 
na pogled povsem miren stavek iz član
ka v laburističnem — prav v laburistič
nem! — listu »Repnolds News«: »Odveč 
je zanikati, da nepopularnost sindika
tov v deželi nenehno narašča.« Na to 
trditev postavljeno skorajda brez ko
mentarja, je sindikalni voditelj ostro 
odgovoril. Zakaj?

Še drug primer. »Londonski tipograf
ski list« je objavil množico prispevkov 
za rubriko »Pisma uredništvu«, vendar 
je le en dopis ostro zavrnil. Bralec 
Fernes je vprašal, ali je res, da so ne
davno stavko delavcev grafične indu
strije vodili komunisti. Urednik je po
dvomil v iskrenost Fernesove nepouče
nosti glede dejstva, da je med kakimi 
20.000 delavci tega sindikata komaj 
dvajset članov KP, pa še ti niso na vo
dilnih mestih. Toda zakaj se je urednik 
zaradi tega očitnega nesmisla tako raz
buril?

Dalje, revija Mednarodne konfede
racije svobodnih sindikatov »Free La
bor World« je objavila dele govora po
močnika generalnega sekretarja britan
skih sindikatov, v katerem je ta rekel 
med drugim tudi naslednje: »Neuradne 
stavke, spori zaradi pristojnosti posa
meznih sindikatov, bučne demostraci- 
je in »zaprta delavnica«1 ne sodijo v 
politiko sindikatov s čutom odgovorno
sti.« Na to izjavo so reagirali kot na ne
verjetno neresnico, kakor da so jo prvič 
slišali na britanskem otočju. V resnici 
so o teh pojavih dolgo razpravljali tudi 
na nedavnem kongresu sindikatov, vo
ditelji Trade unionov pa še zdaleč niso 
enakega mnenja o teh »anomalijah« v 
svojem gibanju. Toda zakaj pripisujejo 
zdaj takim izjavam tolikšen pomen?

Odgovor je prav tako preprost kakor 
vznemirljiv za britansko sindikalno gibanje. 
Čedalje več sindikalnih voditeljev — pravi
loma tistih z levega krila — namreč jasno 
ugotavlja simptome iste protidelavske in

1 Sistem »closed shop« Je praksa, da v 
določenih podjetjih sprejemajo na delo le 
člane sindikata.

protisindikalne kampanje, ki je v ZDA ne
davno pripeljala do sprejema najbolj reak
cionarnega za-kona o sindikatih, kar jih je 
bilo kdaj objavljenih v tej deželi.

Nepoučen opazovalec se bo na prvi pogled 
čudil podobnosti nekaterim izmed teh simp
tomov. Za protidelavsko ofenzivo so ameri
ški delodajalci izkoristili pojav korupcije 
med nekaterimi sindikalnimi voditelji. V Bri
taniji take korupcije ni, zato pa so tu »divje 
stavke«, ki »dezorganizirajo nacionalno go
spodarstvo«. Seveda vlada prav tako tu ka
kor v ZDA noče reči, da napada sindikate, 
temveč le te »divje stavke« in neodgovorne 
delavske zaupnike.

Pri tem koristi britanskim kapitalistom 
okoliščina, da so tudi znotraj Trade unionov 
različna mnenja o vlogi teh poverjenikov in 
o neuradnih stavkah. Desno krilo General
nega sveta je v večini; odločno obsoja tako 
dejavnost nekaterih zaupnikov kakor tudi 
divje stavke. Skrajna levica pa odobrava eno 
in drugo, ker navaja naslednje argumente: 
če bi napravili analizo vzrokov za neuradne 
stavke, bi videli, da so jih povzročili ali de
lodajalci ali pa so posledica pomanjkljive 
povezanosti med delavci in sindikalnim vod
stvom. Razen tega je treba pomisliti na to 
— pravi levica — da se je večina uradnih 
stavk začela neuradno, ker že sami delovni 
odnosi v deželi vsiljujejo tak način boja.

Tretja skupina, ki je v njej tudi Frank 
Cousins, generalni sekretar sindikata trans
portnih in nekvalificiranih delavcev, naspro
tuje divjim stavkam, ker se boji, da jih bodo 
delodajalci izkoristili za napad na sindikate 
v celoti. Zato pa Cousins za razliko od des
nega krila zahteva organizirane in enotne 
stavke, če je to potrebno glede na položaj.

Pomen .Cousinsovega stališča dojamemo v 
celoti, če upoštevamo, da na tak položaj ver
jetno ne bo treba dolgo čakati. Kriza v zvezi 
z zahtevami po 40-urnem delovnem tednu 
lahko sproži nov vihar. Letos se je Generalni 
svet nekako izognil kolektivni akciji za iz
polnitev te zahteve, toda kaj bo, če bodo 
nekateri sindikati (na primer združeni sindi
kati strojnikov) kmalu zahtevali krajši de
lovni čas? Mnogi menijo, da bo posledica 
sklepa državnih organov, ki so zavrnili za
htevo delavcev nacionalizirane službe pre
skrbe z električno energijo po uvedbi 4(1-ur
nega tedna, prav tako stavka, podobna tisti, 
ki so jo lani organizirali londonski šoferji 
avtobusov. Ali bo kongres Trade unionov 
(TUC) še nadalje stal ob strani v teh spo
padih?

Desno krilS se je zaradi vsega tega zna
šlo v navidezno protislovnem položaju: za
vzema se za to, da bi Trade unioni sprejeli 
ukrep proti neuradnim stavkam, s čimer bi 
hkrati utrdilo svoje položaje, ne ve pa, kako 
se bo izognilo temu, da s takimi ukrepi ne 
bi pomagalo delodajalcem, ki prav tako na
padajo divje stavke, da bi uresničili svoje 
daljnosežne protisindikalne načrte.

Razmerje sil med delom in kapitalom v 
Veliki Britaniji pa je ugodnejše kot v ZDA, 
zato je razumljivo, da se britanski kapitalisti 
v tej fazi svoje ofenzive zadovoljujejo s tem, 
da podpirajo desno krilo Trade unionov, da 
bi ga na ta način okrepili in tako utrdili tudi 
svoj položaj v odnosu do delavcev.

Kampanja je prav kot tista v ZDA vse" 
stransko organizirana. Javnost sistematiejj* 
pripravljajo proti sindikatom, in sicer 
razne načine, po tisku, radiu, televiziji« ” 
poveličevanjem in dramatiziranjem posled" 
divjih stavk in delovanja »sumljivih« delav 
skih zaupnikov itd., vse z namenom, da 
ustvarili psihozo nezaupanja državljanov > 
sindikate. Zato so tako ostro reagirali 0* 
članek v »Reynolds Newsu«, ki je pisal “ 
»naraščajoči nepopularnosti sindikata v o*’ 
žeii«. *

Razen tega sugerirajo nepoučenemu 
tancu, da so za akcijami Trade unionov 
komunisti! Razumljivo je torej, zakaj se r 
urednik tipografskega lista tako razbula 
zaradi »nedolžnega« vprašanja nekega bral" m mu sporočil: »Dokažite, ali pa se opravi* 
čite, gospod Fernes, če ste pošteni!«

Te grožnje m načrti britanskega kaplt*!® 
so bili zaznavni že prej. Pred volimo ka®* 
panjo je letošnji predsednik TUC Ro6®?, 
Wiliis opominjal delavce volivce z nasleo* 
njimi besedami:

»2e nekaj let zahrbtno napadajo v 
in v parlamentu delavsko gibanje Veid" 
Britanije. Konservativna vlada je sistemati^ 
no podirala veliko stavbo arbitraže in dole*" 
tivnih pogodb, stavbo, ki smo jo v povojni? 
letih dolgo in z muko gradili. Industrijsko 
arbitražno sodišče, ki je uspešno zgladilo n» 
stotine sporov letno in preprečevalo izbru® 
še več lokalnih nesoglasij, je bilo ukinjeno* 
nihče pa ni storil ničesar, da bi ustanovi*1 
novo, podobno ustanovo.

To pa še ni vse.
Skupina torryjevskih pravnih strokovnj** 

kov je izdala pamflet pod naslovom »Moč ve* 
Ukana — nekaj misU o ustavnem in pravnem 
položaju sindikatov, v AngUji«. Cilj teŽ^ 
pamlfeta je zlomiti tako imenovano moč sin* 
dikatov. Posameznikom hočejo omogočiti, n® 
bi se sami pogajaU z delodajalci za razlik0 
od kolektivnega pogajanja, ki je zdaj prizna* 
na praksa sindikatov. Razen tega ti torryjeVcl 
želijo uvedbo kazni za solidarnostne stavk®* 
neuradne stavke pa naj bi proglasiU za n®' 
zakonite.«

Tisti, ki se najbolj zavedajo nastopajo^8 
ofenzive kapitala, napovedujejo tudi odg®* 
vor sindikatov. Ugledna osebnost z leveg® 
krila sporoča, da bi bil sprejem protisind** 
kalnih zakonskih ukrepov »norost, ker J? 
v gospodarstvu nastala zmešnjava«. V tem 
primeru bi prišli na dnevni red sindikain® 
dejavnosti — po njegovih besedah — demon* 
stracije in protesti, ker bi ne bilo mogoč® 
pričakovati, da bi sindikalno gibanje stal® 
križem rok In dovoUlo, da bi ga potisnih na* 
zaj v razmere, kakršne so bile v začetku 
prejšnjega stoletja.

Vsa ta kampanja se je dejansko šele a®' 
čela. Ali se bodo britanski sindikati kaj na* 
učili iz poraza ameriških sindikatov, botn® 
šele videli. Stara resnica se ponavlja: kadaf 
koli je v kaki kapitalistični deželi gospodar* 
stvo v vzponu, skuša kapital omejiti mo® 
organiziranega delavskega razreda. Vpraša* 
nje pa je, ali bodo imeli britanski Trade urtio* 
ni dovolj moči, da se bodo uprli temu na* 
padu in ga izkoristiU za ponovno proučitev 
dosedanje prakse m poUtike.

Ni kompromisov
kadar gre za svobodo

»•Ljudstvo Malte ne pozna kompro
misov, kadar gre za svobodo,« je dejal 
v razgovoru s sodelavcem našega lista 
Nazareno Dali, ki se je kot predstavnik 
Malte udeležil III. protikolonialne kon
ference za Sredozemlje in Srednji vzhod 
v Beogradu. »Smo pod enakim jarmom 
kot katerakoli britanska kolonija,« je 
nadaljeval, »zato je naš boj za svobodo 
in neodvisnost sestavni del protikolo- 
nialnega boja zatiranih narodov:«

Nazareno Dali je v razgovoru po
udaril, da se Laburistična stranka Mal
te, katere član je, in ki predstavlja 
najmočnejšo politično gibanje na otoku, 
odločno zavzema za popolno neodvis
nost Malte in za prekinitev zvez z 
Veliko Britanijo. Pri tem je odločno 
zavrnil možnost, da bi Malta, potem ko 
bi postala samostojna, ostala članica 
Britanskega Commomvealtha. Čustva 
velike večine Maltežanov so dosledno 
protibritanska, zato ni zamisel o na
daljnji skupnosti z Veliko Britanijo 
prav nič popularna.

KRŠENJE PRAVICE DO SAMO
UPRAVE

Ustava iz leta 1949 jamči Malti sa
moupravo v notranjih zadevah. Bri
tanski guverner otoka nima pravice 
posegati v pristojnosti vlade in zako
nodajne skupščine. Britanci pa so 
povsem prezrli pravico Maltežanov do 
samouprave. Protiustavno vmešavanje 
otoških upravnih organov je bilo vsak
danji pojav, višek pa je doseglo apri
la 1958.

Burni aprilski dogodki so napove
dali novo obdobje v boju Maltežanov 
za neodvisnost. Na otoku je nastalo 
napeto stanje, potem ko je vladajoča 
Laburistična stranka objavila poziv k 
organizaciji »dneva žalosti« zaradi kr
šenja ustavnih pravic. Čeprav so Bri
tanci nasprotovali tej manifestaciji, so 
se Maltežani množično odzvali pozivu. 
Prodajalne in delavnice so bile tistega 
dne zaprte, delavcev ni bilo na delo.
V La Valeti, glavnem mestu, so bile 
velike delavske demonstracije.

Ne da bi obvestili vlado, je britan
ski guverner ukazal policiji, naj v 
primeru ponovnih demonstracij upora
bi gumijevke. Že naslednji dan so gu
mijevke tolkle nedolžne Maltežane. Ni 
bilo demonstracij, zato so si izmislili 
povod za grobi napad. La Valeto nam
reč obdaja obzidje, v mesto se - pride 
skozi dvoje vrat. Tam je vedno mnogo 
ljudi. Tistega dne pa so to proglasili 
za prepovedano zbiranje in za demon

stracije. Povod so torej našli, epilog 
pa je znan: več obtolčenih glav in
nujnih zdravniških intervencij.

VLADA JE ODSTOPILA
Predsednik vlade je pri britanskem 

guvernerju takoj vložil oster protest, 
ker je dal guverner policiji tak ukaz, 
ne da bi imel pooblastilo. Vlada pa ni 
ostala samo pri tem. Na nujno sklicani 
seji kabineta so sklenili, da je treba 
policijskega predstojnika odstaviti. »Od
poved« so predložili guvernerju v pod
pis, kar je običajen zakonski postopek. 
To pot podpisa ni bilo, ker se guverner 
ni strinjal z odpustom policijskega 
predstojnika.

Nov obisk predsednika vlade in 
dveh ministrov pri guvernerju ter pro
test zaradi njegove protiustavne akcije 
sta se končala s kolektivnim odstopom 
vlade. Kakor je povedal Dali, so imeli 
malteški laburisti takrat eno samo iz
biro: ali ostati v vladi in biti lutka 
Whitehalla, ali pa dokončno prekiniti 
sodelovanje z Britanci in se boriti za 
neodvisnost Malte. Brez posebnega po
mišljanja so se odločili za edino mož
no pot: boj za neodvisnost.

Po odstopu laburistične vlade je 
prevzel oblast britanski guverner. Ta 
oblast je — po Dalijevih besedah — po
polnoma diktatorska.

STRATEŠKO OPORIŠČE
Med 160-letno oblastjo na otoku je 

bila Malta za Veliko Britanijo kot ko
lonialno in imperialno silo izredno po
membno strateško oporišče. Britansko 
zanimanje za Malto, ki je med Sicilijo 
in afriško obalo ter sredi poti med 
Gibraltarom in Suezom, je bilo izključ
no vojaškega značaja. Otok so spreme
nili v vojaško oporišče, temu pa so 
prilagodili vso ekonomiko malteškega 
otoka.

Na površini 316 kvadratnih kilome
trov, kolikor meri Malta s sosednjim 
otokom Gozo, je britanska oblast potis
nila kmetijstvo v ozadje. Za 330.600 
Maltežanov so poglavitni vir dohodkov 
popravljalnice ladij in uslužnostni ser
visi za potrebe britanskih vojaških 
enot. Sleherna nagla sprememba v taki 
gospodarski strukturi bi sprožila hude 
težave.

Povsem razumljivi sta bili vznemir
jenost in ostra reakcija delavcev v 
ladjedelnicah, ko so kar na lepem iz
vedeli za sklep admiralitete, da bo pre
vzela upravo privatna družba Bailey. 
Ob prejemu letošnjih februarskih plač 
je našlo nad polovico od skupnega šte
vila 12.000 delavcev, zaposlenih v ladje

delnicah, v plačnih vrečkah sporočil0' 
da bodo po 31. marcu delali pri pod' 
jetju Bailey. Poprej niso prejeli nob0* 
nega sporočila, delavcev ni nihče vpra' 
šal, ali želijo delati pri Bailey, nihče 
jim ni povedal, ali se bo zanje dobil® 
zaposlitev pri novem delodajalcu.

Ogorčenje se je sprevrglo v reso® 
nerede. Delavci so uničili vrsto napra^ 
v ladjedelnicah, zažgali več upravni0 
poslopij in uničili več vozil. V hudnj 
spopadih s policijo je bilo ranjenih ve- 
demonstrantov. Mnogo delavcev so za* 
prli, zlasti mlajših. Po sedmih dneh za' 
pora so 80 delavcev obsodili na ječ°‘

POSLEDICE ,
VPRAŠANJA »A« ALI »B«

Na prvi pogled bi dejali, da vpra' 
Sanje »Ali si A ali B?« (admiraliteta 
ali Bailey), ki je kmalu završalo m60 
delavci, v bistvu ni spremenilo njih0' 
vega položaja. Preusmeritev dokov v 
popravilo »civilnih« ladij, ki so grajen® 
povsem drugače kot vojaške, pa ni Pr^ 
prosta. Podjetje Bailey ne more vloži1* 
šest milijonov funtov, potrebnih za 
nujno obnovitev ladjedelnic. Zato tu0* 
ni bilo mogoče zagotoviti delovni*1 
mest vsem, ki so prišli na BaileyeV® 
sezname, niti enakega zaslužka za tist®’ 
ki so ostali na prejšnjem delu.

Britanska vlada je razpisala lokalu® 
posojilo, da bi dobila potrebna sredstv® 
za rekonstrukcijo dokov. Odziv m®0 
Maltežani pa je bil slab. Laburistična 
stranka je opozorila državljane, da tv®* 
gajo svoj denar in da ne bo odgovoru3 
za plačilo obveznic, ko bo priborila ot0" 
ku neodvisnost.

PODPORA SINDIKATOV 
Med marčnimi demonstracijami j® 

imela pomembno vlogo Splošna zveZa 
delavcev Malte. Ta sindikalna central3* 
edina na otoku, je odločno nastopila z 
zaščito delavskih pravic. Zahtevala 1®’ 
naj ladjedelnice izročijo Maltežanom 
upravo in napovedala nadaljnji ostf 
boj delavcev. ^ j

Z ustanovitvijo nove sindikalne ce°' 
trale so Britanci skušali razbiti 
nost delavskega razreda. Na pomoč ji11 * * V: 
je priskočila Katoliška akcija. Posk0 
pa se ni obnesel, novi sindikat ni 
nikoli ustanovljen. g

Splošna zveza delavcev Malte teS£e 
sodeluje z Laburistično stranko. ®. 
gibanji sta delavski organizaciji -*■ * 
na {loncu dejal Nazareno Dali — zat0 
je povsem razumljivo, da se skup0 
borita za neodvisnost in socialni naP0^ 
dek Malte. T, O*
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SODOBNI MAROKO

»Pospravite, gospod Lahzani!«
Pristanišče V Casablanci je sile pripravljajo v luki nerede z name- 

u;i . ... nom, da bi izzvale sindikate k nepremiš-
°110 tisti dan podobno velikanu, ijenemu ravnanju in napravile zmedo ne
ki SO mu nrerezali žilo odvodni- posredno po najnovejših ukrepih za eko- su mu prerezali zno ouvocim nomsko osamosvojitev dežele. Razen tega
co. Velikanski žerjavi so nepre- je bilo treba udariti plat zvona, češ da

mično štrleli v nebo. V velikih ^nXtaadOV°1Jni * in Sta'
Skladiščih nobenega hrupa. Pri- Guverner je obvestil policijo, ta pa 

^ ne le m ostala križem rok, temveč je ne-Staniscna obrežja, dolga 14 km, posredno pomagala povzročiteljem ne-
SO biia pusta in prazna. Nikogar, Neko soboto — bilo je zadnji dan 
P& prav nikogar ni bilo videti V Oktobra — so bili člani sindikalne komi- 

, v v i ^ sije za delovno silo na poti v poslopjeHlestu« pomorščakov in pnsta- sindikata pristaniških delavcev. Uradni
niških delavcev, v mestu, kjer PrSf°P s?^ ob pristanišču skupina . # [ . J deklasiramh elementov in nekaj nezapo-Slcer Utripa življenje dan in noč. slenih delavcev je napadlo sindikalne ak

ter ustvarili tako imenovane avtonomne 
sindikate.

Nekaj mesecev so vlagali vsa mogoča 
sredstva v vztrajno kampanjo, vendar ni 
bilo uspeha. Sindikati so ostali enotni.

Res so se posamezniki dali kupiti. 
Znan maroški sindikalni funkcionar mi je 
rekel: »Veste, lahko razumem njihovo 
slabost, čeprav je ne morem opravičiti. 
Tudi sam šem bil nekoč v položaju, ko

vlado. Reakcija hoče spraviti v vod
stvo dežele ali slabe ljudi ali pa tiste, 
ki so pripravljeni služiti kolonialpo- 
reakcionarni zvezi. Da bi to dosegla, 
skuša otopiti ostrino delavskega boja, 
razcepiti sindikate in zastrašiti množice.«

Sindikati menijo, da se je re
akcija zdaj, po neuspelem posku
su razbiti sindikalno enotnost,

j . “ . * * vi* v rušilni obsedenosti vse uničevati. To
Galeč na obzorju SO se Črtali ob- se je dogajalo pred očmi policije, ki

risi nekaj ladij, ki so čakale, da s! "povz^čiSjl neidof^d«pr^
DO pristanišče spet »odprlo Ijenem delu« mirno razšli.
. Naslednji dan je trobil kapitalističnivrata«. tisk: obračunavanje med delavci in sin

dikatiOddajniki SO pošiljali sporo- Komaj dva dni kasneje so se spopadi 

čila: »Pristanišče v Casablanci P™u0.VRes Te, £ilo je &£. V Aeadim 
Zaprto«, »Brez ustavljanja nada- niso našli povzročevalcev neredov., Njiho- 
!■ „ . vo vlogo je prevzela policija. Povod?
MUjte pot«, »Spremenite smer«. Delavci tovarne konserv OMACI so
Velike čezoceanske trgoVske .la-
d J e ne morejo čakati, zakaj ure delegata v podjetju. Delodajalci pa so ho- 
c_ . rr.- ^ i • • i teli za vsako ceno streti stavko, zato so
50 dragocene, liste, JO SO imele odpustili večje število delavcev in sku-
ha krovu Maroku namenjen to- žali pripeljati stavkokaze od drugod. Na 

. J to so delavci odgovorili z »obleganjem«,
^or, pa SO morale čakati. Nikomur niso dovolili v tovarno.

Prav takrat se je vmešala policija. Ali naj bi izkrcale blago V ka- Rezultat: kakih trideset ranjenih in 28

kem drugem pristanišču? mfta^opiri te? p^grobem friKTob-

Ne, tak poskus se ne bi ob- NelTMe^v imenu
nesel. Podoba ie bila povsod ena- »svobode dela« obsodili 13 delavcev na 
r v . i večmesečne zaporne kazni m na globe.
•Ka. Vsi maroški pnstamščm de- Spričo tega so ogorčeni delavci na-
lavci so stavkali. Solidarnost? Da,
Vsekakor tudi to, vendar Še več: dajalne, obrtniki delavnice, uradniki so 
t odšli iz pisarn. Agadir je bil kot mrtvonoteli so nedvoumno pokazati mesto, ker so pr bivalstvu priporočili,
enotnost svojih vrst, pripadnost nai ^^danle kapitaliSti£ni tisk 
Svoji organizaciji. Tak je bil eno- predrzno poročal: zelo okrnjeno stavkov- 
tfušen odgovor na poziv maroških no glbanje v A2adiru- 
sindikatov. režiserji v ozadju

Čeprav je nit dogodkov v pristanišču 
Odgovor je prispel v pravem trenut- Casablanca in na agadirskih ulicah raz- 

fu, v času, ko so sindikati tarča tistih, burljiva, v mnogočem spominja na obi- 
imajo orožje, nimajo pa tudi moralne Čajne prizore spopadov. Zato sama po 

^oči. »Zmagali bomo, toda ne zato, ker sebi ne dobi zadostnega pomena, ce ne 
RTy-’~ —------- * ------j: *— ker spoznamo pravih naklepov režiserjev v

Takole so se Marokanci borili za neodvisnost in demonstrirali proti 
francoskemu kolonializmu

sirio močnejši, temveč zaradi tega, k 
Slfto najbolj dosledni, najbolj pošteni_______________,__ _ pošteni in ozadju in razlogov za ogorčen odpor de-
fajpripravnejši za to, da rešimo naše lavcev in njihovih organizacij, 
ljudstvo revščine, neznanja in bolezni, Najprej je potrebno pojasnilo: smdi- 
^aradi katerih smo dolgo trpeli tako du- Kati so zdaj v Maroku ne le številčno naj: 
%vno kakor telesno . . .« Tako se je gla- močnejša organizacija, temveč hkrati tudi 
silo sporočilo sindikalnemu članstvu. Po- najbolje organizirana sila s programom 
dobno pojasnilo sem dobil tudi ustno v in cilji, ki so blizu širokim plastem pre- 
Pogovoru z voditelji sindikata pristanišč- bivalstva, zlasti še, ker so politične Stran
cih delavcev in z drugimi sindikalnimi ke omejene na navadne skupinice m klu- 
aktivisti Vsi so optimisti in ne dvomijo be, Nacionalna unija ljudskih sil, mlado, 

končnem izidu začetega boja. Eden iz- napredno politično gibanje, ki se je za- 
Hied njih rrfi je rekel: »četudi ne dobimo snovalo septembra, pa dela šele prve ko- 
Prve bitke, pa bomo prav gotovo dobili rake.
Vojno.« Zato ni presenetljivo^ da desnico

Proti, komu? mot’ moč sindikatov, ker vidi v njej po-
Prvi trenutek zvenita ti besedi dra- glavitno oviro na poti k uresničevanju 

Matično, toda če: pogledamo za kulise, svojih ciljev. . .
spoznamo, da sta povsem upravičeni. Maroški sindikalni voditelji pravijo,

Poglejmo najprej tisto, kar se vidi. da je desnica najprej skušala znotraj
razbiti sindikate. Konservativni krogi so 

v k njfovTTT? v r*A«A-nT ampt izkoriščali bedo, zaostalost dela delavcev
*rA^TTFVKF V AGADIRu' in brezposelnost (ki so jo povzročili pravGUMIJEVKE V AGADIRU z desnico povezani i]ud]e) ter izdali ko-

Nekaj dni pred stavko pristaniških pico denarja — slišati je celo trditve, da 
delavcev je vodstvo sindikata opozorilo je denar obilno dotekal iz tujine — da 
guvernerja Casablance, da reakcionarne bi kupili delavce in sindikalne aktiviste

sem zvečer prihajal domov brez franka odločila za neposredni napad, pri 
v žepu. Žena m štirje otroci so me spre- j^erem uporablja policijo kot 
jeli z nemim vprašanjem na obrazih. ,Ali ^ 1 .. J ^ J
si kaj prinesel? Danes nismo imeli niti poglavitno Silo. 
dovolj kruha.’« šef policije je bogat lastnik

Mnogi »izgubljeni« pa so se vrnili, maroške avtobusne mreže Lah- 
»Avtonomni« sindikati obstajajo le na pa- zauj# Q njem piše sindikalni tisk, 
pirju* da je dobro proučil maccarthy-

poziv so sprejeli jevske metode, ker je bil vrsto
Sovražnik si je izbral druga sredstva, lot V ZDA. Sindikati ga nadalje 

Vztrajno širi vesti in objavlja po neka- obtožujejo, da dovoljuje delova-
tirane, da 
cilje, da ne upoštevajo
teresov zemlje, da pripravljajo nerede in ozemlju Maroka, in navajajo ime- 
pretepe itd. Resnica pa je prav nasprotna. bivših francoskih obveŠČCVal- 
Sindikati si zdaj prizadevajo pomagati . . i : v na maro.
Vladi in deželi, da bi premagala gospo- CCV, 10 50. Zdaj V S1UZD1 na maro 
darske težave in se rešila zaostalosti, ški policiji.
pripravljeni so se marsičemu odpovedati, Seveda Lahzaui ni sam niti

edini - pravijo sindikalni akti- 
ribariti v kalnem. Kdor je le malo ob- VIStl — ker brez podpore konser- 
jektiven, jim ne more zameriti, če ne za- vatlvnih družbenih sil ih skrajne 
Sciv vsakdanjih~ interesov in zahtev j. deklice ne bi bil tisto, kar je. Z

je reakcija tudi želela,« pravijo sindikal- ni mesta Za vas« mislijo tudi na 
ni voditelji. »Mi pa smo se odločili za ti t ki st0iij0 v ozadju, na re- 
levalno nnznano orožie — za stavko.« ' v, ., ._ agj(;jiJ'legalno priznano orožje 

/Zakaj?
»Prav zato, ker nismo hoteli nasesti 

Izzivanju,« je nadaljeval. »Ne smete po
zabiti, da reakcija hoče vreči sedanjo

žiserje easablanških in 
skih dogodkov.

Poziv so. sprejeli.
BOŠKO RAKIDŽIC

ŠTRAJKI - DEMONSTRACIJE
ITALIJA

STAVKA GRAFIČNIH 
DELAVCEV

Konec prejšnjega tedna v 
vsej Italiji niso izšli dnevniki, 
ker so stavkali grafični delav
ci ter operaterji in telegrafisti 
časopisnih agencij. Grafičarji 
so napovedo-vali enodnevno 
protestno stavko po prekinitvi 
pogajanj o sklenitvi nove ko
lektivne pogodbe. Med poga
janji je sindikat grafičnih de
lavcev zahteval Za 2W» višje 
plače, delodajalci' pa so to za
htevo zavrnili.

Zaradi stavke ki so jo or
ganizirale vse sindikalne cen
trale Italije, ni izšlo 60 dnev
nih listov. Ob zaključku stav
ke sta sindikat grafičarjev in 
sindikat radiotelegrafistov spo
ročila, da se bo stavka pono
vila, če lastniki listov ne bodo 
v kratkem pozitivno odgovorili 
na zahtevo po višjih plačah. 
Delodajalci so doslej ponudili 
le za 5.5“/» višje plače.

EKVADOR 
UPOR JETNIKOV

V Gualachilu, velikem ekva
dorskem pristanišču, so se 
uprli jetniki zaradi slabih živ
ljenjskih razmer. Neredi so se 
iz zaporov razširili tudi v me
sto, tako da so močne policij
ske enote šele po treh urah 
ponovno upostaviie red. V spo
padih je umrlo osem ljudi, 
nekaj pa jih je bilo ranjenih.

ŠPANIJA
PROTEST AMERIŠKEMU 

VELEPOSLANIŠTVU
Več Ilegalnih opozicijskih 

skupin v Španiji je poslalo 
ameriškemu veleposlaništvu v 
Madridu pismo , v katerem 
protestirajo proti obisku pred
sednika Eisenhowerja v Špa
niji. Pismo, ki so ga podpisali 
predstavniki sindikatov demo- 
krščanske levice, stranke de
mokratske akcije, socialistične 
stranke in ^predstavniki dveh 
univerzitetnih skupin, zahteva, 
naj Eisenhower med bivanjem 
v Madridu sprejme delegacijo 
demokratičnih organizacij In 
strank Španije.

Katalonska demokratična 
mladina Je objavila odprto pi

smo. v katerem je rečeno, da 
je »žalostno, da dežela, ki se 
proglaša za'braniteljico in no
silko zastave svobode, brez 
pridržka podpira diktatorski 
režim, nastal ob pomoči Mus
solinija in Hitlerja.«

NIGERIJA
DEMONSTRACIJE ŽELEZ

NIČARJEV
Med velikimi demonstracija

mi nigerijskih železničarjev v 
Lagosu, glavnem mestu, so 
večji policijski odredi upora
bili bombe s solzivcem, da hi 
razgnali demonstrante. Nad 
lo.ooo železničarjev je demon
striralo proti svojim evrop
skim delodajalcem.

Po policijskih poročilih je 
bilo 37 ljudi poškodovanih, 168 
demonstrantov pa so zaprli. 
Predstavniki sindikatov so iz
javili, da sta bila med demon
stracijami ubita dva delavca.

Demonstranti so se upirali 
policiji s palicami, kamenjem, 
z razbitimi steklenicami in z 
vsem, kar jim je prišlo v roke.

FIDZI
»DOL BELI!«

Stavka petrolejskih delav
cev na otoku Fidži, britanski 
koloniji v Tihem oceanu, se je 
spremenila v velike demon
stracije domačinov proti bel
cem, ki upravljajo otok. De
monstranti so napadli posestva 
Evropejcev, razbili več avto
mobilov in vzklikali: »Dol
beli!«.

Ob demonstracijah so na 
otoku objavili policijsko uro 
od sedmih zvečer do petih 
zjutraj. Neredi so popustili na 
poziv sindikalnega voditelja 
Lakšanama, ki je vladi ohlju- 
bll, da bodo stavkajoči nehali 
z nasiljem, če bo vlada pri
stala na pogajanja o zahtevah 
delavcev. Te zahteve se nana
šajo na 100-odsotno zvišanje 
plač, na plačan dvotedenski 
dopust in na plačane bolezen
ske Izostanke. Večina demon
strantov, ki so indijskega rodu 
prav kot ta sindikalni voditelj, 
je sprejela poziv in opustila 
nadaljnje demonstracije.

ZVEDELI SMO, DA...
... je Sovjetska zveza prvič 

po drugi svetovni vojni prehi
tela v proizvodnji petroleja 
Venezuelo in se povzpela na 
drugo mesto v svetovnem me
rilu. V tretjem četrtletju letoš
njega leta je znašala povpreč
na dnevna proizvodnja nafte 
v Sovjetski zvezi 2,688.000 ba
rdov, v Venezueli pa 2,533.600 
(barel je 159 litrov).

.. . boleha na Japonskem za 
tuberkulozo tri milijone ljudi.
Lani je umrlo za to boleznijo 
36.000 prebivalcev. Po podatkih 
japonskega, ministrstva za na
rodno zdravje je petina pce-^ „jjdeto.vftine zemlje ali dve 
bivalstva (20 milijonov ljudi) tretjim avstrijskega zemljiške- 
brez normalne zdravstvene za- ga sklada, medtem ko ima 
ščite. 366.000 revnih malih in sred-

... so v Jakutsku (ZSSR) njih posestnikov le 2.- milijona 
odkrili nova ležišča diamantov. hektarov zemlje. Kmečki dol-

čln neodvisna od uvoza indu
strijskih diamantov.

... da so v ZDA iznašli po
stopek za proizvodnjo penaste
ga aluminija, ki je močnejši 
od dosedanjega, specifično te
žo pa ima, tako nizko, da pla
va ha vodi.

.. . ima Irak letos od petro
leja 240,800.000 dolarjev (pri
bližno 145 milijard dinarjev) 
dohodkov. V primerjavi z lan
skim letom je dohodek večji 
ža 16,800.000 dolarjev.

. .. ima 66.000 avstrijskih ve
leposestnikov 5.6 milijona ha 

‘ ' " zemlje ali dve

Ta diamantna polja bodo omo
gočila Sovjetski zvezi, da ho 
v prihodnjih šestih letih pove
čala proizvodnjo diamantov 
16-kratno in postala na ta na-

govi so presegli 6.2 milijarde 
šilingov oziroma več kot polo
vico vrednosti skupne kmetij
ske proizvodnje in dohodkov 
od gozdovi

Le malokateri obiskovalec Moskve 
ho v svojih načrtih za ogled mesita in 
Znamenitosti v njem pozabil name
niti vsaj nekaj ur za ogled vsezvezne 
razsta ve dosežkov narodnega gospo
darstva ZSSR. Razstavo so prvikrat 
Odprli leta 1954 z namenom, da bi na 
hjej razkazovali izključno kmetijske 
dosežke. Na dobrih 200 ha so sezidali 
okoli 300 poslopij. Osrednji del je 
tako imenovani glavni paviljon, zra- 
Jfon pa paviljon mehanizacije im 15 
Paviljonov zveznih republik.

Razstavni prostori so grajeni v 
Pompoznem slogu Stalinove »arhitek
ture« zato zbujajo posebno pozornost 
a svojim razkošjem, ki priča o raz- 
“ipniškem gospodarjenju in neracio
nalnem trošenju družbene lastnine, 
Z-asti še, ker so namenjeni prav tisti 
Bospodarski panogi, ki so Ji posve
čali najmanj skrbi in ki je bila prav 
takrat v »kritičnem stanju«, kakor so 
Jtasmeje ugotavljali na plenumih CK 
-n na Kongresih KPSZ.

Koilhoznikd so prihaJaM na raz
stavo, vendar tam niso mogli najti 
“čbe in svojega gospodarstva. Držav- 
Dani so si ogledovali razstavljene 
Predmete in brali številke o visoki 
Proizvodnji, niso pa mogli najti od- 
Sovara na vprašanje, zakaj vsega te- 
fa primanjkuje na mestnih živilskih 
trgih. Razstava ni dajala tistega, kar 
ni bilo od nje normalno pričakovati, 
Preprosto zato ne, ker ni bila odsev 
,“Varnosti, ker je bila ločena od živ- 
JJhnJa, Ker je bila zasnovama im 
datvarj ena v mOskovsKih pisarnah.
. Vzporedno s spremembami v no~ 
tranjj politiki ki jih je bilo čutiti v Politiki na vasi, se je spreminjala 
Iddi zamisel in z njo značaj razstave 
kot celote. Razstava je seveda ostala 
r® istem mestu im v skorajda nespre- 
{Pohjenih poslopjih, po vsebini in 
namenu pa je postala nekaj povsem 
novega. Zdaj prikazuje razvoj, še po- 

' pa najnovejše dosežke vsega
sospodarstva ZSSR, kjer je kmetij- 
vk? že nadalje pomembna, čeprav ne 

edina gospodarska panoga. Razen 
ijBa razstava ni več izključno propa- 
f“Arinega značaja, temveč je prHago- 

Potrebam gospodarstva. Pnha- 
S? obiskovalci, da bi zadostili svoji 
-“Povednosti, čedalje več pa je raz- 

specialistov, gospodarskih vodi- 
jjriev in neposrednih proizvajalcev 
s Vseh gospodarskih panog. Uprava 
.“Zstave je organizirala številne te- 

krajše in daljše seminarje, 
‘uanstvene razprave in predavanja 
‘Uanstvenih delavcev In vrste znanih
Pfaktikov
r , zdaj že ima kolhoznik — živino- 
ejec in poljedelec, predsednik • koil- 

k?fa Jn traktorist — kaj videti in se 
naučiti Potrudi se. da ne zamudi 

Priložnosti, hkrati pa ima možnost, 
h» Ptkfsikaj vsega tega uveljavi tudi 
Jr uomačem posestvu. Spozna last- 
TOsti m rej0 raznih pasem živine. 
P^ašuje po pogojih, kraju in mož- 

2a nakup, ker to ne sodi več 
v pristojnost centralnih 

v ®uskih in drugih organov, temveč

RAZSTAVA IN KOLHOZI
Je njegovo delo. Obiskovalec gre v 
paviljon mehanizacije, ogleda si trak
torje, kombajne in druge kmetijske 
stroje, zanima se za njihove lastnosti, 
za ceno, za potrošnjo goriva, za de
lovni učinek. Zanj to niso več stvar
ni pojmi niti ne reči, ki se ga ne 
tičejo. Kolhoznik primerja nove stro
je s tistimi, ki jih je nedavno kupil 
od STP (strojmottraktorske postaje), 
in hoče dobiti stroj, ki mu najbolj 
ustreza. Industrija bo morala upošte
vati njegove zahteve.

Tuji obiskovalec, ki si Je ogledal 
že razne sejme, kmalu ugotovi po
manjkanje poslovne razgibanosti na 
moskovski razstavi. Čeprav se je za
misel razstave občutno spremenila, 
prireditev še ne daje vsega tistega, 
kar bi po svoje pospešilo nadaljnje 
večanje proizvodnje, predvsem pa 
trdneje povezovalo proizvodne enote 
in proizvajalce, seznanjajo in medse
bojno trdneje povezovalo proizvajalca 
in potrošnika ter oba ekonomsko 
vzgajalo. Proizvajalec nima možnosti, 
da bi z razstavljanjem novih tipov 
strojev, s stroji boljše kvalitete in po 
nižjih cenah izkoristil razstavo za 
širjenje svojih zvez in za pridobiva
nje novih potrošnikov. Vse to je v 
glavnem v rokah upravnih organov, 
posebnih organizacij, ki so med pro
izvajalcem in kupcem, potrošnikom, 
ki pogosto niti ne more navezati sti
kov in se pogovoriti s proizvajalcem 
blaga, saj bi proizvajalca najbolj za
nimale njegove pripombe in zahteve. 
Nič čudnega če se čedalje bolj vsi
ljuje potreba po tiskanih katalogih 
in raznih prospektih z vsemi potreb
nimi tehničnimi in drugimi podatki. 
Čedalje pogosteje nastopa predstav
nik podjetja ob svojem stroju ter po
sluša pripombe in zahteve zaintere
siranih opazovalcev in postreže s po
datki v možnostih njegovega podjetja 
z,a proizvodnjo takih in drugih stro
jev ter blaga. Težnja po tesnejšem 
povezovanju potrošnikov in proizva
jalcev, k) jo je čedalje bolj čutiti v 
sovjetskem gospodarstvu, seveda ne 
more mimo razstave, ki prikazuje 
gospodarske dosežke.

DVA KOLHOZA
Nedvomno je najbolj zanimivo 

obiskati kmetijsko gospodarstvo ta
krat, .ko so poljska dela na višku, 
zlasti ob žetvi in trgatvi, ter se hkra
ti s proizvajalcem veseliti bogate le
tine kot sadu njegovega dela. Mi pa 
smo obiskali kolhoze konec oktobra, 
ko se je »poljedelsko leto« že končalo 
in so se začele priprave na novo. Ra
zen tega smo biild v kolhozu »Okto

ber« (Perejaslav-Hmeljnickij, Ukraji
na) v nedeljo, ko je prost dan in 
opravljajo kolhoznikj najnujnejša 
dela. Vendar je imelo tudi to svoje 
prednosti. V miru smo se lali ko po
govorili s predsednikom kolhoza, s 
sekretarjem partijskega komiteja in 
s kolhozniki, na katere smo nalete'.! 
v upravnem pčsilopju in se ni bilo 
bati, da bi moraili zaradi nas zapustiti 
svoja delovna 'mestai.

Kolhoz »Oktober« je nastal po 
združitvi dveh manjših z večjim kol
hozom in je zdaj posestvo z 9000 h* 
zemlje, od tega 5300 ha orne. Na tem 
ozemlju živi 5400 prebivalcev, med 
njimi je 2200 sposobnih za delo. Kol
hoz ima 25 traktorjev (dva nova), 31 
kombajnov in 16 tovornih avtomobi
lov; prideluje žito in nekatere teh
nične kulture, zraven pa se ukvarja 
z živinorejo. Letošnja proizvodnja 
znaša 50 stotov mesa na hektar ob
delovalne zemlje, hkrati pa ima ra
jonsko prehodno zastavico v proiz
vodnji mleka,

Kolhozniki zdaj živijo v raztre
senih vaseh in zaseUcih, kar posebej 
ovira organizacijo napredne, velike 
proizvodnje. To je eden izmed ele
mentov, ki — tako so rekli na kol- 
hozhi upravi — ovirajo rešitev pro
blema ohišnic in živine na njih. kar 
v mnogočem otežuje mobilizacijo raz
položljive delovne sile za delo na 
kolhoznih poljih in farmah. Večino 
krav in prašičev ter dobršen del pe
rutnine imajo kolhozniki na svojih 
ohišnicah, na katerih pridelujejo ra
zen zelenjave In krompirja še druge 
poljske pridelke. Največji problem je
v tem, ker posamezni kolhozniki ne 
morejo zagotoviti svoji živini niti po
trebnih staj niti dovolj živinske
krme, zato mora kolhoz pogpsto. zla
sti pozimi, dajati korhoznikom živin
sko krmo, s čimer kajkrat oškoduje 
lastne živinske sklade.

Zdaj je v vsej ZSSR. torej tudi v 
Ukrajini, v teku akcija za odkup ži
vine, zlasti krav, s čimer bi kolhoz 
sprejel obveznost, da bo kolhaznikom 
zagotovil dovolj mleka in mlečnih iz
delkov, bodisi z obračunom po de
lovnih dneh. bodisi po nižjih cenah. 
To akcijo izvajajo tudi v kolhozu 
»Oktober«, vendar ■ so doslej dosegli 
malo zaznavne rezultate.

Predsednik kolhoza je dejal, da 
namenoma ne forsirajo te akcije, ker 
nočejo doseči le formalnih rezultatov, 
ne da bi pri tem dosegli tudi pozi
tiven ekonomski in politični učinek. 
Kolhoznik namreč še ni prepričan, da 
bi mogel dobiti od kolhoza zadostno 
količino živinskih proizvodov in da 
bi bilo njegovo delo na kolhoznih po
ljih zanj koristnejše , in bolje nagra
jeno kot delo na ohišnicl In skrb za 
lastno živino, zlasti še, ker se niti 
kolhoz še ni tako okrepil, da bi mo
gel delovne dneve bolj e plačevati. 
"Razen tega kolhoz nima potrebnih 
poslopij za odkupe j eno živino1, nima 
mehanizacije za živinorejske farme 
in še ni rešil problema živinske krme. 
V takih okoliščinah bi lahko odkup 
živine celo kompromitiral vso akcijo.

V minulih letih so se dohodki 
kolhoza znatno zvišali. Medtem ko so 
znašati leta 1958 okoli 7.8 milijona 
rtibšjev, se bodo letos povzpeli ha 
približno devet milijonov rubljev 
kljub suši, ki je znatno znižala do
nose vseh poljskih kultur, zlasti žita. 
Vrednost delovnega dne je znašala 
lani 8 rubljev in poldrugi kilogram 
žita. Ta raven se je ohranila tudi le
tos, s tem d<a bodo preseženi dohodek 
vložili v »nedeljive sklade« (za nakup 
sredstev za mehanizacijo, živine, za 
graditev hlevov i dr.). Kolhoz si še 
ni opomogel od prejšnjega stanja, 
zato kljub nedvomnemu napredku in 
naraščanju splošnih dohodkov še ne 
more dajati za osebne dohodke več 
kot 45°/o.

Znatna sredstva so potrebna tudi 
za uresničevanje načrtov za graditev 
enotnega naselja — agrogoroda — ki 
so ga že začeli graditi in ki naj bi 
bitio med sedem let ko zgrajeno, da bo 
lahko sprejelo prebivalce vseh vas; 
tla območju kolhoza. Medtem ko fi
nansirajo graditev poslopij splošnega 
pomena (upravno poslopje, šole, pro
dajalne, domovi kulture, ambulante 
in druga) ter vs,a komunalna dela iz 
splošnih kolhoznih sredstev, bodo zi
dali stanovanjske hiše iz sredstev ti
stih, ki jih bedo uporaiblj ali. Kol dež
nik mora plačati četrtino vrednosti 
že v začetku zidave, polovico med 
graditvijo, preostalih 2S“/o pa ob vse
litvi. Pogosto dobijo kolhozniki brez
obrestno posojilo. Naj večja težava pri

uresničevanju teh načrtov je to, da 
primanjikuje sredstev, tako splošnih 
kolhoznih kakor kolhoeniških.

Kolhoz je zdaj v obdobju okreva
nja in vzpona, vendar mu primanj
kuje še marsičesa. Potrebna so sred
stva za novo mehanizacijo, za umet
na gnojila, za graditev remontnih de
lavnic, garaž, Skladišč,, hlevov itd. 
Sleherno povečanje dohodkov, pa če
prav bi bilo še tako majhno, bi lahko 
zalo koristno vložili v pospeševanje 
proizvodnje. Na drugi strani pa ne 
gre zapostavljati problema izboljša
nja življenjske ravni kolhoznikov. 
Zvišati je treba osebne prejemke in 
izboljšati življenjske razmere.

To so , resni problemi kolhozne 
uprave in partijskega komiteja. Pre
pričana sta. da jih bosta rešila, zlasti 
še, ker je. najhuje že za njima in 
ker pričakujeta, da bosta tudi v pri
hodnje uživala materialno in politič
no podporo višjih organov. Pri tem 
poudarjajo dejstvo, da kolhoz ni več 
tako zelo odvisen od višjih organov 
in da ima čedalje več možnosti za 
samostojno delovanje. »Zdaj smo ml 
gospodarji, sami odločamo, kje in 
kako bomo porabili, kar imamo,« Je 
rekel predsednik kolhoza ob sklepu 
o prodaji strojev STP kolhozom. To 
smo Slišati •• tudi v kolhozu . »Rdeči 
Uzbekistan«.

Stroje uporabljajo v kolhozih ra
cionalneje. njihov delovni učinek pa 
je znatno boljši. Razen tega najbolj 
poudarjajo odlok o spremembah v 
planiranju in sistemu odkupa kmetij
skih pridelkov. Ukrepi, ki so koihoz- 
nlkom omogočili, da delujejo samo- 
stojneje in da z več gospodarskega 
računa upravljajo svoja gospodarstva, 
so bili najpomembnejši prispevek k 
njihovi krepitvi In k naraščanju kme
tijske proizvodnje v celoti.

Slika rasti in krepitve kolhozov 
ter optimističnega gledanja na njihov 
nadaljnji razvoj se ne vidi le pri po
sestvih, ki so pri delo vala žito in sč 
posvečala živinoreji. Res je, da je 
Stalinova politika najbolj prizadela 
nje, toda spremembe v pptitikt na 
vasi so pozitivno vplivale ne le nanje, 
temveč tudi na druga gospodarstva In 
na pridelovalce tehničnih kultur. Za
radi ugodnejših odkupnih cen so .bila 
ta gospodarstva v nekoliko 'boljšem 
položaju kot pridelovalci žit, zato je 
bila znatno, višja tudi materialna' 
6snova, na kateri so začeli. Tako je 
na primer kolhoz »Rdeči Uzbekistan«, 
ki leži nedaleč od Taškenta, Imel na
makalni sistem, skladišča, gospodar
ska poslopja in mu ni bilo treba vla
gati večine dohodkov v proizvodne 
namene Ta kolhoz je lahko začel

takoj zviševati dohodke kolhoznikov 
im bolje plačevati delovne dneve, s 
tem pa je pritegoval kolhoznike k 
delu na kolhoznih poljih. Dohodek 
tega kolhoza znaša okoli 30 milijonov 
rubljev, od česar gre 60“/o za plače
vanje delovnih dni. Vrednost delov
nega dne znaša 21 rubljev in.dva ki
lograma pšenice.

Kolhoz se je že tako okrepil, da 
Je lahko dal v enem samem letu od 
svojega dohodka 860.000 rubljev za 
nakup strojev. Zdaj ima 69 traktorjev 
ter vrsto priključnih in drugih stro
jev. V kolhozu dela okoli 50 specia
listov s srednjo im višjo šolsko iz
obrazbo, še nadalje pa štipendirajo 
mlade kolhoznike, ki bodo po oprav- 
lqenem študiju p riši j delat v kolhoz.

•Kolhoz je izdelal poseben sistem 
norm in nagrajevanja po učinku. Na 
ta način je delovni dan izgubi: svoj 
prejšnji značaj, nagrajevanje pa je 
bolj neposredno povezano s proizvod
nim učinkom tako proizvodne enote 
kakor kolhoza kot ce ote in vsakega 
posameznika. Tako so na primer kol
hozniki razdeljeni na 28 brigad, ka
terih vsaka ima 100—150 ha zemlje 
hkrati s potrebnim orodjem in stroji, 
zaslužek vsakega člana brigade pa je 
odvisen od končnega učinka. Med le
tom dobiva kolhoznik mesečni pre
dujem v znesku 60"/o vrednosti oprav
ljenih delovnih dni. končni obračun 
pa napravijo šele po realizaciji žetve, 
ko. je že mogoče ugotoviti dokončne 
dohodke vsake • brigade.

Napredku kolhoza veliko pomaga 
tudi ni egov položaj, bližina Taškenta, 
kjer lahko tako kolhoz kakor kolhoz
niki kot posamezniki po ugodnih ce
nah prodajo mnoge svoje proizvode, 
predvsem sadje, zelenjavo n mlečne 
izdelke. Tako na primer proizvaja 
kolhoz okoli 1600 ton mleka, od tega 
neposredno proda državni odkupni 
mreži 600 ton po 1.2 do 1.5 rublja li
ter, 1000 ton pa na mestnem živilskem 
trgu po 2 do 2.2 rublja liter.

Ta mesec bo plenum CK KPSZ, 
posvečen vprašanjem kmetijstva. Toč
no pred letom dni je bil znani de
cembrski Fii&nutn, ki je dal izčrpno 
analizo razvoja kmetijstva, ostro gra
jal politiko iz Stalinovega obdobja 
in določi: smernice za nadaljnji raz
voj sovjetskega gospodarstva. Zdaj bo 
treba analizirati Izpolnjevanje zastav
ljenih nalog in pripraviti nove ukre
pe ki bodo omogočili nadaljnji, hi
trejši napredek kmetijskih gospodar
stev, zlasti še, ker niti proizvodnost 
hiti . hektarski donosi in cela vrsta 
drugih kazateljev v posameznih go
spodarstvih še niso niti blizu ravni, 
ki b; jo lahko dosegli. Ne ie partijski 
organi, .temveč tudi kolhozniki in se
veda. tud: drugi državljani pričaku
jejo bližnji plenum s posebnim zani
manjem, ker 'menijo, da bo nadalje
val in dalje razvijal politiko, ki jo 
ubira KPSZ zadnja leta. ter prispeval 
k nadaljnjemu odstranjevanju ele
mentov Stalinove politike na vasi, ki 
je spravila sovjetsko kmetijstvo v 
zelo težaven položaj.

Janko Kilkovac
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Kruh je bridka stvar

DELAVSKE UNIVERZE V ZASAVSKIH REVIRJIH

Na trdnih temeljih
V trideseti knjigi | 

knjižnice Kondor je s 
Mladinska knjiga iz- 1 
dala pod naslovom j 
»Kruh je bridka š 
stvar« zbirko dva- i 
najstih novel in črtic i 
Miška Kranjca. Za g 
spremno besedo in §[ 
opombe je poskrbel || 
Kranjčev rojak Janko g 
Liska, slikarja Lud- = 
vik Vrečič in Dore H 

Klemenčič pa sta z reprodukcijami svojih del 1 
opremila knjigo.

Vse novele in črtice te knjige so nastale v 1 
tridesetih letih tega stoletja in posegajo v živ- H 
Ijenje in usode pisateljevih rojakov, z izjemo j| 
črtice »Kost«, v kateri je Kranjec upodobil uso- = 
do goričkih viničarjev in dninarjev. Misel »kruh g 
je bridka stvar« je pravzaprav najpopolnejša M 
prispodoba razmer v Prekmurju v času med obe- jf 
ma vojnama. Kljub krutemu in grobemu življe- §| 
nju pa pisateljevi junaki nimajo v sebi kali pe- || 
simizma, kot je nima tudi on sam. »Stari pada- H 
mo, življenje pa se vedno na novo poraja, polno g 
siZ, kakor pomlad s cvetjem« — malce trpek, a = 
stvaren odraz optimizma proletarca' takratnega §1 
časa. s

Realistična tematika, realističen izraz, spojena g 
z značilnim Kranjčevim podtonom čustvenosti, §1 
dajeta knjigi — v zameno za izgubljeno aktual- §| 
nost — globljo umetniško vrednost.

Revija absolventov |
»Za Kranjsko«, ta

ko je dejal slikar 
Ivan Franke takrat 
proti koncu prejšnje
ga stoletja, »... za 
Kranjsko lahko opra
vi vsa umetniška de
la en sam slikar.«

Franke je bil odli
čen ribič, povprečen 
slikar in slab prerok: 
letos, ko pišemo 1959, 
razstavlja v Moderni
galeriji 78 mladih umetnikov, kiparjev in slikar
jev, absolventov ljubljanske likovne akademije.
Pa je to komaj polovica od 144 absolventov, ki 
so diplomirali na akademiji od leta 1946, ko je 
po osvoboditvi začela delovati. Kljub temu je 
tudi številka 78 dovolj zgovorna.

Torej: ali je taka ustanova za nas, ki smo 
majhen narod itd., potrebna? Ne hvalimo se sa
mi: priznanja in diplome nosijo naši umetniki od 
drugje in dejansko še nikdar v naši preteklosti 
pri nas ni bilo toliko in tako dobrih slikarjev, 
grafikov in kiparjev. Vemo pa, da velika dela v g 
umetnosti ne nastajajo nikoli osamljena, prav M 
tako kot se umetniške osebnosti ne pojavljajo § 
same: pogoj za njihov razvoj in nadpovprečno g 
kvaliteto je solidno povprečje. F. Z. g

Drugi ljudski koncert I
s=

Ce nas je SF na M 
svojem prvem ljud- g 
skem koncertu sezna- g 
nila z velikimi imeni = 
ter velikimi deli in- g 
šoke in pozne roman- g 
tike, nam je skušala 
s programom druge
ga koncerta (nedelja,
13. decembra v dvo
rani GR) posredovati 
prerez skozi plesno 
glasbo ali vsaj skozi 

stvaritve, ki se močno naslanjajo na elemente in 
značilnosti plesne glasbe. Tak namen je v okvi
ru popularnih koncertov vsekakor hvalevreden, 
vprašanje pa je, če so imeli prireditelji pri izbiri 
programa dovolj srečno roko. Mimo znanih in 
kvalitetnih Tajčevičevih Balkanskih plesov v od
lični Leskovčevi instrumentaciji, smo poslušali še 
Gershvvinov Klavirski koncert v F, po odmoru pa. 
vrsto Straussovih znanih in preizkušenih melo
dij. In prav ta drugi del koncerta s svojim pre- 
očitim »poljudnim« namenom je prisilil ljudi, da 
so pričeli odhajati pred koncem ali pa so s pre
cej mešanimi občutki pričakali tisti zadnji lepi 
nauk (v tričetrtinskem taktu seveda!): »Ah, saj 
na svetu je res lepo!«, ki je vsekakor skušal iz
zveneti kolikor mogoče optimistično.

Koncert je dirigiral Bogo Leskovic, kot soli
sta pa sta z velikim uspehom nastopila pianist 
Aci Bertoncelj ter sopranistka Sonja Hočevar
jeva. -t

Avtobusna postaja
Po čisto strokovni 

plati je ta film vzo
ren primer predelave 
dramskega teksta za 
film, popolne in 
uspešne predelave; 
vendar nas strokovna 
plat ne zanima toliko, 
omenimo naj le še, da 
je drami, ki je služi
la filmu za osnovo, 
naslov bil isti in da 
jo je napisal Ameri
čan VHlliam Inge (pred tem smo videli na naših 
odrih in tudi že v filmih njegovi komediji PIK
NIK in VRNI SE, MALA SHEEBA).

V bistvu je AVTOBUSNA POSTAJA drobna 
ljubezenska romanca, postavljena v malce ne
navadno okolje kavbojskih rodeov in nočnih lo
kalov. Realizem, vendar pridvignjen — ne mnogo, 
prav toliko, da je zgodbi v korist. Življenje pre
prostih, malih ljudi — vendar ne preprosto živ
ljenje: ljubezenska romanca pač, kakršne se v 
življenju dogodijo bolj poredko, so pa zato toliko 
bolj prijetne na filmskem platnu.

Cinemascop, barve in Marilyn Monroe se po
glavitne zunanje privlačnosti AVTOBUSNE PO
STAJE. Cinemascopu in barvam ni kaj očitati, 
Marilpn Monroe pa tudi mnogo manj, kot bi pri
čakovali spričo njene »slave«. Z mladim igralcem 
Don Murragem sta kar imenitna. mm

Izhodiščna točka, skupna vsem 
trem delavskim univerzam, je lahko 
dejstvo, da so to mlade ustanove, 
ki pa so vendarle v zelo kratkem 
časovnem razdobju brez kake po
sebne tradicije, že začele s sistema
tičnim izobraževanjem delavskega 
razreda. Najmlajša med njimi je 
Delavska univerza v Hrastniku — 
ustanovljena 1. septembra letos, sa
mo mesec dni starejša je Delavska 
univerza Zagorje, medtem ko je 
bila ustanovljena najstarejša med 
njimi — Delavska univerza Trbovlje
— že lansko leto.

Organizacijska struktura delav
skih univerz zasavskega bazena je 
naslednja: Zagorje in Hrastnik sta 
izoblikovala delavski univerzi kot 
zavoda s samostojnim finansira
njem, v Trbovljah pa ima univerza 
status proračunske ustanove občine
— vsaj do 1. januarja prihodnjega 
leta, ko bo tudi ta postala zavod s 
samostojnim finansiranjem. Uprav
nika trboveljske in hrastniške de
lavske univerze sta v rednem delov
nem razmerju, v Zagorju pa uprav
nik honorarno vodi zavod. V Trbov
ljah imajo razen upravnika še ad
ministrativno moč, v Zagorju je to 
mesto honorarno, v Hrastniku pa ga 
bodo razpisali šele z novim letom. 
Sestava upravnih odborov na vseh 
treh univerzah je približno enaka: v 
njih so zastopniki vseh družbeno
političnih in pomembnejših gospo
darskih organizacij v občini. K so
cialni sestavi članstva upravnih 
odborov vseh treh univerz le drobna 
pripomba: premalo je v odborih de
lavcev, tistih, katerim je pravzaprav 
namenjena celotna dejavnost delav
ske univerze.

Brez posebnih težav
»Kakšnih posebnih materialnih 

skrbi nimamo,« pripoveduje uprav
nik Delavske univerze Hrastnik 
Zdenko Ulaga. »V letošnjem letu 
smo sicer morali gospodariti z bolj 
skromnimi sredstvi, vendar jih je 
bilo v glavnem dovolj. Proračun za 
prihodnje leto smo že pripravili. Ce 
izpolnimo ves program Delavske 
univerze, potem bomo v prihodnjem 
letu potrebovali za nemoteno dejav
nost 3,223.128 dinarjev. Dotok teh 
sredstev predvideva plan takole:

Povsem svojevrstno je obeležje delavskih univerz 
v zasavskem premogovnem bazenu. Spremenjeni druž
beni pogoji nenehno terjajo spreminjanje zavesti ljudi. 
To je tudi eden izmed vzrokov, pravzaprav najpo
membnejši vzrok, da je razvoj delavskih univerz v teh 
krajih tako nagel. Prav v tem je hkrati pogojena spe
cifičnost izobraževanja na univerzah v Zagorju, Trbov
ljah in Hrastniku: izredno močan poudarek ideološko- 
političnega, družbeno-ekonomskega ter strokovnega iz
obraževanja. Pa čeprav še nobena izmed teh treh uni
verz nima analize potreb po izobraževanju, je v nji- 

delu vendarle nekaj, čemur bi lahkohovem začetnem 
rekli smotrnost,

1,593.600 dinarjev bomo dobili tako, 
da bodo gospodarske organizacije 
poravnale račune za storjene usluge 
Delavske univerze, dohodke iz šolni
ne na večerni nadaljevalni šoli smo 
planirali na 98.400 dinarjev, šolnino 
v jezikovnih tečajih na 50.000 dinar
jev ter končno še dotacija ObLO 
1,481.128 dinarjev. Za izdatke boste 
našli v proračunu naše univerze na
slednje številke: 1,761.028 osebni, 
operativni 1,168.800 dinarjev ter 
funkcionalni izdatki v vrednosti 
293.300 dinarjev. Mislim, da bomo 
lahko ta predračun v celoti tudi re
alizirali, pravzaprav še več, lahko 
upamo, da si bomo ustvarili še ne
kaj več lastnih sredstev, kot smo jih 
predvideli v planu ter da se bo tako 
lahko iz leta v leto manjšala dota
cija občine.

Upravno pisarno Delavske univer
ze smo dobili na občinskem komite
ju ZK, kjer imamo hkrati tudi manj
šo predavalnico večerne politične 
šole. Predavalnic je v glavnem do
volj, poslužujemo se vseh dvoran v 
Hrastniku, v večernih urah pa lahko 
uporabljamo tudi šolske prostore. 
Pravzaprav smo na naj slabšem s so
dobnimi učinimi pripomočki: doslej 
imamo le svoj diaprojektor s 30 dia- 
filmi in knjižnico za družbeno-eko- 
nomski in idejno-politični sektor. 
Upamo pa, da si bomo lahko izpo
polnili tudi to tehnično bazo — ob
ljubljen imamo 16 mm kinoprojek
tor — ter si tako tudi tu zagotovili 
nemoteno delo.«

Podobno Je stanje tudi na trboveljski in 
zagorski Delavski univerzi. Proračuni tu sicer 
še niso v celoti sestavljeni, vendar finančna 
sredstva, vsaj tako zatrjujeta upravnika obeh 
univerz, ne bodo povzročala posebnih pre

glavic. Tudi prostorov je dovolj. Obe Delav
ski univerzi imata svoji pisarni, predavanja 
pa prirejata v primernih prostorih v občini.

Tudi predavateljev dovolj
»Svojih predavateljev bomo imeli dovolj,« 

zatrjuje upravnik Delavske univerze Trbovlje 
Anton Kukoviča, »in bomo odvisni od okraj
ne Delavske univerze le v izjemnih primerih. 
Natančnega seznama vseh predavateljev naše 
univerze še nimamo, to pa zato, ker bomo 
predavateljski aktiv to sezono utrjevali, ga 
večali, obenem pa izvedli tudi temeljito se
lekcijo.«

Podobne so razmere na Delavskih univer
zah v Zagorju in Hrastniku. Predavateljski 
aktivi so v glavnem že sestavljeni, v tej se
zoni se bodo le še izpopolnili in utrdili. Da 
pa bi si Delavske univerze zagotovile res naj
boljše predavatelje, da bi lahko zagotovile 
načrtno izobraževalno dejavnost za daljše 
obdobje, so določili razmeroma visoke ho
norarje predavateljem: od 300 do 700 dinar
jev na uro. Vse to pa zagotavlja univerzam 
popolno samostojnost in je obenem tudi po
rok za načrtno delo tudi v daj šem razdobju.

Programi so izdelani
»Čeprav še nismo ustanovili komisij za 

različne sektorje izobraževanja, pa smo pro
gram dela naše Delavske univerze že sesta
vili,« je dejal upravnik univerze v Zagorju 
Jože Mirtič. »Na družbeno-ekonomskem sek
torju bomo pripravili seminarje za člane de
lavskih svetov in upravnih odborov, po ko
lektivih bomo pripravili posamezna predava
nja in posebne cikluse, pripravili bomo se
minar za člane svetov pri občinskem ljud
skem odboru, seminar za člane potrošniških 
svetov. Na idejno-političnem področju smo 
vpisali v program večerno politično šolo, 
sicer pa posamezna aktualna predavanja. Na 
strokovnem in splošnem sektorju je v pro
gramu šola za starše, šola za mlade zakonce, 
večerna nadaljevalna šola, tečaji tujih jezi
kov, tečaj gospodarskega poslovanja in go
spodinjska šola. Na polj udno-znanst venem 
področju izobraževanja pa bomo prirejali po
samezna predavanja s področja znanosti, teh
nike, umetnosti. Tak je okvirni program, de
tajlni program pa smo tudi že v glavnem iz
delali in ga bomo v prihodnje samo še iz
popolnjevali.«

Trboveljska in hrastniška Delavska uni
verza sta do podrobnosti že izdelali tudi de-

PODATKI IZ ANKETE O IZKORIŠČANJU PROSTEGA ČASA MED DELAVCI IN USLUŽBENCI V TRBOV LJAH, 
NA VRHNIKI IN V MEDVODAH: KAKŠNO JE ZANIMANJE ZA IZOBRAŽEVANJE

ZORANA LEDINA
Izobraževanje odraslih, čeprav smo o njem 

govorili že vrsto let, je pri nas doživelo pravi 
razmah šele v zadnjem letu, odločilni pre- 
okret pa se nam obeta prav v letošnji sezoni. 
Da gre tu za dejavnost, ki si šele utira pot 
med naše delovne ljudi, kaže tudi nedavno 
izvedena anketa med delavci in uslužbenci 
v Trbovljah, na Vrhniki in v Medvodah; v 
Trbovljah 72,3 odstotka anketiranih ne ve, 
kakšne so možnosti za izobraževanje v nji
hovem kraju, na Vrhniki tega ne ve 67,4 od
stotka, v Medvodah pa 55,6 odstotka. Podatki, 
ki jih tu in v nadaljevanju navajamo, so del 
rezultatov ankete o izkoriščanju prostega 
časa, iz poglavja o izobraževanju.

Razvoj proizvajalnih sil in druž
benih odnosov zahteva razvitejšo 
osebnost — zahteva, da človek za
vestno usmerja svoje akcije, da to
rej razvija in poglablja svoja spo
znanja. Ob tem pa naš hitri razvoj 
industrije vsak dan zmanjšuje šte
vilo delovnih mest, za katera ni po
trebna izobrazba.

Vendar bi izobraževanje, ki bi 
upoštevalo samo strokovne potrebe 
na delovnem mestu, iz človeka 
ustvarilo zgolj sestavni del stroja, 
pri katerem dela, in nič več. Ce naj 
človek vlada stvarem, ne pa narobe, 
potem se mora ob strokovnem delu 
udejstvovati tudi v družbi. To pa za
hteva tudi splošno, družbeno, poli
tično in ekonomsko izobraževanje.

Strokovno izobraževanje
Anketa kaže, da pri naših ljudeh 

vzbujata zanimanje za strokovno iz
obraževanje predvsem dva motiva: 
višji osebni dohodek in drugič, višja 
kvalifikacija (ki omogoča tudi do
ločen družbeni položaj). Veselje do 
dela in interes za strokovne proble
me se pojavlja šele na tretjem me
stu; to je razumljivo, kajti ta motiv 
v večji meri nastopa šele pri soraz
merno visoki stopnji. razvitosti po
sameznika in pri ugodnejših delov
nih pogojih.

Družbeno-politično 
in ekonomsko izobraževanje

Interes za tako izobraževanje na
stopa šele pri razvitem človeku; naj
prej ga spodbuja k njemu zanima
nje za napredek družbe nasploh, po

tem prizadetost za družbena doga
janja, nato tudi materialni stimu
lans (če človek ve, da mu udejstvo
vanje v družbenem upravljanju in 
delavskem samoupravljanju prinaša 
tudi materialne koristi). Anketa 
kaže, da je ljudi, ki bi imeli zelo 
jasne perspektive družbenega raz
voja, sorazmeroma še zelo malo, 
vendar pa se že kaže v zavesti po
sameznika razumevanje o odvisnosti 
osebnih materialnih interesov od 
družbene akcije.

Splošno izobraževanje
Določena stopnja splošne izobra

ženosti je pogoj za strokovno ali 
družbeno izobraževanje. Včasih pre
malo upoštevamo družbeni pomen 
splošnega izobraževanja, ki zelo 
močno vpliva na vsako družbeno 
aktivno osebnost Tudi anketa do
kazuje, da n. pr. člani delavskih sve
tov z višjo splošno izobrazbo kažejo 
mnogo močnejši vpliv družbenih 
norm kot člani z manjšo splošno iz
obrazbo.

Zanimanje za izobraževanje
'Podatki ankete kažejo, da želi 

polovica vseh anketirancev obisko
vati kakršenkoli tečaj. Vendar nji
hove potrebe niso dovolj konkretno 
usmerjene; čutijo, da bi se morali 
izobraževati, ne vedo pa, v čem, kje, 
v kakšnih oblikah, nimajo konkret
nih načrtov.

Povprečno 68 odstotkov anketi
rancev ne ve ničesar o izobraževal
nih možnostih v svojem kraju. To 
kaže, da nimamo niti šibke, kaj šele

dobre informacijske službe in pro
pagande za izobraževanje.

Na vprašanje »ali namerava že 
letos na tečaj«, odgovarja 34 odstot
kov anketiranih, da tega še ne ve, 
20 odstotkov se namerava izobraže
vati, vendar najbrž ne še letos, samo 
15,4 odstotka pa že ima jasne in kon
kretne namene. 13 odstotkov anketi-< 
rančev sploh ne ve, zakaj odklanja 
izobraževanje, osem odstotkov pa 
jih izjavlja, da jih nadaljnje izobra
ževanje ne zanima. Zanimivo: niti 
en anketiranec ne smatra, da je že 
dovolj izobražen; kljub temu pa šte
vilni nimajo jasnih stališč o nadalj
njem izobraževanju.

Motivi in interesi
V motivih za izobraževanje na

stopa na prvem mestu višji dohodek 
in kvalifikacija, na drugem znanje 
in izpiti, na tretjem pa veselje do 
predmeta. Nihče izmed anketiranih 
ni odgovoril, da se želi izobraževati 
zato, ker bi hotel biti boljši uprav- 
Ijalec, čeprav je odstotkov anke
tiranih funkcionarjev in 20 odstot
kov anketiranih članov delavskih 
svetov ali organov družbenega 
upravljanja. To spet kaže na po
manjkljivosti v naši propagandi za 
izobraževanje.

Pregled konkretnih interesov ka
že, da je na prvem mestu strokovno 
izobraževanje: zanj se je odločilo 37 
odstotkov anketirancev. Vendar pre
gled obiskovalcev tečajev po staro
sti kaže, da gre pri nekaterih kva
lifikacijskih tečajih zgolj za potre
bo, zvišati pokojninske dohodke, ne

pa za obvladanje stroke. Za družbe- 
no-politično izobraževanje se odlO" 
ča 3,9 odstotka, pri tem pa 2,6 od
stotka anketiranih ne ve, za katero 
vrsto teh tečajev bi se odločilo. Za 
splošno izobraževanje se je odločil0 
4,9 odstotka.

Pri obeh področjih — družben0: 
političnem in splošnem — je več j1 
interes za občasne kot pa za trajn® 
oblike izobraževanja. To kaže, da 
naši ljudje, tudi številni funkcio
narji, povezujejo družbeno aktivno5’' 
posameznika predvsem s trenutnim’ 
političnimi akcijami, ne pa s siste
matičnim razvojem v celovito, oseb
nost.

Zorana ledina
Podatki ankete kažejo, da je inte

res za izobraževanje pri nas prodrl 
za zdaj v glavnem šele na področjb 
strokovnega izobraževanja, kje? 
vsak posameznik najhitreje občuti 
koristnost izobraževanja. Hkrati, k° 
ob anketi ugotavljamo, da je na5? 
izobraževalna dejavnost šibka zlasti 
v vseh oblikah propagande in p?1' 
bliževanja izobraževanja čim večje; 
mu številu ljudi, pa nam anketa tudi 
potrjuje, da smo prav “v zadnjem 
času dosegli občuten napredek. Ne
dvomno bo naglo organizacijsko ib 
materialno utrjevanje izobraževanj,3 
v zadnjem času (razni novi pred
pisi, ustanovitev Zveze delavskih 
univerz itd.) ta napredek še P0- 
spešilo.

Da povemo s primerom: zorana 
ledina čaka na prvo načrtno setev-

mio

tajlna programa. Zlasti trboveljski je obsežen 
in na široko razpreden. Ocena vseh teh treh 
programov, strnjena v en sam stavek, bi do
bila približno takole podobo: programi so 
realni in. v pretežni meri v resnici zadoščajo 
najnujnejšim zahtevam delavcev po izobrazbi! 
kljub posplošenosti tem, ki jo ponekod terja 
že tematika sama, pa ti programi v velikj 
meri odražajo krajevne potrebe; še najbolj 
bleda je podoba programov na poljudno
znanstvenem področju.

Delo na univerzah je steklo
Govoriti o programih teh treh univerz sa

mo v prihodnjem času, bi bilo krivično, kajh 
za marsikaj, kar je v njih, moramo uporab
ljati že sedanjik ali pretekli čas:

»Na strokovnem področju izobraževanja 
se je že začel pouk na oddelku za odrasla 
pri ESš,« je pripovedoval predsednik uprav
nega odbora trboveljske univerze Ado Naglav. 
»Na strojnem oddelku tehniške srednje šola 
študira 66 delavcev, končali smo z dopisno 
šolo za pridobivanje kvalifikacij, zaključen 
je seminar požarne varnosti. Na družbeno
ekonomskem sektorju smo pripravili seminar 
za člane šolskih odborov, šola za starše dela 
že nekaj časa. Približno dva meseca je tega» 
kar so se odprla vrata večerne politične šole» 
na šolah so marksistični krožki, ustanovili 
jih bodo tudi v nekaterih gospodarskih or
ganizacijah in ustanovah.«

Tudi v* Zagorju je Delavska univerza ž0 
pred časom začela z večerno politično šolo> 
na treh seminarjih za člane delavskih svetov 
je univerza zajela več kot 80 odstotkov vseb 
neposrednih proizvajalcev — upravljalcev. Po
tem še dve šoli za starše in šola za mlade 
zakonce. V Hrastniku se je vpisalo v večer
no politično šolo 22 slušateljev, še pred z*' 
četkom šolskega pouka je bil zaključen se
minar za prosvetne delavce in seminar za 
predavatelje tehničnega pouka na osemletkah 
m strokovnih šolah, na jesen sta bila zakljii* 
Čeha tudi seminarja za vkuhavanje in pri
pravljanje ozimnice. V večjih središčih, kot 
na Rudniku, v Steklarni, na Dolu, v Radečah 
in v Zidanem mostu je steklo pet ciklusov 
predavani z družbeno-ekonomskega sektorja 
m poljudno-znanstvenega sektorja, vsak s pe
timi temami.

Kot je bila izhodiščna točka 
skupna vsem trem Delavskim uni; 
verzam zasavskega bazena, tako naj 
bo skupen tudi zaključek. V vsakem 
primeru že lahko govorimo o po
vsem samostojnih in utrjenih usta
novah, ki so že začele sistematično 
izobraževati delavski razred. Zače
tek, ki pa ni več v pravem pomenu 
besede začetek. Sedanja podoba uni
verz in njihove dejavnosti še ni do
končna, kajti prihodnost bo terjala 
marsikatero spremembo. In prav V 
tej sposobnosti, da se lahko univer
ze prilagode vsakokratnim razme
ram brez posebnih težav, da že sam 
razvoj družbeno-političnega dogaja
nja usmerja njihovo dejavnost, je 
poroštvo da bodo Delavske univerze 
tudi v prihodnje uspele.

Bojan Samarin

DELA¥SKA^NOTNOSIVčteM. 50 - 19. decemfara J959



Oddelki za odrasle pri rednih šolah:

letos dvakrat več
Pred mesecem dni so na Zavodu za proučevanje iz

obraževanja odraslih v Ljubljani pričeli zbirati po
datke o oddelkih za odrasle pri rednih šolah. Počasi so 
se kopičili lističi s številkami. Z vseh strani Slovenije 
so prihajali in številke so bile vsak dan večje. Oddelki 
za odrasle, ta sicer ne povsem nova, a vendar tudi ne 
še povsem razvita oblika izobraževanja za vse tiste, ki 
niso imeli in nimajo možnosti za redno šolanje, so letos 
prešli stopnico prvih in pego to vili začetkov ter postali 
trden člen v splošnem sistemu izobraževanja odraslih. 
Številke, ki so jih sedaj na Zavodu za proučevanje iz

obraževanja odraslih uredili v statističen pregled, to 
potrjujejo.

Letos se je v 184 oddelkov za odrasle pri osnovnih 
šolah vpisalo 4120 delavcev in uslužbencev — samo v 
prvi tečaj 2252! — v 173 oddelkov pri strokovnih in 
ostalih šolah pa 5240 delavcev in uslužbencev — samo 
v prvi letnik 3940. V primerjavi z lanskim letom, ko so 
oddelki za odrasle pri osnovnih šolah imeli 1324, pri 
strokovnih šolah pa 2023 delavcev in uslužbencev, je 
torej letos število vpisanih skoraj dvakrat večje.

Ti podatki so najboljši dokaz 
korenitih sprememb. Zaradi vse 
Večjega poudarjanja potreb po 
izobrazbi, po dosegi osnovnega 
ih strokovnega znanja, da bi ta
ko usposobili čimveč ljudi za 
bolj razgledane in strokovno 
bolj usposobljene delavce in 
strokovnjake, so po vseh okra
jih pričeli ustanavljati vedno 
več oddelkov za odrasle. Ker je 
vse šele na začetku razvoja, še 
ne moremo konkretno govoriti 
n uspehih, vendar pa lahko ugo
tovimo, da je zanimanje za to
vrstno šolanje veliko.

Oddelke za odrasle lahko 
Ustanovijo gospodarske organi
zacije ali pa delavske univerze, 
So pa povsod, kjer so za to po
goji, organizacijsko priključeni 
rednim šolam, ker bodo s tem 
Precej lažje prišli do prostorov 
in učnih moči. Ker so že izde
lani posebni programi za višje 
razrede osemletke in skoraj za 
Vse stroke pri strokovnih šolah, 
so tudi dani vsi teoretski po
goji za ustanavljanje in razvoj 
teh oddelkov v vseh krajih. 
Sam sistem šolanja se nekoliko 
razlikuje od rednega. Pouk je 
Popoldanski ali večerni, za viš
je razrede osemletke v dveh 
tečajih, za strokovne šole pa po 
odgovarjajočih letnikih. Izpiti 
niso vezani na čas in jih lahko 
kandidati opravljajo po svoji 
Volji, spričevala pa dobe potem, 
ko opravijo vse. Nekatera pod

jetja se še 'he zavedajo pred
nosti takega načina šolanja. Ne 
da bi sedaj ukinili vse druge te
čaje in seminarje — ti morajo 
še vedno ostati in se razvijati — 
je šolanje v oddelkih za odrasle 
za določene stroke in nazive ve
liko bolj temeljito in sistema
tično, hkrati pa delavcu ni tre
ba opravljati izpita za kvalifi
kacijo ali visoko kvalifikacijo 
pred posebno komisijo, ker že 
spričevalo samo daje naziv. 
Značilno je, da je trenutno v 
teh oddelkih vpisanih precej 
več delavcev kot uslužbencev.' 
Sedaj je odvisno od podjetij, 
kako bodo znala načrtno in si
stematsko izkoriščati za izobra
ževanje svojih delavcev vse 
oblike — v okviru delavske uni
verze, v izobraževalnem sre
dišču in v oddelkih za odrasle.

Pri ustanavljanju novih od
delkov za odrasle se je že in se 
bo še pojavljalo nekaj proble
mov, katerim bo treba pri na
daljnjem razvoju posvetiti čim 
več pozornosti. '

Programi so že ali pa še bo
do v kratkem izdelani. Snov je 
nekoliko skrčena. Obsegajo si
cer vse predmete, vendar pa je 
v njih izpuščeno vse tisto, kar 
za odraslega človeka predstav
lja le nepotreben balast. Važ
nejše pa je, kako bodo na osno
vi teh programov predavatelji 
posredovali snov svojim »učen
cem«. Resne in morda že osivele

glave zahtevajo drugačne prije
me in postopke kot otroci. Teh 
novih metod pa se predavatelji 
šele učijo — in včasih precej 
težko učijo. Ne bi bilo odveč, 
če bi zanje organizirali posebne 
tečaje, kjer bi se seznanili z 
metodiko poučevanja odraslih; 
ponekod so to že poskusili. Tu
di je predavateljev nasploh pre
malo. Prezaposlenost, delna ne
zainteresiranost za tovrstno ho
norarno delo, ki ni vedno lahko, 
večkrat pa tudi premalg plača
no, saj se strokovnjaki (še po
sebno pri strokovnih šolah, kjer 
še za redno poučevanje nimajo 
dovolj kadrov) le težko odločijo 
za poučevanje v teh oddelkih, 
ker so za nadurno delo v svo
jem podjetju precej bolje pla
čani.

Ob tem še drugo vprašanje: 
kako in kje sploh dobiti finanč
na sredstva za ustanavljanje in 
nemoteno delo oddelkov za od
rasle. To je sedaj odvisno od 
tega, kako bodo podjetja razu
mela potrebo in koristnost teh 
oddelkov. Načelno pa je že bil 
sprejet sklep, da si stroške za 
šolanje razdelita med seboj 
podjetje in vsak posameznik. S 
tem se bo zainteresiranost člo
veka, ki se želi izobraziti, pove
čala, ker bo tudi materialno 
vezan. Vendar pa ti prispevki 
ne smejo biti previsoki in mora 
podjetje vsekakor kriti več stro
škov. V Kočevju so na primer

sklenili, da bodo podjetja pri
spevala vse izdatke, ki prese
gajo 500 dinarjev. V takem pri- 

,meru bo podjetje seveda zahte
valo, da se šolajo predvsem ti
sti delavci, ki jih ono izbere. 
Dokler je število oddelkov za 
odrasle še omejeno, bo to nače
lo tudi obveljalo, čeprav je tre
ba omogočiti izobrazbo vsem, ki 
si to želijo, morajo pa tisti, ki 
jim podjetja ne bodo prispeva
la, sami kriti vse stroške.

Ustanavljanje oddelkov za 
odrasle mora postati skrb (tako 
posameznih podjetij kot občin 
in okrajev. Mnogo lahko poma
gajo tudi delavske univerze, ki 
so prevzele nase precejšen de
lež skrbi za izobrazbo odraslih. 
Tu mislimo predvsem na po
udarjanje pomena izobraževa
nja v oddelkih za odrasle in 
koordinacijo med posameznimi 
oblikami izobraževanja, ker 
marsikje podjetja niso niti se
znanjena z vsemi možnostmi za 
izobraževanje delavcev in usluž
bencev niti ne kažejo.za to ka
kega posebnega zanimanja. Že 
sedaj boročila in podatki ka
žejo, da je ljudi, ki si želijo 
pridobiti večjo izobrazbo, več 
kot dovolj. Glavna ovira je za
gotovitev zadostnih materialnih 
sredstev in usposobljenih stro
kovnjakov; prav zaradi tega je 
še bolj potrebno tesno sodelo
vanje med vsemi zainteresira
nimi. -ms

»KUPIL BOM SLIKO«
Dobili smo stanovanje. Ku

pili'smo pohiStvo in ga razme
stili. Na oknih so nove zavese. 
Na prvi pogled je vse v redu, 
Potem pa se nam zazdi, da ne
kaj manjka. Stene so gole. Okra
siti bi jih bilo treba s slikami.

Imamo nekaj družinskih jo- 
lografij. Želimo si, da bi nas 
s sten »gledali« tisti, ki jih ima- 
mo radi. Vendar moramo v so
dobnem stanovanju najti za 
družinske posnetke določeno 
steno, posebno mesto, kjer bodo 
učinkovale kot dokumenti in 
spomini, kot majhen muzej na
še družine. Prav zato ne more
jo fotografij razobesiti po vseh 
stenah, ker bi tako izgubile po- 
tnen in postale neokusno breme 
Vašega stanovanja.

Odločitev: »Kupil bom sli-
ko...«

Netočna ocena 
To ne bo slika kot dokument 

aH slika kot spomin, kot foto- 
Orafija. Podoba naj bo v okras. 
Nekaj, čemur lahko rečeš lepa 
slika. Lepa slika pa mora imeti 
vsaj določeno umetniško vred- 
nost. Resnično, pošteno vred
nost.

Pa se zgodi, da srečamo znan- 
k° nasmejanega obraza, leske
tajočih se oči. Naslednji dan 
Vnm pove skupni prijatelj, ki 

zdravnik:
»Revica niti ne ve, kako bol

na je.«
Pa se nam je zdela na po- 

Oled zdrava ko dren. Na prvi

pogled, površno, nestrokovno. 
To je razumljivo. Razen tega ni
mamo časa, da bi se ukvarjali 
z medicinskim proučevanjem 
ljudi po njihovi zunanjosti. To 
je delo zdravnikov, ne naše. Za
to se bomo tudi posvetovali z 
njim, ker nas je premotila ne
zdrava rdečica na licih naše 
znanke, njena nezdrava živah
nost in njeno dozdevno zdravje.

Resnico o njenem zdravju 
nam je povedal tisti, ki je po
klican za to.

Kadar kupujemo uro
Kadar kupujemo uro, dolgo 

razmišljamo in poizvedujemo 
po dobrih firmah. S seboj vza
memo znanca, ki je ali urar ali 
pa se spozna na take reči. Po
vedal nam bo resnico, ket se 
ukvarja z urami, in tako ne bo
mo kupili mačka v vreči.

Sram bi nas bilo, če bi nam 
kdo rekel: »Kaj, takšno uro si 
kupil? Ni dobra znamka.« Prav 
tako bi nam bilo neprijetno sli
šati o znanki: »Mar ne veš, da 
je bolna? Šminka te je premo
tila.« .

Poizvedujemo po dobrem kro
jaču, po sloveči prodajalni čev
ljev, po dobri slaščičarni... Ka
dar se odločimo, da bomo ku
pili sliko, pa ravnamo drugače.

Slike v izložbenih oknih
Vzamemo denar in gremo. 

Namenjeni smo v »trgovine, ki 
prodajajo slike«. Poznamo pro
dajalne stekla, kjer se ljudje

spoznajo na vrednost šip in 
okvirov, ne morejo pa poznati 
vrednosti slik v njih. Prodajajo 
mazaška dela raznih »slikarjev« 
brez sposobnosti in osnovnega 
znanja.

Rad bi vas videl, kako bi 
planili po gostilničarju, i ki bi 
postavil pred vas sladkano su
rovo meso. Kuhar je nor, bi re
kli, ali pa ničesar ne zna, to pa 
pomeni, da je pustolovec, ki ho
če prodajati svoje neznanje. Se
veda nismo niti nevedneži niti 
norci, bomo rekli gostilničarju.

Kadar kupujemo sliko za 
dom, podobo, ki jo bodo videli 
vsi prijatelji, doraščajoči otroci 
naših znancev, dijaki, ki se o 
slikarski umetnosti učijo v šoli, 
in tudi naši otroci — ne, takrat 
pa ne ravnamo tako.

Dovoljujemo, da nas premo
tijo lažnive barve (kakor na ti
sti bolni znanki) in kupujemo 
dela slabih »tovarn«, kot če bi 
kupovali uro zaradi svetlikajo
čih se kazalcev in pisanega jer
menčka.

Na trgih, v trgovinah, po 
manjših mestih, prav tako pa 
tudi v izložbenih oknih raznih 
steklarskih delavnic in proda
jaln v naših največjih mestih 
kar mrgoli kričečih pisanih barv 
na neveščih, iznakaženih podo
bah: debela, rdečelična dekleta 
plešejo kolo sredi gozda ali vo
zijo druga drugo, kite cvetja pa 
vlečejo še debelejši angelčki s 
krili ali brez njih. Ali pa: sku
pina žensk vleče sredi pošastno 
zelenega jezera debeluško proti

bregu. Sončni zahodi so na ta
kih podobah bolj rumeni in bolj 
rdeči kot ovojni papir za čoko
lado, vrstijo se bele in poma
rančne »zime« z jeleni in z alp
skimi hišicami. Vse skupaj je 
slabo prerisovanje neokusnih 
razglednic v barvah, kakor so 
to delali pred 70 leti ali še prej.

• Vse to je naslikano z neve
ščo roko, z negotovimi poteza
mi, s slaščičarskimi barvami, 
kakršnih ni nikjer po svetu.

Pa se ne vprašamo: kakšno 
spričevalo, kakšno mojstrsko 
pismo svoje »obrti« ima tisti ne
znanec, čigar »mojstrsko delo« 
bomo kupili?

Tako je treba
Pravilna odločitev ni tako 

težka, kakor se zdi na prvi po
gled.

Če živimo kje v odročnem 
kraju, kupujemo večje reči v 
najbližjem večjem naselju. V 
vsakem večjem kraju pa je v 
šoli tudi profesor risanja. To so 
večinoma sposobni strokovnja
ki. Naj omenim le primer s kra
ljevske gimnazije, kjer nadarje
ni dijaki uspešno kopirajo (in 
se tako učijo) najboljša dela 
francoskih impresionističnih sli
karjev. Seveda pod vodstvom 
izvrstnega vzgojitelja.

Čeprav ga ne poznamo, lah
ko poiščemo predavatelja in mu 
razložimo svojo željo. Povedal 
nam bo, kaj je treba storiti. To 
bo storil po svoji vesti. Vesel 
bo, ker bo videl, da so tudi naši 
ljudje začeli zaradi takšnih reči 
prihajati k strokovnjakom in 
da ne marajo več kupovati 
mačka v vreči.

V velikem mestu je še laže. 
Ravnamo lahko takole: obišče
mo predavatelja risanja v šoli, 
kamor hodijo naši otroci ali pa 
otroci prijateljev. Se bolje je, če 
poznamo kakega slikarja ali 
slušatelja akademije za upodab
ljajočo umetnost. Odkrito mu 
povemo, kaj bi radi. Tako in 
tako sliko, gozd, morje, člove
ško podobo...

Če tak strokovnjak ve, da na
ši želji ne more ustreči z delom 
sodobnega slikarja, nam bo po
vedal, kje borno lahko dobili 
dobro reprodukcijo (fotografira
no kopijo v barvah) tega ali 
onega velikega mojstra, podobo, 
ki bo po našem okusu in bo 

, vredna mnogo več kot slike, ki 
so prepolne oljnih barv in se 
dobijo v prodajalni stekla in 
okvirov. D. L.

ŠTIRI MARIBORSKE 
ZIMSKE RAZGLEDNICE

Tehniška srednja šola (strojni oddelek) je že sprejela 
prve slušatelje

Novi vajeniški šoli kovinske stroke ne manjka mnogo 
do dograditve

Osnovna šola na Aškerčevi cesti bo dograjena 
do začetka leta 1961

Poživljena dramatika 
v ormoški občim

V zadnjih dveh letih, odkar 
So pri Svetu Svobod in prosvet
nih društev v občini Ormož 
ustanovili komisijo za dramati
ko, se je amatersko igranje res 
razgibalo in poživilo. Prejšnja 
leta so tožili, da ni več zani
manja za dramske prireditve 
med občinstvom, da za to de
javnost ni zainteresirana mla
dina, da ... skratka, vse je ka
zalo slabosti. Zgodilo se je, da 
je ormoška dvorana ostala praz
na ali vsaj pretežno prazna ob 
gostovanju ptujskega gledališča, 
pa celo ob premieri domačih 
amaterjev. In sedaj?

V zadnji .sezoni je občinski 
svet Svobod organiziral prvo 
revijo dramskih skupin. Prej 
zevajoča dvorana je bila zdaj 
večer za večerom polna in je 
nastopajoče amaterje toplo po
zdravljala. Znatno se je izbolj
šal tudi repertoar skupin. Na 
odrih ormoške občine je zažive
la Goldonijeva razkošna »Krč
marica Mirandolina«, spregovo
ril je Cankarjev »Kralj na Be
tajnovi«, občinstvu so predsta
vili Bitenčeve »Ugasle luči« in 
Remčeve »Užitkarje«. Uspele 
predstave pa so bile tudi Pipa
nova ljudska igra — Dekle iz 
Trente in sodobna Marinčeva 
komedija Ad acta, pa tudi mar
sikatera igrica za mladi rod v 
skupni uprizoritvi te ali one 
igralske skupine in domačih 
pionirjev. Pot naprej je pričela 
lepo in uspešno.

Na letošnjem posvetovanju

režiserjev in vodij dramskih 
skupin v ormoški občini so na
pravili prav lepe načrte. Dejav
nost dramskih skupin bodo še 
tesneje povezali in pomagali 
tam, kjer bo potrebno in mo
goče. Gostovanja z dobrimi deli 
in uprizoritvami bodo priprav
ljena. Opravili so že drugi te
čaj za maskiranje. Po tečaju so 
se v razširjenem krogu pogovo
rili o problemih in delu na 
dramskem področju.

Vse skupine so se izjavile 
za občinsko dramsko revijo, ki 
bo v marcu v Veliki Nedelji in 
Središču. Pričakujejo, da bo so
delovalo vseh deset dramskih 
skupin, kolikor jih je pri dru
štvih te občine. Kot posebna 
zanimivost se obeta skupna ob
činska predstava ljudske igre 
»Či zoveš hujdiča«, ki jo bodo 
naštudirali v prleščini. Zanjo so 
izbrali najboljše igralce iz bliž
njih društev. Med ostalimi deli 
se v veliki meri* obetajo sodob
na dramska dela, mnoga izmed 
njih iz tekstov Dramske knjiž
nice. Tako je na programu ko
medija Dobrodošla miss Agata, 
pa Korenov Ambasador in Ma
rinčeva Komedija o komediji. 
Med klasičnim programom za
sledimo Priložnostnega zdravni
ka in Molierovo Izsiljeno ženi
tev. Seveda pa se bo občinstvo 
srečalo tudi s Korenovo Vohun
ko 907. Obeti so lepi in požrtvo
valni amaterji iz ormoške ob
čine jih bodo gotovo realizirali.
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LETALA PRIHODNOSTI bodo letela s hitrostmi nad 8000 km 
na uro. Američani napovedujejo, da bo čez deset let trajal polet iz 
New Yorka v London 40 minut, iz Moskve v New York pa 54 minut; 
Sovjeti so glede napovedi bolj redkobesedni, vendar ni dvoma, da 
tudi njihovi konstruktorji pripravljajo presenečenja. Naše slike, 
ki so ameriškega izvora, kažejo — zgoraj — različne možne obli
ke bodočih medcelinskih potniških letal, spodaj pa namestitev re
aktivnih motorjev na teh letalih.

. . . . . . . . . J/'yt ' ~>J ■ •' V -V. -■ . i .. -

.

PLAZOVI
BELO GORJE

Meja večnega snega je na nekaterih 
delih našega planeta zelo visoko. Na 
severnih pobočjih Himalajskega pogor
ja je v višini 5000 m, v perujskih Andih 
pa 4650 m. Severno in južno od teh ve
likih planin se bolj in bolj bliža morski 
gladini.

V Alpah je snežna meja v višini 
2550 m, v arktičnih pokrajinah pa tik 
pri morski gladini. Na deset tisoče kva
dratnih kilometrov kopnega pokrivajo 
debele plasti večnega ledu in snega.

sto letih so zahtevali alpski plazovi ne
kaj tisoč Človeških življenj. Zračni pri
tisk kot posledica plazu pogosto ruva 
drevje in lomi debla kot trske.

Ljudje se izogibajo področij, o ka
terih vedo, da jim grozi nevarnost pla
zov, vendar se kajkrat pripeti, da se 
plaz sproži tudi tam, kjer ga poprej 
nikoli nd bilo.

ZARADI PTIČJIH PERUTI
Visoko v planinah se v vročem po

letnem soncu staja dobršen del snega, 
neodtajani led pa drsi po pobočjih v 
obliki snežnih plazov. Po mnenju gla- 
ciologov, strokovnjakov za to reč, izgi
ne tretjina snega na alpskem prelazu 
St. Gothard na ta način, da se del od
taja, del pa zdrsne v globine kot plaz.

Na nenaseljenih področjih plazovi 
sami po sebi ne pomenijo ničesar, zato 
pa so tam nevarnejši nad naseljenimi 
pokrajinami in tam, kjer so speljane 
gorske ceste. Plaz lahko sproži najbolj 
neznatna reč, na primer zamah ptičjih 
peruti, pok biča ali človeški krik. Vse 
to lahko razgiblje zrak, ki pritisne na 
sneg in ga sproži. Na poti v dolino se 
sneg spremeni v velikanski plaz, ki je 
včasih v njem več deset tisoč ton sne
ga. Tak plaz je leta 1901 zasul v bližini 
Simplonskega prelaza planinsko vas. 
Vsi prebivalci so bili mrtvi.

AVTOMOBIL, skoraj za polo
vico manjši od znanega jeepa, 
so izdelali v Kaliforniri, ZDA. 
Njegov motor ima 35 konjskih 
moči, vozilo pa tehta vsega ko
maj 500 kilogramov.

Steklena volna
univerzalni izolacijski material

Če skrbne je spremljamo razvoj naše industri
je, spoznamo, da nenehno išče čim popolnejši ter
moizolacijski material, ki bi ustrezal njenim šte
vilnim, zapletenim zahtevam. Pri tem iskanju so 
nazadnje prišli do proizvodnje in široke uporabe 
steklene volne, ki je zaradi ekonomičnosti ter 
drugih lastnosti za sedaj najbolj razširjen in vse
stransko uporaben termoizolacijski material.

Steklena volna je tesno povezana z razvojem 
proizvodnje stekla, osnovne mase, iz katere jo

pridobivajo. Po fizikalni in kemični sestavi je 
steklena volna pravzaprav nevtralno steklo (d° 
trdnosti ohlajena tekočina) modificirane oblike ^ 
podobi steklenih niti, v katerih šo molekule raž' 
porejene v dolgi črti.

Za nagli razvoj v proizvodnji in za raznovrst®0 
uporabo se ima steklena volna zahvaliti specifk' 
nim lastnostim, ki najbolj ustrezajo zahtevam ^ 
dobne izolacije.

Zdaj v glavnem velja dvoje načel za 
pridobivanje steklenih vlaken. To sta 
kontinualno in diskontinualno načelo.

Proizvodni proces kontinualnih vla
ken je zasnovan na načelu vlečenja vla
ken iz steklene gmote ali pa kasneje 
segrevanih palic, katerih konci se po 
segrevanju razvlečejo in navijejo na 
boben, ki se vrti.

Owensova in Hagerjeva metoda sta 
najbolj razširjeni v proizvodnji diskon- 
tinualnih vlaken v industriji. Owenso- 
va metoda temelji na topljenju stekla 
v platinasti posodi z luknjicaini na dnu. 
Stopljeno stekleno maso vleče zračni 
tok navzdol in na ta način oblikuje dol
ga vlakna. Zaradi hitrosti zraka se vlak
na trgajo. .

Hagerjeva metoda je zasnovana na 
uporabljanju sredobežne sile, s katero 
razbijejo stekleni curek v vlakno. Po 
tej metodi dela naša tovarna .stekla in 
steklene volne v Skoplju. Ta tovarna 
proizvaja edina v naši državi stekleno 
volno.

ZRAK — IZOLATOR
Predvsem je treba vedeti, da je v 

kubičnem metru steklene volne, se pra
vi v prostornini 1000 litrov, okoli 690 
litrov povsem mirnega zraka, ki je po
glavitna ovira pri prehajanju toplote, 
medtem ko je stekla komaj 40 litrov. 
Plast steklene volne, debela 3,5 cm, je

Veliki in mali

IZUMI
Umetni dež m sneg

Ameriški znanstvenik Langemoore, 
Nobelov nagrajenec, in njegov pomočnik 
dr. Shaeffer sta znanstveno dokazala, da 
človek lahko vpliva na vremenske raz
mere in jih spreminja.

Največji uspeh sta dosegla po golem 
naključju. Profesor Langemoore je prb- 
učeval fiziko .oblakov (kako nastajajo, 
kdaj dežuje). V ta namen je Izdelal v la
boratoriju veliko celico, v kateri je pro
učeval pogoje za> nastajanje oblakov.

Nekega jutra Je bila v celici zelo niz
ka temperatura. V celici je bilo polno le
denega ogljikovega dioksida. Nenadoma 
je pritekel asistent dr. Shaeffer ves za
dihan. Pozno je prišel, zato je hitel in 
sopel, njegov topli izdih pa je ovil celico.

Asistent Je bil zelo presenečen, ko je 
opazil, da so se zaradi njegovega diha na
birali nad ogljikovim prahom ogljikove
ga dioksida kristalčki, povsem podobni 
sneženim. Tako so prvič v zgodovini zna
nosti v laboratoriju izdelali sneg.

Na osnovi tega odkritja sta začela 
pred nekaj meseci delati poskuse s pra
vimi oblaki. Profesor Langemoore je iz 
letala metal v visoke oblake — tempera
tura je bila pod ničlo — zmrznjen oglji
kov dioksid v obliki kroglic, ki so imele 
centimeter premera. Vsaka kroglica je 
napravila iz hlapov v oblakih sto milijard 
ledenih kristalov. Nekaj kilogramov oglji
kovega dioksida je napravilo dež.

Vse najnovejše metode za umetni dež 
so zasnovane na metodi profesorja in nje
govega pomočnika, pri odkritju pa je 
imelo spet naključje prvo besedo.

NEVARNI POLETNI VETROVI
ZEMLJA, KI NA NJEJ ŽIVIMO

Topli vetrovi prodro poleti skoz ne- 
matne razpoke v snežnih plasteh in od- 
iajajo spodnje plasti tik ob skalah, ki 
postanejo spolzke. Potem zadostuje naj- 
nanjši sunek in sneg začne drseti v glo
bino. Na poti ruva drevje in uniči prav 
/se. Tudi debelo drevje se lahko podre 
:aradi zračnega pritiska.

Plaz se napoveduje s strašnim gr- 
n en jem, ki je zanesljivo znamenje bli
žajoče se nevarnosti. Zimski plazovi so 
Dodobni silnim snežnim viharjem. Vi
lar, ki divja po planinskih pobočjih, 
lobere velikanske množine snega. Ta 
meg potem pada v obliki gostega obla
ta snežink, ki na svoji poti zasujejo 
liše, ljudi in živali.

Tudi pri zimskih plazovih lomi zrač
il pritisk drevje in podira hiše.

PLAZOVI TUDI TAM, KJER JIH 
NIKOLI NI BILO

V osemnajstem stoletju je švicarsko 
vas Leuberhardt uničil plaz, ki je s to
likšno silo zasul hiše, da se je rešilo le 
nekaj ljudi.

Nekaj tednov kasneje je uničil plaz 
v švicarski vasi Obergestellen 120 hiš 
in gospodarskih poslopij ter zasul 84 
ljudi in okoli 400 govedi. V rriinulih dve

Etna t- naj višji ognjenik v Evropj
Etna na Siciliji, naj višji ognjenik v 

Evropi — njen vrh je le redkokdaj brez 
snega — je po svetu prav tako znana kot 
Vezuv.

Ta italijanski ognjenik je visok 8313 m, 
njegova višina pa se je med izbruhi spre
menila za kakih 33 m. Glavno žrelo je 
pravilno obrobljeno, ognjeniška pobočja 
pa pokriva rastlinska odeja. Ob strani je 
še vrsta kraterjev.

Etno zelo pogosto omenjajo klasični 
pisatelji, med njimi tudi Tukidit (471—391 
pred našim štetjem), ki piše v svoji tretji 
knjigi, da so se na Etni zvrstili pred pe
loponeško vojno trije izbruhi. Ognjenik je 
bruhal leta 393 pred našim štetjem, ko 
je kartažanska vojska korakala čez lavo 
proti Siracusi. Silovit izbruh je bil leta 
1169. Lava in pepel sta takrat prizadela 
mesto Catania in zahtevala 18.000 člove
ških žrtev.

Etno omenjajo Dante, Petrarca in dru
gi srednjeveški pisatelji. Med hudim iz
bruhom leta 1669 — to je bil eden naj
močnejših izbruhov v novem veku, opisal 
pa ga je naravoslovec Borelll — Je bilo 
uničenih dvanajst mest in vasi, več tisoč 
ljudi pa je preplavila žareča lava, ki je 
tekla štirideset dni po planinskem po
bočju. Mestno obzidje Catanie je bilo 
dvajset metrov visoko, vendar niti to 
ni pomagalo: lava je uničila del mesta. 
Hkrati ja potres razrušil mesto Nlcolossi, 
ki je kakih trideset kilometrov od Etne.

V tleh je bilo blizu 200 razpok in lukenj, 
skozi katere sta skoraj tri mesece pri
hajala dim in pepel.

Potem Je Etna bruhala v letih »1766, 
1787, 1809, 1811 in 1830, ko Je segel dež 
lave skoraj do Rima. Dve leti kasneje je 
bilo razdejano mesto Bronte. Močni iz
bruhi so bili leta 1852, dalje 1868, 1879, 1886, 
1892 in 1923, ko je lava segla do okolice 
Lingualosse. Novembra 1928 je Etna spet 
bruhala. Kakih trideset metrov debela 
plast lave je tekla po pobočju s hitrostjo 
sedmih metrov v minuti. Mesto Mascatti 
Je zravnala z zemljo, železniška proga 
med Messino in Catanio pa je bila na več 
krajih uničena.

Leta 1880 so postavili opazovalnico na 
Južnem pobočju Etne. Zanimivo je, da so 
takrat uporabili vulkansko toploto za 
ogrevanje prostorov v opazovalnici. Cevi 
tega »centralnega gretja« so potisnili v 
ognjeniško žrelo, tako da je toplota v 
opazovalnici odvisna od aktivnosti ognje
nika.

Zdaj ima opazovalnica na Etni naj
modernejše in najobčutljivejše alarmne 
naprave, ki natančno nakazujejo spre
membe v aktivnosti ognjenika, znanstve
niki, ki so stalno tam, pa lahko napovedo 
vsak manjši ali večji izbruh. Tako je oko
liško prebivalstvo vselej opozorjeno o 
pravem času, da se lahko umakne, ker 
bi se sicer ponovile 'katastrofe iz prejš
njih stoletij. M. ,T.

enakovredna 15 cm debeli plasti lesa, 
26 cm debeli plasti votlakov, 45 cm de
beli plasti zidakov ali 95 cm debelemu 
betonu.

DELAVSKA ENOTNOST, štev. 50 — 19. decembra 1959

V proizvodih iz steklene volne je 
nad 98 odstotkov zraka, ta plin pa je 
najučinkovitejši izolator, kar jih je zna
nost spoznala doslej. Zaradi minimal
nega prevodnega koeficienta je steklena 
volna med najbolj uporabljanimi ter- 
moizolatorji.

Steklena volna in proizvodi iz nje 
so zelo prožni. Vlakna so povsem ho
mogena in ne vsrkajo vlage. So hidro- 
fobna; se pravi, da se »bojijo« vlage, 
zato je izključena možnost, da bi vlak
na postala vlažna. Steklena volna ne 
gori, zato jo pogosto uporabljajo tudi v 
napravah za zaščito proti požarom, na 
primer v protipožarnih stenah na lad- 
jah, kjer preprečuje širjenje ognja.

UNIVERZALNOST STEKLENE 
VOLNE

Razen tega uporabljamo stekle®0 
volno v mnogih panogah človeške de' 
javnosti, in sicer v elektrotehniki 
izolacijo akumulatorjev in kablov, V i®6' 
dicini za polnjenje zob, za šivanje 
za izdelavo blazin za nosečnice itd., ' 
industriji plastičnih snovi kot sredstt0 
za armiranje, s čimer dobimo materi3" 
ki je lažji kot aluminij in trdnejši K0 
jeklo.

V tekstilni industriji je stekle®3
volna dopolnilo pri izdelavi sukna, !d

/
VELIKA ODPORNOST

Ce uporabimo stekleno volno v ter
moizolacijske namene, objekte hkrati 
tudi Zavarujemo pred požari. Steklena 
volna je odporna proti solem in kisli
nam, razen fluorvodikovi.

Kemikalije, pa tudi sneg, dež, vlaga 
itd. ne vplivajo na lastnosti steklene 
volne, ki je nevtralna, zato tudi ne na
pada materiala, s katerim pride v stik, 
marveč ga ščiti pred korozijo.

Zaradi neorganske sestave in zaradi 
hidrofobnosti steklene volne ne napa
dajo žuželke, mikroorganizmi itd., ra
zen tega ne diši in nima okusa, se ne 
navzema vonja po drugih snoveh, kar 
je važno za ledenice, v katerih hranimo

mu da svetlobni učinek, pri izdela^ 
zaves i. pd.

Steklena volna je prodrla malone Ž? 
na vsa področja človeške dejavnos®1 
zato upravičeno rečemo, da je postal3 
univerzalen izolacijski material. Sprtf0 
te vsestranske uporabnosti in ekon®' 
mičnosti je povsem razumljivo, da si®0 
jo začeli izdelovati tudi pri nas.

V sorazmerno kratkem obdobju si 
je naša steklena volna utrla pot v el e!5' 
troindustrijo, mornarico, gradbeništv0 
itd., kjer je nadomestila številna do=e' 
danja, zastarela izolacijska sredstva.

D. B-

živila.

OD KALORIČNE CENTRALE 
DO GLEDALIŠČA

Stekleno volno uporabljajo na vseh 
koncih, in sicer v termoizolaciji v glav
nem za termično zaščito parnih in dru
gih termičnih napeljav, parnih kotlov, 
kaloričnih elektrarn, raznih termičnih 
rezervoarjev in sušilnic, potniških va
gonov in drugih vozil. V hladni izola
ciji uporabljajo stekleno volno v.indu
strijskih in ladijskih ledenicah, v hla
dilnikih, v ledenicah na kamionih, v in
dustrijskih in komercialnih ledenicah, 
v generatorjih in v hladilnih napelja
vah.

V akustični izolaciji uporabljajo ste
kleno volno pri gradbenih objektih 
(gledališča, filmske dvorane, telefonske 
celice, konferenčne dvorane itd.), dalje 
v industrijskih objektih, kjer je treba 
zmanjšati šum in neprijeten hrup, pri 
premičnih objektih, kjer je treba zmanj
šati ali spremeniti zvoke (vagoni, avto
busi, avtomobili itd.).

REAKTIVNE SMUČI je izd6.' 
lala tovarna Koestle v Avstrij1' 
Stisnjeni zrak iz jeklenk pribfl' 
ja po posebnem kanalu pod drS' 
no ploskev smuči in s tem moČfl0 
zviša hitrost smučanja.

NOVO PRI NAS IN V SVETU
Televizija v avtomobilu

2 majhnim aparatom, ki spreminja'6 ali 
12-voltni tok iz avtomobilskega akumulator
ja v tok, ki je dovolj močan za televizor, je 
mogoče uvesti televizijske sprejemnike tudi 
v avtomobilih. Aparat so začeli uporabljati 
v ZDA. Hkrati je zdaj mogoče uporabljati 
v motornih vozilih tudi gramofone in magne
tofone.

Kovina z 90 odstotki zraka
Izdelali so novo kovino, ki je na zu®" 

podobna pravi, čeprav jo sestavlja 90 Ha. V ju 303 Id VIJ tl JIV V*
-ka. To je uspelo strokovnjakom tehnološ*1,«
ga inštituta v Illinoisu (ZDA). Izdelali so 
iz tankih kovinskih vlaken, spojenih pri ja 
šoki temperaturi. Kovina je zelo lahka L 
tudi odporna, tako da je primerna za g**# 
tev letal in raket, sicer pa jo je mogoče 
rahljati tudi kot filter za vodo ali zrak«

Čoln-helikopter
V Kaliforniji proučujejo novi čoln, ki 

lahko leta nad vodo. Nad čolnom je rotor 
prav tako kot pri helikopterju. Aparatura je 
dobila ime hidrokopter. Vzpne se lahko tri 
metre visoko. Motor je spojen z zadnjim de
lom čolna, kjer pilot krmari.

Podmornica za dva
Ladjedelnica v Uberlingu ob Bodensk^ 

jezeru je izdelala prvo dvosedežno podto0. 
nico za podvodni šport. V njej so jekle®^,,

Dvigalo na kolesih
podmornica še lahko spusti” do in' globokf---------------^ uu Ul B1'-’
iz varnostnih razlogov pa je urejena takOvL, 
njeni motorji nehajo delovati v globini 15

V Nemčiji so izdelali premično dvigalo 
na kolesih. Z njim je mogoče natovarjati in 
štovarjati blago s tovornjakov, vagonov itd. 
Dvigalo se lahko giblje ter dvigne ali spusti 
tovor različno visoko.

in se podmornica sama vrne na gladino- » 
Za sedaj stane ta tehnična novost oK0 

690.000 din. V vodi zmore hitrost od
24 km na uro.

Televizor s slušalkamiStroj za striženje s sesalnikom v „ , L, " «,*<>•V mestni bolnišnici Aindhofen na Ni""
Nekemu brivcu iz Jutsona v ZDA se je 

utrnila misel, da bi stroju za striženje pri
ključil tudi sesalec za prah, v tem primeru 
sesalnik las. Pri striženju pospravi sesalnik 
vse lase ter tako prihrani brivcu in tudi 
stranki nevšečnosti, ki jih vsi poznamo.

zemskem so uvedli tako imenovani Tihi te^c
vizijskl program. V vsaki bolniški sobi j,8 pa 
en televizijski sprejemnik brez zvočnik* « 
televizorjem so povezane slušalke, ki jih itP,f 
vsak bolnik pri postelji. Na ta način zvok ‘ 
televizijskega sprejemnika ne moti tis*1

Štirioglato - krmilo
televizijskega sprejemnika ne moti 
bolnikov, ki bi radi spali ali čitali.

Ameriške, avtomobilske tovarne so napo
vedale spremembe v avtomobilskih modelih 
za teto 1960. Konstruktorji nekaterih tovarn 
so vgradili v svoje modele štirioglata krmila, 
ker menijo, da je sprememba koristna in da 
je takšno krmilo 'primernejše od dosedanje
ga, ki je okroglo.

Naprava za zaznamovanje ce*
V Kaliforniji so izdelali in tudi 

uporabljati, posebno napravo, ki riše sred*, 
črto na cestah in ulicah. Na prednjem

1‘f1.
cestah prednjem

niku tovornega avtomobila Je sedež, ki ,e, 
njem sedi upravljavec stroja za risanje

Dvorane iz nylona
Na ta način so postopek močno pospešili* ® y 
stroj tako zaznamuje dvanajst kilom8"^ 
ceste na uro.

Velika zborovanja so začeli prirejati v 
ZDA pod šotori, ki so posebej izdelani v ta 
namen. To so pravzaprav konstrukcije iz 
nylona iz dveh plasti, mednju pa pihajo zrak, 
ki drži šotor pokonci. Takšna dvorana Je 
dolga 38, široka 28. visoka pa 9 metrov. Ko 
zrak izpustijo, lahko šotor odpeljejo na ka
mionu. Postavljanje traja le 17 minut, v takš
ni dvorani pa je prostora za tisoč ljudi.

Kolo na železnici ^
Progovni nadzorniki v Severni ®0<3^?ij<> 

so dobili nova kolesa, s katerimi se T^Jl, 
po železniški progi. To so navadni bic„A- 
montirani na tri železna kolesa, ki se P^d 
legajo na tračnice, zato se nadzornik lftIi
naglo vozi.
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IZ STANOVANJSKIH SKUPNOSTI Čuvanje let več zaleže kot prikrivanje

JIM BO DEDEK MRAZ PRINESEL POHIŠTVO?
Letos je minilo deset let, od

kar so v Ljubljani odprli prve 
'•roške jasli. Kasneje so jih raz
širili v kombinirano ustanovo 
Vrtec Milana Majcna, ki obsega 
jasli, vrtec in oddelek za šolske 
otroke. Obiskuje jo skupno 150 
otrok, med njimi jih je več iz 
iste družine. Tako je staršem pri
hranjena zamudna hoja v različ
ne otroške ustanove, ko sprem
ljajo svoje malčke, manjši otroci 
Pa se laže vživijo v novo okolje, 
Še je zraven starejši brat ali se
stra. Predvsem pohvalno pa je, 
ha skušajo vzgojiteljice vzbuditi 
Pri večjih otrocih zavest, da so 
dolžni skrbeti, za manjše in šib
kejše sotovariše. Večidel so otro
ci zelo ponosni na to novo odgo
vornost in jo tudi vestno oprav
ljajo. Tako se krepi kolektivizem 
in nastaja družinsko vzdušje, ki 
ga v marsikateri otroški usta
novi še zelo pogrešamo.

Mesečna oskrbnina je v pri- 
•herjavi z oskrbnino v jaslih na 
Resljevi cesti razmeroma nizka;

starši plačujejo po 4500 dinarjev 
za otroka, za varstvo in prehrano 
večjih predšolskih otrok pa po 
2800 dinarjev.

PREPROSTO DVOJNO PRAVILO
Občinski ljudski odbor Šiška 

lepo skrbi za ta dom in ga gmot
no podpira. V zadnjem času je 
pomagal urediti moderno pralni
co s pralnimi stroji in centrifugo. 
Toda sobna oprema je še vedno 
hudo pomanjkljiva, tako da je 
otrokom v tem domu prijetno 
predvsem po zaslugi vzgojnega 
kadra.

Na novoletno jelko se že prid
no pripravljajo. Vzgojiteljice bodo 
same izdelale otroške igrače, se
veda, če jim bodo trgovska pod
jetja podarila naprošeni material. 
Ustanova pa bi predvsem potre
bovala sobno opremo, toda žal 
slabo kaže, da bi jo dobili za no
voletno jelko, čeprav je v Šiški 
precej večjih podjetij, ki bi mor
da lahko pogrešila nekaj tisoča
kov iz svojih skladov za prosto 
razpolaganje.

Kozmetika je cenejša kot ne
govanje kože — Lepa zunanjost 
ni gizdalinstvo — Higiena in ne
ga kože: navada — Skrivnost sve
žine in let.

Kozmetično-higienska anketa 
je resda izdelana , v naglici in ni 
znanstveno obdelana, vendar po
ve marsikaj. Na vprašanje, ko
liko časa dnevno posvečajo negi 
svojega obraza oziroma higieni 
kože, je odgovorilo kakih sto za
poslenih Beograjčank takole:

■ v medicinski ustanovi po
vprečno 32 minut (skupno z red
nim umivanjem obraza in rok);

B nameščenke podružnice ne
ke banke žrtvujejo v ta namen 
29 minut na dan;

B najbolj iskrene so bile žen
ske v nekem podjetju (delavke in 
nameščenke), ki so se verjetno 
zmenile za odgovor: »Kako naj 
to vemo, ko pa smo zaposlene 
in ' imamo malo časa?« — Ta 
iskrenost se kaže tudi na njiho
vih licih. Kar postavite se takole

med drugo in tretjo popoldne na 
kak prometni vogal in opazujte 
obraze žensk, ki se vračajo z de
la! Nekajkrat je to storil beo
grajski zdravnik dermatolog. Cez 
čas je rekel svojim kolegom: 
»Prava kozmetična katastrofa! 
Če se smem zanesti na svoje po
datke, ima komaj vsaka 28. Beo
grajčanka negovan obraz.«

Podatkom lahko verjamemo, 
seveda pa je treba tudi takoj po
iskati vzroke. Parfumerije so pol
ne. Ženske se šminkajo. To pa ni 
negovanje kože. Trenutnega »po
pravljanja« ni mogoče označevati 
z negovanjem. Mnogi menijo, da 
je kozmetika .»čarobna palica«, 
ki nam lahko vrne izgubljena 
leta. Kozmetika je delček me
dicine. Kozmetični strokovnjaki 
zdravijo bolno kožo (mozoljčke, 
pege, rdeče lise, izrastke itd).

skrbem ne zaleže nobena reč. To 
pa je prej posledica lenobe in 
nemarnosti kot zaskrbljenosti za
radi staranja, predvsem posledi
ca neznanja ali pa pritrjevanja 
primitivni krilatici, da je nega, 
»mazanje« in izgubljanje časa 
pred zrcalom le gizdalinstvo in 
nečimrnost.

Sofija Gorovič, najstarejša 
beograjska kozmetičarka — ob 
novem letu bo praznovala 60- 
letnico dela v raznih kozmetič
nih salonih — nam je povedala 
takole:

»Let ni ■ treba skrivati, temveč 
paziti nanje. To smem reči, ker 
mi jih je štiriinosemdeset. Zato

šav in 
valnih

tako imenovanih olepše- 
sredstev, pojdite po na

svet v kozmetični salon. Nasveti 
so brezplačni. Žal ženske tega ne 
delajo rade, in sicer predvsem 
iz bojazni, da bi bile opeharjene. 
(Tega so krivi samozvani kozme- 
tičarji, ki pripravijo vsakega pa
cienta, da seže v žep.)

Kozmetični saloni imajo »sta
re« stranke. V Beogradu je le ka
kih trideset strokovnjakov za ne

svetujem ženskam, naj negujejo 
kožo zaradi zdravja, svežine in

Hkrati pa tudi svetujejo, kako se 
trenutno in za kasnejša leta
ohrani zdrava in lepa koža.

Mnogi menijo: proti letom in

MESTA V ŠTEVILKAH

PLIN GREJE IN KUHA
VENDAR ŠE NE DOVOLJ

Štirinajst plinarn, kolikor jih obnovo obrabljenih zmogljivosti, 
imamo, je pridobilo lani nepol- Tako sta- začeli letos aprila v 
nih 27 milijonov kubičnih metrov Zagrebu obratovati dve novi na- 
plina in drugih proizvodov (26 pravi z zmogljivostjo okoli 110 
tisoč 4 tone koksa, 2088 ton ka- tisoč kubičnih metrov plina dnev- 
trana). V primerjavi s plinskimi no, razširili pa so tudi plinsko 
industrijami večine evropskih de- omrežje. Nove obrate so zgradili 
žel smo na tem področju med v Splitu, na Reki in v Pulju. V 
zadnjimi, saj porabimo na prebi- Ljubljani so vse pripravili za 
valca le dva kubična metra plina graditev novih proizvodnih enot, 
letno. Razlogov je več, eden iz- naprave pa obnavljajo v Splitu, 
med njih je tudi velika orienta- Sarajevu, Novem Sadu in Osije- 
cija državljanov v električno jeku. Zlasti v Osijeku je treba 
energijo zaradi nizke, neekonom- zamenjati stare, retortne peči. 
ske cene električnega toka, zaradi Stara novosadska plinarna je do- 
močnega uvoza in proizvodnje bila .investicijsko posojilo za gra- 
električnih aparatov ter majhne. ditev butanske distribucijske po- 
proizvodnje plinskih naprav in staje, ker ta plinarna (v bodoč- 
pripomočkov. nosti še nekatere druge) tudi raz-

Mest, s plinarnami (Zagreb, *&%££
Ljubljana, Maribor, Celje, Reka, V zvezi s temi spremembami

^ • o j se je- v primerjavi z letom 1957
Pulj, Split, Sarajevo, Novr Sad, proizVodnja plina v Ce-
Pančevo mdruga) imajopodob- J Mari£ Pančevu in Sara-
plinski proizvodnji. Večina pli- ^roi’vodnja koksJa in katrana. 
narn je grajenih za kvalitetno J
surovino (uvoženi plinski pre- Skupna proizvodnja plina pa je 

bila v letu 1958 nekaj manjša,
“r0agbljennePraDodItinjje ^ ^ nied drugim tudi zaradi povečane
omenjeno nesorazmerje ^'cenah TČt
goriva (les, premog, električna terih mestih, zaradi česar se je 

potrošnja količinsko zmanjšala.
JII

Se veselo pc srnico za dober tek! (Iz otroškega vrtca v Komen
skega ulici)

as,psi
iaclJe' videno, da bomo prihodnje leto

Lani in letos smo uveljavili povečali uvoz in zagotovili pre
pomembne ukrepe za graditev in izvodno sodelovanje s tujino.

duševnega zadovoljstva, ne pa 
zaradi trenutne zunanjosti. Koz
metika bo ostala, dokler bodo 
ženske na svetu. Kozmetika na
preduje in posreduje ženski nove 
možnosti za negovanje telesa.«

Na dvojno pravilo kozmetike 
nas je opozorila kozmetičarka 
Ksenija Aranicki-Jovičič:

»Vsaka ženska je kozmetičar
ka zase. Za nego zdrave kože za
dostuje 21 minut dnevno, in sicer 
pred odhodom na delo sedem mi
nut za masažo kože ter za po
mado in šminko. Opoldne prav 
toliko za odstranitev teh maščob 
in za čiščenje umazanije, ki se 
nabere med delom. Zadnja tre
tjina: pred spanjem še sedem mi
nut za nočno šminko. Ko to po
stane navada, prav kot na pri
mer umivanje in kot čiščenje 
zob, ne bo nobena ženska čutila 
težav v zvezi s higieno kože in 
bo za to delo vselej našla dovolj 
časa. Če se ne bo počutila sveže, 
ne bo £ veseljem hodila na delo 
in v družbo.

Bolno kožo je treba zdraviti. 
Gube, rdeč nos, dlakavost, pege, 
izrastki in druge kožne bolezni 
je mogoče zdraviti. Ženske pa 
mislijo, da je to draga reč. Koz- 
metičarske storitve so cenejše kot 
frizerske, in sicer od 150 do 500 
din. Masaža obraza, čiščenje por 
in mozoljčkov, maske, obsevanje, 
se pravi celotna kura v zvezi z 
zdravljenjem obraza stane 400 do 
500 din. Če koža ni preveč po
škodovana, zadošča po en obisk 
na mesec pri kozmetičarki.«

Skrivnosti svežine in »ohra
njenih« let ni. Kozmetika je po- 

: staia medicinska panoga, ki prav 
tako priporoča zdravo prehrano 
vsakomur, kdor hoče imeti zdra
vo kožo. Razne kreme in zdra
vila ne zaležejo, če koža ne dobi 
potrebnih sestavin in vitaminov. 
To velja za ženske in za moške. 
Zdravila > in puščanje denarja v 
parfumerijah ne pomagajo mno
go, če ni hrana pravilno sestav
ljena.

To vam bo povedala vsaka 
prava kozmetičarka. Preden se 
odločite za nakup raznih maž, di-

go kože, mesto pa šteje že nad 
700.000 prebivalcev. Mnogo žensk 
je zaposlenih, skoraj ves čas pre
bijejo v zaprtih prostorih. Njiho
va koža mora zboleti ali pa iz
gubiti zdrave značilnosti, če je ne 
negujejo.

Najslabše pa je to, da imajo 
ženske (in tudi moški) kozmetiko 
za luksus. Nasprotno, kozmetika 
je normalna potreba, prav kot 
najbolj vsakdanja higiena. Pomi
sleki proti njej niso utemeljeni. 
Največja ovira je lažniva sra
mežljivost, delno pa tudi prepri
čanje, češ da ni časa. In še naj
preprostejša ugotovitev; pomanj
kanje moči, da bi se uprli letom 
in razmeram.

Nikoli ne smemo pozabiti, da 
ima kozmetika preprosto pravilo, 
po katerem se lahko ravna vsa
ka ženska. Če je bila v Vinči (14 
kilometrov od Beograda) v dav
nih časih razvita kozmetična in
dustrija, čemu ne bi zdaj, toliko 
stoletij po rimski civilizaciji, po
stala higiena telesa in kože po
treba vsake ženske. Prvo pravi
lo kozmetike je preprosto: vsaka 
ženska je svoja kozmetičarka. 
Zdraviti se morajo le tiste z bol
no kožo. D. G.

.............................................................................................................................................................. ...............................................................................................................................................................................

Poravnalni svet, ki zaseda 
vsako popoldne na Resljevi ce
sti v Ljubljani, je imel na mizi 
tožbo s čudnim koncem:

»Zdaj pa vas prosim, spravite 
tega Franca Koželja k pameti. 
V nasprotnem primeru bom mo
ral fizično obračunati z njim, če 
mi bo še enkrat rekel ,ti-ti-ti‘. 
Marjan Klenovšek.«

Poravnalni svet, ki ga sestav
ljajo trije pošteni, ugledni dr
žavljani,, je poklical oba, ki sta 
si bila v laseh.

Predsednik je rekel:
»Prav bi bilo, če bi nam 

Marjan Klenovšek natančneje 
razložil svojo pritožbo.«

Marjan je razlagal:
»Prav, prosim vas, kadar koli 

se s tem Francem Koželjem sre
čava v gostilni, potrka po mizi 
in začne: .Ti-ti-til' Ce se srečava 
na ulici, trka po brzojavnem 
drogu: ,Ti-ti-ti!‘ Ce ni ne droga 
ne mize, potrka po tleh in spet:
,Ti-ti-til' Tega ne prenesem več, 
ubijem ga!«

Poravnalni svet se čudi:
»Ne razumemo. Obtoženec 

naj pove, kaj pomeni ta ,ti-ti- 
ti‘!«

Franc Koželj se šegavo za
smeje in potrka po klopi:

»To je ti-ti-til«
Marjan je nekaj zamrmral v 

sočni ekavščini.
Na prigovarjanje poravnal

nega sveta pa je Franc Koželj 
le povedal vso zgodbo o tistem 
»ti-ti-ti«.

Pred tremi leti je bilo. Franc 
Koželj se je odločil, da bo po
begnil v Italijo. Dolgo je raz
mišljal, kako bi to storil, pa mu 
ni prišlo nič pravega na misel. 
Nazadnje je zaupal skrivnost 
dobremu prijatelju Marjanu 
Klenovšku.

»Nič lažjega!« je rekel Mar
jan. »Spravil te bom v zaboj in 
na ladjo, ki pelje v Italijo.«

Poravnalni svet pri delu

SPOR JE PORAVNAN
»Perfektno!« je vzkliknil 

Franc. »Na zaboj pa napišeš: 
Pozor, steklo!«

Rečeno, storjeno.
V reškem pristanišču je žer

jav dvignil večji zaboj, ki je na 
njem pisalo: »Pozor, steklo!« 
Zdraven pa naslov: Mirko
Klinč, La strada Savonarola 43, 
Ancona. — Zaboj so vrgli na

Medtem ko je Koželj pona
zarjal tipkanje po klopi, je Kle
novšek spet zabredel v pravo
slavno ekavščino.

Besedo ima poravnalni svet: 
»Če se ne bosta pobotala, 

lahko gresta na okrajno sodišče. 
Vendar vam tega ne bi pripo-

»Vem... Ko me je spravljal 
v zaboj...«

»Ne, ne, temveč tisto, da vas 
je prijavil!«

»Ah, to! Pa...«
»Kaže, da vam je še vedno 

žal, da niste takrat ubežali...«

dno ladijskega trupa, in čezenj 
nametali druge zaboje. Franc je
težko dihal'. Ni mala reč — šti
riindvajset wr v takem stanju. 
Toda Franc Koželj, ki je čutil, 
da se ladja nenehno ziblje, je
slutil, da bo kmalu v Anconi, 
zato je vse prenesel. In potem
— zares je kar na lepem začutil, 
da ga žerjav dviga in postavlja 
na obalo. Nato so ga naložili na 
kamion in ga odpeljali. Ko se je 
Franc najbolj veselil, ga je ne
kdo prav po rabljevsko vrgel s 
kamiona. Potem so z železnim 
krepelcem odprli zaboj in — 
nad Franca Koželja se je skla
njal naš človek v modri uni
formi.

Tako se je Frančevo poto
vanje končalo v Splitu.

Poravnalni svet se seveda 
smeje:

»Lepo, lepo, kar ste povedali, 
vendar še vedno ne vemo, kaj 
je ,ti-ti-ti‘.«

»Tako je. Ko me je spravil 
v zaboj, se je zbal in me prijavil 
oblastem, prav kot Morsejev 
aparat: ,ti-ti-ti'.«

ročali, saj vesta, stroški, sankci
je, izguba časa... Zdaj pa vpra
šanje za Franca: Ali veste, da 
je tisto, kar je storil Marjan, 
pravzaprav njegova državljan
ska dolžnost?«

»Veste, neprijetno je bilo, ko 
me je tisti v modri uniformi 
spravil s kamiona ... Sicer pa 
me tisti Mirko Klinč, ki me je 
takrat vabil v Italijo, zdaj stal
no moleduje v pismih, naj mu

pripomorem, da se bo vrnil. Jaz 
pa, kakor vidite, nisem taka 
osebnost.«

»To pomeni, da ste zadovolj
ni, da niste pobegnili.«

»Sem, častna beseda.«
»Pa zakaj potem kar naprej 

žalite tega človeka?«
»Kdo ga žali? Jaz ga samo 

spominjam na državljansko 
dolžnost«

»Oprostite, spominjate ga res, 
toda na žaljiv način«

Franc Koželj je šaljivec, ven
dar mu predsednik pravi:

»Franc, resen človek ste ...«
In glej, zdaj je nedolžen kot 

otrok, ki se kesa.
»Štiri otroke imate ...«
»Imam!« pravi in gleda pred

se.
»Zdaj pa nam obljubite, da 

ne boste več žalili tovariša, ki 
je iskren kot sonce, saj bi lahko 
utajil, da vas je prijavil«

»Obljubljam, častna beseda!« 
reče Franc in se skesano priklo
ni z roko na prsih.

»Verjamem v vašo čast«
Franc gleda Marjana z vlaž

nimi očmi, polnimi nekakšnega 
samarijanstva. Tudi Marjan je 
očitno ganjen. Mar naj jima 
predsednik zdaj reče: Podajta si 
roke! Ne, za javno sceno še ni 
vse dovolj zrelo.

»Sprehodita se po. hodniku!« 
jima reče predsednik.

In sta šla...
»Naslednji!«
Med podboji se zagozdita mož

in žena s krvavo podplutimi 
očmi:

»Z njim ne morem več!«
»Jaz pa z njo ne!«
»Počakajta, najprej ti dve!«
Vstopita dve ženski. Hišna 

gospodinja toži stanovalko:
»Tako je zaloputnila z vrati, 

da je malo manjkalo, pa bi me 
bila srčna kap!«

»Da, sem!« je priznala stano
valka.

»Zakaj?« je hotel vedeti pred
sednik poravnalenga sveta.

Zgodba se je začela zapletati:
Nekega dne se je stanovalka 

malo dlje zamudila doma. Prišel 
je poštar s paketom na njen 
naslov. Na hodniku je stala hiš
na gospodinja in kot s strelom 
iz puške obvestila poštarja:

»Te ni nikoli v stanovanju. 
Spet se kje vlači. Če bi ta dobila 
od vsakega moškega en sam di
nar, bi bila milijonarka . ■ ■«

Poštar je odšel s paketom, 
gospodinja pa se je umaknila v 
stanovanje. Potem se je stano
valka oblekla. Ko je šla, je te
meljito zaloputnila z vrati, da je 
le malo manjkalo, pa bi gospo
dinjo zadela kap ...

»Zaloputnila sem zato, da bi 
ti pokazala, da sem bila v svoji 
sobi!«

»Zakaj pa nisi prišla po pa
ket?«

»Nisem hotela!«
»Bom že zalotila tistega, ki 

prihaja k tebi!«
»H komu prihaja!?«
Medtem ko so se člani po

ravnalnega sveta na vse kriplje 
trudili, da bi nekako pobotali 
sprti ženski, sta v dvorano po
kukala Marjan Klenovšek in 
Franc Koželj. Objemala sta se, 
očitno ju je sprijaznil polič slo
venskega cvička. Dvoglasno sta 
povedala:

»Ti-ti-ti!«
Dragutin Rakanovič

........................................................................................... .................................. . .... ............................................................................... II... IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIDHi....

DELAVSKA ENOTNOST, štev. 50 — 19. decembra 1959



Lidija* Va^e *rce ne *>0 dobro,« je rekla 

Novak6 Prlnesi!« ie vzkliknil dr.
Ko se je Lidija vrnila s steklenico konja- 

“f’ s' j® profesor nalil kozarec za vodo do 
roba in ga izpraznil z enim samim požirkom.

Je relieI’ »zdaj pa spet na delo!«
MrzUCno prenašanje zlata se je nadalje-

mon«irKak0rx da, mu je dal konjak nove, de- monske moči. Je dr. Novak grabil zlato ope- 
ko in Jo metal po laboratoriju.
»s?®,4 i® minila ura. Medtem je profesor 
bal delati ^ k0zarca konjaka* n® da bi ne-
„„„Xsa .t,at'; laboratoriju, ves prostor med 
aparati je bil poln zlatih palic in opek.

je Kkta eL?drija“imaVa Jih VeC kam daJatl-

za zteiom0vacelfci.m0leak MrzUČn° 18 grabil
»Ali bi jih del prenesla v sosednjo sobo?4 

ga je vprašala Lidija.
__“Ni časa,« ji je odgovoril skoraj brez sa
pe. »Meči, naj pade, kamor hoče.«

V roki je držal zlato palico. Vrgel jo je 
na mizo, polno epruvet, stekleničk in instru
mentov, Steklo je zažvenketalo. Takoj potem 
Je nova zlata palica napravila razdejanje med 
sosednjimi instrumenti. 'Se nekaj opek in vse 
na mizi je bilo uničeno, le zlata palica in 
opeke so ležale na njej.

»Uniči vse,« je vzklikal dr. Novak, »vse 
razen telemata!«

Kup zlatih palic se je večal, opeke so 
uničevaie aparate, precizno orodje, strojčke, 
steklene cevke in dragocene naprave, ki si 
jih je dr. Novak nabiral vse življenje, nabiral 
s tolikšno vnemo, da včasih ni jedel po več 
dni, ker je varčeval, da bi si kupil ta ali 
oni instrument.

Nazadnje je bil ves laboratorij «poln zla
ta. Takrat se je začel skozi Široka okna medlo 
napovedovati nov dan.
^a:Sr0/eS“r’„svita se’* se J® oglasil Dejan. »Vsak čas lahko pridejo bančni nameščenci. 
Spravite nas nazaj!«

»Samo še enkrat bomo prenesli zlato, pa 
bo dovolj,« je rekel profesor. Stal je ob tele- 
matu In se majal, več izčrpan od napora, pa 
tudi omamljen zaradi steklenice konjaka.

»Profesor, spravite nas nazaj!« so odme
vali Iz zvočnika prestrašeni glasovi. »Zdaj, 
zdaj nas bodo prijeli...«

»Vsi v celico!« je ukazal profesor.
»Pripravljeni smo,« so odgovorili razboj

niki.
Profesor se je z zaprtimi očmi majal zra

ven kontrolne plošče svojega telemata. S 
težko roko sl Je potegnil po čelu, kakor da 
boče pregnati gosto senco, potem pa je za
čel prijemati za ročice.

Roke, ki so pripravljale telemat, niso bile 
dovolj zanesljive za tako zahtevno delo, mož
gane, ki so ukazovali prstom, pa je omamil 
alkohol. Tok je bil vključen, pri usmerjanju 
anten In vsklajanju valovnih dolžin pa pro
fesor ni delal dovolj natančno. Močan zvonec 
je takoj opozoril na nevarnost, vendar ni 
bilo nikogar, ki bi se zmenil za njegov glas.

Kljub temu opozorilu, da naprave niso 
pravilno naravnane, je dr. Novak, ki se je 
opotekal, približno vskladil valovne dolžine 
in vključil telemat.

Trenutek kasneje so bili štirje roparji v 
laboratoriju, toda kakšni!«

Ker se valovne dolžine niso ujemale, va
lovi niso pravilno prenesli atomov. Nekaj se 
jih Je spotoma izgubilo, tisti, ki so prispeli 
do sprejemne celice, pa se niso pravilno raz
poredili.

Tako so stale v laboratoriju'tiste štiri po
lasti z začetka naše povesti.

Seveda sprva niso vedeli vsak zase, kakš
ni so. Drug za drugim so se opazovali, drug 
za drugim so se zgrozili. Otrpnili so od gro
ze, misli so se jim prehitevale v možganih.

Poteze na licih so se delno ohranile, zato 
pa so bila telesa tako izmaličena, da je bilo 
težko doumeti možnost tako nagle spre
membe.

Dejan, ki Je ostal še najbolj podoben člo
veku, le s to razliko, da je postal kake štiri 
metre visok, je zviška opazoval one tri na
kaze, svoje tovariše, zlasti1 pa Brača, ki je 
bil tolikšen kot lutka In mu ni segel niti do 
kolen. ...

Bilo Je nekaj strašnega, "ko'SoFUtlrlč ro
parji stopili pred ogledalo In Se zastrmeli v 
svojo bedno iznakaženost. Tulili so, nazad
nje pa so omalnili na razmetane zlate opeke 
In le še stokali.

Profesor, ki Je popil liter konjaka, je 
malone ponorel od pijanosti. Ko Je videl štiri 
Iznakažene pošasti, kt so tulile na kupu zlata, 
In Lidijo, ki se Je onesvestila od groze, je 
začel vpiti nesmiselne besede, stekel je Iz 
laboratorija In odvihral na polje.

UPOR IZNAKAŽENIH
Ves dan je blodil dr. Novak po poljih. 

Ni se upal vrniti na kraj, ki je bil prizorišče 
njegovega genialnega izuma In strahotnega 
zločina hkrati. i

(SLOBODAN PETKOVIČ 1

NI vedel, kaj se Je zgodilo s štirimi izna
kaženimi bitji, ni vedel, kaj je bilo z Lidijo, 
In seveda tudi ne, kaj so napravili z zlatom.

Hotel je ubežati ljudem, ki jih je izna
kazil z lastnimi rokami, želel je videti Lidijo, 
svojo zvesto sodelavko. Mikalo ga je zlato.

Tako je ves v strahu in omamljen od 
zlate mrzlice blodil po travnikih, se skrival 
po gozdičih in si v potoku gasil vročično žejo.

Ko se je stemnilo, se Je dr. Novaku zdelo, 
da je na varnem, zato se je prikradel do vile.

Mogoče me čakajo štiri prikazni, je raz- 
misijah Morda so prišle oblasti. Morda iščejo 
zlato, ki je izginilo iz banke. Vendar to ni 
verjetno, zakaj vse skupaj so napravili tako,

da ni ostala nikjer prav nobena sled, zlasti 
še ne sled, ki bi opozorila oblasti, da sem 
jaz vmešan v vso reč, si je dopovedoval.

Izdali bi ga lahko le štirje roparji in pa 
Lidija, ki ji je bil brezmejno zaupal. Pa Mla
den ... Ta je že davno med pokojnimi, si 
je rekel.

Ko je prišel do vile, se je previdno raz
gledal na vse strani. Tema.

AH so pošasti v zasedi? Ali ždijo na ku
pih zlata in čakajo na žrtev. Tiho je zlezel 
V hišo skozi odprto okno na dvoriščni strani.

Mir, nobenega glasu.
Previdno, po prstih je stopal po vili. Sel 

Je Iz sobe v sobo, si ogledal laboratorij In 
se nazadnje oddahnil. '

Poslopje Je bilo popolnoma prazno. Po
šasti nikjer. Nikjer Lidije.

Na mizi je opazil listek, očitno iztrgan iz 
zvezka, na njem pa le dve besedi:

»Zbogom — Lidija.«
Deset let sodelovanja, medsebojnega za

upanja in razumevanja se je končalo z dve
ma besedama.

Lidija je bila preveč zvesta, da bi ga ob
sojala, preveč poštena, da bi mu mogla po 
vseh teh grozotah le še trenutek stati ob 
strani, zato se Je odločila za tih, neslišen 
odhod.

Dr. Novak je srdito zmečkal listek.
Prikazni so verjetno odšle, je ugibal. 

Morda so mrtve. Vsekakor me ne najdejo

več. Zdaj moram Izpolniti tri naloge: prvič, 
skriti zlato in ga tako ohraniti, drugič, vzeti 
s seboj, kolikor bom mogel, in tretjič, od
iti v kako daljno deželo, kjer bo zadostovalo, 
če bom namesto potnega lista pokazal prgi
šče zlatnikov, pa me bodo pustili pri miru, 
se je rekel.

Prve naloge ne bo težko izpolniti. Že 
davno poprej je zgradil v kleti poseben pro
stor, ki je bil tako urejen, da bi ga ne od
krili niti pri najnatančnejši preiskavi. Tja 
bom spravil zlato,-sl je rekel, razen tistega, 
ki ga bom vzel s seboj.

Ko si je tako izdelal načrt, se Je umiril. 
Vedel je, kaj hoče in kako bo to storil. Tone 
zlata bo sicer treba spraviti v klet, toda na
vsezadnje je tako delo vredno muke.

Delal je vso noč in naslednje dopoldne. 
Nazadnje je bilo zlato v skrivališču. Opoldne 
je v naglici nekaj pojedel, nato pa je stopil 
k avtomobilu, da bi vse pripravil za odhod.

Ves ta čas So prebili iznakaženi roparji 
v gozdu nedaleč od profesorjeve hiše. Sprva 
so bili kot iz uma od groze in obupa. Tako 
so otopeli, da niso niti opazili Novakovega in 
potem Lidijinega odhoda. Runja se je skušal 
ubiti z nožem, pa so mu drugi to preprečili. 
Sh so v hišo in blodili po njej, čez čas pa so 
zbezali. Gnala jih je ena sama žel ja:.,skriti 
se celo pred samim seboj in se maščevati.

Gledali so vilo, In sicer prav takrat, ko 
je dr. Novak stopil iz hiše in se bližal avto
mobilu. Bilo je prepozno, da bi ga dohiteli. 
Čakali so.

Pred vilo Je zabrnel avtomobilski motor, 
dr. Novak Je zlezel Iz voza, luč se je prižgala.

Sli so trije. Četrtega, majhnega kot lutka, 
so nosili.

Uro kasneje je bilo vse opravljeno.
Velikan izmed štirih roparjev je dvignil 

kovček z zlatom in ga ob spodbujanju tova
rišev in satanskem smehu žive lutke z vso 
silo vrgel v profesorja.

Človek, ki je pozabil na mejo med člove
koljubnostjo in sebičnostjo ter je hotel le 
uživati v sijaju zlata, je dobil samfi zlato 
gomilo nad seboj. - - *

Štirje iznakažene! so prišli Iz vile. Pred 
vrtnimi vrati je stal profesorjev avtomobil.

Niso se pogovarjali, brez besed so zlezli 
v avto. Runja je sedel za krmilo. Vozil je 
naglo. Ko so prišli na glavno cesto, je zavil 
proti hribom.

Pol ure pozneje so vozili po strmih ser
pentinah. Na cestnem robu je zijal prepad.

Voznik ni zmanjšal brzine, temveč je na 
ovinkih še bolj pritiskal na plin. Močni stroj 
je stokal, kolesa so škripala na ostrih ovin
kih. Vendar ga oni trije niso skušali zadr
žati, nasprotno, spodbujali so ga, paj vozi 
še hitreje.

Ko se je avto po ravni cesti bližal ostre
mu ovinku in je Runja, ki se je zanašal na 
svoj nagon kot izvrsten voznik, že priprav
ljal, da bi zasukal krmilo. Je živa lutka s 
svojimi ročicami Zgrabila njegova roka in 
jo dvignila s krmila.

Runja je pogledal živo lutko. Smejala se 
Je, potem Je umaknil roko, ki je že hotela 
spet prijeti krmilo.

Živa lutka je prijela Runjeve roke in si 
jih položila na prsi. v njenih očeh se Je 
svetlikal mir. Strahu ni bilo. Čudna vedrina 
Je sijala Iz oči, ki: so edine ostale Iste na 
iznakaženem- obrazu. * -

Tisti trenutek so prednja kolesa šinila 
čez rob ceste, takoj' potem pa se je težki 
stroj prekucnil, v prepad. Med padanjem se 
je odbijal od skal.

Na dnu prepada se Je razlil bencin In se 
vnel. Avto se je spremenil v gorečo baklo.

Štiri zoglenela trupla čudnih razsežnosti 
bi dala policiji nedvomno mnogo dela, če 
bi Lidija ne razložila vsega od začetka do 
konca.

• • •
Ker Mladen ni prišel na zmenjeni sesta

nek, je bila Jelka v skrbeh. Nekaj časa se 
Je tolažila s tem, da ima nemara preveč de
la. Minil je dan, z^ njim še drugi, Mladena 
ni bilo. Jelka se je’ bala.

Spomnila se je, da so ga skušali ubiti 
z avtomobilom. Nehote je ta njegov izosta
nek povezala s poskusom umora. Zgrozila 
se je.

Zaman Je vrtela telefonsko številko labo
ratorija. Najprej ji je dr. Novak odgovoru, 
da se je Mladen odpeljal v mesto po oprav
kih, potem pa se njenemu klicanju ni od
zval nihče več.

Vsa iz sebe od strahu je šla k profesor
jevi vili. Zvonila je, tolkla po vratih in vpi
la, pa še ni nihče oglasil.

To je bilo takrat, ko je bila hiša prazna, 
še preden so iznakaženi razbojniki ubili 
dr. Novaka.

Nazadnje: zoglenela trupla, ki so Jih 
našli, in Lidijina izpoved so osvetlile ves 
potek dogodkov.

Jelka Je izvedela, kako strašna usoda Je 
doletela njenega fanta. Vsa žalostna je šla 
k inženirju Djeriču, najboljšemu prijatelju 
njenega pokojnega očeta, k človeku, ki ji je 
v sleherni stiski priskočil na pomoč kot pri
jatelj In svetovalec.

Inženir DJerič je že vedel za vso reč, ker 
so ga kot strokovnjaka za elektroniko po
klicali, da bi strokovno pregledal Novakov 
telemat.

Jelka je razložila, kako Je Mladen umrl, 
Djerič pa ji je mirno odgovoril, da »umrl« 
ni prava beseda.

»Kako pa naj rečem?« ga Je vprašala 
Jelka.

»Najbolje bo, če rečeš, da Je razstavljen 
na atomske delce.«

»Mar to ni smrt?« ga Je vprašala.
»Ni,« ji je mirno odgovoril.
»Rekli so mi, da se ti žarki širijo v ravni 

črti. Mladen oziroma atomi, ki so ga nekoč 
sestavljali, torej zdaj potujejo po vesolju s 
hitrostjo svetlobe.

»Je in ni tako,« Je rekel Inženir Djerič.
»Kako to mislite?«
»Razložil ti bom. Res Je, da potujejo tl 

žarki v ravni črti in da zmorejo svetlobno 
hitrost. Vendar zaradi tega še ni treba reči, 
da je Mladen Izgubljen.«

»Kako to mislite?«
»Zato, ker se oddaljuje od nas s hitrostjo 

svetlobe, In ker ga nič na svetu ne more do
hiteti in vrniti, ker je hitrost svetlobe doslej 
največja in je ni še nihče presegel.«

»Saj zato jokam,« je rekla Jelka.
»Je pa še tretja okoliščina, ta je nam v 

korist,« je nadaljeval inženir Djerič, k! so 
se mu za naočniki svetile oči.

»Kaj?« je skočila s stola.
»Ionosfera, oziroma ionizirana plast ozrač

ja, ima to lastnost, da odbija elektromagnet
ne valove, kar pomeni, da atomi tvojega 
Mladena niso izginili z zemeljskega ozračja, 
temveč krožijo po njem. To pa hkrati po
meni, da jih je mogoče najti. Aparat, ki ga 
je Mladen izdelal, nam bo pripomogel, da 
bomo njegove atomske delce združili v snov, 
Iz katere Je sestavljen človeški organizem.*

»Vem, da je to mogoče, toda te delce j* 
treba najti.«

»Tudi to se bo zgodilo. Zakaj so sl IjudJ« 
izmislili radar, če ne zato, da bi z njim ugo
tavljali snov in smer, v katerih se premika. 
Ugotovili bomo tudi smer gibanja Mladeno
vih delcev, nato pa bo lahko. Naravnali bo
mo sprejemno anteno in združili delce.«

Atomskih delcev ni bilo lahko najti. Trt 
dni In noči so radarski aparati preiskovali 
zemeljsko ozračje, po treh dneh je njihove 
napore kronal uspeh.

Na radarskih zaslonih se je začrtala smer, 
v kateri so se gibali Mladenovi atomi. Tele
fonsko sporočilo dežurnim pri telematu 10 
že so sprejemno anteno naravnali v dolo
čeno smer In izbrali pravo valovno dolžino.

Zadostovala je tisočinka sekunde, mladi 
znanstvenik je prišel v sprejemno celico, kjer 
so se združili njegovi atomi.

Mladen se je čudil. Zadnje, česar se Je 
zavedal, je bilo to, da ga je dr. Novak ob
sodil na smrt In ga potisnil v telematsko ce
lico. Zdaj pa je prihajal iz nje živ. Namesto 
dr. Novaka tn Lidije Je zagledal Jelko 1» 
inženirja Djeriča.

Ni vedel, kaj se Je zgodilo medtem, kaj 
Je bilo z dr. Novakom, Lidijo In razbojniki, 
ker razstavljen na atome ni mogel zazna
vati vtisov.

Inženir Djerič mu Je razložil, kako je bilo.
»Clmprej od tod! Največ j! Izum človeštva 

Je uporabil zloben človek. Mislil sem, da .. .* 
Mladen ni do konca povedal, kaj Je misli.

Naglo Je odšel Iz laboratorija. Jerič In 
Jelka sta prišla za njim. Ko so prišli v pred
njo sobo, se Je zamajalo poslopje. Inženir 
je stekel v laboratorij. Vrata Je vrglo Iz te
čajev. Ležalo je vse križem.

Eksplozija Je uničila telemat.
»Skoda, vendar Je morda bolje tako,« Je 

zašepetal Djerič.
Ko se Je vrnil v vežo. Je opazU Mladena, 

ki Je Strmel v listek.
»Našel sem ga pri vhodnih vratih. Z Igla 

Je bil pripet.
Inženir je prebral:
»Uničila sem telemat. Lidija.«

Konec.

Cenjene odjemalce obveščamo, da

TRGOVSKO PODJETJE Z GRADBENIM MATERIALOM 
NA DEBELO IN DROBNO

Cement-opeka
LJUBLJANA, Kurilniška 10 a 
prej Vošnjakova 16

v času od 2. januarja do vključno 7. januarja 1960

zaradi letne inventure 
blaga ne bo izdajalo

Spored Radia Ljubljana od 21. do 27. decembra
PONEDELJEK

21. decembra
8.05 Skladbe za harfo Igra Je

lica Pertot-Portograndi 
8.23 Ljubljanski jazz ansambel
8.40 Umetne pesmi poje Pla

ninšiči oktet iz Maribora
9.00 Naš podlistek — Jacob H. 

E.: Sest tisoč let kruha — ni.
9.20 Za ljubitelje Beethovna

10.10 Popevke se vrstijo
10.40 A.) Pet minut za novo 

pesmico — P. X. Čajkov
ski!: zima — B.) Pozdravi 
mlladim risar jem

11.00 Uvodni takti
11.05 Radijska šola za srednjo 

stopnjo: Na Silvestrovo
nekega leta

11.35 Arije iz Mozartove »Ča
robne piščali«

12.00 Indonezijske popevke
12.15 Radijska kmečka univerza 

— Ing. Miran Veselič: Naj- 
novejši izsledki znanosti 
gOede vinogradniške pro
izvodnje

12.25 Narodne v priredbi Karla 
Pahorja

12.45 Cižek: Srbska rapsodija
P. Krstič: Dorčolska posla

13.30 Od tu in tam
14.00 George® Enescu: Suita za 

- klavir op. 10
14.25 Radijska šola za višjo 

stopnjo: Tolminski punt
14.55 Orkester George Melachrl- 

no
18.40 Listi iz domače književ

nosti — Mila Kačičeva: 
Letni časi

18.00 V svetu opernih melodij
17.10 Srečno vožnjo! (šoferjem 

na pot)
18.00 Radijska univerza —Prof. 

Oleg Mandič: Znanost in 
religija

18.15 Trio orglic Andreja Blu- 
mauer j a

18.30 Spoirtni tednik
19.30 Radijski dnevnik
20.00 Prenos akademije v poča

stitev dneva JLA
20.45 Kulturni globus
21.00 Jesenski listi (orkester 

Martin Gol d)
81.10—23.06 Simfonični koncert 

orkestra Slovenske filhar
monije

28.15 Plesni orkester RTV Ljub
ljana

28.30 Pevec Frankie Lalne
23.45 S. Prokofjev: Sonata za 

klavir v c-molu št. 4‘op. 
29.

21.00 Zadnja poročila in zaklju
ček oddaje

TOREK
22. decembra

5.00 Budnica
5.10 Pozdrav naši armadi
5.30 Po naši deželi (narodne 

pesmi in plesi)
6.15—B.00 Pisan glasbeni spo

red za dobro jutro
8.05 Svet v orkestralnih bar

vah
9.00 Na vrtiljaku zabavnih me

lodij
9.35 Domači skladatelji — do

mači izvajalci
10.10 Izberite melodijo tedna
11.00 Poje zbor JLA iz Beo- 

. grada
11.30 Oddaja za otroke

a) Pogovor o jamarstvu 
h) Pianist Marjan Lipov
šek igra mladim poslu
šalcem

12.00 15 minut z Vaškim kvin
tetom

12.15 Kmetijski nasveti — Ing.
Martin Mts: Regresi na
gnojila po sezonah

12,26 Pet pevcev — pet popevk
12.40 Pesmi bratskih Jugoslo

vanskih narodov
13.15 Obvestila in zabavna 

glasba
13.30 Iz sporedov jugoslovan

skih opeimih gledališč
14.25 Zanimivosti iz znanosti 

in tehnike
14.40 Vesela godala
15.40 Naši popotniki na tujem 

— Irena Sušnik: V ponos
nem Edinburgu (Škotska)

18.00 Čestitke in pozdravi za 
praznik JLA

17.10 Razgovor z volivci
17.20 Johannes Brahms: Dvojni 

koncert za violino, vio
lončelo in orkester

18.00 Iz zbornika spominov
18.20 Lepe melodije
18.45 Razgovori o mednarodnih 

vprašanjih
19.30 Radijski dnevnik
20.00 D. Savin; Nadigravanje
20.08 Ivo Kirigin: Poema o za

stavi. kantata za recita
torja. mešani in otroški 
zbor in orkester (ob dne
vu JLA)

20.30 Radijska igra — Neven 
Cerovič; Cavka

21.20 Marjan Lipovšek: Domo
vina, simfonična pesnitev

21.35 Zabavali vas bodo Jugo
slovanski pevci

22.15 Iz jugoslovanske komorne 
ustvarjalnosti

23.10 S popevkami po svetu
23.35 Modema plesna glasba
24.00 Zadnja poročila

SREDA
dne 23. decembra

5.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 
glasbeni spored)

8.05 Mladi talenti srednje glas
bene šole iz Ljubljane — 
IV. oddaja

8.30 Glasbene razglednice
9.00 Jezikovni pogovori (pono

vitev)
9.15 Skladbe J. Nina, G. Cas- 

sadoj a in ‘ H, Villa-Loboea
9.40 Iz filmov in revij

10.10 Popularne orkestralne me
lodije

11.00 Z evropskimi plesnimi or
kestri

11.25 Radijska šola za višjo 
stopnjo (ponovitev)! Tol
minski punt

11.55 Orkester Raphaele
12.00 Zakij učni prizor iz opere 

»Turandot«
12.15 Radijska kmečka univerza 

— Ing. Maks Ilešič: Orga
nizacija sodobnega čebe
la,rsikega obrata

12.25 Pisani zvoki z Dravskega 
polja

12.45 Orkester Marty Gold
13.15 Obvestila In zabavna 

glasba
13.30 Pozdrav iz Sarajeva (bo

senske narodne pesmi)
13.46 Kvintet Jožeta Kampiča,
14.00 Komorni zbor RTV Ljub

ljana p. v. Milka Skober- 
'neta -

14.25 Radijska šola za srednjo 
stopnjo (ponovitev); Na 
Silvestrovo nekega leta

14.56 Zvoki s harfe
15.40 Novost na knjižni polici 

— Dane Debič: Stekleni 
metulji

16.00 Koncert po željah
17.10 Sestanek ob petih
17.30 Za razvedrilo In zabavo
18.00 Kultuma kronika
18.20 Slavni pianisti preteklo

sti vam Igrajo — VI. in 
sklepna oddaja: Arthur
Schnabel

18.45 Domače aktualnosti
19.00 Obvestilla, reklame In za

bavna glasba
19.30 Radijski dnevnik
20.00 Ali jih poznate?
20.20. Christoph Wj»!baia Gluck: 

Orfej in Evridika, opera 
v treh dejanjih

22.15 Jugoslovanski trobentar 
Duško Gojkovič

22.55 Klavir v ritmu
23.10 Pevka EUa' Fitzgerald
23.25 Partiture naših mladih
24.00 Zadnja poročila in za

ključek oddaj e

ČETRTEK
dne 24. decembra

5.00—8.00 Dobro Jutro! (pisan 
glasbeni spored)

6.30—6.40 Reklame
8.05 Radi bi vas zabavali
8.40 Moški zbor France Pre

šeren iz Kranja
9.00 Iz naših koncertnih dvo

ran
9.45 Ansambel Mojmlra Sepeta

16.10 Dve skladbi Fr. Liszta,
10.35 Izbrali, smo ža vas
11.00 Prvo dejanje GounodovC 

opere Mireilile
11.30 Oddaja ?a cicibane

a) Otffied Preussler: Kdor 
se zadnji, smeje
b) Pisana vrsta sJovenskih 
nairodnih pesmic

12.00 Lahka glasba
12.15 KmetjElSiki, nasveti — Ing. 

Vitoreifr Mikuletič: Pomen 
oreha ža plod In les

12.25 Roman Petrovčič poje
12.40 Kmečka godba vara igra
13.15 obvestila in zabavna 

glasba
13.30 Od popevke dd popevke
13.55 Ggorges Bizet: Simfonija

v C-puru.
14.25 Šport ih športniki
14.40 Naši, poSitUšaitci čestitajo

in pozdravljajo
16.15 Reklame in zabavna 

glasba.
15.40 S knjižnega trga
16.00 L. M. .Škerjanc: 12 prelu

dijev za klavir — V. Lo
vec; Pismo — 3 skladbe 
za vidlino in klavir

16.30 Iz arhiva zabavne glasbe ’
17.10 »Mrzel veter tebe žene...« 

Devove priredbe narodnih
17.30 Veliki zabavni orkestri
18.00 Turistična oddaja
18.15 Spoznavajmo naše umet

nike — XI. — Mezzoso
pranistka Milica Miladi
novič

18.45 Radijska univerza — Prof.
* Radomir Lukič: Morala

in pravo
19.00 Obvestila, reklame in za

bavna 'glasba
19.30 Radijski dnevnik
20.00 Četrtkov večer domačih 

pesmi in napevov
20.45 Pojo Los Caribes
21.00 Ljubezenska pesem vzho

da
21.40 Komorni intermezzo
22.15 Po svetu jazza
23.10 Bela Bartok: Plesna suita
23.30 Popevke za lahko noč
24.00 Zadnja potočila ih za

ključek oddaje

PETEK
dne 25. decembra

8.05 Poje moški zbor »Zarja« 
Svoboda Center-Trbovlje

5.00—8.00 Dobro jutro! 
p. v. Jožeta Skrinarja

8.25 Obisk pri Krešlmlru Ba- 
ranoviču

9.00 Naš podlllistek — Jacob 
E. H.: Sest tisoč let kru
ha — IV.

9.20 Majhni zabavni ansambli-
9.40 Kotiček za mlade ljubi

telje glasbe
10.10 Skrinjica , s popevkami
10.35 Nekaj slovenskih samo

spevov
11.00 Plesna glasba
11.30 Družina in dom
11.45 Poje ženski vokalni

kvartet
12.00 Zvok; s citer
12.15 Radijska kmečka univer

za — Jože Kregar: Za-
stavnejše sadike — zgod
nejši pridelki

12.25 Odlomki iz Smetanove 
opere Prodana nevesta

13.15 Obvestila ih zabavna 
glasba

13.30 Popularne skladbe Igra 
Mariborski inštrumentalni 
ansambel p. v. Vlada Go
loba

13.50 Mali vokalni ansambli
14.10 Petnajst minut z orke

strom Ray Martin
14.25 Radijska šola za nižjo 

stopnjo — Oscar Wiilde: 
Sebični velikan

15.40 Iz svetovne književnosti 
— Ačdlat Mlhardža: Ured
nik

16.00 Petkov koncert ob štirih
17.10 Razgovor z volivci
17.20 Lepe melodije
17.40 Zbor Glasbene matice p. 

v. Cirila Cvetka
18.00 Človek in zdravje
18.15 Polke in _ valčki na go

renjsko motiviko
18.30 Iz naših kolektivov
19.30 Radijski dnevnik
20.00 Zabavni orkester RTV 

Beograd
20.15 Tedenski zunanjepolitični 

pregled
20.30 Kaj so variacije? (Glas

bena oddaja s komentar
jem)

21.15 Oddaja o- morju In po
morščakih

22.15 Plesni orkester Erwtn 
Lehn

22.35 Nočni operni koncert
24.00 Zadnja poročila in za

ključek oddaje

0 DELAVSKA ENOTNOST, štev. 50 — 19. decembra 1959

SOBOTA NEDELJA
dne 26. decembra 27. decembra

5.00—8.00 Dobro Jutro! (pisan 
glasbeni spored)

6.30—6.40 Reklame
8.05 Majhen jutranji koncert
8.35 Alpski napevi
9.00 Radijska šola za nižjo 

stopnjo (ponovitev): Oscar 
Wjlde: Sebični velikan 

9.33 Poje Ljubljanski komorni 
zbor p. v. Jožeta Hanca 

9.48 Igra »Modem Jazz quar- 
tet«

10.10 Arije iz oper velikih moj
strov

11.00 V ritmu današnjih dni
11.30 Pionirski tednik
11.50 Deset minut z Veselimi 

planšarji
12.00 Odlomek iz baleta »Tr

nuljčica« p. X. Čajkov
skega

12.15 Kmetijski nasveti — Ing. 
Jaka Ferjan: Nega puj
skov pozimi

12.25 Domači napevi izpod ze
lenega Pohorja

12.45 Zabavni orkester Čedno 
Dumont

13.16 Obvestila in zabavna, 
glasba

13.30 Od vas: do vasi. .. (ven
ček domačih)

13.55 Klavirske skladbe F, Cho
pina in R. Schumanna

14.25 Zanimivoetl Iz znanosti in 
tehnike

14.40 Naši poslušalci čestitajo 
In pozdravljajo

15.1$ Reklame in zabavna 
glasba

15.40 Na platnu smo videli
16.00 V dvoranah Svobod in 

prosvetnih društev
l- Prosvetno življenje v 

Domžalah
16.30 Glasba za prijetno po

poldne
17.10 Melodije za Vas
18.00 Jezikovni pogovori
18.15- Zabavna ruleta
18.45 Okno v svet
19.00 Obvestila, reklame to za

bavna glasba
19.30 Radijski dnevnik
20.00 Pokaži, kaj znaš
21.30 Zabavni zvoki
22.15 Oddaja Za naše Izseljence
23.10 Zabavni koktajl
23.40 Modema plesna glasba
24.00 Zadnja poročilla In za

ključek oddaje

H. PROGRAM
22.15— 23.00 Plesna glasba

8.00—6.30 Domače za dobro vo* 
ijo

7.30 Radijski koledar to prire* 
ditve dneva

7.35 Pihalne godbe z zabavni 
ml zvoki

8.00 Mladinska radijska igra f
8.35 Deset minut z mladinski 

ml zbori
8.45 Zabavna matineja
9.15 Novoletne razglednice .
9.45 Blaž Arnič: Koncert

flavto, godala harfo 
celesto

10.00 Se pomnite, tovariši • ii
včasih smo se tudi sin v 
Jall .

10.30 Vedre melodije z velik1 
ml zabavnimi orkestri

10.58 Zimske pesmi
11.17 Stn-i skladbe Matije Bra^ 

ničarja za klavir
11.30 Stefan Kuhar: Beograd ** 

Beograd
12.00 Naši poslušalci čestitaj0 

in pozdravljajo — I.
13.30 Za našo vas
13.55 Lahek spored za podel”

14.15 Naši poslušalci čestitaj9 
in pozdravljajo —IX.

15.30 Z domačimi pevci in
ci ^16.00 Humoreska tega tedna 
Ježek: Šale o peči to 
ge

vUJ. ULTIJUCI
17.30 Radijska Igra — Kurt K* 

senberg: Srečni ljudje ,
18.05 »Ob sredozemski obal 

(Hoilywoodskj slmfon1®1 
orkester)

18.30 Fellx Mendelssohn; Cet 
ta simfonija »Italijansk;

19.30 Radijski dnevnik to špd>
na poročila

20.05 Izberite melodijo tedna
20.50 Kvintet Johny Meyer .
21.00 Borodta, kot ga je vl® 

Rlmskl-Korsakov
22.15 Plesna glasba — vmes r

pertaža z mednarodne!
košarkarskega turnirja

23.00 Poročila in pregled tis®
23.40 v ritmu današnjih dni

, II. PROGRAM
12.00 Nedeljski simfonični k0t> 

ceri
13.10 Popevke to zabavne 

dlje
14.00 z našimi in tujimi PeV
15.10 Plesni zvoki m
15.30—16.00 Slovenski solisti

skladatelji



KAJ PRAVIJO O DELAVSKIH ŠPORTNIH IGRAH DELAVCI

ZAMISELODLIČNO 
IZVEDBA: ZA

Koristne bi bile organizacijske spremembe - Pogovor s članom kolektiva, ki se 
je uveljavil z najboljšimi rezultati na delavskih športnih igrah občine Bežigrad

Kakor že vrsto let, so tudi letos organizirali v 
občini Bežigrad množične delavske športne igre v 
raznih disciplinah. Tega tekmovanja, ki so ga prire
dili v počastitev dneva republike in ki je trajalo šest 
tednov, se je udeležilo 31 sindikalnih podružnic, med 
katerimi je bil ponovno najuspešnejši kolektiv Elek- 
trosignala. V tem podjetju smo poiskali 31-letnega 
monterja Adolfa Tekavca, ki je bil v zmagovitem 
moštvu eden najpožrtvovalnejših in najuspešnejših 
tekmovalcev, poleg tega pa je precej pomagal tudi 
kot organizator.

1

V kratkem bo spet zima in 
Vremenarji - obetajo, da tokrat 
ne bo minila brez snega. Ob 
Prvih snežinkah bodo otroci 
znova segali radostnih src po 
smučeh, jih pripenjali, ter za 
Poizkušnjo dričali po komaj za 
Prst debelem snegu. Sneg nav
da otroke s posebno praznič
nostjo in nepremagljivim hre
penenjem, da bi se predali ra
dostim na prvem snegu. Lepo 
Je za tiste, ki imajo opremo, 
3 dvakrat žalostno za one, ki je 
nimajo. Oprema pa je draga, 
Predraga...

Pred kratkim so na odseku 
zn športne potrebščine pri Tr
govinski zbornici ukrenili vse 
Potrebno, da bodo pristojni 
državni organi dobili v roke 
friaterial, na podlagi katerega bi 
mogli razpravljati o znižanju 
družbenih dajatev tistih tvrdk, 
fe delajo športno orodje. Tako

bodo med drugim pocenile 
tudi smuči. Toda o takšnem zni
žanju dajatev še ni končne od
ločitve, zaradi česar bodo ostale 
cene bržda letos še pri starem.

Kljub temu pa moramo otro
bom oskrbeti smuči. Ne samo 
zato, ker jih imajo tako radi, 
marveč tudi zato, ker pomeni 
smučanje zdravo in krepilno 
razvedrilo na planem. Pred leti 
te rodila akcija »smuči v 
u&novne šole-« bogate sadove, 
"lorda bi mogli letos govoriti: 
^Obdarimo otroke s smučmi v 
kolektivih!« Seveda bi bili ob
darovani v tem primeru le otro

ci delavcev in uslužbencev, ki 
so zaposleni v posameznem pod
jetju. Mnogokje imajo v navadi 
najrazličnejše obdaritve. Morda 
bi letos segli za spremembo po 
zimski opremi v zameno za 
rdeče vrečke s sladkarijami in 
podobnim. Ni dvoma, da bi bila 
taka obdaritev dražja, a za 
otroke dosti bolj dragocena in 
koristnejša. Sredstva v ta na
men bi se le morda dalo izvrta
ti v skritih rezervah.

Morda bi bil še primernejši 
način ta, da bi starši prispevali 
svoj delež, sindikalna organiza
cija pa, denimo, svojega. To bi 
bil po vsej verjetnosti najboljši 
način, ki bi ne terjal izredno 
velikih sredstev in ki bi hkrati 
občutno razbremenil starše.

Zadnja leta so bili otroci 
obdarovani z zimsko opremo v 
šolah, v Partizanu, ponekod 
tudi v smučarskih klubih in v 
društvih prijateljev mladine. 
Naj bi se letos priključili vsem 
tem še delovni kolektivi in si
cer predvsem v takih krajih, 
kjer je smučanje doma in so 
snežne razmere ugodne.

»Slišali smo, da ste uspešno 
tekmovali na delavskih šport
nih igrah v kegljanju in stre
ljanju? Se morda udejstvujete 
v kakšnem športnem ali parti
zanskem društvu?"

»Nimam časa za to. V pod
jetju je vse preveč dela. Zdaj 
delamo po akordnih normah in 
marsikdaj smo v delavnicah tu
di popoldne. Potem je še dru
žina. Tako ostane le malo časa 
za šport."

»Kaj sodite o delavskih 
športnih igrah?"

»Zamisel je zelo dobra. Ven
dar pa sodim, da bi morali pri 
tem tekmovanju še marsikaj 
spremeniti. Celotno tekmovanje 
je preveč zgoščeno. Poglejte, te 
prireditve imamo vsako leto ob 
1. maju in za dan republike. 
V zelo kratkem časovnem ob
dobju se zvrsti cel niz tekem. 
Zato se ne utegnemo niti dovolj 
pripraviti. Zdi se mi, da bi bilo 
pametneje, če bi to tekmovanje 
raztegnili na daljše obdobje — 
na več mesecev. Lahko bi orga
nizirali tekme v odbojki v enem 
mesecu, v kegljanju v drugem, 
v streljanju spet v tretjem in 
podobno. Na ta način bi lahko 
uvedli neke vrste ligaški si
stem."

»Kakšne prednosti bi po va
šem mnenju prinesle take orga
nizacijske spremembe?«

»Predvsem bi se lahko tek
movalci bolje pripravljali in s 
tem seveda tudi več svojega 
prostega časa porabili za šport, 
kar je končno tudi namen tega 
tekmovanja. Poleg tega bi mno
ge prireditve izvedli v primer
nejših terminih, torej v poletju. 
Ko smo v novembru pred dne
vom republike igrali nogomet, 
je že zapadlo nekaj snega. 
Mraz je bil na igrišču tolikšen, 
da so igralcem majice kar pri- 
mrznile k telesu. Vsekakor to ni 
najbolj koristno za zdravje 
igralcev, pa tudi propagandni 
učinek je manjši, kot če bi tek
movali v boljših vremenskih po
gojih."

Tovariša Tekavca smo še 
vprašali, kakšno je sicer zani
manje za telesno kulturo v nji
hovem podjetju. Ni dolgo po
mišljal z odgovorom.

»Takole je: »Zanimanja je 
precej. Med mladimi in tudi 
med odraslimi. Nekaj naših de
lavcev igra nogomet pri Slova
nu in vevškem Papirnlčarju. 
Žal pa je pretežni del naših de
lavcev na terenu. Celo v Make
doniji so naši delavci zaposleni.

pri raznih montažnih delih. Ta
ko je kljub 300 članom kolekti
va vse breme pri delavskih 
športnih igrah slonelo v glav
nem na naši montažni delavni
ci, ki zaposluje le 35 delavcev, 
od katerih jih je aktivnih le 
kakih petnajst."

»Kako je z materialnimi mož
nostmi?"

Spet . je zmajal z glavo. »Ni 
ravno rožnato. Nimamo nobene
ga primernega prostora niti 
igrišč. Sicer nam nekateri večji 
kolektivi pomagajo. Pri Elek
trotehni so nam odstopili stre
lišče, dobili smo tudi igrišča, 
kjer smo se urili v nogometu 
in odbojki. Vendar bi si želeli 
vsaj najskromnejše lastne pro
store, kjer bi lahko streljali in 
kegljali. Tudi s časom smo zelo 
na tesnem."

»Imate še kakšno pripombo 
k tekmam?"

»Želel bi le to, da si v pri
hodnosti ostali kolektivi ne bi 
skušali pomagati z najetimi 
tekmovalci iz drugih podjetij. 
Naš kolektiv je v celoti tekmo
val le z domačimi delavci."

IZTEKMOVALČEVIH SPOMINOV

Oho, to je bila zmeda. Ljub- 
Ijanska in mariborska nogomet
na podzveza sta se dogovorili za 
Srečanje mladinskih reprezen- 
pnc v Ljubljani. Najprej so do- 
tečili, da bo tekma v Šiški, na
knadno pa so jo premestili na 
■Kodeljevo. Sporedi v časnikih 
s° bili neenotni in tako se je 
godilo, da je ljubljanska ekipa 
r&kala nasprotnike na Kodelje- 
^nnr, mariborska pa je odšla v 
Jsiško. Sicer pa — brez preplaha, 

■‘tekmo so nato vendar odigrali 
Šiški!), zmagali pa so pre

pričljivo — Mariborčani!
Aha, spet bo veselo. Tedaj 

namreč, če bo hokejska ekipa 
pograda tudi v zvezni ligi ho- 

'nastopati z obema tujcema 
'.Kanadčanom in Nizozemcem), ki 

2 njima okrepila svoje vrste, 
napovedi ne varajo, se uteg- 
y tem primeru ponoviti gne- 

n iz leta 1956, ko si je podobno 
lvar omislil Partizan. In potem 

jv bilo protestov in razveljav-. 
tenih tekem na pretek. Zato 
61Ja: bolje preprečiti kakor

zdraviti. --
Aha, škoda. Kranjski nami- 

fnoteniški igralec Janez Teran 
bil izvrsten na prvenstvu Ju- 

pSlavije v namiznem tenisu. 
Jfazil je oba najboljša igralca 

tare garde« Harangoza in Vo- 
1hca, nato pa se je kljub temu 
<*al zadovoljiti s četrtim me- 

„ P1- Ce bi bil v začetnem slo- 
zdržal do konca, bi mu drugo 

Jfto ne ušlo. Lahko pa se — 
^aj tokrat — tolažimo z izre- 

01; mladost je norost, čez vo-

V letih pred vojno, ko je v 
naših krajih mnoge zajelo ve
selje do smučarskega športa, je 
bil Knap mlad in krepak fant. 
Sam si je napravil smuči in pa
lice, planinski kvedri so mu slu
žili kot specialni tekaški čevlji. 
Potem je začel vztrajno vaditi. 
Treniral je navadno v sami sraj
ci in brez rokavic. Težke lesko
ve palice, je dejal, so boljše za 
utrditev rok kakor lahki bam
bus. Imel je še eno posebno na
vado: kakor legendarni Nurmi, 
je tudi on kontroliral čas na do
ločeno razdaljo. Štoparice seve
da ni imel, zato si je pomagal

■ te

z navadno budilko. Postavil jo 
je pod senik, se nekaj časa 
ogreval in ko je budilka zazvo
nila, je potegnil v smeri Pod
korena, Planice v Tamar in na
zaj. Z zavihanimi rokavi, brez 
rokavic v najhujšem mrazu in 
s težkimi leskovimi palicami se 
je poganjal v močnih odrivih po 
snegu.

Uspehi pri takem poletu se
veda niša izostali. Kaj kmalu se 
je vrinil v državno reprezen
tanco in to v času znanega Smo
leja.

V zimi 1938. na Vseslovan
skem prvenstvu v Banjški Bi-

fetrici so tekmovali tudi naši te
kači. V teku na 50 km se je po
meril tudi Knap. Ta daljava ni- 
s6 mačkdne solze, lep čas mine, 
preden je tekač naokrog. Knap 
je .krepko garal, Imel je slabo 
startno številko, precej spredaj 
in tako se mu je zgodilo, da je 
kmalu tekel sam na čelu. Proti 
koncu proge pa je začel omago
vati, preko noči je namreč pa
del nov sneg in smučina je bila 
slabo utrta. Postal je neznansko 
lačen. Karkoli bi že bilo, samo 
da bi se okrepčal! Čutil je, da 
so moči pri kraju, tedaj pa je 
v kotu očesa mimogrede opazil

ob strani vojašnico in na dvori
šču vojake v vrsti pred kotlom. 
Kot bi ustrelil, je obrnil na dvo
rišče popadel najbližjemu voja
ku porcijo iz rok in že je stal 
na čelu vrste pred kotlom. S ku
harjem sta se spogledala. Potem 
sta se brez besed sporazumela 
in ni minilo pol minute, ko je 
vrnil prazno menažko, pomahal 
v zahvalo in se'okrepčan pognal 
v smučino. Kljub vsem težavam, 
ki jih je imel tisti dan in izgub
ljenim dragocenim sekundam, 
se je plasiral med najboljše.

P. C.
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«0 kjer je most!
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Kaj pravi športni 
zdravnik

»Kar se Janezek nauči, to 
Janez zna*. Dodati pa moramo 
še to, da Janez te stvari lahko 
tudi pozabi. Podobno je s teles
nimi sposobnostmi. V primeru, 
da odrasel človek opusti teles
no vzgojo, ki jo je v mladosti 
gojil, sčasoma ves kapital pro
pade. Znano je, da se človek 
običajno okrog 30. leta umiri, 
kot pravimo; spremeni način 
življenja, postane bolj komoden, 
se izogiba naporov, se zredi, se 
hitreje utrudi. To so nevarni 
znaki izgubljene fizične' kondi
cije. Pravilno je, da s primer
nimi telesnimi vajami človek 
skuša ohraniti svojo telesno 
kondicijo čim dlje na nivoju, ki 
si ga je pridobil v mladosti. Tu
di fizičnemu delavcu je po eno
stranskem, enoličnem in utruja
jočem delu potrebna telesna 
vzgoja, ki predstavlja zanj ak
tiven počitek; pri športu naj 
razgiblje tiste mišične skupine, 
ki jih pri delu zanemarja, pri
dobiva naj pa še drugih spo
sobnosti kot spretnosti in hitro
sti. Da je šport nujen za pretež
no umskega delavca, ni potreb
no posebej utemeljevati. Ven
dar:

Ničesar preveč, velja tudi za 
šport!

Ugodni vplivi športa na telo 
so sorazmerno dobro znani. Mor
da je prav to vodilo v zadnjih 
desetletjih do pretiravanja, do 
nekontroliranega gojenja špor
ta. Ne pozabimo opozorila, ki 
velja tudi za žive organizme: 
»Kar se preveč rabi, se tudi hi
treje obrabi!* Pretiravanje v 
športu je lahko bolj škodljivo, 
kot pa abstinenca od športa. 
Življenjska energija se troši 
močneje pri naporih, telesnih 
ali duševnih, v boleznih in ob 
raznih škodljivostih, ki vpliva
jo na naše telo. Zato ne razsi
pajmo te energije brez potrebe, 
ne iztiskajmo svojih sil, kot da 
bi izžemali limono, do zadnje 
kapljice!

<9

Šport - in poškodbe 
pri delu

Pri nas se z vsemi silami 
borimo za to, da se zmanjša 
število nesreč pri delu. Vendar 
pa ukrepi, ki jih v tej smeri 
podvzemamo, ne upoštevajo v 
zadostni meri vseh vzrokov, 
zaradi katerih pride do nesre
če. Danes se dela v glavnem za 
to, da se kar najbolje zaščiti 
delovno mesto v tehničnem po
gledu, da se izboljša organiza
cija dela, vse premalo skrbi 
pa se posveča delavcu same
mu, njegovim umskim in pred
vsem telesnim sposobnostim 
ter njegovi usposobljenosti za 
ustrezajoče delovno mesto. 
Mnogim nesrečam pri delu je 
vzrok slaba telesna sposobnost 
delavca, vsled česar pride do 
utrujenosti in nespretnosti. 
Mnogokrat pride do nesreče 
prav zaradi tega, ker delavci 
niso sposobni, da bi nadzirali 
svoje kretnje, ali pa ker niso 
usvojili potrebnega znanja pri 
delu s strojem. To velja v prvi 
vrsti za delavce, ki prihajajo 
v industrijo s podeželja. Iz 
obstoječih podatkov je razvid
no, da odpade 30,5 "/o ponesre
čenih delavcev na novince. Po
leg tega pa moramo upoštevati 
tudi to, da so se pri ljudeh, ki 
žive na podeželju, formirali 
predvsem tisti gibi, ki ustre
zajo načinu poljedelskega de
la, in zaradi tega niso dovolj 
prilagojeni delu s stroji. Člo
veku, ki pride s podeželja, 
manjka predvsem spretnost, 
preciznost gibov, zlasti rok. 
kar je nujno za industrijskega 
delavca.

Utrujenost je prav tako 
lahko vzrok večjemu številu 
nesreč. Vsled utrujenosti se pri 
delu zmanjša koncentracija 
pažnje, delavčevi gibi pa posta
nejo neprecizni in vse poča
snejši. Utrujenost pa je nepo
sredno posledica človekove sla
be telesne kondicije in njego
ve organske vzdržljivosti.
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KRIŽANKA ŠTEV. 43.
Vodoravno: 1. ladijski

poveljnik, 7. obrazložitev, spo
menica, 13. zli duh, 14. skupina 
črnskih plemen v osrednji Afri
ki, 16. dežela Srednjega vzho
da, 17. skupina zasajenih rast
lin, 19. največje kopališče v 
ZDA na Floridi, 21. vrsta zem-

Kombinirajmo

Beli: Kh2, Db5, Tc7, Tdl, 
Lbl, Lel, Pa2, e3, f2, g2, g3 (11).

Črni: Kg8, Dc8, Lb7, e7,
Te6, Pa7, e5, f7, g7, h7 (10).

Beli je pravkar igral Td7X 
c7 in je trenutno za trdnjavo 
močnejši. Črni lahko sicer ma
terialno takoj izenači, toda ne 
seže po tej možnosti, ker je 
zagledal skrito pot do zmage. 
Da bo reševanje vsaj za spo
znanje lažje, naj izdamo, da 
traja kombinacija samo 4 po
teze in da da črni mat na g2!

•;eui iza^od ifupaiseu a 
ut +£tia 'E 4-iBlL ‘i2:h
•z +9qL....... 1 : Aon so H

Ije, 22. psevdonim svetovno zna
nega pisatelja socialnih roma
nov, ki zanj ne morejo odkriti, 
kako mu je v resnici ime, 24. 
priimek znane norveške pisate
ljice, Nobelove nagrajenke (Si- 
grid), 27. radioaktivna prvina, 
28. pripadnik iranskega nomad
skega ljudstva, ki živi sedaj 
samo še na Kavkazu, 29. umet
nik, ki so mu za vzor stari 
mojstri, 31. pokončam, 34. zmrz
njena voda, 35. začetek dneva, 
37. prav takšno, 39. drobec lesa, 
41. pisarne, 43. sveti bik v sta
rem Egiptu, 44. novčiči, ki so 
stoti del denarne enote, 45. na
prave.

Navpično: 1. zver, ki ple
za po drevju, 2. naplačilo, 3. 
vzdržnost s v -jedi, 4. bajeslovni 
letalec, 5. prvi črki, 6. cilj, 7. 
grška črka, 8. vrsta velikih, ko
pastih oblakov, 9. grška črka, 
10. kratek opis, ll. natek, 12. 
majhna vrsta medveda, ki živi 
v Severni Ac-criki, 15. mestece 
v severni Dalmaciji, 18. naj
vplivnejši vladar starih Perzij
cev, 20. drugače, 23. brezzračni 
prostor, 25. najemni delavec, 
26. neljuba primes žitnemu zr
nju, 28. pozitivna elektroda, 29. 
glasen poziv, *30. pristanišče na 
koncu Arabskega polotoka, 31. 
časovna enota, 32. papirnata 
ovojnica, 33. »kosti-« v kitovem 
žrelu, 36. števnik, 38. ribak, 40. 
del kopne zemlje, ki se zajeda 
v morje, 42. samoglasnik in so
glasnik.

REŠITEV KRIŽANKE
iz prejšnje Številke
Vodoravno: 1. satira; 6. sta- 

tor; 11. up; 12. neenoten; 15. ro; 
16. šen; 18. pribor; 19. pas; 20. 
aloa; 22. okop; 23. mina; 24. 
tla; 25. or; 26. pot; 27. vrat; 29. 
stik; 31. lope; 34. ser; 35. trinog; 
37. Nil; 38. at; 39. grenadir; 41. 
Ka; 42. karmin; 43. agilen.

Iz šestih 
republik

. Medved odgnal kravo 
v planino

Zgodilo se je v Skender Va- 
kufu. Knteta Jova Vučkoviča je 
sredi noči prebudil čuden hrup, 
zaslišal je kravji zvonec in 
sklepal, da v hlevu nekaj ni v 
redu. Vstal je in stopil na dvo
rišče. Zvonec se je še vedno 
oglašal, vendar vedno bolj od 
daleč. -Ker je bila, noč jasna in 
polna mesečine, Jovi ni bilo tež
ko opaziti, kako nekdo žene nje
govo kravo preko njive narav
nost proti gozdu. Kmet ni mno
go premišljeval, naglo je skočil 

. po puško in stekel za kravo. 
Toda tedaj je presenečen. zagle
dal, da kravo žene medved. Na 
vrvi jo je vlekel za seboj proti 
gozdu, Od katerega je bil odda
ljen samo še nekaj deset me
trov. Tokrat Jovo ni mnogo raz
mišljal o zakonski zaščiti me
dveda. Nekolike/ strelov iz . dvo
cevke in nenavadni tat je oble
žal mrtev.

Mesto brez pokopališča
Malce neverjetno, vendar res

nično. Mesto leži ob Pločah — 
novi jugoslovanski luki. V glav
nem je bilo mesto zgrajeno v 
povojnih letih in edina stvar, ki 
so jo graditelji pozabili vnesti v 
svoje načrte, je pokopališče. Res 
da so prebivalci tega mesta v 
glavnem mladi ljudje, vendar 
nekoč bodo morali le popraviti 
to »napako« projektanta, ki je 
pozabil, da je na svetu že tako 
— da ljudje tudi umirajo.

Izvozniki pitne vode
Nedaleč od Šibenika se na

haja znano turistično mesto Vo
dice- To mesto je dobilo svoje 
sedanje ime, zahvaljujoč pitni 
vodi,’ kajti Vodice so verjetno 
edino mesto na Jadranu, kjer

NAŠA NAGRADNA UGANKA
Na vrsti je tretja slika iz se

rije nagradnih ugank »Šport
niki, ki jih poznate«. Tokrat 
vam predstavljamo enega naših 
najboljših smučarjev-skakalcev, 
dolgoletnega državnega prvaka 
v tej disciplini.

Vaša naloga je, da poveste: 
® Njegovo ime in priimek.

Vse reševalce naših slikovnih 
ugank naprošamo, da odslej ne 
pošiljajo vsake rešitve posebej, 
marveč da shranijo kupon in 
zapišejo pravilen odgovor, poš
ljejo pa nam vse skupaj šele 
takrat, ko bodo objavljene vse 
štiri slikovne uganke iz serije 
»Športniki, ki jih poznate«.

Naš naslov: Uredništvo »De
lavske enotnosti«, Ljubljana, 
Kopitarjeva 2/IV. (Za nagradno 
uganko).

Nagrade so tudi tokrat: 1. na
grada 7000 din, 2. 5000, 3. 3000 
in pet nagrad po 1000 dinarjev.

prebivalci ne poznajo cistern za 
vodo. Tudi v največji poletni 
suši studenci »delujejo«, a teh 
studencev je preko 450.

Prav zaradi obilice pitne vo
de so bili meščani tega mesta 
v srednjem veku glavni oskr
bovalci vojnih galej in drugih 
ladij z vseh krajev sveta. Prav 
tako so bila s temi studenci 
oskrbovana številna dalmatinska 
mesta posebno v poletnih me
secih. Zapiski govore, da so vodo 
izvažali tudi v Zadar in da je

nekoč prišel v Vodice telegram 
zadarske občine, v katerem so 
nujno zahtevali izročitev 3000 
barigel pitne vode.

Zanimivo je, da se precejšnje 
število teh studencev nahaja v 
neposredni bližini morske obale, 
eden pa je oddaljen celo samo

KUPON 43

3 metre od morja, medtem ko 
je njegova nadmorska višin® 
enaka ničli.

Nenavadno prijateljstvo
Muhamed Čamdžič iz vasj 

Puračič pri Lukavcu ima kok<>’ 
malce nenavadnih navad. T® 
kokoš se je namreč »sprijate' 
Ijila« z lovskim psom, s katerin1 
sta postala tako rekoč neraZ' 
dražljiva prijatelja. To prij3' 
teljstvo je šlo tako daleč, , da k0*" 
koš leže jajca v kolibi svojež® 
»prijatelja«.

-v č —■ —

— Vse sem mu povedal v obrazi

A

DANES 
SESTANEK 

KOLEKTIVA 
Dnevni red: 
l. Referat o slabo

stih v delu pod
jetja (referent 
tovariš Miha)

1. Poslovilni večer 
s tovarišem Mi
hom.

Ji

KRITIKA

Napisal sem šefu vse, kar mislim o njem. 
Zakaj pa mu nisi tega kar povedal?!
Glej ga, kako pa naj mu povem anonlrrmol

— Kot otrok sem se že s štirinajstimi meseci 
naučil govoriti, zdaj pa sem v podjetju samo šti
rinajst dni, pa sem se že naučil molčati.

— V podjetju še zdaj govore, kako ste kot šef 
računovodstva kritizirali direktorja!



IN ISKRA SVETLA 
IZPOD KLADIVA...
NA OBISKU V ZREŠKI TOVARNI KOVANEGA ORODJA

Od asfaltirane glavne ceste, 
ki vodi iz Maribora proti Ljub
ljani, se kmalu za Konjicami 
odcepi avtomobilska cesta, ki te 
pripelje v Zreče, neveliko pod- 
pohorsko naselbino. Vas leži 
pod Brinjevo goro, o kateri go
vorijo najdbe, da je' bila tu od 
zgodnje železne dobe do pozne 
antike ilirska naselbina. Žlindra 
in razni železni predmeti, ki so 
jih pri izkopavanju našli v naj
višji plasti, dokazujejo, da je 
bila na tej gori že v rimski dobi 
tudi kovačnica.

Namenjeni smo torej v Zre
če. Kdor je poznal kraj pred 10 
leti in se danes vrne vanj, se 
bo začudil. Ali so to še iste Zre
če? Res je, da leže še ob Dra
vinji, res je tu na levi ob njej 
še staro šolsko poslopje in sku
pine starih hiš, ki se nekako 
plaho stiskajo skupaj, kakor da 
jih je sram svoje starosti. Pred 
kom? Pred lepimi, novimi so
sedami, ki se vedro ozirajo 
zlasti z griča na desni strani 
Dravinje, kakor bi hotele reči: 
»Le poglejte nas! Me smo mlade, 
izraz mladih moči mladega 
ljudstva, ki kuje in gradi sebi 
in potomcem lepše dni.-«

Pravi odgovor na vprašanje, 
zakaj so se Zreče tako »pomla
dile« in kaj jim bo prinesla bo
dočnost, dobiš, če stopiš v zreško 
Tovarno kovanega orodja. Cesta 
te pripelje prav do nje. Leži ob 
desnem bregu Dravinje, nekako 
v središču Zreč, katerim pome-

nove osnovne šole, ker sedanja 
ne zadošča več. Ima le 5 razre
dov, že sedaj 11 oddelkov, v ne
kaj letih pa bo šoloobveznih 
otrok za 18 oddelkov.

Čez nekaj dni bomo odprli 
nov zdravstveni dom, ki bo za

je vedno bolj oglašala zahteva 
po kvalitetnem domačem avto
mobilskem orodju. Kdo bo vzel 
nase težavno nalogo te za našo 
mlado industrijo popolnoma 
nove proizvodnje? Res je, da je 
uživala zreška tovarna sloves 

doščal za potrebe kraja. Končali izdelovalca klasičnega orodja, a 
smo z regulacijo Dravinje, s či- avtomobilsko orodje je nekaj 
mer je odvrnjena nevarnost po- povsem drugega; kako naj bi 
plav. Pripravljamo se na grad- zreški kovači izdelovali razne 
njo kopališči s toplim izvirkom, komplicirane ključe in drugo 
Imamo že zagotovljena sredstva brez vseh izkušenj in brez po
za ureditev parka, razširili bo
mo mrežo krajevnega vodovoda, 
v zvezi z rekonstrukcijo tovarne 
bo treba prestaviti in asfaltirati 
cestišče, ki nas povezuje z 
glavno cesto Maribor — Ljub
ljana.«

Res, mnogo so vrli Zrečani 
že storili v korist svojega kra
ja in mnogo še bodo.

TRADICIJE ZREŠKIH 
KOVAČEV

Kakor smo že uvodoma ome
nili, segajo kovaške tradicije 
zreške okolice že v stoletja 
pred našim štetjem. In sama 
zreška tovarna? Nastala je po 
1. svetovni vojni 1. 1919. Na njen 
nastanek je nedvomno vplivala 
neposredna bližina vodne po
gonske sile, razen tega pa ni 
manjkalo dobrih strokovnjakov 
— orodnih kovačev. Majhna to
varna je v začetku izdelovala 
sekire, kladiva, bate, lopate in 
motike. Kmalu pa se je podjet-

trebnih strojev? Volja je bila in 
bil je pogum — to dvoje je za
doščalo za začetek.
REKONSTRUKCIJA - NOVO 
AVTOMOBILSKO ORODJE IN 

- ODKOVKI
Leta 1950 je začela tovarna 

s svojo prvo rekonstrukcijo in 
kmalu je stekla proizvodnja 
avtomobilskega orodja. Kot ne
strokovnjaku se ti kar v glavi 
zavrti, če prelistaš katalog, ki 
ti prikaže bogati asortiment. Tu 
so enostranski in dvostranski 
matični ključi, vse vrste klešč, 
izvijači, razna specialna orodja kot kliuči za svečice cevasti veslal, smo ornemu, ua »mm pusta
nasadni, obročni in francoski’ 56 P^jetje pripravlja na rekon- trošnikom.

Pogled na nove in stare obrate zreške tovarne kovanega orodja

2e večkrat smo omenili, da skim postajam in drugim po-

strukcijo. Predvidevajo opusti-
mjuci, moumua zmezu -m ev.u- tev vseh klasičnega ko_
m ob liske gume, kovani m ročni vaSk€ga orodja v korist manjših 
primeži. Da bi potrošniku olaj- kova^ ki Jjih je v Sloveniji 
šali izbiro in nakup za določeno dovolj in SQ zJdru^ne v
vozilo potrebnega pribo , nein združenju Fužinar. Zaradi 
stavljajo že v tovarni lične gar- 2manjšane sJečnje dov ^ 
niture po svrhi uporabe V namreč pBovpraševa.
usnjenih torbicah je lepo zloze- nje sekirah ^radi mehani-

POVEČANJE PROIZVODNJE
Z omenjeno rekonstrukcijo 

bodo dosegli približno polovico 
predvidenega povečanja proiz
vodnje, ostalo pa postopoma v 
približno 20 letih. Zanimivo je, 
da se število zaposlenih ne bo 
bistveno spremenilo; predvide-je razširilo. Z zaposlitvijo šte- no vse orodje, ki ga potrebuje ^.jrd^ana^^cestahin v^ o, da ga bodo ’ zSi <5

drugod je vedno manjša potreba 
po motikah, lopatah, krampih in 
vprežni plužni robi. Z odstopom 
od te vrste proizvodnje bo zre
ška tovarna odprla možnosti 
dela in zaposlitve v manjših 
kovaških podjetjih.

Namesto klasičnega orodja

sedanjih 720 na 1000. Dvig pro
izvodnje bo posledica sodobnih 
strojev in modernega ter ren
tabilnega tehnološkega postop
ka. 2e nekaj let prej so namreč 
pošiljali iz tovarne strokovni 
tehnični kader na študij v 
vzhodno in zahodno Evropo, da

___ v- • , -. bi se seznanil s sodobnimi teh-bo tovarna z^ razširitvijp obrat- nološkiTni postopfci in organiza-

Moderno opremljena orodjarna je srce proizvodnje

vilnih strokovnjakov, ki so si voznik tovornega 
pred tem iskali kruha v tujini, Pionir, drugo zopet je dimenzi- 
so začeli uvajati produkcijo onirano za tovornjak TAM 4500, 
plužnih glav in raznih drugih za traktor Zadrugar, posebne 

upravnim poslopjem. »Oprostite, plužnih delov. In- sloves zreških komplete izdelujejo za JLA, za

ni — vsaj tako se ti zdi — srce, 
glavo in pomemben vir dohod
kov.

Ustaviš se pred prijaznim

riih' prostorov in z rekonstruk
cijo strojnega parka povečala 
proizvodnjo ostalih artiklov v 
treh smereh.

2e pred leti so začeli uvajati 
proizvodnjo odkovkov. To so 
specialni deli za motorje in stro
je, kovani v utopih, ki morajo 
na majhnih površinah vzdržati 
velike obremenitve. Prve od
kovke so izdelali 1. 1952 za to
vornjak Pionir, nato pa posto
poma za industrijo koles, trak
torjev, za rudarske stroje, za 
elektroindustrijo, precizno me
haniko, industrijo motornih 
koles- in za strojegradnjo. Od
kovek postaja sedaj eden naj
važnejših zreških artiklov in bo 
v bodoče zaradi povečanja do- 

avtomobila ma^e avtomobilske proizvodnje

cijo dela v velikih renomiranih 
podjetjih. Računajo, da bo

činiteljev za dvig življenjskega 
standarda kraja. Razumljivo je 
torej, da je tudi v zvezi s samim 
delovnim procesom poskrbljeno 
za delavčevo varnost in higieno. 
Delavcem so na razpolago sani
tarije s toplo in mrzlo vodo ter 
prhe. Vsak ima svojo omaro, 
svojo delovno obleko. Tisti, ki 
opravljajo službo na ogroženih 
delovnih mestih, prejemajo pol 
litra toplega mleka dnevno. To
varna ima lasten bife za hladne 
in tople malice, ki posluje v do
poldanski in popoldanski iz
meni. Tretja, nočna izmena, ki 
prizadeva tople obrate — hlad
ni obrati delajo le v dveh izme
nah — se te ugodnosti še ne mo
re posluževati. Tudi za letni 
oddih je v neki meri poskrblje
no. Leta 1958 so postavili 
2 weekend hišici v Umagu v 
Istri, zreško planinsko društvo

ali je tov. direktor tukaj?« »Je, 
seveda je.« In vratar te napoti 
v prvo nadstropje. Na stopnišču 
se ti pogled nehote ustavi na 
zemljevidu sveta in takoj uga
neš, da predstavljajo vrvice, ki 
vodijo iz Zreč na vse strani, orodja, 
tovarniški izvoz. 2e sam ta kladiva, 
zemljevid ti vlije spoštovanje 
do zreških kovačev.

Kratek razgovor s tov. direk
torjem, s predsednikom sindi
kalne podružnice in šefom ra-

kovačev se je kmalu raznesel po 
vsej državi.

Tudi po osvoboditvi, ko so 
tovarno na novo sezidali, je 
ostala, kar je bila že prej, to
varna klasičnega kovaškega 

Izdelovala je sekire, 
vprežno plužno robo, 

klepalno orodje, dleta, svedre 
za kamen, lomilne drogove in 
podobno.

Novi čas pa je zahteval no
vih izdelkov. Z avtomobili, ki so

terensko službo telefonistov in 
električarjev. Glede na stroje.

zavzel prvo mesto. Produkcijo 
odkovkov bodo povečali na de- 
vetkratni sedanji obseg. Drugo 
smer intenziviranja predstavlja 
avtomobilsko orodje v širšem 
asortimentu kot doslej; predvi-

»Strumno« razvrščene stiskalnice v kovačiji

varne, s kolonami 
starih avtomobilov,

čunovodstva ti odkrije življenje zapuščali naše avtomobilske to- 
in delo podjetja, ti pokaže, kako 
žilavo so se zreški kovači borili, 
da so privedli tovarno in svoj 
kraj tja, kjer je danes, in kaj 
vse imajo še namen storiti.

uvoženih in 
r, ki so še po

sebno bili potrebni popravil, se

s katerimi delajo razne delav- devaj o šestkratno povečanje se- 
nice, romajo iz tovarne posebne danje proizvodnje. Tretja sku- 
orodne omare in kasete, na- P*na Pa so rezervni deli za trak- 
polnjene z orodjem za specialne to^ke pluge, kot traktorski le- 
potrebe teh posameznih delav- rneži, deske, pete itd., ki se 
nic. hitro obrabijo in je potreba po

Z začetkom in rastjo te pro- vedno večja. Proizvodnjo
izvodnje je podjetje postopoma . 1 artiklov bodo povečali šti- 
opuščalo izdelovanje klasičnega rikratno.
orodja. Leta 1950 so prenehali Odkovke bodo izdelovali sa- 
s produkcijo vseh vrst sekir mo ža podjetja, s katerimi bodo 
razen srbskih in ročnih,- Lani so v kooperaciji, rezervne dele za 
izključili iz svojega delovnega traktorje pa v manjši meri za 
plana vprežno plužno robo, le- kooperacijo, več za trgovsko 
tos pa sekire, kladiva in klepce. mrežo, ki jih dobavlja traktor-

ZUNANJA SPREMEMBA 
V ZADNJIH LETIH

»Zreče so se v zadnjih letih 
neverjetno izpremenile. To je 
gotovo v veliki meri neposredna 
ali vsaj posredna zasluga tovar
ne.« Pa ti pripovedujejo: »Poleg 
tovarne, ki je L 1944 do tal po
gorela, smo po osvoboditvi zgra
dili 42 stanovanj za delavce, 
kakih 70 so si jih postavili v 
bližini tovarne člani kolektiva 
sami. Za prihodnje leto imamo 
v načrtu gradnjo večjega sta
novanjskega bloka, ker bo treba 
v zvezi z rekonstrukcijo podjet
ja porušiti nekaj starih hiš. 
Stanovanjski problem pa s tem 
še zdaleč ne bo rešen. V nasled
njih letih bo treba zgraditi še 
200 do 300 stanovanj pa nove 
Poslovne prostore za trgovine, 
gostišča, brivnico itd. Predvi
devamo seveda tudi gradnjo

tako nastali bruto promet zna
šal 6 milijard dinarjev, kar go
tovo ni malo.

Zreška tovarna krije pred
vsem potrebe domačega trga, 
izvoz odtegne le 10 %> celotne 
realizacije. Ročno orodje poši
ljajo v Švico, Nemčijo, Belgijo, 
Grčijo, na Bližnji in Srednji 
vzhod, v britansko- Afriko in 
Južnp Ameriko. Predstavniki 
podjetja in ves kolektiv je po
nosen na to, da dajejo iz rok le 
prvorazredno blago, kar doka
zuje dejstvo, da ni nobenih re
klamacij v zvezi s kvaliteto 
izdobavljenih predmetov. Na
sprotno, Nemci in Turki so jim 
poslali posebno pohvalo, iz Su
dana pa izjavo, da tako kvali
tetne robe še niso od nikoder 
prejeli.

SAMOUPRAVLJANJE
IN SKRB ZA DELAVCA
In kako skrbijo organi de

lavskega samoupravljanja za 
zavedne zreške kovače? Zaen
krat so delavci plačani po tarif
nem‘pravilniku. Sestavljena pa 
je že komisija, ki pripravlja 
material za prehod na obraču
navanje po enoti proizvoda.

kočo

rogiea v obdeiovalnico, kjer dobivajo izdelki končno obliko

pa ima lastno planinsko 
na Roglji na Pohorju.

Tradicija in renome zreških 
kovačev so jamstvo za njihovo 
neoporečno stanovsko zavest. Ni 
torej slučaj, da je tudi delo 
sindikalne podružnice kot osnov
ne celice delavske stanovske or
ganizacije na lepi višini.

Človek dobi vtis, da je po
vezava med tovarno kot neka
kim središčem in vsem ostalim 
življenjem kraja — bodisi go
spodarskim ali kulturnim — iz
redno živa in trdna. To pa ver
jetno zato, ker so posamezni 
elani kolektiva na eni strani z 
dušo in telesom v tovarni, na 
drugi pa funkcionarji v raznih 
masovnih organizacijah in ob
lastvenih forumih. Tako je vse 
hvale vredno delo zreške Svo
bode, ki je v svojem kraju 
oskrbela reden gledališki abon
ma — 7 predstav na osnovi go
stovanj celjskega gledališča. Or
ganizira tudi vse proslave ob 
državnih praznikih, in z ama
terskimi gledališkimi predsta
vami goji odrsko umetnost. Ki
no nudi Zrečanom tedensko 5 
predstav, za telesno vzgojo in 
šport pa skrbi fizkultumo 

^društvo Partizan, ki privlači 
Da nacrtno skrbijo za kadre, posebno s svojo nogometno sek- 

je dokaz visoka postavka, ki cijo.
obremenjuje^ tovarniški prora- Vse, kar lahko vidiš in slišiš 
cun s štipendijami: letno 1,5 mi- o Zrečah, njihovi tovarni in o 
lijona dinarjev. V naslednj-jh ljudeh, rojenih kovačih in za- 
letih se bo ta znesek še zvišal vestnih graditeljih socializma, 
na račun povečanih potreb po te prepriča, da bo ta kraj živel 
dobrih strokovnjakih. in rasel, kakor se iskra v ko-

Ze v začetku smo videli, da vaški peči razplamti 
je razvoj tovarne eden glavnih slepeč plamen v silen.



Slovenska Bistrica raste
s svoj im podjetjem »IMPOL«

Pod jugovzhodnimi obronki 
Pohorja leži staro mesto Slo
venska Bistrica, ki se je v zad
njih letih razvilo v močan in
dustrijski center. Največje pod
jetje v tem mestu je Industrija 
metalnih polizdelkov ali skraj
šano »IMPOL«. To podjetje je

prešlo v svojem razvoju dolgo 
in zanimivo pot. Začetek razvo
ja sega že v leto 1620, ko so že 
obstojale kovačnice za izdelavo 
orodja in orožja. Te kovačnice 
so v kasnejši dobi pričele pre
delovati baker v kovane proiz
vode kot bakrene žeblje in ba
krene kotle ter podobno. Upo
raba bakra kot osnovne surovi
ne je privedla do tega, da se je 
na tem mestu razvila tudi 
osnovna panoga, t. j. topilnica. 
Z naraščajočo osnovno predela
vo se je pričela razvijati tudi 
proizvodnja ostalih polizdelkov 
iz bakra kakor na pr. kovanih 
in vlečenih palic, žice i. pd. DO 
leta 1825 je obstojalo večje šte
vilo obrtniških delavnic, ki pa 
so se v tem letu združile in tako 
dobile značaj industrijskega 
podjetja. Do prve svetovne voj
ne so se lastniki tega podjetja 
pogosto menjavali, po prvi sve
tovni vojni pa se je podjetje 
delno razširilo ter se je tudi po
večal asortiment proizvodov.

Pravi razmah in razvoj pa 
je podjetje doseglo v novi Jugo
slaviji. Že v prvih letih po 
osvoboditvi, to se pravi v času 
najtežjih gospodarskih preizku
šenj, je kolektiv pokazal, kako 
je treba izvrševati planske nalo
ge in prispevati k obnovi raz-

•/
rušene industrije. Splošne spre
membe v našem gospodarskem 
sistemu, predvsem pa prevzem 
in upravljanje gospodarskih or
ganizacij po neposrednih proiz
vajalcih, so se odrazile v mno
gih oblikah tudi pri delu v tej 
tovarni. Konsolidacija dela v

podjetju se je začela od trenut
ka, ko je delovni kolektiv pre
vzel tovarno septembra leta 
1950 v upravljanje. Prvi ugod
ni rezultati so se pokazali že 
v prihodnjih letih. Ureditev to
varne se je forsirala, prav ta
ko mehanizacija, proizvodnja 
se je stopnjevala iz leta v leto, 
izboljševal se je tehnološki pro
ces in organizacija dela, razšir
jal se je asortiment, poboljšala 
kvaliteta proizvodov itd. Pod
jetje je v odnosu na predvojno 
proizvodnjo povečalo svoj ob
seg proizvodnje po osvoboditvi 
za več kot 5-krat. Tako pove
čanje je bilo potrebno zaradi 
stalno večjih potreb naše mla
de industrije, prav posebno 
elektrogospodarstva in druge 
industrije. Ker pa niti ta pro
izvodnja ni bila tolikšna, da bi 
krila stalno večje potrebe dr
žave, je že v prvem petletnem 
planu bila predvidena izgrad
nja valjarne bakra v Sevojni 
in tovarne kablov v Svetoza- 
revu. Te tovarne so polagoma 
prevzemale dosedanji proizvod
ni program bakrenih izdelkov. 
Medtem ko se je v podjetju po
lagoma zmanjševala predelava 
bakra in njegovih legur, se je

v podjetju paralelno vršil pro
ces osvajanja nove proizvodnje 
t. j. preorientacije proizvodnje 
na predelavo aluminija in nje
govih legur.

PREORIENTACIJA
PROIZVODNJE

Preorientacija proizvodnje 
pa je jasno imela za posledico 
mnogoštevilne probleme, ki jih 
je bilo potrebno rešiti. Pred
vsem je bilo treba pričeti s 
splošno modernizacijo in re
konstrukcijo podjetja, ker ne
katerih strojev pri novi proiz
vodnji niso mogli več uporab
ljati. Po programu bi se naj re
konstrukcija izvajala postopo
ma, in sicer: v prvi etapi je bi
lo treba urediti stiskalniški 
obrat, po dokončanju tega pa 
planirana rekonstrukcija in 
modernizacija valjarne, nada
lje tehnična izpopolnitev žič
nega obrata in pa izgraditev 
večje modeme livarne alumi
nijskih legur.

V tem letu je bila zaključe
na prva etapa investicijske iz
gradnje. V novo dograjenem 
stiskalniškem obratu so bili 
montirani novi stroji in postav
ljene nove naprave za termič
no obdelavo aluminijskih legur.

Poleg tega so bile tudi v 
ostalih obratih izvršene manjše 
adaptacije in Izpopolnitve v ci
lju pravilnejšega odvijanja 
proizvodnega procesa.

PRVA ETAPA
V prvi etapi predvidene iz

gradnje podjetja so bile izvr
šene tudi bistvene spremembe 
v struktura pratzvodnje. Pre
delava bakra in njegovih zlitin 
je v znatnem upadanju, saj 
znaša sedaj samo še 5 % celo
kupne letne proizvodnje. Rav
no tako se zmanjšuje odstotek 
čistega aluminija, dočim se 
stalno povečuje proizvodnja iz
delkov iz kompliciranih alu
minijskih legur. Večji asorti
ment izdelkov, ki je obogaten 
z novimi vrstami aluminijskih 
legur, je vedno bolj komplici
ran ter je prav zaradi tega tre
ba vložiti v delo ogromne na
pore. Preorientacijo na proiz
vodnjo kompliciranejših asor
timentov, ki predstavljajo isto
časno tudi večjo vrednost pro
izvodnje, so diktirale v glav
nem stvarne potrebe na do
mačem kot na inozemskem tr
žišču. Takšna proizvodnja pa 
ne terja samo visoko metalur
ško znanje, temveč tudi močno 
dinamičnost in pa velika prak
tična izkustva, katera je kolek
tiv v teku svorje dolgoletne 
prakse in stoletne tradicije pri
dobil.

V cilju čimvečje finalizacije 
polproizvodov in da se zadovo
lji vedno večje povpraševanje 
po raznovrstnih finalnih izdel
kih iz aluminija, se je v pod
jetju pospeševala proizvodnja 
raznih aluminijskih konstruk
cij kot n. pr. vrat, oken, izlož
benih oken, ograj, kabin itd. S 
stavljenjem v pogon novega 
objekta za serijsko proizvod
njo aluminijskih konstrukcij se

Pakiranje izdelkov za izvoz

je znatno povečala možnost 
plasmana finalnih aluminijskih 
izdelkov.

PROIZVODNJA
Organi delavskega samo

upravljanja pa se niso bavili 
samo s problemi mehanizacije 
in rekonstrukcije podjetja, tem
več so vso pozornost posvetili 
predvsem čimvečji proizvodnji. 
Uspehi niso izostali. Rezultati 
v pogledu proizvodnje, realiza
cije in dohodka so v obdobju 
januar—oktober izredno ugodni. 
V tem obdobju je bil v pod
jetju presežen plan blagovne 
proizvodnje za 24 "/o, čisti do
hodek za 33 °/o, osebni dohodek 
za 20 %, skladi podjetja pa za 
56 “/o. Poleg polne izrabe pro
izvodnih zmogljivosti, dobre 
organizacije dela, štednje ma
teriala in povečanja produktiv
nosti je bilo mogoče doseči ta
ko dobre rezultate samo z 
vzpodbudne j Šim načinom na
grajevanja t. j. nagrajevanjem 
Po enoti proizvoda, ki je bilo 
z letošnjim letom uvedeno v 
tem podjetju. Pri'doseženi pro
izvodnji je treba upoštevati, da 
je število zaposlenih' napram 
istemu obdobju lanskega leta 
ostalo neizpremenjeno.- Iz tega 
sledi, da se je povečala produk
tivnost na opravljeno uro za 
28 °/o. Proizvodni program je 
zelo obsežen, saj obsega asorti
ment preko 16.000 izdelkov, 
osnovnih skupin pa je 12: plo
čevine, trakovi, platine, ronde- 
le, valjana in stiskana žica, 
vlečena žica, varilna žica, vrvi, 
palice, profili in cevi.

IZVOZ
Dokler je bilo podjetje edi

ni proizvajalec polizdelkov bar
vastih kovin v Jugoslaviji, s 
svojo celotno proizvodnjo ni 
moglo pokriti vseh potreb v do
movini. Z dograditvijo novih 
tovarn, predvsem valjarne ba
kra v Sevojnu in tovarne lah
kih kovin v Šibeniku pa je lah
ko podjetje del-svoje proizvod
nje oddvojilo tudi za tuja tr
žišča. Od leta 1954 dalje izvoz 
stalno narašča ter je podjetje 
v letošnjem letu že lahko pla
siralo na tuja tržišča preko 
25 °/o svoje celotne proizvodnje. 
Vrednost izvoza v prvih devetih 
mesecih letošnjega leta je za 
6 %> večja, kot pa je znašala ce
lotna realizacija v letu 1958. V 
kolikor ne bo resnejših motenj 
pri preskrbi s surovinami in 
električno energijo, bo podjet
je do konca leta doseglo izvoz 
v vrednosti cca 2,300.000$, kar 
je za 30 % več, kot pa je bil 
dosežen izvoz v letu 1958.

Delež izvoza v skupni pro
daji pa še nadalje narašča, ker 
se podjetje trudi, da bi s svo
jimi izdelki prodrlo na čim več
je število tujih tržišč. Od de
žel, kamor je šla doslej veči
na izvoza, je treba omeniti na 
prvem mestu ZDA, Pakistan, 
Indijo, Egipt, Sirijo, Vzhodno 
Nemčijo in druge.

VZGOJA KADROV
Podjetje pa s pomočjo orga

nov delavskega samoupravlja
nja in sindikata skrbi tudi za 
strokovno izobraževanje delav

cev. V ta namen se je v pod' 
jetju organiziral tečaj za visO' 
kokvalificirane delavce, ki h« 
trajal od meseca novembra 
1959 pa do meseca junija 196®’ 
Tega tečaja se udeležuje 82 de
lavcev. Program je zelo zahte; 
ven, predavajo pa strokovnjaki 
iz podjetja in profesorji šol \ 
Slovenske Bistrice. Delavci 55 
tega tečaja redno udeležujejo 
in kažejo izredno zainteresira
nost ter voljo, da se strokovno 
čimbolj usposobijo. S tem d<r 
kazujejo, da se zavedajo težki*1 i 
in odgovornih nalog, ki stojij0 ! 
pred kolektivom, saj bo v bo
doče potrebno izdelovati še ka
kovostno boljše izdelke, če ho
če podjetje uspešno konkurirat1 
in plasirati svoje izdelke tak0 
na domačem kot na tujem tr 
žišču. Razen v tem. tečaju pa s® 
delavci usposabljajo tudi v 
drugih tečajih in šolah v Ma
riboru. Za izpopolnjevanje ka
dra, tako tehničnega kot k0- 
mercialnega in administrativ
nega, pa podjetje štipendira ® 
študentov na strokovnih šolah 
in univerzi.

STANOVANJSKO
VPRAŠANJE

Med kraji, \ katerih je sta
novanjsko vprašanje kritiča0’ 
je prav gotovo tudi Slovensk3 
Bistrica. Vslad pomanjkanj3 ! 
Stanovanj se morajo delav®1 
voziti na delo iz okoliških n®' 
selij, ki so tudi do 15 km o®' | 
daljena od tovarne. Svoječas110 
so se delavci vozili na delo 3 
kolesi ali pa hodili peš, kar i® 
na delovno storilnost vsekak01 
negativno vplivalo, ker je Prr 
šel delavec na delo že izmuč®11- 
Z uvedbo avtobusnih prog ll3 
treh relacijah se je vsaj del°l 
ma razbremenilo delavca, j* 
zadnjih letih pa se podjeti® 
trudi, da bi v okviru finančn1*1 j 
možnosti zgradilo čim več n0' | 
vih stanovanj in tako omogo®' 
lo delavcem, da bi se preseli* 
v bližino podjetja. Po vojni 
bilo zgrajenih že okoli 110 n0" 
vih stanovanj, veliko starih I 
je bilo adaptiranih. Trenutn® 
so v gradnji 3 poistolpnice, k1 
bodo lahko sprejele pod sv°ic 
streho 54 družin. Ta stanov®' | 
nja gradijo v novem stanovali' 
skem naselju v bližini tovaro1^
To naselje iz leta v leto rasj | 
in se sodobno urejuje, tako 
bo v prihodnjih letih dalo a1®' 
stu Slovenski Bistrici lepšo P0' 
dobo.

Stanovanjskemu problcra11 
bo delovni kolektiv še naprf1 
posvečal vso pozornost ter 
za drugo leto predvidena gr®d' 
nja samskega doma, menze 111 | 
poslovnih prostorov.

Doseženi uspehi podjetja, ^ 
se izražajo tako v povečani® 
proizvodnje, dohodka in čiste/® 
dohodka kakor tudi v poveč®' 
n ju zaslužkov delavcev in sre«' 
štev podjetja, naj bodo nada«' 
nja vzpodbuda delovnemu 
lektivu za še večjo prizade1/ 
nost, kar mu bo znatno olai®® 
lo izvajanje velikih nalog " 
perspektivnem razvoju P0®” 
jetja. T. M*



KOTEKS
apelira: Vso kožo za usnjarsko industrijo

Menda se zdi skoraj never
jetno, da je treba še zdaj v letu 
1959 propagirati, da bi kmeto
valci prašičje kože odirali in ne,, 
da bi jo predelovali v klobase 
itd. Poudariti moramo namreč, 
da je svinjska koža v tlačenki, 
na slanini in na mesu s slanino, 
samo obtežitev in polnilo, ki 
nima hranilne vrednosti, učin
kuje pa le pri tehnici ter na po
trošnikov žep. Vsekakor pa nie 
povečuje hranilnih kalorij.

In če premislimo pri tem, da 
je ta koža glavna industrijska 
surovina za naše usnjarne, tor- 
barske obrate itd., potem nam 
bo razumljivo, zakaj je nastalo 
vprašanje odiranja svinjskih 
kož, ki jih še vedno naša usnjar
ska industrija nima v zadost
nem številu.

Prav zaradi tega se podjetje 
KOTEKS zanima za odkup 
svinjskih kož, nudi nasvete in 
sploh propagira sddobno »slače

nje« živine. Pri nas je prašičje- 
reja na precej visoki stopnji. 
Naši prašičjerejci zalagajo če
dalje bolj klavnice in tovarne 
mesnih izdelkov, skoraj bi lahko 
rekli, po tekočem traku. Pa 
vendar so na tem tekočem traku 
tudi »žeblji in trske«, ki občut
ljivo kožo poškodujejo. Take po
škodbe nastanejo v glavnem za
radi nevednosti samih prašiče- 
rejcev. Morda ne vedo vselej, 
koliko lahko koristijo skupnosti, 
če prašičjo, kožo oddajo, razen 
tega pa koristijo tudi sebi, saj 
za tisto kožo dobijo precej več, 
kot če bi jo predelali v klobase, 
ocvirke itd.

Napotke, kako odreti svinj
sko kožo, bi najbolje lahko da
jali sami mesarji, ki koljejo 
prašiče. Prav njim velja poziv 
kožarjev in usnjarjev, da naj 
agitirajo za oddajanje svinjske 
kože. Oni morajo vedeti, da se 
ne sme prašič omavžati v vroči 
kopeli, ker mu le-ta skuha ko
žo, hkrati s tem pa skuhajo tudi 
nekaj tisoč dinarjev. Z veščimi 
rokami, ki bi odirale prašičjo 
kožo. bi pridobil kmet nekaj ti
sočakov, usnjarska industrija pa 
kožo, ki je potrebna za nadalj
njo proizvodnjo.

Za kilogram surove svinjske 
kože dobijo kmetovalci, ki redijo 
prašiče, 200 dinarjev. Če pa bi 
kožo predelali v mesnat izdelek 
(v klobase, ocvirke itd.) bi za 
53dkg (po ceni 320 din za kilo
gram), dobili komaj 170 dinar
jev. To pomeni, da bi živinore
jec izgubil že pri eni koži ne
kaj sto do 1000 dinarjev. Ko
likšno vrednost pa pridobi koža 
do končne izdelave — o tem bo
lje, da molčimo. Pri vsem tem 
ima precejšnjo izgubo skupnost.

Poziv naših usnjarskih to
varn in podjetja KOTEKS ni 
brez osnove, saj zakoljemo pri 
nas na leto preko 150.000 pra
šičev, medtem ko zakoljemo be- 
konov za izvoz (le-te mavžamo) 
komaj nekaj tisoč.

Jasno nam je, da bi v bodoče 
bilo treba z agitacijo in propa
gando doseči pri posameznih 
živinorejcih to, da bi pravilno 
klali ter odirali prašiče, kožo pa 
oddajali podjetju KOTEKS, ki 
jo bo vedno odkupovalo po naj
višjih dnevnih cenah.

Iz malega raste
veliko

Po osvoboditvi si je naša 
ljudska skupnost postavila kot 
glavno nalogo industrializacijo 
dežele. Sledeč temu cilju so 
marsikje tako rekoč iz nič in 
čez noč zrasla nova podjetja, ki 
so se iz skromnih začetkov do 
danes razvila v prave tovarne.

Sem lahko prištevamo To
varno steklenih izdelkov v Slo
venski Bistrici, ki ima svoj za
četek v majhni obrtni delavnici 
steklenih gumbov, katere so z 
ozirom na takratne tržne po
trebe začeli izdelovati 1. 1950. 
Prehod na industrijsko proiz
vodnjo beležijo v 1. 1952, ko so 
se preselili v sedanje prostore 
in sezidali prvo topilno peč. Se
daj so si začeli sami izdelovati 
steklo, ki so ga dotlej dobivali 
v obliki palic iz raznih steklarn. 
Topilna peč je dala dobro osno
vo, saj polovico steklene mase, 
ki jo je proizvajala, niso mogli 
porabiti za gumbe. Zato so raz
širili proizvodnjo še na druge 
steklene izdelke, zlasti vaze. 
Naslednje leto so zgradili novo 
topilno peč in do 1. 1954 odku
pili obratna sredstva in zgrad
be. Istočasno so začeli s pro
dukcijo razs veti javnega stekla. 
V letih 1955/56 so zgradili še 
tretjo topilno peč. Do danes je 
zrasla kapaciteta po proizvodni 
zmogljivosti in tržni realizaciji 
na dvakratno, v primeri z le
tom 1954. Sedaj izdelujejo vaze, 
gumbe iz stekla in galelita, raz- 
svetljavno steklo in okraske za 
novoletno jelko. V tekočem me
secu so začeli še s poskusi bru
šenega kristalnegamgtekla. Letos 
so si tudi uredili poseben obrat 
za izdelavo armatur, da z njimi 
preizkušajo kakovost stekla in 
prikladnost za sodobna stano
vanja.

V zadnjih 2 letih so zlasti 
povečali proizvodnjo razsvet- 
Ijavnega stekla tako količinsko 
kakor tudi glede na oblike in 
kvaliteto. Predvidevajo pa še 
povečanje proizvodnje galante
rijskega in bižuterijskega blaga, 
posebno z rekonstrukcijo, ki so 
jo planirali že za leto 1957, a 
zaradi pomanjkanja sredstev ni

O razvoju tovarne 
steklenih izdelkov 

v Slovenski Bistrici
dospela do realizacije. Izvedba 
rekonstrukcije je odvisna od 
oblastvenih forumov, ker pod
jetje nima lastnih sredstev. Da 
pa je res potrebna, 'dokazujejo 
želje potrošnikov, ki preko tr
govske mreže zahtevajo od to
varne vedno več, pa tudi kolek
tiv pričakuje, da bodo z rekon
strukcijo dosegli večjo avtoma
tizacijo dela, boljšo kvaliteto in 
pocenitev proizvodov.

Ker podjetje ob sedanjih 
kapacitetah ne more kriti niti 
potreb domačega tržišča, doslej 
ni moglo sprejeti nobenih ino
zemskih ponudb, dasi so ugod
ne. Verjetno pa bodo za prihod
nje leto sklenili pogodbe z Za
hodno Nemčijo za izdelovanje 
lestencev v obliki cilindrov.

Podjetje zaposluje 200 ljudi, 
med temi dokaj žena. Primanj
kuje jim vodstveni kader, med
tem ko so si ostali delovni kolek
tiv priučili s prakso in s tečaji, 
deloma pa ga je vzgojila indu
strijska steklarska šola v Roga
ški Slatini. Za strokovno iz
obrazbo bodo v bodoče imeli v 
tovarni seminarje, ki jih bodo

vodili predavatelji iz Rogaške 
Slatine. Po dovršeni pripravi 
bodo kandidati opravljali izpite 
v Rogaški Slatini skupaj z red
nimi dijaki.

Plače po ekonomski enoti so 
uvajali postopoma, s 1. novem
brom 1.1. pa so v celoti spre
jeli ta način nagrajevanja. 
Uspeh je že viden, produkcija

V zadnjih 2 letih so uredili 
17 novih stanovanj. Dopuste so 
organizirali tako, da so taborili 
skupno’ z drugimi krajevnimi in 
sorodnimi podjetji. Tudi na to
ple malice so že mislili. Pogo
dili so se z gostinskim obratom 
Beograd, da jim bo od 1. janu
arja 1960 redno dobavljal ob
roke z ustrezajočo kalorično 
vrednostjo.

V kolikor bo podjetje uspelo 
s predvideno rekonstrukcijo, se 
mu obeta še lep razvoj, zlasti, 
če upoštevamo, da si je že do 
danes pridobilo simpatije odje
malcev, saj mu ti priznavajo, 
da je po razs veti javnem steklu 
med prvimi tovrstnimi tovar
nami v Jugoslaviji.

Rezanje razsvetljavnega stekla

....... ....... _ .
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Deset let LESNOINDUSTRIJSKEGA PODJETJA »LIP«
V MARIBORU

Jubileji so v življenju posa- nja DS in UO je dosegel kolek' 
meznikov in v življenju kolek- jtiv LIP vidne uspehe. Iz leta v 
tivov pomembni dogodki. Tudi leto raste zavest delavstva in se
kolektiv Lesnega industrijskega - A-------  ------ *-1-
podjetja v Mariboru je težko
pričakoval letošnji 29. novem
ber. Na ta dan je proslavljal 
z rojstvom nove Jugoslavije,
40-letnico ustanovitve KPJ in 
SKOJ tudi desetletnico obstoja 
podjetja ter otvoritev nove ža
garske tovarne v Limbušu , pri 
Mariboru kot prvo fazo pred
videnega lesnega kombinata.
Tako se je priključil mnogim 
kolektivom, lu so prav na ta 
dan obhajali podobne jubileje, 
delovne zmage in otvarj ali nove 
industrijske obrate in objekte.

Pred desetimi leti je bil v 
tem podjetj,« izvoljen prvi de
lavski svet, ki je prevzel pod
jetje v upravljanje. Novo izvo- vrednejših proizvodov in na ta 
Ijeni organi so pričeli v začetku način zmanjšati izvoz žaganega

s tem večjo vnemo posvečajo 
delu. Dokaz temu je nenehna 
rast čistega dohodka, temu pri
merno pa rastejo tudi osebni 
dohodki.

Količinska proizvodnja naj
važnejšega asortimenta je rast- 
la od leta 1950 v tisočih takole:

L. 1950 46, L 1951 38, 1. 1952
25, 1. 1953 20, 1. 1954 16, 1. 1955
16, 1. 1956 18, 1. 1957 23, 1. 1958
25, L 1959 29.

Skupna količinska proizvod
nja lesa znaša v desetih letih 
z listavci 548.000 ms.

Tudi izvozu posvečajo veliko 
pozornost. Prizadevajo si pove
čati vrednost finalnih, to je

z nezaupanjem in nevednostjo 
zasledovati pogoje v poslovanju 
podjetja. V zadnjih letih pa vse 
močneje proučujejo proizvodne 
plane, investicije, produkcijo, 
standard in razne druge podrob
nosti in probleme, ki se pojav-

lesa, zlasti iglavcev. Vrednost 
izvoza v letih 1953-1959 je 
takale: 1. 1953 223, L 1954 238, 
1. 1955 238, 1. 1956 267, 1. 1957 
255, 1. 1958 391, 1. 1959 270 mili
jonov. V vseh desetih letih je 
prinesel izvoz 2 milijardi ob

ijajo. In prav zaradi tako vest- računsldli dinarjev. Izvažajo v 
nega gospodarjenja in poslova- vse mogoče države: Italijo,

boje vseh dimenzij izdelujejo v 
večini svojih obratov za potrebe 
naše industrije, tako živilske 
kot tekstilne in ostalih panog. 
K embalaži štejejo tudi proiz
vodnjo lesne volne iz Ruš, s

do V4 odplačan. Na koncu je iz
rekel zahvalo vsem, ki so sode
lovali na ta ali oni način pri 
gradnji.

Po pozdravnih govorih je 
predsednik ObLO Tabor, tov.

Modemi polnojarmenik v obratovanju,

Anglijo, Zapadno Nemčijo, 
Madžarsko, Ameriko, Severno 
Afriko, Izrael, Egipt, Jordan, 
Urugvaj, Irak i. t. d.

Podjetje ima v svojem sklo
pu z novootvorjenim obratom 
v Limbušu devet obratov, ki so 
raztreseni. »Drava« ima svoj

sprejme 180 m3. Od tod prispe 
hlodovina s pomočjo verižne 
vlake do čelilnice, od tu jo po
tegne naprej na sortimi most, 
kjer se avtomatično sortira po 
debelini. Oba bazena sta med 
seboj povezana s kanali, po ka
terih cirkulira voda, ki jo poga-

katero zalagajo številna druga Rant Franc, pritisnil na gumb 
podjetja. Podjetje ima sklenjeno ' T *
pogodbo za dobavo visokopro- 
duktivnega noža za rezanje fur
nirja, s katerim bodo za emba
lažo nadomestili žagan les 
smreke' in jelke, ki ga je za po
trebe domačega tržišča in za iz
voz vedno premalo.

29. novembra so se zbrali v 
Limbušu pri Mariboru delavci 
in uslužbenci, ki so prišli iz 
vseh obratov Lesnega industrij
skega'podjetja. Pridružili so se 
jim tudi predstavniki repub
liških, okrajnih in občinskih 
oblastvenih organov, JLA in 
množičnih organizacij. Proslavo 
so začeli s slavnostno sejo de
lavskega sveta, na kateri so bili 
sprejeti r%zni sklepi, med dru-

sedež v Mariboru, ostah obrati nia Po kanalih turbina domače-
~ ga izdelka. Predvidevajo, da bo

do proizvodni stroški s takim 
transportom mnogo nižji. Osta
le premike opravijo z verižnimi 
in tračnimi transporterji.

Glavna dejavnost podjetja je 
proizvodnja žaganega lesa 
iglavcev. Les žagajo na vseh

so v Podvelki, Lovrencu na Po
horju, Rušah, Ptuju, Ljutomeru 
in Limbušu.

Z otvoritvijo moderne žagar
ske tovarne v Limbušu in pri
četkom njenega obratovanja 
postaja aktualno vprašanje 
omejitve žagarske dejavnosti na

lesno tovarno svojemu namenu. 
Direktor podjetja je v svo
jem referatu poudaril pomen 
novega obrata. Govoril je o te
žavah, na katere je naletel ko
lektiv, in kako jih , je , reševal. 
Omenil je tudi to, da znaša de
lež vloženih lastnih sredstev 
50 Vo in da je obrat že skoraj
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nekaterih zastarelih obrati!), kot obratih razen v Ljutomeru. Tu
sta »Drava« in Ruše. Tako bo 
obrat v Limbušu skoncentriral 
lesno maso do 4c.000m3 okrog
lega lesa iglavcev in s tem po
stal največji žagarski objekt v 
Sloveniji. Obrat je docela me
haniziran in zaposluje v žagal- 
nici z dvema polnojarmenikoma 
5 ljudi namesto dosedanjih dva
najstih delavcev. Tudi na osta
lih deloviščih je število zapo
slenih zaradi mehaniziranega 
transporta minimalno. Zanimi
vo je, da so na tem obratu iz
koristili za transportno sred
stvo vodo, ki je cenejša. Zato 
sta zgrajena dva bazena; prvi v 
katerega istovarjajo hlodovino 
direktno iz kamionov, ki lahko

proizvajajo, kakor v maribor-

ter ležalne stole. Skoraj vse to 
izdelujejo za tujino, predvsem 
za Anglijo in Ameriko. V Pod
velki delajo montažne stano
vanjske hiše in delavske bara
ke, ki so prodane za eno leto 
vnaprej. Naročajo jih predvsem 
gradbena podjetja, ki gradijo 
izven kraja stalnega bivališča 
svojih delavcev objekte, kakor 
so hidrocentrale, ceste in drugo. 
Prednost teh montažnih hišic in 
barak je v tem, da je rok njiho
ve izgradnje zelo kratek in je 
mogoče zgraditi v kratkem času 
cela stanovanjska naselja. Za- Skladišče lesa s sortirnim mostom

1

in pognal stroje. Iz bazena pod 
žagalnico je privlekel transpor
ter prvi hlod. . Pnevmatične 
vzmeti so ga pripeljale do pr
vega polnojarmenika, ki ga je 
obrezoval v prizmo. Krajniki so 
odpotovali po traku naprej do 
cirkularke, ki jih je obžagala. 
Zamenje je padlo do drugih 
cirkulark, ki so ga razžagale na 
metre. Krajnike pa je transpor
ter povlekel do skladišča. Priz
ma je priromala po traku do 
drugega polnojarmenika, ki jo 
je razžagal v deske, katere je 
transporter odložil v skladišču 
sortirane po dimenzijah. Potem 
ko so spustili novi obrat v po
gon, sp razdelili 230 delavcem, 
ki so v podjetju nad deset let,

gimi tudi ta, da predajo novo praktična' spominska dariis. Ta
številka nam izkazuje stalnost 
zaposlenih v podjetju, kar je 
vsekakor pohvalno.

Nič več ne bodo pele v Lim
bušu venecijanke in zastareli 
polnojarmeniki, zamenjali so 
jih novi moderni stroji, ponos 
kolektiva Lesnega industrijske
ga podjetja v Mariboru.

Bazen s hlodovino in verižno vleko
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Puške so zamenjali 
ZA KLADIVA

Kamnolomi Granitne indu
strije Oplotnica ležijo v bližini 
kraja Cezlak na južnem delu 
Pohorja ob cesti Oplotnica-Pe-
sek.

Granit v Cezlaku je izkori
ščal že leta 1891 posestnik Ce
zlak, po katerem je kraj dobil 
svoje ime. Uporabljal ga je za 
izdelovanje robnikov in izdela
vo raznih spomenikov. Pozneje 
je kamnolom spremenil več 
lastnikov, zadnji je bil Ernest 
Erlich, ki ga je izkoriščal do 
druge svetovne vojne.

V kamnolomu je delalo dvaj
set do petdeset ljudi, ki so bili 
v zimskih mesecih odpuščeni. 
Živeli so v nehigienskih lesenih 
barakah blizu kamnoloma. Do
bičke so želi tujci, ki so inve
stirali v obrate le toliko, da so 
ti obratovali za silo.

Tudi nemška okupacija ni 
prinesla nobenega izboljšanja. 
Ropali so naše naravno boga
stvo, dokler jim tega niso one
mogočili partizani.

Po osvoboditvi je bil kamno
lom o Oplotnici nacionaliziran. 
Večina delavcev se je vrnila iz 
vrst NOV. Z golimi rokami in 
z geslom »Vse za obnovo!« so se 
lotili dela. Ustanovili so pod
jetje Granitno industrijo s sede
žem v Oplotnici. Pričeli so ob
navljati obrate in kamnolome, 
ki jih niso samo obnovili, tem

več jih tudi tehnično opremili.
Leta 1950 je prevzel kolektiv 

podjetje v samoupravljanje in 
ga tudi z uspehom upravlja. Z 
mehanizacijo obratov je rastla 
tudi produktivnost. Leta 1956 ob 
spremembi investicijske politi
ke je bila industrija kamna 
močno prizadeta pri prodaji 
svojih proizvodov. Proizvajali 
so na zalogo.

Organi samoupravljanja so 
pričeli takoj ukrepati in pre
usmerili so proizvodnjo. Zgra
dil so kamnoseške delavnice in 
nabavili potrebne stroje za ob
delavo kamna, kakor žago, bru
silni stroj in krožno žago. Polir- 
ne stroje pa so izdelali v doma
čih delavnicah. ,S to opremo so 
pričeli z žaganjem, brušenjem 
in poliranjem plošč. Leta 1955 
so prevzeli tudi obrat Keramosa 
v Framu, ki je bil v likvidaciji, 
kjer izkoriščajo glinenec, ki ga 
uporabljajo v tovarnah emajli
rane posode, steklarnah in za iz
delavo varilnih elektrod. Zaradi 
velikih potreb in povpraševanja 
po obložnih ploščah sivega in 
zelenega granita ter belega po
horskega marmora ima podjet
je v perspektivi, da prične s 
plansko eksploatacijo belega 
marmora, po katerem je poseb
no veliko povpraševanje. V pla
nu ima tudi obnovo postrojenj 
in avtoparka .

Danes je v podjetju zaposle
nih 260 ljudi. Te vzgajajo v stro
kovnjake in v ta namen organi
zira podjetje poleg obstoječe šo
le za učence v gospodarstvu tu
di razne tečaje.

Pozabili niso na zboljšanje 
družbenega standarda. Zgradili 
so stanovanjsko naselje za de
lavce in uslužbence, stare bara
ke pa porušili. Za kulturno iz
življanje so sezidali dvorano, 
kjer najde razvedrilo staro in 
mlado, oplotniška Svoboda pa 
skrbi, vodi in usmerja kultur
no prosvetno delo. Kljub tež
kemu delu v podjetju je tudi po
litično življenje zelo razgibano. 
V okviru sindikata je bila usta
novljena godba na pihala, ki 
daje razne prireditve ne samo 
doma, ampak tudi na gostova
njih. V obratni menzi so uvedli 
tople obroke po minimalni ceni. 
Predvidevajo pa ureditev kopal
nic, za katere že obstoja po
slopje.

Kakor vidimo, so kleni oplot
niški kamnolomci zamenjali pu
ške za kladiva in namesto po
kanja bomb odmevajo detonaci
je min, ki rušijo velike bloke 
granita, iz katerih izdelujejo 
spomenike padlim tovarišem, 
bloke za brane hidroelektrarn, 
kocke za robnike za ceste in 
ostale granitne izdelke.

Industrijsko trgovsko podjetje
Obsežna so gozdna bogastva 

Slovenije, zato je razumljivo, da 
je ravno pri nas v vsakem več
jem kraju podjetje ali manjši 
obrat, ki se bavi s predelavo le
sa ali produkcijo njegovih izdel
kov.

V Ptuju je sedež velikega in
dustrijskega in trgovskega pod
jetja Les. Zarodki podjetja se
gajo v 1. 1946, ko je Okrajna 
zveza kmetijskih zadrug v Ptuju 
ustanovila odsek za odkup lesa 
na področju takratnga okraja. 
Istega leta je bila dodeljena te
mu odseku nacionalizirana žaga 
v Ormožu, ki je v začetku izvr
ševala usluge za potrebe gospo
darskih organizacij, kakor tudi 
za posamezne potrošnike. Delo 
je bilo zelo primitivno, ker iz
rabljeni stroji niso bili sposob
ni pripravljati kvaliteten les, za
poslenih pa je bilo le 10 do 15 
delavcev.

Po krajšem času je obrat v 
Ormožu’ prešel v sklop LIP 
Murska Sobota, vendar je bila 
ta reorganizacija bolj formalna, 
zaradi strokovnega nadzorstva, 
saj je Okrajna zveza kmetijskih 
zadrug v Ptuju obdržala delav
ce na tem obratu. Iz delavskih 
knjižic 8 delavcev, ki so zapo
sleni v podjetju od vsega začet
ka, je namreč razvidno, da se 
ob tej reorganizaciji delodajalec 
ni menjal.

L. 1953 je Okrajna zadružna 
zveza ustanovila Trgovsko pod
jetje Les OZZ Ptuj, v čigar de
javnost je spadala trgovina s 
pohištvom, kovinskim in ne
kovinskim gradbenim materia
lom, lesom vseh vrst in predela
va na žagarskem obratu v Or
možu. Imelo je tudi svojo mi
zarsko delavnico za izvrševanje 
uslug v Ptuju.

Novoustanovljeno podjetje si 
je postopoma nabavilo potrebna 
prevozna sredstva, izvršilo po
pravila na žagi v Ormožu in za
čelo z normalno proizvodnjo, 
kar je pomenilo začetek prodi

ranja tudi na inozemska tržišča. 
L. 1954 so na obratu v Ormožu 
uredili parilnico, s čimer so 
omogočili parjenje rezanega le
sa, kar mu izboljša kakovost. 
Iz leta v leto je raslo število za
poslenih, z nenehnim izpopol
njevanjem strokovnega kadra, z 
boljšo organizacijo dela, s pra
vilnejšim izkoriščanjem surovin 
in s kvalitetno predelavo lesa, 
se je dvigal letni bruto-promet. 
L. 1958 so zopet izvršili nekate
ra popravila na strojnem parku 
ter nabavili in montirali nove 
stroje. S tem so znatno znižali 
proizvodne stroške in uspehi so 
bili še vidnejši.

Letos se je podjetje preusme
rilo izključno na pripravo pol
finalnih izdelkov. Od celotne 
proizvodnje vzame izvoz 80°/o, 
saj prodajajo v Madžarsko, So
vjetsko zvezo, Poljsko, Češkoslo
vaško, Avstrijo, Nemčijo, An
glijo, Italijo, Španijo, Egipt, Li
banon in v Jordan. Želja kolek
tiva pa je, da bi zajela njihova 
proizvodnja finalne izdelke, 
predvsem bukovo pohištvo. To 
bi bilo možno tako, da bi se 
združile in priključile podjetju 
majhne obrtne delavnice v ptuj
ski občini. Podjetje samo se za 
to ni moglo dovolj pobrigati, 
ker ima glavna osnovna sred
stva v Ormožu, v Središču po
slovalnico za odkup lesa in tr
govino s kurivom in nekovin
skim gradbenim materialom; v 
Ptuju je le sedež uprave, trgov
ska poslovalnica in odpremno 
skladišče. Zaradi te razdroblje
nosti ni našlo skupnega investi
torja.

Poslovanje otežkočajo pre
tesni upravni prostori. Želja 
podjetja je ta, da bi mu občina 
dodelila stavbo v bližini kolo
dvora, ki bi jo podjetje razširilo 
in dopolnilo. Tja bi prenesli 
skladišča, zgradili železniški tir 
do kolodvora in s tem bi se 
znatno pocenili prevozni stroški 
materiala.

PTUJ
ob deseti 
obletnici 

obstoja
Sedaj zaposluje podjetje 105 

stalnih in 47 sezonskih delav
cev, od tega jih je na ormoški 
žagi 52 do 57, v sezonskih mese
cih pa do 15. Z nagrajevanjem 
po učinku so dosegli, da je bil 
plan za leto 1959 že 31. oktobra 
prekoračen za 2,23 “/o. V trgov
skih poslovalnicah je plačevanje 
urejeno po doseganju plana in 
znižanju stroškov. Težave so 
glede strokovnosti zlasti pri ra
čunovodskem kadru, lesne stro
kovnjake pa si bodo pridobili 
tako, da jih bodo sami izšolali v 
Izobraževalnem centru v Škofji 
Loki. Sreča je, da je obratovod- 
ja v Ormožu izkušen strokov
njak, od katerega se tudi ostali 
tovariši mnogo naučijo.

21. novembra 1959 je podjet
je zelo slovesno proslavilo de
setletnico svojega obstoja. Pre
gledali so dosedanje delo in s 
ponosom ugotovili, da so kljub 
mnogim težavam, s katerimi so 
se morali spoprijeti v težnji za 
razvojem in napredkom, dosegli 
lepe delovne uspehe ne le zase, 
temveč doprinesli tudi k skup
nim naporom naše domovine. 
Ob tej priložnosti so razvili tu
di svoj sindikalni prapor, o ka
terem smo prepričani, da bo vo
dil kolektiv do novih delovnih 
zmag.

Od veneciank do modernih
polnojarmenikovKako

napreduje LIP 
Slovenjske 
Konjice

razvoja. Obrat Slovenske Konjice iz-
Z ukinitvijo nekaterih polno- deluje stole in komadno pohi- 

jarmenikov in vseh venecijank štvo iz trdega lesa, predvsem iz 
so od prvotnih šestih obratov bukovine. Proizvaja pa zlasti Obrat v Konjicah
ostali le trije, in sicer v Slo- za izvoz v Anglijo in Ameriko.
venskih Konjicah, Slovenski V letošnjem letu so izdelali za mi leti. To so dosegli z izbolj- letu so odprli v Piranu počitni- ko so uvedli obračunavanje do- 
Bistrici in Oplotnici. V začetku okrog 200 milijonov omenjenih šanjem organizacije dela in ški dom s 30 ležišči, kar pa je hodka po posameznih obratih.

Lesno industrijsko podjetje letošnjega leta pa se je priklju- predmetov. Po manjši rekon- prizadevnostjo delavcev samih, občutno premalo. Pojavljajo se razne težkoče,
Slovenske Konjice je bilo usta- gji ge 0t,rat Poljčane, tako da strukciji pa bodo dvignili pro- ki 80 izločili iz svoje srede ele- ki jih podjetje z uspehom pre
novljeno leta 1950 s sedežem v ima podjetje v svojem surovin- izvodhjo na 280 milijonov di- mente, kateri so z nerealnimi IZOBRAZBA DELAVCEV maguje. L. 1958 je pogorela
Slovenskih Konjicah. Ob usta- skem območju sedaj štiri obra- narjev. normami zavirali proizvodnjo. Izobrazbi delavstva posve- žaga v Slov. Konjicah, ki je
novitvi je razpolagalo z deseti- te. V Slovenski Bistrici so spe- Tudi izvoz lesa je padel, ker čajo Veliko pozornost. Petdese- osnovni, obrat tega kolektiva,
mi polnojarmeniki in šestimi cializirali obrat samo za izde- se P°dietie preusmerja na izvoz tim delavcem so omogočili, da Kolektiv se je zavedal, da brez
venecijankami, na katerih so sfrt TSKO PROIZVODNJO lavo embalaže iz lesa iglavcev, finalnih produktov. Žaganega so prišli do kvalifikacije. Prav žagarskega obrata ni pogojev za 
razzagovah hlodovino dravinj- v rnuiz.vuuinjiu izdelujejo jo za domači trg in psa le hi n 'zvnzenn! +=1™ nn ima-ir, a
skega bazena. V takratnih še- Z vsemi temi ukrepi, ukini- izv kamor nad lovico 
stih obratih so proizvajali samo tvijo nerentabilnih polnojarme- produkcije. Letni proizvodni
žagan les, zaposlovali pa deset nikov in venecijank ter kon- pian pa 
do štirideset delavcev. centracijo sil na novoobstoječe dinarjev.

Majhni in zastareli obrati so obrate, se je storilnost dela
znaša 150 milijonov

oril^i

tli«fIiliS«||BmSa
REKONSTRUKCIJA OBRATA gradnT^se11 j^ bonT^^Setje sko samoupravljanje leta 1956, temveč celotni konjiški občini.

V prihodnjem letu je pred- kajti posojif niso^Hrngli dobiti! ' ' ' ' ’ :
videna rekonstrukcija obrata Te težave je rešilo delavstvo ' ,,
tako, da se bo specializiral na samo, tako da je s prostovolj- 2'-
predelavo trdega lesa za sobno nim delom priskočilo na pomoč. ' "
to kosovno pohištvo. V koope- Tekmovali so, kdo bo h gradnji 
raciji z obratom v Slovenskih čimveč pripomogel. V tako ha- 
Konjicah se bo ukvarjal tudi giem tempu so imeli pred očmi 
s serijsko izdelavo restavracij- samo porast proizvodnje. Za iz- 
skih miz kot dopolnilo h ko- boljšanje delovnih pogojev de- 
njiškim stolom. lavca pa se je storilo bolj malo,

Obrat v Oplotnici pa je spe-

lesa je bilo izvoženo: tako pa imajo tudi več štipen- produkcijo finalnih izdelkov. S
leta 1955 3038 m8 diranih mest. Z izobraževalnim pomočjo okrajnih in republi-
leta 1956 3058 m3 centrom v Škofji Loki,, ki ga ških forumov so prebredli tudi
leta 1957 2572 m8 urejuje Lesna industrija Slove- to nesrečo. Druga taka težkoča
leta 1958 1700 m8 nije, se bo problem kadra ob- so cene hlodovini in rezanemu
Podjetje se je v začetku bo- ^ufno olajšal. lesu, ki so maksimirane. Zaradi

spektivo obstoja in nadaljnjega izvodnjo. z
štva iz

Sodobna žaga v novem obratu LIP, Slovenske Konjice

V zadnjih letih stremi pod- kajti vsa sredstva so se vlagala 
jetje za tem, da se čimbolj po- za nabavo strojev in dogradi- 
sveti finalni predelavi. Tako je tev obratnih prostorov. V bo- 
bilo od celotne produkcije re- doče bo posvetilo podjetje več 
zanega lesa iglavcev predelano skrbi za osebno blaginjo po
leta 1955 — 30 odstotkov, leta sameznika. Začeli bodo z grad- 
1956 — 47 odstotkov, leta 1957 — njo obratne kuhinje, v kateri 
58 odstotkov in leta 1958 — 65 bodo dobivali delavci hrano po 
odstotkov v končne proizvode, primerni ceni. Poskrbeti bo tre- 

Prav tako se je letos dvigni- ba za razne sanitarije in oseb- 
la tudi storilnost za celih 7 od- no razvedrilo delavstva. Zato so 
stotkov v primerjavi s prejšnji- poprijeli za delo. V letošnjem

»ifciili,:

'•*v- ..-

Skladišče lesa in hlodovine, pripravljene za žago



V TOVARNI POHIŠTVA »STIL« KOPER PRIPOVEDUJEJO O SVOJEM DELU

Pred trinajstimi leti, 1946, so 
v Kopru in takratni coni B 
tržaškega ozemlja prvič zaslišali 
vest o ustanovitvi novega mi
zarskega podjetja — zadruge 
STIL. 'Ustanovitelj podjetja je 
bila komisija za upravljanje na
cionalizirane imovine, prostore 
za delavnice pa so poiskali v 
starih koprskih zaporih.

To je bil prvi začetek STIL; 
zarodek današnje tovarne bi 
lahko rekli. Toda med tistimi 
začetnimi in skromnimi koraki 
in današnjo tovarno pohištva je 
bila dolga, zelo dolga in težka 
pot. In nič presenetljivega ni, da 
je bilo tako, saj ne pravijo za
man, da je težak vsak začetek.

Komaj leto dni po ustanovit
vi prvega STIL so le-tega uki
nili in osnovali novo podjetje z 
enakim imenom. Zadruga z 
omejeno zavezo STIL (takrat še 
ni bila določena usoda obalnega 
področja), je dobila nove pro
store v opuščeni ščetarski de
lavnici. V podjetju so se sprva 
ukvarjali s ščetarstvom in z mi
zarstvom, potem pa je izdelova
nje pohištva popolnoma prevla
dalo, saj se je ščetarski oddelek 
preselil v druge prostore in se 
razrasel v novo tovarno. To je 
že bilo »pravo« mizarsko pod
jetje STIL, ki je zaposlovalo 
povprečno po 50 ljudi.

Čeprav se je ščetarski odde
lek preselil, so v podjetju kma
lu načeli vprašanje novih pro
storov, saj tedanji za pohištveno 
industrijo niso bili kdo ve kaj 
primerni. Obenem s tem pa se 
je začela tudi razprava o na
daljnji usodi STIL, o ekonom
ski utemeljenosti delovanja to
varne pohištva na tem področ
ju (s to perspektivo je bilo pod
jetje namreč ustanovljeno) in 
podobno. V senci takšnih raz
prav je kolektiv delal z zaupa
njem v svoje moči. Prav s tem 
in z doseženimi gospodarskimi 
uspehi je naposled tudi dokazal 
potrebo po obstoju takšne tovar
ne v Kopru. V podjetju so tako 
zasnovali elaborat za gradnjo 
nove tovarne. 1953. leta so za
sadili lopate, v naslednjem letu

so bili novi prostori dograjeni 
in čeprav skromno, vendarle 
opremljeni z novimi stroji.

»Verjemite, takšnega zapleta, 
do kakršnega je prišlo tedaj, res 
nismo mogli pričakovati. Imeli 
smo tovarno, popolnoma novo, 
na voljo so bili novi stroji, sa
mo ljudi ni bilo...« povedo v 
tovarni, ko se spominjajo tistih 
dni.

Kaj se je dogodilo? Preseli
tev je bila opravljena nekako 
istočasno s priključitvijo cone B 
Jugoslaviji. V duhu londonske
ga sporazuma so se lahko pri
padniki druge narodnosti izse
lili v sosednjo državo in... 
STIL je tedaj zaposloval 80 de
lavcev, ki so bili zvečine vsi Ita
lijani. In prav ti — skoraj- vsi — 
so se tedaj izselili.

In v tovarni pripovedujejo 
naprej... »To so bile zares te
žave. Tri leta je bila fluktuacija 
naravnost strašna, potem pa se 
je 1957. leta prelomilo. Zdaj s

tem nimamo več težav. Ko je 
bilo to vprašanje rešeno, se je 
mimogrede uredilo še marsikaj 
drugega. Zdaj bruto produkt 
naše ‘ tovarne iz leta v leto ra
ste, občutno se je povečala tudi 
storilnost dela. Če so naši de
lavci še pred leti za izdelavo 
spalnice potrebovali 240 delov
nih ur, zdaj svoje delo opravijo 
že precej, precej prej — v 95 
urah...«

ZA DOMAČE POTREBE 
IN IZVOZ

Celotni proizvodni program 
tovarne pohištva STIL lahko 
strnemo v nekaj besed: tovarna 
izdeluje razne furnirane ’ spal
nice in kosovno pohištvo za do
mače 'potrebe in za izvoz. To 
dejavnost opravlja matični 
obrat v Kopru. Pred kratkim pa 
se je podjetju pripojila še mi
zarska delavnica v Dekanih. 
Tod je zdaj drugi STILOV

obrat, ki izdeluje kuhinjsko po
hištvo.

»Kam izvažajo?« Na upravi 
podjetja smo izvedeli, da zad
nje čase usmerjajo svoje pošilj
ke predvsem v Zahodno Nem
čijo in v Francijo, podjetje pa 
je prodajalo svoje izdelke tudi 
v Luksemburg, na Madžarsko 
in v Združene države Amerike. 
»In kar zadeva kvaliteto in pro
dajno ceno,« še povedo na upra
vi , podjetja, »so kupci z našimi 
izdelki zadovoljni. Naj povemo, 
da je ob sedanji zmogljivosti 
tovarne naša proizvodnja prak
tično prodana že za dve leti na
prej . ..«

REKONSTRUKCIJA: 
PODVOJENA VREDNOST 

PROIZVODNJE
No, in tako smo prišli do 

problema, ki žuli malone vsak 
kplektiv. O rekonstrukciji in 
modernizaciji podjetja tudi v

tovarni STIL pridno razmišlja
jo. Iz zamisli, ki so nam jih 
razložili, lahko povzamemo ne
kako tole:

»Sedanja (letošnja) vrednost, 
bruto proizvodnje je 270 mili
jonov dinarjev. Tovarna zapo
sluje 190 delavcev. Obratujemo 
v eni izmeni, le v strojnem od
delku in v montaži delajo v 
dveh izmenah. V perspektivi, 
po rekonstrukciji, bi se bruto 
produkt podvojil, zaposlili pa 
bi okoli 80 novih ljudi. Tovarna 
bi poslej obratovala v dveh iz
menah. Ob tem bi seveda mo
rali povečati strojni park, če
prav je mimo vsega drugega že

‘

: '‘Sl

Spalnica »Lili« — eden najnovejših izdelkov tovarne »Stil

zdaj na j več ji problem sušilnica. 
Imamo majhno generatorsko 
sušilnico, ki v enem dnevu po
suši dober kubik lesa in nič 
več. Resda imamo zavoljo mi
lega in toplega podnebja ugod
ne pogoje za naravno sušenje 
lesa, toda to v znatni meri veže 
prosta obratna sredstva. Zato je 
dograditev sušilnice za zdaj na
ša prva naloga. Ta dela bodo 
veljala okrog 20 milijonov di
narjev. Kako bomo s sredstvi, 
še ne vemo. Za obvezni polog 
za najetje investicijskega poso
jila bi potrebovali polovico in
vesticijske vsote, toda toliko 
denarja zdaj še nimamo, saj 
nas bremenijo še obveznosti, ki 
so nastale , z gradnjo nove to
varne.

V zvezi z rekonstrukcijo bo 
seveda treba izpeljati temeljito 
reorganizacijo tehnološkega pro
cesa v tovarni, saj v sedanjih 
pogojih prava industrijska pro
izvodnja pohištva ni mogoča. 
In še: po končani rekonstruk
ciji lahko računamo z nadalj
njim porastom produktivnosti 
(sodimo, da smo ob sedanjih 
pogojih že dosegli višek zmog
ljivosti) in tudi kvalitete izdel
kov. No, kar se tiče podrobnosti 
v zvezi z rekonstrukcijo, zdaj 
pripravljamo podroben elabo
rat.«

Za konec našega zapiska iz 
tovarne pohištva STIL v Kopru 
naj še povemo, da podjetje v 
okviru možnosti rešuje stano
vanjske probleme svojih delav
cev. V zvezi z nadaljnjo rastjo 
podjetja pa je važen sklep de
lavskega sveta, ki je sklenil, da 
bodo potrebne delovne moči 
vzgajali sami. Tako se v tovar
ni vrste tečaji za polkvalifici- 
rane in kvalificirane delavce. 
Kajti krize, v kateri ^se je pod
jetje znašlo ob preselitvi v nove 
prostore, še niso pozabili. In 
zato pravijo: »Naši ljudje so te
daj vzdržali tovarno, čeprav je 
bilo presneto težko. Zdaj, ko si 
odpiramo nove možnosti,-se bo
mo spet oprli na njih pridne

- Toke.« .... .. .-aK.^nll.i«l ron. i.. .mummmm

Kolektiv

SLOVENIJA
PROJEKT

Ljubljana
Cankarjeva 1/V
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pošilja borbene pozdrave vsem poslovnim 
prijateljem, vsem investitorjem in vsemu 
delovnemu ljudstvu ob vstopu 
v novo leto 1960

z iskrenimi željami, da bi pod vodstvom 
v revolucionarni borbi prekaljene 
Zveze komunistov dosegli čimvečje 

uspehe v graditvi socializma

Papirnica KollCCVO, Količevo pri Domžalah

želi srečno in uspehov polno novo leto 1960
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Vsem delovnim ljudem, predvsem pa svojim 

poslovnim prijateljem, želi

kolektiv

Industrijskega podjetja 
za elektrozveze

TELEKOMUNIKACIJE
LJUBLJANA — PRŽANJ

SREČNO IN USPEHA 
POLNO
NOVO LETO 1960

ter se še nadalje 
priporoča 
za uspešno 
sodelovanje
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SREČNO V 1960. LETU

TOVARNA i'
SBiaai

■

II

DUŠIKA
RUŠE

RUŠE PRI MARIBORU
I,

i i

ŽELI VSEM SVOJIM POSLOVNIM PRIJATELJEM IN VSEM DELOV

NIM IJUDEM ŠE MNOGO DELOVNIH ZMAG V LETU 1960

I

Podjetje za inžinersko tehnične gradnje

TEHNOGRADNJE
VUZENICA

želi vsem v nastopajočem letu 1960 
vso srečo in mnogo delovnih uspehov 
v izgradnji naše domovine

»■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■i

ŽELEZARNA ŠTORE
ŠTORE PRI CELJU

• surovo železo: belo, sivo in specialnih kvalitet
, • SM jekla — navadna, konstrukcijska

— kvalitetna, ogljikova
— plemenita, ogljikova
— kvalitetna, nizko legirana
— plemenita, nizko legirana

• v sledečih toplo valjanih profilih;
— okroglo, kvadratno, 6- in 8-oglato, ploščato,
— ploščato-rebrasto (za vzmeti), specialni pro

fil za bandaže avtomobilskih koles
• litoželezni valji za potrebe črne in barvaste metalurgije, 

industrije gume, papirja in mlinske industrije
• kokile vseh vrst
• litoželezne vodovodne cevi
• fazonski komadi za vodovode in brodogradnjo
• strojna litina do komadne težine 15 t v vseh kvalitetah po 

DIN, modificirana litina, modificirana KGR litina z viso
kimi mehanskimi kvalitetami, ognjeodporna litina in kisli- 
noodporna litina

• ognjevzdržni Samotni material: šamotna opeka in malta 
v kvaliteti SK 31 in več

• bentoniti, livarski peski, santinober in žlindrina opeka 
ŽELI VSEMU DELOVNEMU LJUDSTVU SREČNO, ZADO
VOLJSTVA IN USPEHOV POLNO NOVO LETO 1960
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SREČNO V 1960. LETU
MONTAŽNO PODJETJE

TOPLOVOD
Ljubljana

želi vsem delovnim kolektivom srečno in uspehov polno LETO 1960. 
ter se še nadalje priporoča za sodelovanje in cenjena naročila

. ^%o leto!
DELOVNI KOLEKTIV

Tovarne glinice in aluminija 
»Boris Kidrič«
KIDRIČEVO

želi vsem delovnim ljudem uspehov polno 
NOVO LETO 1960

'AKNX\>^XVVVX\XXXVXV>XV<V<\VVVXXVXVV\VVXVV>XVCSNNXXV^XVV>VVXVVVvVV>VS^XVVVV^^

Srečno in uspehov polno novo gospodarsko leto 1960 želi vsem delovnim kolekti
vom, poslovnim prijateljem in odjemalcem KOLEKTIV PODJETJA

. w WWVVVXXXNX».

(Mo.dfta a&žačcŽa
LJUBLJANA — Titova 43 — s svojimi obrati:

O LJUBLJANA-VIC, TOMAČEVO, CELOVŠKA CESTA 
in na KRKI na Dolenjskem

s prodajalnami:
® v LJUBLJANI — Titova cesta 43 — Stari trg 7 
• v KRANJU - Vodopivčeva 7

Naše potrošnike bomo tudi v prihodnjem letu oskrbeli z veliko izbiro kva
litetne konfekcije '

Ob vstopu v novo leto 1960 pozdravljamo vse delovne kolektive naše
socialistične Jugoslavije ter jim želimo mnogo plodnega dela in uspehov
v novem letu

OBČINSKI ODBOR SZDL OBČINSKI KOMITE ZKS
OBČINSKI KOMITE LMS OBČINSKI SINDIKALNI SVET
OBČINSKI ODBOR ZB OBČINSKI ODBOR UROJ
OBČINSKI ODBOR ZVVI OBČINSKI ODBOR DPM

Slovenska Bistrica I
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POSLOVNA ZVEZA
ZA KMETIJSTVO 

Ljubljana IN GOZDARSTVO
POŠILJA

BORBENE POZDRAVE VSEM KMETIJCEM, GOZDARJEM IN VSEM

DELOVNIM LJUDEM

Z ZELJO,

DA BODO V LETU 1960 PRIPOMOGLI Z NOVIMI DELOVNIMI USPEHI 

ZA ČIMPREJŠNJO IZGRADNJO NASE SOCIALISTIČNE DOMOVINE

Precizna
mehanika

Maribor
GREGORČIČEVA 24

želi srečno in uspehov polno 
NOVO LETO 

1960
vsem svojim poslovnim prija- 

. teljem, vsem odjemalcem

w~ ~

in se toplo priporoča za nadaljnja naročila, ki jih izvršuje hitro in solidnoI I:.:,: . : : :



SREČNO V 1960 LETU

>

UNIVERSALE
TOVARNA KLOBUKOV 

SLAMNIKOV 
IN KONFEKCIJE

D O M 2 A L E

<

i

• ^

SREČNO 
NOVO LETO 
ŽELI

mmu

DELOVNI KOLEKTIV

INDUSTRIJE USNJA - Vrhnika
ŽELI SREČNO IN USPEHOV POLNO 
NOVO LETO — 1860!

Občinski ljudski odbor
Občinski komite ZK

mmmm

Splošno gradbeno 
podjetje

Iraški zidar 
Sežana
kliče vsem

SREČNO V LETU 1960!

GOSTILNA

»MANTOVA«
VRHNIKA

želi
SREČNO 
NOVO LETO 
VSEM 
SVOJIM 
OBISKO
VALCEM

OBČINSKI SINDIKALNI 
SVET — BOHINJ

čestita vsem občanom za ob
činski praznik — 13. decem'- 

ber — Istočasno pa želi
SREČNO NOVO LETO 1960!

taji Občinski komite LM 
Občinski odbor ZVVI 
Občinski odbor SZDL 
Občinski odbor ZB 

ter vse ostale množične organizacije
LJUTOMER

želijo vsem delovnim ljudem SREČNO NOVO LETO 1960'

OKRAJNI ZAVOD 
ZA SOCIALNO 
ZAVAROVANJE

KRANJ

ŽELI VSEM ZAVAROVANCEM
srečno novo leto 1960

KOLEKTIV

Tovarne volnenih 
in vigogna izdelkov

MARIBOR

trn
ŽELI VSEM SVOJIM. 

ODJEMALCEM 
IN POSLOVNIM 

PRIJATELJEM 
SREČNO NOVO LETO 1966

-S

MARIBOR
S SVOJIMI OBRATI:

LOVRENC NA POHORJU 
PODVELKA — RUŠE 

SLOVENSKA BISTRICA 
OPLOTNICA 

MARIBOR
in GRADBENI ODSEK

ČESTITA vsem državljanom 
socialistične domovine ob No
vem letu 1960 in jim želi še - 
mnogo delovnih zmag 
pri graditvi naše do-

Ik

4

►

►

4

<

!/
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4

\
DELOVNI KOLEKTIV

KOLEKTIV

Mariborske tekstilne tovarne
||TT MARIBORMIT ČESTITA

OB VSTOPU V 
NOVO LETO

Jjfrvahjne, ies&vine. 
ut iepenke
padvečka

2ELI VSEM CENJENIM ODJEMALCEM
IN DOBAVITELJEM USPEHOV POLNO 
NOVO LETO 1960!

VSEM SVOJIM ODJEMALCEM IN POSLOV
NIM PRIJATELJEM TER VSEM DELOVNIM 
LJUDEM Z ŽELJO DO CIM VEČJIH DELOV

NIH ZMAG

Bača TOVARNA VOLNENIH 
IZDELKOV

Podbrdo
ŽELI
SREČNO IN USPESNO
NOVO LETO 1960
VSEM SVOJIM
POSLOVNIM
PRIJATELJEM
IN VSEM DELOVNIM
LJUDEM
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